
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 9812 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 103ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας, το Δηµοτικό
Σχολείο του Σοφικού Κορινθίας, το 3ο  Δηµοτικό Σχολείο
Πύργου Ηλείας, το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας, το 3ο Δη-
µοτικό Σχολείο Φλώρινας, το Δηµοτικό Σχολείο Κεφάλου
της Κω και σπουδαστές από το ΙΕΚ ΑΚΜΗ, σελ. 9321, 9331,
9339, 9354, 9357, 9366, 9394 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 9319, 9320, 9321,
9322, 9323, 9324, 9331, 9334, 9335, 9337, 9338, 9339, 9340,
9341, 9349, 9350, 9351, 9353, 9354, 9356, 9357, 9363, 9364,
9365, 9368, 9369, 9372, 9373, 9374, 9375, 9377, 9378, 9380,
9381, 9388, 9390, 9394, 9398, 9400, 9402, 9409, 9548, 9812 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων του/της

Τετάρτης 22 Μαρτίου 2023, σελ. 9333 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής,

των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας: «Μετονοµασία
της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή Απο-
βλήτων, Ενέργειας και Υδάτων και διεύρυνση του αντικειµέ-
νου της µε αρµοδιότητες επί των υπηρεσιών ύδατος και της
διαχείρισης αστικών αποβλήτων, ενίσχυση της υδατικής πο-
λιτικής - Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας για τη χρήση και
παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές
µέσω της ενσωµάτωσης των οδηγιών ΕΕ 2018/2001 και
2019/944 - Ειδικότερες διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και την προστασία του περιβάλλοντος», σελ.
9319-9402, 9548, 9771 - 9812 

2. Αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας επί του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας:

i. επί των άρθρων 2, 3, 11, 12 ,15 και 162 του σχεδίου
νόµου από τον επικεφαλής και τους Βουλευτές της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ- Κίνηµα Αλλαγής, σελ.
9357, 9359-9362, 9402- 9406 

ii. επί της αρχής και επί των άρθρων 1 έως και 21 και 162
του σχεδίου νόµου από τον Πρόεδρο και τους Βουλευτές
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος., σελ. 9357-9358, 9407-9408 

3. Ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφοφορία επί της αρχής και
επί των άρθρων 1-21 και 162 του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σελ. 9409-9548, 9549 -
9770 

4. Επιστολικές ψήφοι επί της ονοµαστικής ψηφοφορίας,
σελ. 9409 - 9547 

5. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Μετανάστης και Ασύλου, Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εθνικής  Άµυνας, Παι-
δείας και Θρησκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, Υγείας, Προστασίας του Πολίτη, Πολιτισµού
και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης, Εσωτερικών, Ναυτιλίας και
Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
Τουρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας,
Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οικονοµικών, Ανά-

πτυξης και Επενδύσεων, Εσωτερικών και Εξωτερικών,
καθώς και οι Υφυπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού και
Υποδοµών και Μεταφορών κατέθεσαν την 20.3.2023 σχέδιο
νόµου: «Κώδικας Μετανάστευσης», σελ. 9319 

6. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής: 
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την  Έκθεσή της επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Ενιαίο ρυθµιστικό
πλαίσιο για την οργάνωση και λειτουργία του Ελληνικού Γε-
ωργικού Οργανισµού-ΔΗΜΗΤΡΑ, σύσταση και λειτουργία
φορέα διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα  Άµφισσας και
διατάξεις για την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυξης»., σελ.
9335 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 9373 - 9394
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Χ. , σελ. 9352 - 9373
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9331 - 9352
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. ,

σελ. 9319 - 9331
ΜΠΟΥΡΑΣ Α. , σελ. 9394 - 9812
ΣΑΚΟΡΑΦΑ Σ. , σελ. 9388

ΟΜΙΛΗΤΕΣ. 

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 9374, 9375, 9377, 9378, 

9380, 9381, 9388, 9390, 
9394

ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 9353, 9354, 9356, 9357, 
9363, 9364, 9365, 9367, 
9368, 9369, 9372, 9373

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 9363, 9364
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 9320, 9322, 9323
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9372
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9331, 9334, 9335, 9337, 

9338, 9339, 9340, 9341, 
9349, 9350, 9351

ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 9324
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 9334
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9319, 9320, 9321, 9322, 
9323, 9324

ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9357, 9363
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9394
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9398, 9400, 9402, 9409, 

9548, 9812
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 9351
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ.  , σελ. 9319, 9322, 9375, 9381, 

9390, 9394
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 9369, 9378
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9319, 9364, 9375

Β. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος και Ενέργειας:

ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 9363, 9364, 9369, 9373, 
9389

ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Α. , 
σελ. 9356
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ΑΠΑΤΖΙΔΗ Μ. , σελ. 9350
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 9397
ΑΡΣΕΝΗΣ Κ. , σελ. 9395
ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ Α. , σελ. 9332
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ Β. , σελ. 9331
ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 9324
ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ Β. , σελ. 9394
ΒΙΤΣΑΣ Δ. , σελ. 9320, 9321, 9322, 9323
ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ  Ό. , σελ. 9373, 9374
ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ Χ. , σελ. 9349, 9350
ΓΚΙΚΑΣ Σ. , σελ. 9340
ΓΚΟΚΑΣ Χ. , σελ. 9374
ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 9368, 9369
ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 9377, 9378
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 9379
ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ Δ. , σελ. 9365
ΚΑΠΠΑΤΟΣ Π. , σελ. 9323
ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , 

σελ. 9352, 9353
ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ  Χ. , σελ. 9363, 9364
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 9329
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 9333, 9334
ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 9330
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 9366
ΜΑΛΑΜΑ Κ. , σελ. 9321
ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ Δ. , σελ. 9388, 9396
ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ Κ. , σελ. 9379
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Ι. , σελ. 9339, 9340
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 9372, 9373, 9388, 9389, 

9394
ΜΠΟΥΡΑΣ  Α. , σελ. 9319, 9320
ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ Ι. , σελ. 9356
ΜΩΡΑΐΤΗΣ Α. , σελ. 9355
ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9335
ΞΑΝΘΟΣ Α. , σελ. 9323
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ  Β. , σελ. 9390
ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 9380, 9389
ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ Α. , σελ. 9351
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 9336, 9337
ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ  Κ. , σελ. 9351
ΣΚΡΕΚΑΣ Κ.  , σελ. 9322, 9323, 9341, 9375, 

9376, 9377, 9378, 9381,  
9388, 9390, 9394, 9398, 
9400

ΣΠΑΝΑΚΗΣ Β. , σελ. 9367
ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ Δ. , σελ. 9323, 9339, 9350, 9363, 

9378, 9398, 9400
ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ Ο. , σελ. 9338, 9339
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 9337
ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ Ε. , σελ. 9369, 9371, 9372, 9373, 

9377, 9378
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 9350, 9375, 9398, 9400
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 9364
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 9334, 9335
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 9354

Γ. ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ  Χ. , σελ. 9372
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 9340, 9349, 9350
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 9320



Αθήνα, σήµερα στις 21 Μαρτίου 2023, ηµέρα Τρίτη και ώρα
10.15’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του E’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΟΔΥΣΣΕΑ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥ-
ΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα. Αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των άρ-
θρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας: «Μετονοµασία της Ρυθµιστικής Αρχής
Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδά-
των και διεύρυνση του αντικειµένου της µε αρµοδιότητες επί των
υπηρεσιών ύδατος και της διαχείρισης αστικών αποβλήτων, ενί-
σχυση της υδατικής πολιτικής - Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας
για τη χρήση και παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώ-
σιµες πηγές µέσω της ενσωµάτωσης των Οδηγιών ΕΕ 2018/2001
και 2019/944 - Ειδικότερες διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και την προστασία του περιβάλλοντος».

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα: Οι
Υπουργοί Μετανάστης και Ασύλου, Οικονοµικών, Ανάπτυξης και
Επενδύσεων, Εξωτερικών, Εθνικής Άµυνας, Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, Υγείας, Προ-
στασίας του Πολίτη, Πολιτισµού και Αθλητισµού, Δικαιοσύνης,
Εσωτερικών, Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, Τουρισµού, Κλιµατικής Κρίσης και Πο-
λιτικής Προστασίας, Επικρατείας, οι Αναπληρωτές Υπουργοί Οι-
κονοµικών, Ανάπτυξης και Επενδύσεων, Εσωτερικών και Εξωτερι-
κών, καθώς και οι Υφυπουργοί Πολιτισµού και Αθλητισµού και
Υποδοµών και Μεταφορών κατέθεσαν στις 20-3-2023 σχέδιο
νόµου: «Κώδικας Μετανάστευσης». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να σας

ρωτήσω κάτι επί της διαδικασίας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, πείτε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατά την έναρξη της συνεδρίασης, είχαµε θέσει στον Υπουργό

κάποια ερωτήµατα που αφορούσαν το περιεχόµενο του νοµοσχε-
δίου, γιατί είχαµε πολλές πληροφορίες για αλλαγές για τις οποίες
έπρεπε να είναι ενήµερο το Σώµα, για να τοποθετηθούµε. 

Σήµερα από το πρωτοσέλιδο της «Καθηµερινής» διαβάζουµε
τρεις αλλαγές στο παρά πέντε στο νοµοσχέδιο για το περιβάλ-

λον. Αποσύρονται τα άρθρα για τις περιοχές «NATURA», τις ειδι-
κές περιβαλλοντικές µελέτες, οι ρυθµίσεις για το όριο των παρα-
δοσιακών οικισµών και την αναγνώριση των οδών.

Πέρα από την ξεκάθαρα αντικοινοβουλευτική διαδικασία, να
ενηµερώνεται η Ολοµέλεια από το πρωτοσέλιδο µιας εφηµερίδας
για τις αλλαγές του νοµοσχεδίου, ήθελα να ρωτήσω τον Υπουρ-
γό: 

Πρώτον, εάν είναι ενήµερος ο ίδιος ότι αποσύρονται τα άρθρα
αυτά, διότι εδώ πλέον έχουµε αρχίσει και απορούµε τι γνωρίζει
και η πολιτική ηγεσία του Υπουργείου. 

Και, δεύτερον, επειδή εδώ αναφέρεται το πρωτοσέλιδο σε
«εντολή Μητσοτάκη», θέλω να τον ρωτήσω: Τα άρθρα αυτά δεν
είχαν περάσει από Υπουργικό Συµβούλιο, κύριε Υπουργέ; Δεν τα
ήξερε ο Πρωθυπουργός; Δεν τα αναρτήσατε στη διαβούλευση;
Ούτε τότε το κατάλαβε; Μήπως τελικά ο κύριος Πρωθυπουργός,
εκτός από τα υπόλοιπα στοιχεία άγνοιας που τον χαρακτηρίζουν,
δεν γνωρίζει και τα νοµοσχέδια που περνούν από το Υπουργικό
Συµβούλιο; 

Διότι προσπαθείτε να δηµιουργήσετε µια εικόνα για τον Πρω-
θυπουργό, που είναι απολύτως υπεύθυνος γι’ αυτές τις τραγικές
παραβιάσεις και τις διαδικασίες νοµοθέτησης, αλλά και των πε-
ριεχοµένων. Εκτός, λοιπόν, από αυτή την επιτελική αχρηστία την
οποία διαπιστώνουµε, µπορείτε να µας ενηµερώσετε τελικά για
ποιο νοµοσχέδιο συζητάµε και τι άλλο θα αποσυρθεί; 

Δεν είναι σωστό να το διαβάζουµε από τις εφηµερίδες, κύριε
Υπουργέ. Έπρεπε να ενηµερώσετε από χθες τη Βουλή, τουλάχι-
στον, εάν όχι, να το αποσύρετε από τη διαβούλευση. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Υ-

πουργέ, θέλετε να πείτε κάτι;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Να πω ότι εχθές, πριν από το πέρας της συνεδρία-
σης, κατατέθηκε µια πρώτη σειρά νοµοτεχνικών βελτιώσεων στο
νοµοσχέδιο και µέχρι το µεσηµέρι θα κατατεθούν και οι υπόλοι-
πες. Οπότε, θα λάβετε γνώση πολύ νωρίτερα από το πέρας της
σηµερινής συνεδρίασης, ώστε τελικά να συµβάλετε και εσείς στη
διαµόρφωση του τελικού σχεδίου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Θα ξεκινή-

σουµε µε τον Αντιπρόεδρο κ. Μπούρα από τη χθεσινή σειρά των
οµιλητών.

Κύριε Μπούρα, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κατ’ αρχάς, σε όλες και σε όλους. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Δ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’

Τρίτη 21 Μαρτίου 2023



καταθέσω εκ των προτέρων ορισµένα στοιχεία τα οποία στη συ-
νέχεια θα αντιπαραθέσω, για να µην παρεµβαίνω και για να συ-
ντοµεύσω τον χρόνο µου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος
Μπούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα τα επικαλεστώ παρακάτω, οπότε υπάρχουν στη διάθεση
του καθενός. Και σε εσάς, κύριε Υπουργέ, θα δώσω µια σειρά εγ-
γράφων που θα επικαλεστώ για τη βοήθειά σας, προκειµένου να
αντιµετωπίσετε ένα, κατά την άποψή µου, καυτό θέµα. 

Πράγµατι, ζήτησα τον λόγο επί του άρθρου 249 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας που συζη-
τείται -εάν µπορείτε, να µε παρακολουθήσετε, κύριε Υπουργέ-
και θέλω, λοιπόν, να στρέψω την προσοχή όλων σας και υµών,
κύριοι Υπουργοί, αλλά και των συναδέλφων µου, σε µια ιδιαίτερα
πολύπαθη περιοχή, την οποία πολλοί επικαλούνται, αλλά δεν
ξέρω πόσο τη γνωρίζουν, τη δυτική Αττική. Θα πω εδώ ότι η δυ-
τική Αττική από τις τριάντα οκτώ µεγάλες βιοµηχανίες και επιχει-
ρήσεις της Αττικής φιλοξενεί τις είκοσι τρεις -βγάλτε εσείς το
ποσοστό- και µιλάµε για πολύ-πολύ βαριές οχλήσεις, όπως είναι
τα ναυπηγεία, τα τσιµεντάδικα και οι χρωµατουργίες. 

Και κάτι άλλο ακόµα, για να τα θυµίζω αυτά, προκειµένου να
θέτω τις ευθύνες της διαχρονικής πολιτείας σε αυτή την περιοχή,
η οποία πολλές φορές θεωρείται και η πίσω αυλή της Αθήνας. Η
περιοχή αυτή έχει τον µόνο χώρο υγειονοµικής ταφής απορριµ-
µάτων όχι µόνο για την Αττική, εάν δεν γνωρίζετε, αλλά και για
πολλές άλλες γειτνιάζουσες περιοχές, για άλλους νοµούς που,
ειλικρινά, φέρνουν τα απορρίµµατα στον χώρο υγειονοµικής
ταφής της Φυλής. 

Τα λέω αυτά, κύριε Υπουργέ, γιατί θέλω να στρέψω σε αυτό
το συζητούµενο νοµοσχέδιο και επανέρχοµαι µάλιστα στο άρθρο
249, ότι υπάρχει και η πολύπαθη Κινέτα και από τις πληµµύρες
αλλά και από τις πυρκαγιές. Την ίδια µέρα της µεγάλης πυρκα-
γιάς, µε την απώλεια δεκάδων συνανθρώπων µας στο Μάτι, ξεκί-
νησε πριν και η µεγάλη πυρκαγιά στην Κινέτα, η οποία βέβαια δεν
είχε θύµατα, αλλά είχε πολύ µεγάλη φυσική και κοινωνική κατα-
στροφή και θα πω εγώ κοινωνική, γιατί κάηκαν σπίτια συνανθρώ-
πων µας. 

Σχεδόν πέντε χρόνια µετά από εκείνη την πύρινη λαίλαπα, µόνο
ένα µικρό ποσοστό από τα πεντακόσια σπίτια που κάηκαν µερι-
κώς ή ολικώς βρίσκεται σε διαδικασία επισκευής ή ανακατα-
σκευής. Η πλειοψηφία των πληγέντων δεν έχει λάβει στεγαστική
συνδροµή ούτε µπορούν να ξαναφτιάξουν το σπίτι τους, που για
πολλούς εξ αυτών είναι και η πρώτη κατοικία, για όσους δεν το
γνωρίζετε. 

Θα αναρωτιέστε ποιοι είναι οι λόγοι που δεν προχωρά η απο-
κατάσταση των πληγέντων. Θεωρώ ότι είναι γνωστοί. Οι οικισµοί
της Κινέτας δηµιουργήθηκαν µε την άδεια της πολιτείας τη δε-
καετία 1950 - 1960. Στη συνέχεια εγκαταστάθηκαν από το κράτος
δίκτυα και υποδοµές οικισµού, δόθηκαν άδειες ανέγερσης κατοι-
κιών, νοµιµοποιήθηκαν κατοικίες και µόλις πρόσφατα -και µάλι-
στα ήταν πολύ µεγάλες οι διαχρονικές προσπάθειες, οι δικές µου
προσωπικά- εντάχθηκαν οι εκτάσεις αυτές στο γενικό πολεοδο-
µικό σχέδιο Μεγάρων, µε χρήση αµιγούς κατοικίας. 

Αφού, λοιπόν, κατά τη διάρκεια των δεκαετιών εδραιώθηκε µε
κάθε τρόπο στη συνείδηση των πολιτών ότι οι περιοχές είναι οι-
κιστικές, στη συνέχεια στην ανάρτηση του δασικού χάρτη εµφα-
νίστηκαν ως δασικές, µε συνέπεια το µπλοκάρισµα των διαδικα-
σιών στεγαστικής συνδροµής στους πυρόπληκτους. 

Σε αυτό το σηµείο, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να διαβάσω επί
λέξει τη δήλωση του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη στις
προγραµµατικές δηλώσεις της Κυβερνήσεώς µας το 2019. Ο
Πρωθυπουργός είπε: «Αποστολή αυτού του φορέα θα είναι η κα-
τάρτιση ενός σχεδίου δράσης για την αποκατάσταση του Ματιού,
του Νέου Βουτζά και της Κινέτας, την οποία έχουµε ξεχάσει, γιατί
και αυτή έχει πληγεί.». Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Υπουργέ,
είναι καθήκον της παρούσας Κυβέρνησης να θεραπεύσουµε την
αδικία από τα όσα έχει υποστεί η περιοχή αυτή διαχρονικά.

Δίνεται, λοιπόν, σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µια ευ-
καιρία να θεραπεύσουµε µερικώς αυτή την αδικία, κάνοντας την

αρχή µε έναν από τους οικισµούς της Κινέτας. Όλοι περνάτε από
εκεί. Μάλιστα, αυτά τα ανέφερε και ο συνάδελφός µου χθες και
Πρόεδρος στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου, ο κ. Βλά-
χος. Ο οικισµός Πανόραµα 1&2 Κινέτας, µε σφοδρά πληγείσες
τις ενενήντα µία από τις εκατόν τριάντα πέντε συνολικά κατοικίες
και µε αρκετούς µόνιµους κατοίκους να ανήκουν σε ευπαθείς και
ευάλωτες κοινωνικά οµάδες και µε τις ιδιοκτησίες εντός του να
φτάνουν τον αριθµό περίπου τετρακόσια, µε τον Προβάλινθο και
την Αµπελούπουλη, πληροί απολύτως οµοίως -είναι τα χαρτιά
που κατέθεσα και θα σας δώσω και σ’ εσάς να τα δουν οι συνερ-
γάτες σας- τις προϋποθέσεις υπαγωγής της στην αγροτική νο-
µοθεσία. 

Ετέθη υπ’ όψιν µου ενηµέρωση της Δηµοτικής Κοινότητας Κι-
νέτας ότι έκταση του οικισµού Πανόραµα 1&2 είναι αγορασµένη
µε νόµιµη δικαιοπραξία µε αριθµό 4291/8-10-1952 -κατετέθη το
χαρτί- του συµβολαιογράφου Μεγάρων Θωµά Γεωργίου Μαρ-
γέτη και φέρει απόφαση έγκρισης της µεταβίβασης αυτής µε
αριθµό 131.423/18-9-1952 της Διεύθυνσης Εποικισµού του
Υπουργείου Γεωργίας που εκδόθηκε σύµφωνα µε τις διατάξεις
του ν.2148/1952, ο οποίος είναι η συνέχεια του ν.3250/1924. Μά-
λιστα, όπως προέβλεπε η εποικιστική νοµοθεσία, πληρώθηκαν
400.000 δραχµές, τότε, τέλη εποικισµού και η ανωτέρω απόφαση
δηµοσιεύθηκε, ως όφειλε εκ του προαναφερθέντος νόµου, στην
εφηµερίδα «Ο Προοδευτικός Φιλελεύθερος», φύλλο 778/7-10-
1952. Κατετέθη και αυτό στα Πρακτικά. 

Θα θυµίσω εδώ σε νεότερους συναδέλφους ότι ο ν.2148/1952,
ο οποίος τροποποίησε και αντικατέστησε παραγράφους άρθρων
του ν.3250/1924, απαγόρευε τη µεταβίβαση αγροτικών εκτάσεων
άνω των διακοσίων πενήντα στρεµµάτων χωρίς την άδεια του
Υπουργείου Γεωργίας, προκειµένου να προστατεύεται η έγγεια
ιδιοκτησία. Θα ήταν αναγκαία, λοιπόν, η άρση αυτής της απαγό-
ρευσης προκειµένου περί δασικής ιδιοκτησίας. Αρκούσε η άδεια
της Διεύθυνσης Δασών, όπως αποφαίνεται το Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους σε γνωµοδότησή του µε αριθµό 291/2015 επί πα-
ρόµοιου ζητήµατος άλλου κτήµατος. Η δοθείσα άδεια του
Υπουργείου Γεωργίας αναφέρεται στην άρση της απαγόρευσης
διαθέσεως διά κατατµήσεως αγροτικών και µόνον ακινήτων. Μνη-
µονεύονται µάλιστα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ (Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε, γιατί έχασα λίγο χρόνο στην αρχή και
ζητώ συγγνώµην. Σπανίως καταχρώµαι του Βήµατος, έως ελάχι-
στα.

Μνηµονεύεται, λοιπόν, το σηµείο και οι σχετικές αποφάσεις
του Αρείου Πάγου. Συνάγεται εποµένως ότι, εφόσον εκδόθηκε η
ισχύουσα και µήποτε ανακληθείσα άδεια µεταβίβασης της Διεύ-
θυνσης Εποικισµού του Υπουργείου Γεωργίας, η έκταση στο Πα-
νόραµα 1&2 Κινέτας έχει απολέσει τη δασική της µορφή κατά τον
χρόνο της µεταβιβάσεώς της. 

Γι’ αυτούς τους λόγους προτείνω -και θα καταθέσω τη σχετική
τροποποίηση για το άρθρο 249- να δεχθείτε, κύριε Υπουργέ, την
τροποποίηση του άρθρου 249 και για την οικονοµία του χρόνου
δεν τη διαβάζω. Καταθέτω την τροποποίηση όπως την προτείνω
εγώ και οι συνεργάτες σας µπορούν να επεξεργαστούν.

Ευχαριστώ πολύ και ζητώ συγγνώµην για την κατάχρηση του
χρόνου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Γ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος
Μπούρας καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τρο-
ποποίηση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Κύριε συνάδελφε, αυτά τούς λέω και εγώ για την Αρκαδία,

αλλά δεν ακούει η Κυβέρνηση δυστυχώς, τι να κάνουµε. Ευτυχώς
υπάρχουν και Βουλευτές από το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας
που λένε αυτά που έχει ανάγκη ο κόσµος.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα, κύ-
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ριε Βίτσα, πώς να σας δώσω τον λόγο; Τον λόγο έχει η κ. Κυριακή
Μάλαµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν
θέλω να πάρω τον λόγο. Να απαντήσει ο Υπουργός αν δέχεται
την τροποποίηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ο Υπουρ-
γός χειροκρότησε, άρα συµφωνεί. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Χειρο-
κρότησε, αλλά κι εγώ ξέρετε πόσα έχω χειροκροτήσει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είµαι σί-
γουρος, όπως το είδα, ότι θα συµφωνήσει και θα γίνουν οι ανά-
λογες αλλαγές και δεν θα ξεχάσουµε και την Αρκαδία. 

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία πα-
ρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ενηµερώθηκαν για την ιστο-
ρία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της
Βουλής και ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕ-
ΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», δεκαοκτώ µαθήτριες και µαθητές και δύο συ-
νοδοί εκπαιδευτικοί από το 103ο Δηµοτικό Σχολείο Αθήνας.

Σας καλωσορίζουµε.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ελάτε, κυρία Μάλαµα, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΗ ΜΑΛΑΜΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, όσο και αν η Κυβέρνηση ενδύεται

τον µανδύα του µετανοηµένου, όσο κι αν προσπαθεί απεγνω-
σµένα να φιλοτεχνήσει ένα φιλολαϊκό προσωπείο, µε το παρόν
νοµοσχέδιο αποκαλύπτεται το πραγµατικό της πρόσωπο, αυτό
της σύµπλευσης µε τα πιο ακραία νεοφιλελεύθερα συµφέροντα,
εκείνα που επιδιώκουν να εγκαταστήσουν ένα σύστηµα κερδο-
σκοπίας σε βάρος της κοινωνίας ακόµα και στα πιο θεµελιώδη
αγαθά της ζωής.

Το παρόν, λοιπόν, νοµοσχέδιο, το οποίο κατατέθηκε λίγες
ώρες µετά την τραγωδία των Τεµπών και συζητήθηκε άρον-άρον,
την ώρα που η κοινωνία βρισκόταν σε κατάσταση σοκ, ναρκοθε-
τεί τον δηµόσιο χαρακτήρα του νερού. Η Κυβέρνηση εισάγει -συ-
γκαλυµµένα πάντα, βέβαια- µια διαδικασία παραχώρησης του
δηµοσίου αυτού αγαθού αλλά και των κρίσιµων τοµέων της δια-
χείρισης των απορριµµάτων και των λυµάτων στο ιδιωτικό κέρ-
δος. 

Το ερώτηµα που σας θέσαµε και στο οποίο επιµένετε να µην
απαντάτε είναι ένα: Γιατί περνάτε την εποπτεία του νερού και των
απορριµµάτων στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, µια ανεξάρτητη
αρχή που έχει ως στόχο να ρυθµίζει τον ιδιωτικό ανταγωνισµό
ανάµεσα σε ιδιωτικές εταιρείες ενέργειας; Τι σχέση έχει το νερό
µε τον ιδιωτικό ανταγωνισµό; Εµείς αντιλαµβανόµαστε ότι θέλετε
να εισαγάγετε ένα µοντέλο αντίστοιχο µε εκείνο της κερδοσκο-
πικής αγοράς ενέργειας που εφαρµόσατε εµµονικά όλα αυτά τα
χρόνια και που οδήγησε στην ενεργειακή φτώχεια των Ελλήνων
και στην εκτόξευση των τιµών, ανεξέλεγκτων τιµών. Θέλετε, µε
άλλα λόγια, να κάνετε στο νερό ό,τι ακριβώς κάνατε και στο
ρεύµα. Το ίδιο σχεδιάζετε και στα απορρίµµατα και βέβαια και
στη διαχείριση των λυµάτων. 

Επιτρέψτε µου, όµως, την εξής παρατήρηση. Η διαχείρισή σας
µέχρι εδώ στους συγκεκριµένους τοµείς ήταν κάτι περισσότερο
από ανεπαρκής. Στη Χαλκιδική παραλάβατε έτοιµο ένα σχέδιο
για τη δηµιουργία και διαχείριση του φράγµατος του Χαβρία, ένα
σχέδιο που ο ΣΥΡΙΖΑ µε πολλή δουλειά κατάφερε να ωριµάσει.
Διατυµπανίζατε σε κάθε επίσκεψή σας στη Χαλκιδική ότι το έργο
δηµοπρατείται. Εδώ και τέσσερα χρόνια δεν έχετε κάνει απολύ-
τως τίποτα. Και σαν να µην φτάνει αυτό, αφήνουν στελέχη σας
να εννοηθεί ότι το έργο έχει παγώσει, επειδή το πλαίσιο που
έθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ δεν συµφέρει τα µεγάλα ιδιωτικά συµφέροντα,
που βεβαίως καραδοκούν για να αρπάξουν ό,τι υπάρχει. Αντί-
στοιχα για τους βιολογικούς σταθµούς της Χαλκιδικής. Και εκεί
κινείστε µε ρυθµούς χελώνας. Δεν έχετε κάνει τίποτα για το κρί-
σιµο ζήτηµα της διαχείρισης των βιοµηχανικών λυµάτων, αυτά
της αγροτικής µεταποίησης και ιδιαίτερα της βρώσιµης ελιάς. 

Επίσης, δεν τολµάτε να τα βάλετε και µε την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ», τα συµφέροντα της οποίας συγκρούονται µε το κα-
θαρό νερό και άρα µε το έργο του φράγµατος του Χαβρία, γιατί
ένα τέτοιο έργο θα την αναγκάσει να λογοδοτεί σε πραγµατικό
χρόνο για τον τρόπο µε τον οποίο διαχειρίζεται τα ύδατα στη µε-

ταλλευτική περιοχή στον Κάκκαβο, δηλαδή στις πηγές του Χα-
βρία. 

Αντί, λοιπόν, να προχωρήσουν αυτά τα έργα, τώρα ψάχνετε -
λέει- ιδιώτες να διαχειρίζονται τους βιολογικούς σταθµούς. Τη
διαχειριστική σας ανεπάρκεια προσπαθείτε και πάλι να τη µετα-
βάλετε σε αντικοινωνικό κέρδος. Αυτοί είστε, λοιπόν. 

Σε ό,τι αφορά τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, µε το παρόν
νοµοσχέδιο κάνετε ακόµα χειρότερα τα πράγµατα για τους πο-
λίτες, τις επιχειρήσεις και τους αγρότες που προσπαθούν να πε-
ράσουν σε βιώσιµα ενεργειακά µοντέλα.

Καταγγέλλουµε και πάλι από το Βήµα της Βουλής αυτό που
µας καταγγέλλουν άνθρωποι από όλη την Ελλάδα και από τη
Χαλκιδική. Εδώ και σχεδόν τέσσερα χρόνια δεν έχει µπει ούτε µία
στέγη σπιτιού σε κανένα πρόγραµµα. Δεν υπάρχει χώρος στο δί-
κτυο, µας λέτε. Δεν έχει µπει ούτε µία τουριστική επιχείρηση στο
πρόγραµµα. Οι επαγγελµατίες τηλεφωνούν στον ΔΕΔΔΗΕ και ει-
σπράττουν την ίδια ακριβώς απάντηση: «Δεν υπάρχει χώρος στο
δίκτυο.». Αγρότες που θέλουν να βάλουν φωτοβολταϊκά για τις
ενεργειακές ανάγκες των καλλιεργειών τους: «Δεν υπάρχει χώ-
ρος στο δίκτυο.». 

Γιατί, όµως, δεν υπάρχει χώρος στο δίκτυο; Διότι τον κρατάτε
για τις πολυεθνικές, που θέλουν να δηµιουργήσουν γιγάντια
πάρκα, ακόµη και στον πυρήνα των περιοχών «NATURA». Καταγ-
γέλλουµε διαρκώς αυτές τις µεθοδεύσεις σας. Kάνετε συνεχώς
ότι δεν ακούτε. Δεν ακούτε τίποτα, τίποτα απολύτως. 

Οι πολίτες, όµως, έχουν καταλάβει την ανεπάρκειά σας, τη δια-
χειριστική σας ανικανότητα και τώρα αντιλαµβάνονται δυστυχώς
µε τον πλέον επώδυνο τρόπο πόσο σαθρή ήταν η διακυβέρνησή
σας σε όλους, µα όλους ανεξαιρέτως, τους τοµείς. Οι απαντήσεις
που θα πάρετε -να είστε βέβαιοι- θα είναι αντίστοιχα σκληρές µε
τη σκληρή αντικοινωνική σας πολιτική και στο περιβάλλον και πα-
ντού. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-
ριστούµε και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Βίτσας και αµέσως µετά ακολουθούν
ο κ. Ξανθός, ο κ. Καππάτος και ο κ. Κατσώτης.

Ορίστε, κύριε Βίτσα.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, απ’ ό,τι είδα χειροκροτήσατε τον κ. Μπούρα,

που σηµαίνει ότι αναγνωρίσατε µάλλον το δίκαιο του αιτήµατός
του. Μιας και ξεκινήσαµε καλά, δεν κάνετε και µια χάρη στον
εαυτό σας, να αποσύρετε αυτό το νοµοσχέδιο, για να µην έχετε
τη µήνιν των Ελλήνων και των Τρικαλινών, βεβαίως, αλλά και των
άλλων;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Κοιτάξτε: Έχουµε πολλά προβλήµατα. Χθες ήταν µια σηµα-

ντική µέρα. Ξεκίνησα το πρωί πηγαίνοντας σε µια τηλεοπτική εκ-
ποµπή, που ποιο λέτε να ήταν το κεντρικό θέµα που απασχο-
λούσε τους δηµοσιογράφους; Μπας και ήταν τα νερά; Μπας και
ήταν ο αέρας; Όχι. Ήταν το ζήτηµα του συντρόφου µου Παύλου
Πολάκη. Αυτό είναι το κεντρικό θέµα που απασχολεί αυτή τη στι-
γµή την ελληνική κοινωνία. Απασχολεί εσάς, δεν απασχολεί εµάς.
Ένα δικό µας θέµα ξέρουµε πάρα πολύ καλά να το λύνουµε και
το λύνουµε. 

Μετά ήρθα στη συζήτηση στη Βουλή, για να δω τρία νοµοσχέ-
δια στο πακέτο του ενός συν άπειρες διατάξεις ρουσφετολογικού
χαρακτήρα ή «φωτογραφικού», αν θέλετε. 

Τρίτον, το απόγευµα πήγα σε µια συνάντηση στην Ελευσίνα,
όπου είχαν µαζευτεί όλα τα συνδικάτα εργαζοµένων και άλλοι
φορείς της περιοχής για τα προβλήµατα της περιοχής. Η Ελευ-
σίνα Πολιτιστική Πρωτεύουσα της Ευρώπης, η Ελευσίνα «πίσω
αυλή» της Αθήνας. Και τα δύο µαζί. Πώς τα καταφέρνουµε και το
κάνουµε αυτό, είναι πραγµατικά απορίας άξιο.

Τέταρτον: Δεν θα µιλήσω για τα Τέµπη, αλλά µήπως πρέπει να
ρίξετε µια πολύ ισχυρή µατιά στα ραντάρ των αεροδροµίων, για
να µην έχουµε τίποτα χειρότερο; Ήδη η Κύρα Αδάµ έγραφε ένα
δισέλιδο την Κυριακή στην εφηµερίδα στην οποία γράφει, όπου
έλεγε ότι τα περισσότερα αεροδρόµια εξυπηρετούνται από τους
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στρατιωτικούς ελεγκτές και από τα στρατιωτικά ραντάρ, ενώ
υπάρχουν ραντάρ τα οποία δεν λειτουργούν. Να το προσέξουµε
αυτό, για να µην έχουµε πολύ µεγαλύτερο πρόβληµα και ελπίζω
να µη µου απαντήσετε όπως απάντησε ο κ. Καραµανλής στον κ.
Μεϊκόπουλο. 

Μετά έγινε µια ευρεία σύσκεψη φορέων στο Χαϊδάρι. Ήταν
εντυπωσιακή και θα έπρεπε να ήταν κάποιος και από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Δεν ήταν, παρ’ όλο που είχε κληθεί εκεί. Τι συµβαίνει
τώρα; Πάει να φτιαχτεί ένας τερµατικός σταθµός LNG και ένα ερ-
γοστάσιο ηλεκτροπαραγωγής στην περιοχή του Σκαραµαγκά.
Όταν σας λέγαµε ότι φέρνετε αυτόν τον νόµο ο οποίος δεν είναι
καθόλου συγκεκριµένος και ότι εξυπηρετείτε και τα συµφέροντα
του πλειοδότη, του κ. Προκοπίου, µας λέγατε όχι. Να το. Έρχεται
η σύµβαση µετά, όπου η ΕΝΑΕ βάζει ό,τι θέλει µέσα, ακόµα και
τερµατικό σταθµό LNG, εκατό µέτρα από οικιστική περιοχή. 

Θέλω να σας πω το εξής και µιλάω σε όλη την Αντιπολίτευση:
Έχει ετοιµάσει µια τροπολογία για το επόµενο νοµοσχέδιο το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. Τη διάβασα. Θεωρώ ότι είναι µια
αξιέπαινη προσπάθεια. Νοµίζω ότι µπορούµε να το συζητήσουµε
όλοι µαζί και είτε µαζί, αν δέχεται το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελ-
λάδας, είτε παράλληλα να καταθέσουµε αυτή την τροπολογία, η
οποία απαγορεύει τη δηµιουργία σταθµού LNG, δηλαδή απαγο-
ρεύει το να γίνει η περιοχή ένα νέο Σεβέζο.

Πάµε παρακάτω: Παρακολουθώ και µια πολιτική συζήτηση το
βράδυ, που µέσα έχει και τα Τέµπη, και σκέφτοµαι: Αν αυτή τη
συζήτηση τη βλέπει ένας συγγενής που έχασε είτε το παιδί του
είτε τον ανιψιό του είτε το κορίτσι του κ.λπ., τι θα βγάλει ως συ-
µπέρασµα; Ότι ο αυτουργός, δηλαδή ο φύλακας, ο σταθµάρχης,
έχει και την πολιτική ευθύνη; Εξηγήστε µας. Έχει και την πολιτική
ευθύνη ο σταθµάρχης; Ποιος έχει την πολιτική ευθύνη και για
ποιον λόγο; 

Θα ήθελα να µείνω στο νοµοσχέδιο, όσο µε βοηθάει ο χρόνος.
Κοιτάξτε να δείτε. Ξέρουµε καλά πώς είναι δυνατόν ένα κοινό
αγαθό να γίνει εµπόρευµα και να αρχίσει να πουλιέται ακόµα και
µέσα από το Χρηµατιστήριο. Μην ξεχνάτε ότι η «FRAPORT» είναι
-υποτίθεται- ένας κοινωφελής οργανισµός, δηλαδή δίνει συντά-
ξεις, αλλά αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν υπάρχουν µέσα της µεγα-
λοεπενδυτές, οι οποίοι κερδίζουν από αυτή τη διαδικασία. 

Λέω, λοιπόν: Έχετε ένα νοµοσχέδιο το οποίο είναι συνονθύ-
λευµα φωτογραφικών διατάξεων, µε έντονο ρουσφετολογικό χα-
ρακτήρα. Τακτοποιείτε ορισµένα ανεξόφλητα ακόµα πολιτικά
γραµµάτια προς την προνοµιακή κοµµατική σας πελατεία, την οι-
κονοµική ολιγαρχία δηλαδή, και είναι επείγον να γίνει αυτό µέσα
σε λίγες εβδοµάδες ή λίγους µήνες που σας αποµένουν στη δια-
κυβέρνηση της χώρας. 

Όµως, σκεφτείτε το. Ο πολιτικός σας χρόνος τελειώνει. Τι προ-
σπαθείτε αυτή τη στιγµή να κάνετε; Να πείτε «εξυπηρετούµε και
την ελίτ, η οποία µάς βοηθάει». Θα έρθει µια νέα κυβέρνηση, που
θα ακυρώσει αυτό το νοµοσχέδιο, οπότε θα πηγαίνετε και θα λέτε
«εµείς κάναµε ό,τι µπορούσαµε, αλλά ήλθε ο κακός ο ΣΥΡΙΖΑ,
ήλθε η κακή δηµοκρατική προοδευτική κυβέρνηση και ακύρωσε
τις διατάξεις που εµείς φέραµε». Άρα ο πολιτικός σας ρόλος τε-
λειώνει, αλλά πάντα σκέφτεστε την επόµενη µέρα.

Δεύτερον, αυτό το νοµοσχέδιο «κουµπώνει» µε το ιδεολογικό
σας δόγµα -που υπηρετείτε µε φανατισµό, περισσότερο σαν µέλη
µιας µεσαιωνικής θρησκευτικής σέχτας, παρά σαν ένα κόµµα-
επιτρέψτε µου να πω, αν υπάρχει αυτό, της σύγχρονης Δεξιάς.
Ποιο είναι αυτό; Το δόγµα του αόρατου χεριού της αγοράς, που
αν αφεθεί εντελώς ελεύθερο και ανεπηρέαστο από οποιαδήποτε
κρατική παρέµβαση, θα ρυθµίσει ως διά µαγείας τις οικονοµικές
και κοινωνικές σχέσεις µεταξύ των ανθρώπων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

Δεν θα καταχραστώ τον χρόνο. Αφήνω σχεδόν όλη µου την
οµιλία µόνο και µόνο για να σας πω το εξής: Πρώτα απαξιώνετε
και αφήνετε στην εγκατάλειψη και την αποδόµηση τους τοµείς
του νερού και των απορριµµάτων και στη συνέχεια έρχεστε να
τους εκποιήσετε σε εξαιρετικά συµφέρουσα τιµή. 

Άρα λεηλατείτε, για να είµαστε εντάξει µεταξύ µας, τις δηµό-
σιες υποδοµές και τις δίνετε στην ιδιωτική περιουσία, από τη ΔΕΗ
και τα ενεργειακά δίκτυα µέχρι την πρώτη κατοικία των δανει-

οληπτών και τα τρένα. 
Το νερό, όµως, κύριε Υπουργέ, για να κλείσω, γιατί υπάρχουν

πολύ αξιότεροι εµού για να µιλήσουν γι’ αυτό, είναι κοινωνικό και
δηµόσιο αγαθό και η παροχή υπηρεσιών ύδρευσης και αποχέ-
τευσης δεν αποτελούν αγορά. Θα καταντήσετε να είστε η µονα-
δική Κυβέρνηση στην Ευρώπη -και στην Ευρώπη νεοφιλελεύ-
θεροι υπάρχουν µια χαρά- που θα διατηρεί αυτή την ιδεοληψία
ακόµα και στο νερό. Πηγαίνετε µε µια έννοια και ενάντια στο σύγ-
χρονο τεχνοκρατικό ρεύµα και θα πρέπει να µας το εξηγήσετε
γιατί το κάνετε αυτό το πράγµα. 

Φαντάζεστε ότι η επιχείρηση νερού και αποχέτευσης της Ρό-
δου έχει σύγκρουση συµφερόντων µε τα Τρίκαλα; Εγώ πήρα τη-
λέφωνο και τον φίλο δήµαρχο και µου είπε ότι δεν υπάρχει κά-
ποιου είδους σύγκρουση. 

Γι’ αυτόν τον λόγο σάς λέω να το αποσύρετε. Μην κάνετε αυτή
την ύβρη. Είναι θράσος, είναι ασέβεια. Δεν θέλετε να καταλάβετε
τίποτα για το κόστος που έχουν οι πολιτικές σας σε ανθρώπινη
ζωή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αντιπροέδρου)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκληρώ-
στε, κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τελει-
ώνοντας, κύριε Υπουργέ, θέλω να σας πω το εξής: Το µεγάλο
στοίχηµα της εποχής είναι πώς διαµορφώνουµε ένα σύγχρονο,
κοινωνικά στέρεο και κοινωνικά επωφελές δηµοκρατικό κράτος
και για τους πολίτες της χώρας αλλά και για τους πολίτες της Ευ-
ρώπης.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρα-
καλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Επειδή ρωτήσατε, θέλω να σας πω…

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Δεν ρώ-
τησα τίποτα, αλλά θα σας απαντήσω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αναφέρατε δυο-τρεις φορές το θέµα των Τρικάλων.
Θέλω να σας πω ότι µε τον Δήµαρχο Τρικκαίων, ο οποίος τυγχά-
νει να είναι και Πρόεδρος της ΚΕΔΕ, είχαµε συνάντηση. Ξεκά-
θαρα ο άνθρωπος έχει πει ότι δεν τίθεται θέµα ιδιωτικοποίησης
του νερού από το παρόν νοµοσχέδιο. Το έχει αναφέρει η ΚΕΔΕ
αυτό σε ανακοίνωση που έχει κάνει. Έχει µιλήσει και ο ίδιος σε
ραδιοτηλεοπτικά µέσα. 

Επιτέλους, σας παρακαλώ πολύ, διαβάστε τα τρία άρθρα του
νοµοσχεδίου, κύριε συνάδελφε, γιατί ξέρω ότι είστε καλοπρο-
αίρετος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και µε-
λετηρός.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Διαβάστε τα τρία πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου και
το άρθρο πρώτο της αιτιολογικής έκθεσης, για να δείτε πώς θω-
ρακίζουµε στη χώρα το ότι οι µόνοι που µπορούν να παρέχουν
πόσιµο νερό και αρδευτικό νερό στη χώρα είναι δηµόσιοι δηµο-
τικοί οργανισµοί και ο ΟΕΒ. Για να το τελειώσουµε αυτό δεν χρει-
άζεται -το λέει και ο συνάδελφος- να έρχεστε επάνω και να πα-
λεύετε για ένα θέµα το οποίο δεν υπάρχει. 

Εµείς εδώ λέµε το εξής απερίφραστα, ξεκάθαρα, απόλυτα: Δεν
υπάρχει καµµία διάθεση ιδιωτικοποίησης του νερού. Το νερό εί-
ναι και θα παραµείνει δηµόσιο αγαθό, όσο είµαστε εµείς Κυβέρ-
νηση τουλάχιστον.

Σας ευχαριστώ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε

Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν υπάρ-

χει προσωπικό ζήτηµα, κύριε Αντιπρόεδρε. Εσείς τον ξέρετε τον
Κανονισµό τώρα. Θα µιλήσει τώρα ο κ. Ξανθός, που είναι στην
ίδια γραµµή. 

Ο κ. Ξανθός έχει τον λόγο.
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τον ξέ-
ρω και επειδή ο κύριος Υπουργός µίλησε σε µένα και επειδή τον
ξέρω προσωπικά και ξέρω πόσο εξαίρετος επιχειρηµατίας είναι,
ξέρει, καταλαβαίνει πως το δηµόσιο µπορεί να γίνει ιδιωτικό. Αν
δεν το ξέρετε, θα σας κάνουµε και εµείς κάποια µαθήµατα.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Για αυτό σάς είπε ότι µπορεί η επό-
µενη κυβέρνηση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Διαβάστε το άρθρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας παρα-
καλώ. Αφήστε τον οµιλητή να προχωρήσει.

Ο κ. Ξανθός έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, συζητάµε νοµίζω ένα

σηµαντικό νοµοσχέδιο και νοµίζω ότι είναι ευκαιρία να κάνουµε
µια πιο ουσιαστική ιδεολογική και πολιτική συζήτηση. 

Αυτή η Κυβέρνηση, αγαπητοί συνάδελφοι, η Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη, παρ’ ότι εκλέχτηκε µε πρόταγµα την ασφάλεια του πο-
λίτη, έχει καταλήξει να παράγει περισσότερη ανασφάλεια από
αυτή που µπορεί να αντέξει η κοινωνία. Και αυτό ήρθε στο προ-
σκήνιο µε πολύ δραµατικό τρόπο από την τραγωδία ή µάλλον το
έγκληµα στα Τέµπη. 

Η δηµοκρατική αφύπνιση των νέων ανθρώπων, η επανεµφά-
νιση του λαϊκού παράγοντα στο προσκήνιο και φυσικά το γενι-
κευµένο κλίµα ανασφάλειας που υπάρχει αυτή την περίοδο στην
κοινωνία, κατά την άποψή µου, έχουν οδηγήσει για πρώτη φορά
µε σοβαρό τρόπο σε µια µεγάλη κρίση πολιτικής νοµιµοποίησης
της Κυβέρνησης. Και το αίτηµα αυτή την περίοδο, το κυρίαρχο
κοινωνικό αίτηµα, είναι να ενισχυθεί το αίσθηµα ασφάλειας, αξιο-
πρέπειας και δικαιοσύνης των ανθρώπων αυτής της χώρας µέσα
από ένα ισχυρό, αξιόπιστο, ποιοτικό και κοινωνικά υπεύθυνο κρά-
τος και όχι φυσικά να δροµολογούνται συνεχώς και να ανοίγουν
νέα πεδία υποχώρησης του δηµόσιου τοµέα, απαξίωσης των δη-
µόσιων φορέων και διευκόλυνσης των ιδιωτικοποιήσεων και των
επιχειρηµατικών παρεµβάσεων στην αγορά κρίσιµων αγαθών,
όπως είναι η υγεία, όπως είναι η διαχείριση του νερού.

Έχει ήδη νοµίζω αναφερθεί από τον εισηγητή µας και από τους
προλαλήσαντες συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ ότι προφανώς αυτή η
υπόθεση της ιδιωτικοποίησης του νερού και των απορριµµάτων
γίνεται µε συστηµατικό τρόπο και έχουν προηγηθεί οι κατάλλη-
λες κινήσεις -έχουν αναφερθεί όλα αυτά-, η κατάργηση της Ειδι-
κής Γραµµατείας Υδάτων, η επιµέλεια της Κυβέρνησης να βάλει
ως προαπαιτούµενο για το Ταµείο Ανάκαµψης τη δηµιουργία
αυτής της νέας ανεξάρτητης αρχής κ.λπ..

Εντυπωσιάζοµαι από την επιχειρηµατολογία που ακούω αυτές
τις µέρες, ότι δεν πρόκειται περί ιδιωτικοποίησης. Νοµίζω ότι
πραγµατικά προσβάλλετε τη νοηµοσύνη και τη δική µας αλλά και
των άλλων ανθρώπων. Η λέξη «ρυθµιστική» εξ ορισµού προϋπο-
θέτει ένα πεδίο ανταγωνιστικό, άρα ένα πεδίο που λειτουργούν
ιδιωτικά συµφέροντα. 

Μην κοροϊδεύετε, λοιπόν, τον κόσµο. Η ένταξη και της διαχεί-
ρισης των νερών και της διαχείρισης των απορριµµάτων στη νέα
ανεξάρτητη αρχή νοµοτελειακά προαπαιτεί και οδηγεί σε ένα νέο
ιδιωτικοποιηµένο πλαίσιο, σε πείσµα και των συνταγµατικών προ-
βλέψεων και των αποφάσεων του Σ.τ.Ε. και της καθολικής -και
αυτό είναι εντυπωσιακό- αντίδρασης όλων των εµπλεκοµένων φο-
ρέων της αυτοδιοίκησης, της ένωσης ΔΕΥΑ, των εργαζοµένων
στους δήµους, των τοπικών φορέων σε όλη τη χώρα. 

Όλοι αυτοί έχουν παραπλανηθεί; Όλοι αυτοί δεν έχουν κατα-
λάβει ποια είναι η πραγµατική σας πολιτική βούληση και έχουν
παραπλανηθεί από την Αντιπολίτευση και διαισθάνονται τον κίν-
δυνο της ιδιωτικοποίησης και της ανατροπής στον κοινωνικό
ρόλο που έχουν οι δηµόσιες επιχειρήσεις ύδρευσης αποχέτευ-
σης, αυτές οι επιχειρήσεις οι οποίες έχουν επιβαρυνθεί αυτή την
περίοδο, λόγω της έκρηξης του ενεργειακού κόστους;

Αντί, λοιπόν, να υπάρξει µέριµνα να καταστούν βιώσιµες, γιατί
σήµερα κινδυνεύουν µε οικονοµική χρεοκοπία, όταν έχει αυξηθεί
το ενεργειακό κόστος δυόµισι και τρεις φορές, αντί να στελεχω-
θούν µε το κατάλληλο επιστηµονικό και τεχνικό προσωπικό, αντί
να εγκαταλειφθεί και να αντιµετωπιστεί αυτή η στρέβλωση να
πληρώνουν ηλεκτρικό ρεύµα για άρδευση ως οικιακό -µε οικιακό

τιµολόγιο-, αντί να γίνουν παρεµβάσεις αναβάθµισης στη διαχεί-
ριση αυτού του τοµέα, προωθείτε -νοµίζω- αυτή την απολύτως
προφανή προσπάθεια ιδιωτικοποίησης.

Και βεβαίως, υπάρχει διεθνής εµπειρία. Πέρα από το ότι η ΡΑΕ
στην πρόσφατη ενεργειακή κρίση αποδείχτηκε ότι δεν µπορούσε
να αντιµετωπίσει την κερδοσκοπία στην αγορά και να διασφαλί-
σει τον έλεγχο των τιµών, υπάρχει η διεθνής εµπειρία -αναφέρ-
θηκε ο Ευκλείδης Τσακαλώτος πάρα πολύ αναλυτικά σε αυτό-,
ιδιαίτερα από το Ηνωµένο Βασίλειο.

Έχει αποδειχθεί, λοιπόν, ότι οι ιδιωτικοποιήσεις του νερού στην
Ευρώπη και ειδικά στην Αγγλία ούτε µπόρεσαν να αντιµετωπί-
σουν την ανάγκη εκσυγχρονισµού των υποδοµών, αναβάθµισης
των δικτύων, για να περιοριστούν οι απώλειες -στην Ελλάδα
έχουµε 35% απώλειες δικτύου- ούτε διασφάλισαν την ποιότητα
του νερού ούτε διασφάλισαν τον έλεγχο των τιµών. Ίσα-ίσα σε
µια δεκαετία, διάβαζα πρόσφατα, αυξήθηκε 46% το κόστος του
νερού και διπλασιάστηκαν οι διακοπές υδροδότησης σε φτωχά
νοικοκυριά. Και, φυσικά, δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί η σύγ-
χρονη πρόκληση, που είναι ο κίνδυνος της λειψυδρίας λόγω της
κλιµατικής κρίσης.

Ιδιωτικοποιήσεις, λοιπόν, σε όλο τον κόσµο των κοινών, των
συλλογικών αγαθών παράγουν ανισότητες, αποκλεισµούς, επι-
βαρύνσεις και είναι αναντίστοιχες µε το κυρίαρχο αίτηµα της επο-
χής, ιδιαίτερα µετά την πανδηµική κρίση, που είναι η επένδυση
στα δηµόσια αγαθά, η θωράκιση των δηµόσιων φορέων, που
µπορούν να λειτουργήσουν αποτελεσµατικά, µε τον απαραίτητο
εκσυγχρονισµό προφανώς, υπέρ του κοινωνικού συµφέροντος.

Και επειδή το κρίσιµο και το εύκολο επιχείρηµα των απανταχού
νεοφιλελεύθερων για να προχωρήσουν αυτές τις αλλαγές είναι
οι στρεβλώσεις και οι παθογένειες του κράτους, προφανώς κα-
νείς δεν υπερασπίζεται -τουλάχιστον εµείς- τις παθογένειες της
δηµόσιας διοίκησης στη χώρα µας και τις στρεβλώσεις ενός πε-
λατειακού, διαπλεκόµενου µε συµφέροντα, αναξιοκρατικού και
µη ορθολογικά διαχειριζόµενου το δηµόσιο χρήµα κράτους, το
οποίο εσείς οικοδοµήσατε, έχει οικοδοµηθεί σε βάθος δεκαετιών
στη χώρα από τα κόµµατα εξουσίας, µέχρι τη χρεοκοπία και την
ανατροπή του πολιτικού σκηνικού στην πατρίδα µας την τελευ-
ταία δεκαετία και το οποίο, βεβαίως, στηρίζετε και διαιωνίζετε.

Το κρίσιµο για εµάς είναι πώς θα ενισχύσουµε τη διαφάνεια,
τη δηµόσια λογοδοσία, τον κοινωνικό έλεγχο, την αποτελεσµατι-
κότητα του κράτους, πώς θα µπορέσει να ανταποκριθεί στο κυ-
ρίαρχο αίτηµα της περιόδου, που είναι η θωράκιση, η προστασία
της κοινωνικής συνοχής και η προστασία της ασφάλειας του πο-
λίτη. Αυτό είναι για εµάς το κρίσιµο δίληµµα, το οποίο, βεβαίως,
θα τεθεί και στις εκλογές και µε βάση αυτό θα επιλέξουν και οι
πολίτες τη στρατηγική διακυβέρνηση της χώρας.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Επειδή σήµερα
είναι η Παγκόσµια Ηµέρα της Ποίησης, θα µου επιτρέψετε να πα-
ραφράσω έναν στίχο του Μιχάλη Κατσαρού από το ποίηµά του
«Θα σας περιµένω». Ο Μιχάλης Κατσαρός, λοιπόν, στο ποίηµα
αυτό λέει: «Μην αµελήσετε, πάρτε µπόλικο νερό, το µέλλον µας
έχει πολλή ξηρασία.». Παραφράζοντας, λοιπόν, αυτόν τον στίχο
θα έλεγα ότι, επειδή όντως το µέλλον µας κυριολεκτικά έχει
πολλή ξηρασία, δεν θα επιτρέψουµε και δεν πρέπει να επιτρέ-
ψουµε να ιδιωτικοποιηθεί το νερό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
τώρα έχει ο κ. Καππάτος Παναγής από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε για

ένα νοµοσχέδιο µε πλήθος διατάξεων και θα αναφερθώ σε δυο
βασικά σηµεία που αφορούν το νερό και την ενέργεια.

Αρχικά, θα ήθελα να σταθώ στις διατάξεις για τη δηµιουργία
της νέας Ρυθµιστικής Αρχής Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων.
Η Αντιπολίτευση θεωρεί ότι το νοµοσχέδιο οδηγεί σε ιδιωτικοποί-
ηση του νερού, κάτι που φυσικά σε κανένα σηµείο του νοµοσχε-
δίου δεν αναφέρεται.

Επιγραµµατικά οι λόγοι για τους οποίους οι αιτιάσεις της Αντι-
πολίτευσης δεν ισχύουν: 

Πρώτον, το νοµοσχέδιο για πρώτη φορά αναφέρεται συγκε-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9323



κριµένα στους παρόχους υπηρεσιών ύδατος στο άρθρο 3 ως δη-
µόσιους και δηµοτικούς οργανισµούς. 

Δεύτερον, το νοµοσχέδιο δεν ασχολείται σε κανένα άρθρο του
µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς ούτε µε τη µετοχική σύνθεση των
παρόχων υπηρεσιών ύδατος. Το νοµοσχέδιο ασχολείται µε την
εποπτεία τους και όχι µόνον αυτό, οι ίδιες αποφάσεις του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, τις οποίες επικαλείται η Αντιπολίτευση,
δέχονται ρητά το θεµιτό της δηµιουργίας ανεξάρτητης ρυθµιστι-
κής αρχής για τα ύδατα. Άρα δεν τίθεται κανένα θέµα αντισυντα-
γµατικότητας σχετικά µε την ύπαρξή της. 

Τρίτον, η νέα ρυθµιστική αρχή έχει καθαρά εποπτικές και γνω-
µοδοτικές αρµοδιότητες. Οι κανονιστικές αρµοδιότητες για την
κοστολόγηση του νερού παραµένουν αρµοδιότητα των Υπουρ-
γών και για τον σκοπό αυτό εκδίδουν ΚΥΑ, άρθρο 34 παράγρα-
φος 6 του νοµοσχεδίου.

Πώς, άραγε, επιχειρείται η ιδιωτικοποίηση, όταν η κανονιστική
αρµοδιότητα για την τιµολόγηση του νερού παραµένει ευθύνη
των Υπουργών, σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο;

Άρα το νοµοσχέδιο διασφαλίζει τον δηµόσιο χαρακτήρα των
υπηρεσιών παροχής ύδατος. Το κράτος είναι που βάζει τους κα-
νόνες. Η νέα ανεξάρτητη αρχή θα εξασφαλίζει ότι αυτοί οι κανό-
νες θα τηρούνται. Και είναι υποκριτικό να έρχεται η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση µε ισχυρισµούς δήθεν ιδιωτικοποίησης, όταν το
2016 ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ που υποθήκευσε για ενενήντα εννιά χρόνια
όλη τη δηµόσια περιουσία. Καµµιά κυβέρνηση δεν το είχε κάνει
αυτό.

Όµως, όλη αυτή η συζήτηση δεν αγγίζει όσα πραγµατικά απα-
σχολούν τους πολίτες σε ό,τι αφορά το νερό. Τα ερωτήµατα που
απασχολούν την κοινωνία είναι διαφορετικά, όπως, για παράδει-
γµα, αν ελέγχεται η σχέση ανταποδοτικότητας στην ύδρευση, αν
ελέγχεται η σχέση παραγωγής και κατανάλωσης, αν ελέγχεται η
σπατάλη του φυσικού πόρου, αν ελέγχεται η ποιότητα του νερού
που καταναλώνουµε, αν ο πολίτης πληρώνει τα αντίστοιχα µε τα
κόστη παραγωγής. Σε αυτούς τους προβληµατισµούς απαντά το
νοµοσχέδιο, που, όµως, φαίνεται ότι δεν απασχολούν την Αντι-
πολίτευση. Και καθώς η επικαιρότητα κατακλύζεται από σχόλια
και ειδήσεις για την ασφάλεια των πολιτών και των υποδοµών,
δεν είναι άραγε σηµαντικό να υπάρχει ανεξάρτητη αρχή που θα
ελέγχει την ποιότητα του νερού που καταναλώνουν οι πολίτες;

Εκτός από το θέµα του νερού, στο Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου
έχουµε µια δέσµη εξαιρετικά σηµαντικών διατάξεων για την ενέρ-
γεια. Επικαιροποιείται o στόχος της χώρας µας για το µερίδιο
ενέργειας των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην ακαθάριστη
τελική κατανάλωση ενέργειας το 2030, µε το ποσοστό να ορίζεται
τουλάχιστον στο 32%.

Η µεγάλη καινοτοµία του νοµοσχεδίου είναι ότι διευκολύνει την
ενεργή συµµετοχή των τελικών καταναλωτών στην παραγωγή
ενέργειας µε ανανεώσιµες πηγές. Δίνει αυτή την ευκαιρία σε Ορ-
γανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, αγρότες, µικροµεσαίες επι-
χειρήσεις και νοικοκυριά. Με αυτόν τον τρόπο το νοµοσχέδιο
αποτελεί ένα πραγµατικό βήµα για τον εκδηµοκρατισµό της ενέρ-
γειας στην Ελλάδα.

Για να υπηρετηθεί αυτός ο στόχος, δηµιουργούνται δύο νέα
εργαλεία, οι κοινότητες ανανεώσιµης ενέργειας και οι ενεργει-
ακές κοινότητες πολιτών. Ειδικότερα, κοινότητες ανανεώσιµης
ενέργειας θα µπορούν για πρώτη φορά να είναι και µικροµεσαίες
επιχειρήσεις, για να καλύπτουν τις ενεργειακές τους ανάγκες µε
ελάχιστη συµµετοχή δεκαπέντε µελών. Οι ενεργειακές κοινότη-
τες πολιτών δίνουν ανάλογη διέξοδο στους Οργανισµούς Τοπι-
κής Αυτοδιοίκησης να στηρίξουν ευάλωτους καταναλωτές για τις
ενεργειακές τους ανάγκες και να χρηµατοδοτούν ενεργειακά
έργα µε εθνικούς ή ευρωπαϊκούς πόρους. Μια καινοτοµία που
αφορά τις ενεργειακές κοινότητες πολιτών είναι ότι µπορούν να
συστήνουν τοπικά δίκτυα διανοµής και να τα διαχειρίζονται αυ-
τόνοµα. 

Στον οικιακό τοµέα δίνεται για πρώτη φορά το δικαίωµα αυτο-
κατανάλωσης και στους ενοικιαστές. Οι ενεργειακές κοινότητες
θα µπορούν να προχωρούν σε εικονικό συµψηφισµό µέσω αυτο-
παραγωγής, να καταναλώνουν την ενέργεια που παράγουν και
να πωλούν το πλεόνασµα για να έχουν ένα εισόδηµα. 

Επιπλέον, µε το νοµοσχέδιο δεσµεύουµε το 20% των διαθέσι-

µων περιθωρίων για την εγκατάσταση φωτοβολταϊκών σταθµών
µέχρι 10KW για ενεργειακό συµψηφισµό, που αφορούν αποκλει-
στικά παροχές οικιακών καταναλωτών µικρών επιχειρήσεων και
αγροτών. Συνολικά ο ΔΕΔΔΗΕ σκοπεύει µέχρι το 2025 να διευ-
ρύνει τον διαθέσιµο χώρο στο σύστηµα κατά 5GW.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στον ενεργειακό τοµέα η Ελ-
λάδα τα τελευταία τρία χρόνια έχει πετύχει κάτι που δεν ήταν κα-
θόλου αυτονόητο. Προσθέσαµε 3,5GW στην εθνική µας παρα-
γωγή από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, ενέργεια που παράγε-
ται στην Ελλάδα και δεν χρειάζεται πλέον να εισάγουµε. Η συµ-
µετοχή των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στην παραγωγή
ηλεκτρικής ενέργειας της χώρας ξεπέρασε το 47% και για πρώτη
φορά το 2022 οι ανανεώσιµες πηγές ξεπέρασαν τα ορυκτά καύ-
σιµα. 

Όσον αφορά το ποια είναι τα οφέλη για τους πολίτες, περιορί-
ζουµε τις ανάγκες για εισαγωγή ενέργειας και ειδικά για ορυκτά
καύσιµα. Μειώνουµε την τελική τιµή της κιλοβατώρας για τους
καταναλωτές, παράγουµε ενέργεια µε τρόπο πιο φιλικό για το
περιβάλλον και βελτιώνουµε το εµπορικό µας έλλειµµα, που επι-
βαρύνεται ιδιαίτερα από την εισαγωγή ενέργειας πετρελαιοειδών
και φυσικού αερίου. Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πε-
τύχαµε εν µέσω της µεγαλύτερης διεθνούς ενεργειακής κρίσης
των τελευταίων δεκαετιών, που επιβάρυνε τους καταναλωτές και
τα δηµόσια οικονοµικά.

Είναι χαρακτηριστικό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι χάρη
στον διπλασιασµό των ελληνικών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
το 2022 εξοικονοµήσαµε 1,6 δισεκατοµµύριο ευρώ από εισαγω-
γές φυσικού αερίου. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε µισό λεπτό. 
Η επιτυχία αυτή δεν είναι τυχαία. Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-

µοκρατίας εφάρµοσε πολιτικές φιλικές στις επενδύσεις, µε µεί-
ωση της γραφειοκρατίας και λιγότερα εµπόδια. Διότι ακούµε τον
ΣΥΡΙΖΑ να µιλάει για ενεργειακή δηµοκρατία, όταν στη διάρκεια
της διακυβέρνησης της χώρας από τον ΣΥΡΙΖΑ σταµάτησε στην
ουσία η ανάπτυξη µικρών ενεργειακών έργων. Αντίθετα, µόνο το
2022 κατασκευάστηκαν 1.200MW µικρών φωτοβολταϊκών στην
Ελλάδα και σύντοµα ξεκινά το πρόγραµµα για τριακόσιες χιλιά-
δες φωτοβολταϊκά συστήµατα για σπίτια, επιχειρήσεις και αγρό-
τες, κάτι που θα δώσει την ευκαιρία σε µικρά έργα να ενταχθούν
στο σύστηµα σε µεγάλη κλίµακα.

Το νοµοσχέδιο συνολικά βοηθά στην κατεύθυνση της ενεργει-
ακής αυτονοµίας της χώρας µας. Ενισχύει τους πολίτες, είναι φι-
λόδοξο, εξωστρεφές και µε οφέλη τόσο για τα δηµόσια οικονο-
µικά όσο και για τους οικιακούς προϋπολογισµούς. Σας καλώ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, να το υπερψηφίσετε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τον λόγο
έχει τώρα ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Βελόπουλος. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε έχετε εκφωνήσει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Το ξέρω,

κύριε Κατσώτη, αλλά είναι Πρόεδρος. 
Ορίστε, κύριε Βελόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι έχουµε τελείως διαφορετική προ-

σέγγιση για τα ενεργειακά. Δεν έχουµε καµµία σχέση µε αυτά
που κάνετε και µε αυτά που λέτε. Έχω πει χίλιες φορές ότι
έχουµε µιλήσει για εξορύξεις, έχουµε µιλήσει για φυσικό αέριο
και πετρέλαιο, έχουµε µιλήσει για το έγκληµα των ανεµογεννη-
τριών σε ολόκληρη τη χώρα, ενώ σας έχουµε πει για τα τοξικά
απόβλητα που παράγονται µετά από είκοσι έτη ζωής αυτών των
ανεµογεννητριών και τα οποία δεν ξέρω πού θα βάλετε, όπως και
τα πλαστικά που έχουν να κάνουν µε τους έλικες, µε τα πτερύγια,
όπως λέµε. 

Εν πάση περιπτώσει, είστε µια Κυβέρνηση που δουλεύετε για
την ανεµογεννήτρια. Εντάξει, θα φανεί τα επόµενα έτη ποιος είχε
δίκιο. Όµως, δυστυχώς για ακόµη µια φορά θα έχετε άδικο, γιατί
πολλές φορές έχετε άδικο και δεν ακούτε. Το πρόβληµα µε αυτή
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την Κυβέρνηση, κύριε Σκρέκα, είναι αυτό ακριβώς, ότι δεν ακούει
τη φωνή της λογικής. 

Όµως, θα ήθελα να πάµε στα υπόλοιπα θέµατα, γιατί πέρασαν
είκοσι µία ολόκληρες µέρες µετά το έγκληµα των Τεµπών και την
απώλεια ανθρώπων, νέων παιδιών -εγώ έχασα φίλο τριάντα ετών
σε αυτό το δυστύχηµα, τριάντα χρόνια φίλος µου ήταν ο Γιώρ-
γος- και έχω να πω κάτι το οποίο θεωρώ ανθρώπινο. 

Πέρασαν είκοσι µία µέρες και ο Πρωθυπουργός αλλά και ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν έχουν έρθει στο Κοι-
νοβούλιο να µιλήσουν για το θέµα αυτό, κάτι που δείχνει, απο-
δεικνύει, κατά τη δική µας άποψη, συνενοχή και των δύο για την
κατάντια των ελληνικών σιδηροδρόµων. Γνωρίζουν και οι δύο ότι
δεν έκαναν και δεν κάνουν το σωστό. Ο Κοµφούκιος έλεγε ότι το
να ξέρεις ποιο είναι το σωστό και να µην το κάνεις είναι η µεγα-
λύτερη δειλία. Θεωρώ ότι και ο Πρωθυπουργός και ο Αρχηγός
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αποδεικνύουν ότι είναι δειλοί.
Είναι δειλοί να αναλάβουν και αυτοί τις ευθύνες τους, που είναι
τεράστιες.

Δεν θα µπω στη λογική των δηλώσεων του Πρωθυπουργού,
που είχε πει στον Αυτιά στον «ΣΚΑΪ», στον δικό τους άνθρωπο -
γιατί όποτε βλέπεις Αυτιά, είναι σαν να ακούς την Κυβέρνηση-,
ότι γνωρίζω και εποπτεύω όλα τα Υπουργεία ο ίδιος προσωπικά
και έχω κεραίες παντού -µάλλον εννοούσε το «Predator», λέω
τώρα, εντάξει-, αλλά οι κεραίες δεν δούλεψαν στο θέµα του τρέ-
νου. Άρα, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός γνωρίζει, όπως και όλοι,
αλλά σιωπούν. Η σιωπή τους είναι αυτό που έλεγε και ο Ευριπί-
δης: «Αυτή η σιωπή σου είναι η οµολογία η δική σου.». Οµολο-
γούν διά της σιωπής ότι είναι συνένοχοι στο έγκληµα αυτό. Και
το λέω ανθρώπινα.

Και επειδή κάποιοι νοµίζουν ότι τα λέµε έτσι, σε άλλη περί-
πτωση και σε άλλη χώρα αν τα όσα καταλόγισε ο πρώην Αρχηγός
της Αστυνοµίας τα καταλόγιζε για τη γερµανική κυβέρνηση ο αρ-
χηγός της αστυνοµίας στη Γερµανία ή στη Γαλλία ή στην Αγγλία,
θα είχε παραιτηθεί η κυβέρνηση την επόµενη µέρα, γιατί επιχει-
ρείτε τον έλεγχο της δικαιοσύνης, τον έλεγχο της αστυνοµίας για
ιδιοτελείς σκοπούς και λόγους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Ο Αρχηγός της Αστυνοµίας µίλησε για παρακράτος της Νέας

Δηµοκρατίας. Κατήγγειλε ότι καρατοµήθηκε από το ΚΥΣΕΑ έναν
µήνα µετά την ανανέωση της θητείας του. Σκούµας: «Επειδή το
ζήτησαν», ακούστε, «από το Μαξίµου άγνωστα κέντρα εξουσίας».
Ο Αρχηγός της Αστυνοµίας µιλάει για άγνωστα κέντρα εξουσίας
και δεν έχετε την ευθιξία, την αξιοπρέπεια να παραιτηθείτε, να
ξεβρωµίσει ο τόπος µε αυτά που λέει. Διότι αν αυτά που λέει είναι
ψευδή και ψεύδη, οι Υπουργοί, η Κυβέρνηση να του κάνουν µή-
νυση γι’ αυτά που λέει. Πρωτοφανή πράγµατα! Του ζητούσαν,
λέει, να απογυµνώσει τµήµατα από άνδρες και να διαθέσει φρου-
ρούς σε στελέχη σταθµών της διαπλοκής. Ποιοι είναι αυτοί; Οι
δηµοσιογράφοι και οι καναλάρχες σας, οι επιχειρηµατίες σας.
Στέλνουµε αστυνοµικούς σε επιχειρηµατίες, καναλάρχες και δη-
µοσιογράφους οι οποίοι είναι πάµπλουτοι και οι οποίοι αρµέγουν
το κρατικό χρήµα, τρώνε, πίνουν, κύριε Υπουργέ, και ο Έλληνας
νιώθει ανασφάλεια.

Λέει ο Αρχηγός της Αστυνοµίας: «Δεν έλαβαν υπ’ όψιν τους τις
εισηγήσεις για κρίσεις.». Αυτό ακριβώς είναι ο ενταφιασµός του
δήθεν επιτελικού κράτους της Νέας Δηµοκρατίας. Είστε ένα
κόµµα που ελέγχει τη δικαιοσύνη, ελέγχει την αστυνοµία, ελέγχει
τα µέσα ενηµέρωσης. Μα, εσείς δεν φτιάξατε κράτος, παρακρά-
τος φτιάξατε, παραµηχανισµούς, κύριε Υπουργέ! Φτιάξατε Βό-
ρεια Κορέα µε αυτά που κάνετε! Με όλα αυτά, σας επαναλαµ-
βάνω, η επταετία ωχριά µπροστά σας. Και φοβάστε τα βραχιο-
λάκια. Αυτό είναι το πρόβληµα. Φοβάστε τα βραχιολάκια, µην
πάτε φυλακή. Περιµένετε τώρα να τελειώσει η ιστορία µε τον
Άρειο Πάγο, να αλλάξετε την ηγεσία, µπας και πάτε σε εκλογές.
Αυτή είναι όλη η ιστορία.

Και το ότι ελέγχετε τη δικαιοσύνη ήρθε µε την απόφαση του
δικαστηρίου της Φλώρινας. Αυτή η απόφαση είναι µια πολιτική
απόφαση, που ελήφθη από κάποια κ. Τσιµέρογλου. Αν την έλεγαν
«Τσαµούρογλου», να ξέρετε ότι «τσαµούρ» στα οθωµανικά, τουρ-
κικά, είναι η λάσπη. 

Ευτυχώς τη λένε «Τσιµέρογλου» και όχι «Τσαµούρογλου»!

Αυτή η πρωτοδίκης αψήφησε τον εισαγγελέα κ. Ντογιάκο, που
έστειλε εντολή να αλλάξει την απόφαση για την αναγνώριση του
ψευτοσωµατείου για τη µακεδονική γλώσσα και τη µειονότητα.
Αυτή η κυρία στη Φλώρινα, ενώ έκανε παρέµβαση ο Ντογιάκος,
ενώ δηλαδή ζήτησε ο εισαγγελέας να αλλάξει η απόφασή της,
αυτή αψήφησε τον κ. Ντογιάκο, γιατί µάλλον το «ευχαριστώ» του
Ζάεφ ήταν ένα µήνυµα προς την Κυβέρνηση «κάντε παρέµβαση
στο πρωτοδικείο, για να χάσουν το πρωτοδικείο οι Έλληνες». Και
βγήκε η Τσιµέρογλου -την οποία θα την κυνηγώ από εδώ και πέρα
µε κάθε νόµιµο µέσο, θα την ξηλώσουµε από τη δικαιοσύνη- και
θυσίασε την Ελλάδα και τη Μακεδονία µετά από πολιτική από-
φαση της Κυβέρνησης! Αυτό λέγεται προδοσία! Εδώ είναι η από-
φαση και θα την καταθέσω στα Πρακτικά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και πείτε µου όταν ο εισαγγελέας του Αρείου Πάγου ζητάει αλ-

λαγή απόφασης γιατί είναι λάθος η απόφαση, πώς αυτή η κυρία
πρωτοδίκης ορθώνει ανάστηµα και λέει τα αντίθετα! Μία είναι η
αιτιολογία: παρέµβαση της Κυβέρνησης για την απόφαση. 

Σας κατηγορώ ότι κάνατε παρέµβαση εναντίον των εθνικών θε-
µάτων για τη Μακεδονία. Σας κατηγορώ ότι δεν κάνατε τίποτα να
ανατρέψετε τη Συµφωνία των Πρεσπών, που για µας ήταν προ-
δοτική και επαίσχυντη. Σας κατηγορώ ότι ξεπουλήσατε τα συλ-
λαλητήρια. Σας κατηγορώ ότι εγκληµατείτε εις βάρος των
εθνικών θεµάτων. Και δεν θέλω απάντηση. Η σιωπή σας, µε τα
πρωτόκολλα που δεν φέρνετε τέσσερα χρόνια, η σιωπή σας, µε
την άρνησή σας να αλλάξετε την επαίσχυντη Συµφωνία των Πρε-
σπών, ενώ είχατε υποσχεθεί να το κάνετε, η σιωπή των Βουλευ-
τών της Μακεδονίας από την πλευρά της Κυβέρνησης στην
προσβολή και την παραβίαση από την πλευρά των Σκοπίων εκα-
τόν εβδοµήντα δύο φορές της επαίσχυντης Συµφωνίας των Πρε-
σπών είναι απόδειξη ότι το «ευχαριστώ» του Ζάεφ δεν πήγε
άκοπα και άσκοπα. Ήξερε τι έλεγε. 

Επειδή, µάλιστα, µιλάµε για δικαιοσύνη, για ποια δικαιοσύνη
µιλάµε; Το 75% των Ελλήνων πιστεύει ότι οι δικαστές στην Ελ-
λάδα είναι διεφθαρµένοι. Σιγά την είδηση! Είδαµε την απόφαση
του Αρείου Πάγου σε οκτώ µέρες για τις κατασχέσεις των σπιτιών
των Ελλήνων και δεν ντρέπεστε εδώ µέσα! Ουδέποτε ο Άρειος
Πάγος σε οκτώ µέρες πήρε απόφαση. Έξι µήνες, επτά µήνες,
έναν χρόνο να περιµένει ο άλλος! Είχαµε οκτώ µέρες απόφαση
και πέντε µέρες καθαρογραφή! 

Δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, εί-
χατε τη µεγάλη ιστορική ευκαιρία µετά το 2019 ως Κυβέρνηση
πραγµατικά να φτιάξετε ένα άλλο κράτος, ένα κράτος που θα
είναι δίκαιο για τον πολίτη, ένα κράτος στο οποίο θα νιώθει ασφά-
λεια ο πολίτης, κύριε Σκρέκα, ένα κράτος στο οποίο δεν θα πει-
νάει ο πολίτης, ένα κράτος στο οποίο θα υπάρχει ισονοµία,
ισοδικία, ισηγορία στον πολίτη. Και φτιάξατε µία φασίζουσα δια-
κυβέρνηση, η οποία λειτουργεί, δρα, επιχειρηµατολογεί και κυ-
ρίως κινείται πάνω στο ξυράφι -όπως ακριβώς το λέω- της φα-
σίζουσας διακυβέρνησης. 

Εµείς θα λέµε αλήθειες, κύριε Σκρέκα. Τι φέρατε σήµερα; Εδώ
και δεκαπέντε χρόνια, όλοι οι µεγάλοι γεωστρατηγικοί αναλυτές,
κύριε Σκρέκα, οµιλούν για ένα θέµα, για τους επόµενους πολέ-
µους οι οποίοι θα γίνουν µε βάση το νερό. Το νερό! Και όντως
τώρα γίνονται οι πόλεµοι για το νερό. Αν ψάξετε λίγο την ιστορία
και διαβάσετε, θα καταλάβετε τι εννοώ. Το νερό είναι πηγή ζωής.
Το νερό είναι το άλφα και το ωµέγα για όλες τις εκφάνσεις και
τις λειτουργίες του ανθρώπινου πολιτισµού. Όπου έχει ιδιωτικο-
ποιηθεί το νερό, σε οποιαδήποτε χώρα του κόσµου -ας πάµε στη
Νότια Αµερική, στη Χιλή, στη Βολιβία, στο Εκουαδόρ-, είχαµε τρι-
πλασιασµό της τιµής του, µε αποτέλεσµα ο κόσµος να µην µπο-
ρεί να πληρώσει. 

Σύµφωνα µε υπολογισµούς του ΟΗΕ, έως το 2035 το 40% του
παγκόσµιου πληθυσµού θα ζει σε συνθήκες λειψυδρίας. Οι µε-
γάλες εταιρείες και δη η «NESTLE» -κοµµάτι της «BLACKROCK»
είναι η «NESTLE»-, λόγω λειψυδρίας απαιτούν να πάψει να θεω-
ρείται το νερό αγαθό. Κι έρχεται αυτή η Κυβέρνηση να υποταχθεί
στη λογική µιας πολυεθνικής εταιρείας και να κάνει το νερό από
αγαθό εµπορικό προϊόν. 

Σας εύχοµαι να µην έχετε να πιείτε νερό τα επόµενα χρόνια και
να µην µπορείτε να πληρώσετε, εσείς που νοµοθετείτε έτσι! Είναι
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ντροπή! Δηλαδή, τι θέλετε; Ενώ πενθούµε για τα Τέµπη, ενώ χά-
σαµε φίλους και παιδιά, µας φέρνετε από την πίσω πόρτα το ξε-
πούληµα του νερού! Γιατί; 

Μην αρχίσετε τις δικαιολογίες, κύριε Σκρέκα, ότι δηλαδή «δεν
το ιδιωτικοποιούµε ακριβώς» ή «το κάνουµε κάπως αλλιώς» ή «το
φέρνουµε λίγο πιο αλλιώς». Σταµατήστε να λέτε ψέµατα, γιατί
µια κίνηση δεν γίνεται άµεσα, αλλά την κάνεις βήµα-βήµα. 

Και εδώ έρχεται, κύριε συνάδελφε του ΣΥΡΙΖΑ, και η υποκρισία
του ΣΥΡΙΖΑ. Πραγµατικά απορώ µε την κοντή µνήµη και των συ-
ναδέλφων Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ αλλά και των ψηφοφόρων
τους, διότι το έγκληµα και το εγκληµατικό κράτος έχει συνέχεια.
Το λέει και η Νέα Δηµοκρατία ότι έχει συνέχεια το κράτος. Με
πολυνοµοσχέδιο της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ 2017 και 2018 προβλέ-
πεται ότι οι µετοχές του δηµοσίου σε ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ µεταβι-
βάζονται αυτοδικαίως και χωρίς αντάλλαγµα στην «Εταιρεία
Δηµοσίων Συµµετοχών», δηλαδή στο Υπερταµείο. Είναι ο ν.4512/
2018, άρθρο 380, τροποποιήσεις κ.λπ.. Δηλαδή, για να το κατα-
λάβουµε, ο ένας κερνάει και ο άλλος πίνει. Ο ένας νοµοθετεί και
ο άλλος εφαρµόζει. Μην καταθέσω τη σειρά όλων αυτών των γε-
γονότων, δηλαδή και την παροχή ενέργειας και το Χρηµατιστήριο
Ενέργειας και τα funds και τη Συµφωνία των Πρεσπών. Και αυτό
είναι το ίδιο ακριβώς, γιατί είναι ίδιοι ακριβώς. Στα µικρά διαφω-
νούν, στα µεγάλα συµφωνούν.

Κι εδώ, λοιπόν, αρχίζουν τα γλέντια. Πάτε, λοιπόν, να ιδιωτικο-
ποιήσετε και το νερό. Το κράτος παραδίδει στη ΡΑΕ τις ρυθµι-
στικές, κανονιστικές, αδειοδοτικές, κυρωτικές, τιµολογιακές αρ-
µοδιότητες. Οι πράξεις της ΡΑΕ είναι εκτελεστές, δηλαδή δεν
υπόκεινται σε κανέναν έλεγχο νοµιµότητας. Μιλάµε για τον κ.
«Φουφουτίδη», που θα τοποθετηθεί από τον κ. Σκρέκα. Και µη
µου πει ο κ. Σκρέκας ότι δεν τοποθετεί η Κυβέρνηση τις ανεξάρ-
τητες αρχές! 

Οι ανεξάρτητες αρχές -για να καταλάβει ο µέσος Έλληνας πο-
λίτης, ο οποίος δεν γνωρίζει και δεν είναι υποχρεωµένος να ξέρει
τις διαρθρωτικές κενές γραµµές που νοµοθετεί σήµερα το Κοι-
νοβούλιο- είναι το εξής: Μαζεύεται ο ΣΥΡΙΖΑ µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία µε δύο πέµπτα, παίρνουν και το ΠΑΣΟΚ -ή οποιοδήποτε άλλο
κόµµα, εν πάση περιπτώσει, για να µην παρεξηγηθεί ο Πρόεδρος
της Βουλής- και λένε: «Θα βάλουµε τον κ. Κωνσταντινόπουλο ή
τον κ. Βελόπουλο πρόεδρο της ανεξάρτητης αρχής. Πάρτε και
τρία µέλη δικά σας, πάρτε άλλο ένα δικό µας, πάρτε άλλα δύο
δικά µας, πάρτε και από επτά και οκτώ χιλιάρικα µισθό ο καθένας
και τελείωσε η ιστορία.»! Ποια ανεξάρτητη αρχή! Δηµιουργείτε
άµεσα κοµµατικές αρχές, παρακράτος, παραµηχανισµούς ανε-
ξέλεγκτους που δρουν και λειτουργούν! Μακάρι να ήταν ανεξάρ-
τητες αρχές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όµως, δεν θα πω για το Σ.τ.Ε.. Το προσπερνώ. 
Εµείς, λοιπόν, λέµε «όχι» συνειδητά, γιατί η Ελλάς είναι µια από

τις χώρες -και είµαστε και έµµεσα συµπολίτες, κύριε Σκρέκα,
καθώς στη Θεσσαλία εκλέγοµαι- που έχει το πιο ωραίο νερό του
κόσµου. Επειδή ζούσα στο εξωτερικό αρκετά χρόνια, ξέρω το
νερό της Γερµανίας πολύ καλά. Μην το κάνετε το έγκληµα. Σας
παρακαλώ πάρα πολύ! Πάρτε το τώρα πίσω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάρτε το τώρα πίσω! Θα σας πω τα παραδείγµατα στο Παρίσι,

στο Βερολίνο, αλλά και στη Μεγάλη Βρετανία. 
Για το Βερολίνο ξέρω πολύ καλά, κύριε Υπουργέ. Ιδιωτικοποι-

ήθηκε. Τρελάθηκαν οι Γερµανοί. Έπιναν νερό µολυσµένο. Οι εται-
ρείες, επειδή δεν έδιναν λεφτά και ήθελαν κέρδος, δεν µπορού-
σαν να κάνουν καθαρό νερό και στο τέλος έγιναν πάλι δηµοτικά
τα νερά. Το ίδιο έγινε και στη Βρετανία, το ίδιο και στη Γαλλία.
Και πάντοτε λειτουργείτε µε χρονοκαθυστέρηση! Έρχεστε µετά
από καιρό να κάνετε αυτό που έκαναν οι Ευρωπαίοι πριν από εί-
κοσι χρόνια, το οποίο όµως τώρα οι Ευρωπαίοι το αλλάζουν και
σε είκοσι χρόνια µπορεί να το αλλάξουµε ξανά και εµείς. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του Προέδρου της Ελληνικής Λύσης)

Αυτό δεν είναι πολιτική. Αυτό είναι «πάµε και όπου βγει». Το
«πάµε και όπου βγει» µε την Ελληνική Λύση είναι τελειωµένο!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πάµε για να κάνουµε την Ελλάδα καλύτερη! Πάµε για να κά-

νουµε την Ελλάδα ωραιότερη. Πάµε για να βγάλουµε το καράβι
από τα βράχια που το βάλατε εσείς!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Για την ιδιωτικοποίηση του νερού -άσχετο, κύριε Υπουργέ-

ποιοι ενδιαφέρονται; Να σας πω εγώ τώρα, γιατί αυτοί από εδώ
φοβούνται να πουν και ονόµατα, εσείς τα λέτε µια χαρά. Για να
τα λέµε όλα! Μια χαρά! 

Ποιοι ενδιαφέρονται, λοιπόν; Εντελώς συµπωµατικά διάβασα
το 2022 ότι ενδιαφέρονται ο «ΑΚΤΩΡ», η κοινοπραξία «ΓΕΚ ΤΕΡ-
ΝΑ» και η «INTRAKAT». Είχαν βγάλει πριν από το 2022 οι κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας την ΕΥΔΑΠ από µέσα, που είναι σχετική
µε το αντικείµενο! Την πέταξαν έξω, µε µια ειδική νοµοθετική ρύθ-
µιση! Δηλαδή, αυτός που ξέρει το αντικείµενο, η ΕΥΔΑΠ, πετά-
γεται απ’ έξω και βάζουµε τους κολλητούς µας εργολάβους,
ολιγάρχες, όπως τη «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ». Όποια πέτρα κι αν σηκώσεις,
δεν θα πω τι θα βρεις, γιατί ταιριάζει η πέτρα µε το υπόλοιπο.

Ντροπή! Ούτε τα προσχήµατα δεν κρατούν. «ΓΕΚ ΤΕΡΝΑ»,
«ΑΚΤΩΡ», «INTRAKAT», οι «δικοί µας άνθρωποι», οι «δικοί τους
άνθρωποι»! Εχθροί του ελληνικού λαού είναι οι ολιγάρχες, οι κε-
φαλαιοκράτες, οι πλουτοκράτες. Γιατί; Κι εγώ επιχειρηµατίας
είµαι. Άλλο το ένα και άλλο το άλλο. Άλλο το επιχειρείν και άλλο
βυζαίνω από τον µαστό της Ελλάδος το κρατικό χρήµα, το χρήµα
του ελληνικού λαού, πίνοντας το αίµα των Ελλήνων. Δεν είναι το
ίδιο. Έχει διαφορά.

Πάµε τώρα και στην επιτροπή επάνω στη Βουλή. Εδώ φτάσαµε
στο εξής αµίµητο, κύριε Σκρέκα, κύριε Υπουργέ. Όλα τα έκαναν
σωστά όλοι! Όλοι! Όλοι οι Υπουργοί από το 2012 µέχρι και σή-
µερα τα έκαναν σωστά! Κι αναρωτιέµαι: Αφού τα έκαναν σωστά,
γιατί είχαµε το δυστύχηµα, το έγκληµα των Τεµπών; Ή µήπως
δεν ξέρετε, κύριε Υπουργέ, ότι στον Μπράλο έπιασαν λαθραία
εµπορεύµατα επάνω στο τρένο, στο δυστύχηµα που είχε γίνει
πριν από µερικά χρόνια; Τρεις δικογραφίες υπάρχουν. Γιατί η
εµπορική αµαξοστοιχία κάτι µετέφερε. Θα τα πω σε λίγο. 

Όλοι, λοιπόν, καλύπτονται πίσω από τη διάχυση της ευθύνης.
Πάλι δεν θα βγει τίποτα για το έγκληµα στα Τέµπη. Γιατί όµως;
Γιατί αποφεύγουν να καλέσουν όλους τους Υπουργούς από το
2012, όλους τους Υφυπουργούς από το 2012, όλους τους υπη-
ρεσιακούς παράγοντες από το 2012, όλες τις διοικήσεις από το
2012. Διότι όλοι αυτοί είναι συνυπεύθυνοι και συµµέτοχοι στο
έγκληµα, γιατί είτε σιωπούσαν είτε έκαναν πως δεν έβλεπαν είτε
αδιαφορούσαν. Και θα πω και το εξής: Για εµάς όλοι αυτοί είναι
υπόδικοι, πρέπει να τους µπουν «βραχιολάκια», να αποδείξουν
αυτοί ότι είναι αθώοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και γιατί το λέω; Γιατί διαβάζοντας την αλληλογραφία όλων

έβλεπα ότι όλοι ενηµέρωναν όλους: οι εργαζόµενοι τη διοίκηση,
η διοίκηση τον Υφυπουργό, ο Υφυπουργός τον Υπουργό, ο
Υπουργός τον Πρωθυπουργό. Όλοι ήταν ενήµεροι ότι δεν λει-
τουργούσε τίποτα. Άρα είναι πολύ απλό: Γνώριζες. Είναι σαν να
έχετε ένα λεωφορείο δηµοσίας χρήσεως δικό σας, γνωρίζετε ότι
είναι επικίνδυνο, κύριε Υπουργέ, βάζετε πενήντα δύο άτοµα µέσα
στο λεωφορείο, σκοτώνονται τα άτοµα αυτά και συλλαµβάνετε
ποιον; Το λεωφορείο! Εσάς πρέπει να συλλάβουν, τον οδηγό και
τον ιδιοκτήτη. Άρα η «HELLENIC TRAIN» γιατί είναι στο απυρό-
βλητο από τον ΣΥΡΙΖΑ, η εταιρεία; Ρωτώ: Γιατί είναι στο απυρό-
βλητο η εταιρεία, η «HELLENIC TRAIN»; Ποιος είναι ο λόγος που
δεν στοχοποιούµε την εταιρεία; Γιατί δεν µιλάµε για την εταιρεία,
την κρατική ιταλική εταιρεία, επαναλαµβάνω; Γιατί έγινε ιδιωτι-
κοποίηση. Άλλο και τούτο πάλι! Κύριε Σκρέκα, ενηµερώστε µε
λίγο, αφού έγινε ιδιωτικοποίηση, γιατί την πήρε κρατική εταιρεία
και δεν την πήρε ιδιώτης; Δεν θα πω το πώς έγινε. Αν αυτό ήταν
αποκρατικοποίηση, να µη σας πω πώς λέγεται!

Εµείς κάναµε συγκεκριµένες καταγγελίες, καταγγελίες που
ακούστηκαν και στον «ΑΝΤ1». Και υπάρχει και καταγγελία στο
«ALERT TV», υπάρχει καταγγελία και στο «FOCUS FM» Θεσσα-
λονίκης για το τι µετέφερε η εµπορική αµαξοστοιχία. Εµπειρο-
γνώµονες, ειδικοί, που µίλησαν στον «ΑΝΤ1» µιλούν για χηµικά
και αυτό αποδεικνύεται από τα χηµικά εγκαύµατα των πυροσβε-
στών. Δεν είναι γιατί τα λέω εγώ. Θα τα καταθέσω στα Πρακτικά
όλα αυτά, από το νοσοκοµείο τη γνωµάτευση που µιλάει για χη-
µικά εγκαύµατα. Χηµικά εγκαύµατα δεν γίνονται από φωτιά, αλλά
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από χηµικό συστατικό στοιχείο. Ρωτήστε τον πιο απλό γιατρό,
παθολόγο, θα σας το πει. 

Και εδώ ακριβώς να σας πω το εξής. Έγγραφο της «HELLENIC
TRAIN», κύριε Υπουργέ. Δείτε κράτος που έχετε! Αυτοί, η εται-
ρεία, έπρεπε να πάνε φυλακή από την πρώτη µέρα. Η εταιρεία
απαντάει σε ερώτηση δική µου για το τι µετέφερε η εµπορική
αµαξοστοιχία, που κανένας εδώ µέσα δεν αναρωτιέται. Και ανα-
ρωτιέµαι γιατί δεν αναρωτιούνται. Απαντάει -το έχω εδώ-, ακού-
στε τώρα απάντηση εταιρείας! Η απάντηση, λοιπόν, είναι η εξής:
«Σύµφωνα µε τα τηρούµενα αρχεία της εταιρείας µας και κατά
δήλωση του πελάτη - διαµεταφορέα», ακούστε κράτος, «σχετικά
µε το είδος των προς µεταφορά εµπορευµάτων, το περιεχόµενο
των εµπορευµατοκιβωτίων έχει ως εξής: Τα δύο πρώτα κοντέινερ
µετά τη µηχανή ήταν κενά φορτίου.». Έχετε δει εσείς, κύριε
Υπουργέ, κύριε Σκρέκα µου, νταλίκα να πηγαίνει βόλτα κενή φορ-
τίου; Δηλαδή ξεκίνησε από Θεσσαλονίκη ένα τρένο στο οποίο λύ-
νεις την πέδηση, βγάζεις τα δύο κενά, για να µην έχει και βάρος.
Το πήγαινε -λέει- από Θεσσαλονίκη - Αθήνα µε κενά τα δύο
πρώτα βαγόνια, δεν είχαν τίποτα -λέει-, ήταν κενά φορτίου! Το
δέχοµαι. Κενό, µάλιστα. «Άθικτα βαγόνια µε κοντέινερ µετέφεραν
µπύρες και τρόφιµα.». Είναι γνωστό έτσι κι αλλιώς, κύριε Σκρέκα,
ότι η µπύρα µαζί µε το ακτινίδιο κάνει έκρηξη, εκρήγνυται! Εδώ
όµως που αρχίζει το γλέντι είναι αυτό ακριβώς: «Σύµφωνα µε τα
τηρούµενα αρχεία της εταιρείας µας και κατά δήλωση του πε-
λάτη.». Δηλαδή σου λέει η «HELLENIC TRAIN» ότι «εγώ έχω έναν
πελάτη υπεργολάβο», αυτοφωράκια, δηλαδή, «που µπορεί να
κάνει και λαθρεµπόριο, αυτός είναι υπεύθυνος, εγώ δεν ξέρω τι
µου γίνεται, αλλά αυτός µού είπε ότι µεταφέρανε δύο άδεια κο-
ντέινερ και δεν ξέρω τίποτα παραπάνω». Κατάλαβε κανείς τι είπε
η εταιρεία; Ότι µπορεί να µεταφέρουν κι όπλα, µπορεί να µετα-
φέρουν και ναρκωτικά, αλλά δεν είναι υπεύθυνη η εταιρεία, αλλά
ένας διαµεταφορέας, που µπορεί να είναι και offshore εταιρεία.
Το έχετε καταλάβει αυτό, κύριε Σκρέκα; 

Όταν είχαµε στον Μπράλο παρόµοιο ατύχηµα, µε λαθρεµπό-
ριο κανονικό, ο εισαγγελέας έκανε δικογραφία και είπε ότι στον
Μπράλο, στο δυστύχηµα που έγινε, µετέφεραν λαθραία πρά-
γµατα. Αυτό είναι κράτος; Και πού ξέρω ότι στο δυστύχηµα στα
Τέµπη δεν µετέφεραν εκεί µέσα -λέω τώρα εγώ- οτιδήποτε, από
ναρκωτικά µέχρι και χηµικά λιπάσµατα ή χηµικές ουσίες; Κενό
φορτίου κατά δήλωση! Άρα η «HELLENIC TRAIN» βγαίνει από το
«κάδρο», βάζει έναν διαµετακοµιστή -δεν ξέρω, πώς λέγεται-, αυ-
τοφωράκια, να κυνηγάνε αυτόν, κύριε Φάµελλε. Και τη δέχθηκε
ο Υπουργός αυτή την απάντηση. Αντί να στείλει ο εισαγγελέας
κατευθείαν τους αστυνοµικούς να συλλάβουν την εταιρεία και να
αποδείξουν ότι δεν είχε καµµία συµµετοχή, µε ένα παλιόχαρτο
πενήντα επτά ψυχές ζητούν δικαίωση! Ντροπή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Τώρα θα αρχίσουν τα γλέντια όµως, κύριε Σκρέκα. Για στα-

θείτε, βρε παιδιά. Εγώ έχω µπροστά µου ένα ΦΕΚ, το ΦΕΚ της
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας. Κύριε Υπουργέ, εδώ είναι.
Τι λέει το ΦΕΚ αυτό; Ποιος είναι υπεύθυνος κατά τον νόµο για τις
µεταφορές, για τις υποδοµές; Ο κ. Καραγιάννης, το «αγαπηµένο
παιδί» των ολιγαρχών, των εργολάβων, ο δικός τους άνθρωπος!
Τα βάλανε όλοι µε τον Κώστα Καραµανλή, αλλά ο Καραγιάννης,
που είναι ο άνθρωπος εδώ και χρόνια των εργολάβων, είναι
εκτός. Γιατί; Δεν έχω τίποτα µε τον κ. Καραγιάννη, τη δουλειά
του κάνει. Η δουλειά του, όµως, δεν είναι να εξυπηρετεί τους ολι-
γάρχες και εργολάβους. Η δουλειά του είναι να προασπίζει το
συµφέρον των Ελλήνων πολιτών και της ελληνικής πολιτείας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Εύχοµαι να κυνηγηθεί και αυτός, µαζί µε τους υπόλοιπους

Υφυπουργούς, γιατί αυτός είναι ο αρµόδιος, δεν είναι ο Κώστας
Καραµανλής, µε βάση το ΦΕΚ της Κυβέρνησης. Θα το καταθέσω
στα Πρακτικά και αυτό. Κανένας δεν λέει για τον Καραγιάννη τί-
ποτα.

Λοιπόν ακούστε τα µεγάλα γλέντια τώρα, πώς κάνουν δουλειές
οι κύριοι. Με ρωτάει ένας φίλος γιατί δεν γίνεται επιτέλους ο δρό-
µος Μπράλος – Άµφισσα, που είναι καρµανιόλα. Να σας πω εγώ
γιατί δεν γίνεται. Έκαναν µελέτες 5 εκατοµµύρια ευρώ κι ενώ
υπάρχει µελέτη –ακούστε- βρήκαν έναν τρόπο να κάνουν νέες
µελέτες, για να κονοµήσουν οι µελετητές, οι φίλοι τους, κι έτσι

καθυστερεί το έργο. Γιατί δεν γίνεται ο ΒΟΑΚ στην Κρήτη; Με-
λέτη υπάρχει. Ξανακάνουν µελέτες, άλλα 5 - 10 εκατοµµύρια! Κο-
νοµάνε οι «κολλητοί» τους, τα λαµόγια τους, αυτά τα σαράντα
χιλιάδες λαµόγια, τα παράσιτα, τα «τρωκτικά», που έχουν ρηµάξει
την Ελλάδα.

Επίσης, έχει γίνει ποτέ έλεγχος εσωτερικός πόσοι διευθυντές
είναι «κολλητοί» των εργολάβων; Εγώ αν ήµουν κυβέρνηση, έχεις
που έχεις το «Predator», βάλε να τους παρακολουθείς να δεις
πώς µιλάνε µε τους ολιγάρχες κάθε µέρα και µε τους εργολά-
βους. Απλά πράγµατα είναι. Και για να καταλάβουµε πώς λει-
τουργεί το κράτος, πραγµατικά απορώ, δεν υπάρχει ένας άνθρω-
πος σε αυτόν τον τόπο, ένας ηγέτης, να βάλει µια τάξη σε αυτή
την αταξία; Αλλά για να υπάρχει ηγέτης, στο «ζητείται ηγέτης»
υπάρχει απάντηση. Ζητείται λαός, συνειδητός, µη κοµµατικός, µε
σκέψη ελληνική και πατριωτική αντίληψη. Αν ο Έλληνας αποφύ-
γει τον Νεοέλληνα και γίνει Έλληνας, τότε υπάρχει ελπίδα. Μην
περιµένουν οι Έλληνες από τους τριακόσιους της Βουλής να λύ-
σουν τα µεγάλα και µείζονα προβλήµατα αν δεν αλλάξουν οι ίδιοι.
Πρέπει να αλλάξουµε πρώτα εµείς, όλοι µας.

Βγαίνει και η ΡΑΣ, στην οποία ΡΑΣ, κύριε Υπουργέ, ο ΣΥΡΙΖΑ
πήρε µια κοπέλα, που την είχε βάλει εκεί στην ανεξάρτητη αρχή,
και την έκανε αναπληρώτρια εκπρόσωπο Τύπου. Δεν ξέρω και
πώς λέγεται η κυρία, δεν µε ενδιαφέρει και το όνοµά της. Και
βγαίνει τώρα και λέει «διαβλέπουµε ισχυρές ενδείξεις ότι ο θεω-
ρητικός και πρακτικός κύκλος εκπαίδευσης των σταθµαρχών
υπήρξε ελλιπής». Και εγώ ρωτώ το εξής. Τώρα το διαβλέπετε, κύ-
ριοι; Τώρα; «Βραχιολάκια», και στον εισαγγελέα και εσείς! Άρα
εκούσια είστε υπεύθυνοι. Δεν κάνατε καλά τη δουλειά σας. Αυτό
σηµαίνει κράτος.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Κι έχω ακόµη µια ερώτηση να κάνω. Τώρα, για αυτούς τους αν-

θρώπους που δεν κάνανε καλά τη δουλειά τους, ποια είναι η τι-
µωρία; Τους βάζετε για δεκατέσσερα χρόνια και ό,τι και να κά-
νουν στραβά ή κουτσά, πληρώνονται για να κάθονται, κύριε
Υπουργέ; Να τελειώσει η θητεία τους δηλαδή και µετά θα φύ-
γουν;

Τα λέω όλα αυτά γιατί σας είπα ότι εγώ έχασα άνθρωπο εκεί.
Τριάντα χρόνια ήµαστε φίλοι µε τον Γιώργο, από µικρά σχεδόν
παιδιά, από νέοι άνθρωποι. Χρησιµοποίησε για δεύτερη φορά στη
ζωή του το τρένο.

Πού να ήξερε ο άνθρωπος ότι σύµφωνα µε τον ΣΥΡΙΖΑ είχε
28% πιθανότητα να σκοτωθεί, γιατί λειτουργούσε η τηλεδιοίκηση
κατά 72%; Πού να ήξερε ο άνθρωπος ότι ο Πρωθυπουργός γνώ-
ριζε, αλλά δεν γνώριζε ότι γνώριζε ότι δεν γνώριζε; Πού να ήξερε
ότι οι Υπουργοί και οι Υφυπουργοί γνώριζαν, αλλά δεν ήξεραν ότι
γνώριζαν ότι δεν γνώριζαν; Πού να ήξερε ότι είµαστε ένα κράτος
µπάχαλο εδώ και εβδοµήντα χρόνια, ένα κράτος «ανευθυνουπεύ-
θυνων» οι οποίοι κυβερνούν τον τόπο αυτό, γι’ αυτό και υπάρχει
ατιµωρησία, ακαταδίωκτο; Δεν αλλάζετε λοιπόν.

Και βγαίνει τώρα ο Έλληνας Πρωθυπουργός και λέει το εξής
αµίµητο: «Μέχρι τον Σεπτέµβρη θα έχω λύσει το θέµα των σιδη-
ροδρόµων». Δηλαδή, έχουµε Μάρτιο, σε έξι µήνες. Ποιος να τον
πιστέψει αυτόν τον άνθρωπο που επί τέσσερα χρόνια δεν µπό-
ρεσε να το λύσει και θα το λύσει σε έξι µήνες; Άρα, λοιπόν, ή
έλεγε ψέµατα τέσσερα χρόνια και ήταν ανίκανος να το λύσει ή
τώρα λέει ψέµατα και δεν θα προλάβει να το λύσει. Δεν υπάρχει
άλλη λύση. Δεν υπάρχει άλλη δικαιολογία και αιτιολογία. 

Ο Πρωθυπουργός ανέλαβε ο ίδιος την ευθύνη για το τραγικό
δυστύχηµα των Τεµπών. Εγώ ρωτώ το εξής. Όταν λέει «αναλαµ-
βάνω την ευθύνη», τι σηµαίνει; Ας µου πει κάποιος τι σηµαίνει
«αναλαµβάνω την πολιτική ευθύνη για το έγκληµα των Τεµπών,
για την απώλεια ανθρώπινων ζωών». Παιδάκια χάθηκαν εκεί, νέα
παιδιά, όλοι έχουµε παιδιά, µεταξύ αυτών και τρεις συµφοιτή-
τριες της κόρης µου. Διότι ήταν Θεσσαλονικείς οι περισσότεροι
ή παιδιά που πήγαιναν στον Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης. Ρωτώ.

Να σας πω τι ανέλαβε ο Πρωθυπουργός. Ο Πρωθυπουργός
ανέλαβε να αναβάλει την όποια απόδοση ευθύνης, γιατί είπε
«ήταν λάθος σταθµάρχη», το είπε απευθείας. Αλήθεια, να ρω-
τήσω και κάτι ακόµα, αφού θέλετε να ρίξετε φως, άπλετο φως,
τον κ. Τζαβάρα γιατί τον βγάλατε από την επιτροπή; Γιατί την
προηγούµενη βδοµάδα είχε πει την αλήθεια; Όταν τον ρώτησαν
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για την ελληνική δικαιοσύνη, τι είπε ο κ. Τζαβάρας; Γελούσε και
έλεγε: «Ποια ελληνική δικαιοσύνη;». Αυτό και µόνο έπρεπε να σας
κάνει να παραιτηθείτε, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.

Όταν Βουλευτής του κόµµατός σας βρίσκει το θάρρος µετά
από χρόνια και λέει ότι δεν υπάρχει δικαιοσύνη, έπρεπε ήδη να
έχετε παραιτηθεί εσείς και όλος ο Άρειος Πάγος και όλη στη δι-
καιοσύνη µαζί. Γιατί και αυτοί είναι συνυπεύθυνοι στη διάβρωση
των αρµών της δικαιοσύνης.

Κάνετε και µακάβριες δηλώσεις. Βγαίνει ο Πρωθυπουργός από
το Μαρούσι, µάζεψε τους κλακαδόρους του, τους χειροκροτητές
του, και λέει «Ήταν θυσία. Αυτή η θυσία να µην πάει άδικα». Ο
άλλος ο Υπουργός: «Η θυσία να γίνει ευκαιρία», λες και µιλάµε
για τζόγο, χρηµατιστήριο.

Θυσία σηµαίνει ότι θυσιάζω εγώ εκούσια -ο ίδιος το θέλω- κάτι
για να κερδίσω κάτι. Ήξεραν τα παιδιά αυτά που µπήκαν στο
τρένο ότι θυσιάζονται για να κάνουν τώρα σιδηρόδροµο στην Ελ-
λάδα; Το γνώριζαν; Τι είναι αυτά που λέτε; Όταν έµπαιναν στο
τρένο, γνώριζαν ότι θυσιάζονται για να γίνει ο σιδηρόδροµος;

Τι σηµαίνει θυσία; Να σας µάθουµε και λίγα ελληνικά. Ουσια-
στικό, θηλυκού γένους. «Εκούσια απώλεια προκειµένου να επι-
τευχθεί κάποιος στόχος, προσφορά προκειµένου να γίνει
επίκληση σε θεό ή θεούς. Μπορεί να περιλαµβάνει θανάτωση αν-
θρώπου ή ζώου ή είναι απλή προσφορά ή καταστροφή αντικει-
µένων. Μια θρησκευτική ιεροτελεστία κατά την οποία προσ-
φέρεται ένα αντικείµενο σε κάποιο θεϊκό ον». Αυτό σηµαίνει θυ-
σία, προκειµένου να εδραιωθεί, να διατηρηθεί ή να αποκαταστα-
θεί η κατάλληλη σχέση του ανθρώπου µε τα θεία.

Δηλαδή τι εννοεί ο Πρωθυπουργός; Ότι η Ελλάδα είναι Μινώ-
ταυρος που θέλει θυσίες παιδιών για να κάνει σιδηρόδροµο; Εί-
µαστε µε τα καλά µας; Μάθετέ του ελληνικά επιτέλους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Όσο για τον άλλον που ξέρει και καλά ελληνικά και έχει µαγαζί

για την αρχαία ελληνική γλώσσα, τι θα πει «η θυσία να γίνει ευ-
καιρία»; Δεν ντρέπονται λίγο; Αν ήταν τα παιδιά τους, τα ίδια θα
λέγανε; Λίγος σεβασµός! Κάνατε την Ελλάδα Μινώταυρο της οι-
κογενειοκρατίας, της κοµµατοκρατίας και της διαπλοκής, που νέ-
µεται τον τόπο και λυµαίνεται τον τόπο.

Ποια είναι η καλύτερη δικαίωση για εµάς; Η αποκατάσταση του
ονόµατος του πολιτικού κόσµου, προτού να είναι αργά. Πώς µπο-
ρεί να γίνει αυτή, κύριε Σκρέκα; Παραίτηση όλων των Υπουργών,
Υφυπουργών, υπηρεσιακών παραγόντων, γενικών γραµµατέων
«ΤΡΑΙΝΟΣΕ» και «HELLENIC TRAIN», τώρα, από το 2012 µέχρι
σήµερα και απολογία τους για να µας αποδείξουν ότι είναι αθώοι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Πραγµατικά πρέπει να αποδείξουν ότι είναι αθώοι. Για εµάς,

επειδή παίζετε µε τις ζωές των Ελλήνων, ούτε ευκαιρία είναι ούτε
θυσία, αλλά είναι έγκληµα και δολοφονία αυτό που έγινε στα
Τέµπη. Σας το λέω ως άνθρωπος πλέον που έχασε άνθρωπο, που
έχασε φίλο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Και να σας πω τώρα τι πετύχατε. Έχετε γίνει δηµόσιος κίνδυ-

νος, πραγµατικά δηµόσιος κίνδυνος για την ασφάλεια των πολι-
τών. Κίνδυνος για τις πτήσεις -στα περιφερειακά αεροδρόµια,
κυρίως στη Ρόδο δεν λειτουργεί το ραντάρ- κίνδυνος για τα
τρένα, κίνδυνος στα λεωφορεία, κίνδυνος στους δρόµους. Τώρα
βγήκε βλάβη στο µετρό στον Πειραιά, τριακόσιες ενενήντα µία
βλάβες και εισροή θαλασσινού νερού στο υπόγειο µετρό του Πει-
ραιά. Κόστισε 470 εκατοµµύρια ευρώ. Κίνδυνος από φωτιές. Ξε-
κινάει η αντιπυρική περίοδος, ακόµη αεροπλάνα δεν πήρατε.
Κίνδυνος για τα κτήρια των πανεπιστηµίων µας. Βλέπουµε τι γί-
νεται, καταρρέουν οροφές, πέφτουν ψευδοροφές, πτώση µαρ-
µάρων στο υπόγειο κυλικείο του ΑΠΘ. Ο πρύτανης ανέλαβε την
ευθύνη, ζητώντας συγγνώµη.

Από τότε που βγήκε η συγγνώµη, χάλασε ο κόσµος, φίλες και
φίλοι. Εξευτελίστηκε η λέξη συγγνώµη, χάθηκε το φιλότιµο, χά-
θηκαν και όλα. Δεν θέλουµε συγγνώµες από καµµία κυβέρνηση.
Θέλουµε κυβέρνηση που να υπηρετεί τον Έλληνα, την Ελλάδα,
την πατρίδα, το έθνος και όλους τους Έλληνες. Αυτή την κυβέρ-
νηση χρειάζεται η Ελλάδα και θα την έχει µόνο µετά τις εκλογές,
όταν η Ελληνική Λύση κυβερνήσει τον τόπο. Αλλιώς, σας επανα-
λαµβάνω, θα γευτούµε τα ίδια και πάλι.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. Πάµε τώρα στη σωστή πλευρά της
ιστορίας. Εδώ αρχίζουν τα γλέντια. Εκεί που λέγαµε ότι θα πεθά-
νει ο Πούτιν, εκεί που λέγαµε ότι θα πεθάνει η Ρωσία, θα πεινά-
σουν οι Ρώσοι, θα τελειώσει η Ρωσία, ακούγαµε τους δυτικούς
και λέγαµε ότι ίσως να έχουν και δίκιο, µήπως έχουν δίκιο τελικά,
οι κυρώσεις της Ρωσίας αποδεικνύεται ότι κάνουν µεγαλύτερη
ζηµιά εναντίον της Ελλάδος και εναντίον της Δύσης και επιφέ-
ρουν καταρρεύσεις αµερικανικών, αγγλικών, ελβετικών τραπε-
ζών, παρά στη Ρωσία. Εκεί, λοιπόν, που θα πεινούσαν οι ίδιοι οι
Ρώσοι, πεινάµε εµείς.

Ακούστε τώρα, όµως, το γελοιότερο όλων, γιατί οι κυρώσεις
δεν εφαρµόζονται. Αν τις εφάρµοζαν θα έλεγα ότι τις εφάρµοσαν
κιόλας. Η σωστή πλευρά της ιστορίας. Η Ευρωπαϊκή Ένωση αύ-
ξησε τον Φεβρουάριο κατά 16% την προµήθεια ρωσικού φυσικού
αερίου µέσω Τουρκίας -κονοµάνε πάλι οι Τούρκοι- και κατά 23%
µέσω Ουκρανίας, σε σχέση µε τον Ιανουάριο. Πού είναι οι κυρώ-
σεις; Ποιες κυρώσεις; Να παίρνω εγώ αµερικανικό LNG έξι φορές
παραπάνω, όταν οι Ρώσοι µάς το δίνουν πιο ακριβά πλέον γιατί
κάναµε κυρώσεις;

Η αµερικανική εταιρεία «EXXON MOBIL» κέρδισε 65 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ το 2022 από το εµπόριο πετρελαίου και φυσικού
αερίου από τη Ρωσία. Ποιες κυρώσεις; Ποιοι επέβαλαν κυρώσεις;
Αµερικανική πολυεθνική, 1,9 εκατοµµύρια βαρέλια ρωσικού καυ-
σίµου τύπου ντίζελ είναι τώρα έξω στον Λακωνικό Κόλπο και πε-
ριµένουν µεταγγίσεις. Ποιοι τα φέρνουν; Οι εφοπλιστές, οι κολ-
λητοί τους, ο κ. Αλαφούζος, ο κ. Μαρινάκης και όλοι αυτοί οι εφο-
πλιστές. Καλά κάνουν, επιχειρηµατίες είναι, τη δουλειά τους κά-
νουν. Αλλά γιατί να µην πουλήσω εγώ τα οπωροκηπευτικά µου
και τα ροδάκινα µας στη Ρωσία και να µπορεί να πουλάει πετρε-
λαιάκι ο εφοπλιστάρας; Δεν το καταλαβαίνω. Δεν µπορώ να το
καταλάβω.

Έτσι. Λοιπόν. αποδείχτηκε ότι όχι µόνο είµαστε στη λάθος
πλευρά της ιστορίας ,αλλά εγκληµατούµε εις βάρος της ελληνι-
κής οικονοµίας. Εγώ δεν λέω να επιβάλλουµε ή να µην επιβάλ-
λουµε κυρώσεις. Λέω, αφού τις επιβάλλαµε, να µην τις σπάνε οι
εφοπλιστές, οι φίλοι σας, να µην κονοµάνε οι Αµερικάνοι από το
ρωσικό πετρέλαιο και φυσικό αέριο και οι Έλληνες να µην µπο-
ρούν να κερδίζουν. Το αυτονόητο λέµε.

Τεράστιες επιτυχίες. Μετά από δέκα ολόκληρα χρόνια είδαµε,
φίλες και φίλοι, για πρώτη φορά τον Υπουργό Εξωτερικών της
Τουρκίας από τον κοσµοπολίτη τουρίστα Υπουργό Εξωτερικών,
τον κ. Δένδια, που έχει γυρίσει όλον τον κόσµο, κάνοντας τριγω-
νικά, τετραγωνικά σχήµατα, λέει, τριγωνική τριµερής, τετραµε-
ρής και παραµύθια της Χαλιµάς και έχει τεράστιες επιτυχίες, να
συναντά ο Τούρκος Υπουργός Εξωτερικών στην Αίγυπτο την αι-
γυπτιακή ηγεσία. Μετά από δέκα χρόνια. Πήραν οι Αιγύπτιοι τη
µειωµένη επήρεια, πήραν τη λεκάνη του Ηροδότου το δικό µας
κοίτασµα και τώρα η τεράστια επιτυχία της Κυβέρνησης είναι οι
Αιγύπτιοι να τα βρουν µε τους Τούρκους. Και δεν είναι µόνο αυτό.

Μετά το τρίγωνο Ιράν, Σαουδικής Αραβίας και Κίνας -µαθήµατα
εξωτερικής πολιτικής και γεωστρατηγικής σας κάνουµε τώρα,
γιατί είστε ανεπίδεκτοι µαθήσεως- αφού η Σαουδική Αραβία τα
βρήκε µε την Κίνα, γιατί οι Πάτριοτ παραµένουν στη Σαουδική
Αραβία; Φέρτε πίσω τους Πάτριοτ, γιατί είναι η δική µας αντιπυ-
ραυλική οµπρέλα. Γιατί τους αφήνετε εκεί, αφού η Σαουδική Αρα-
βία γύρισε πίσω και την πλάτη της στις Ηνωµένες Πολιτείες;

Πάµε στον κ. Δένδια. Ο κ. Δένδιας, λοιπόν, συναντήθηκε και µε
τον δήθεν πρωθυπουργό του Κοσόβου, αλλάζοντας εξωτερική
πολιτική εκατόν ογδόντα µοίρες. Για πρώτη φορά την εξωτερική
πολιτική που είχε ο Κωνσταντίνος Καραµανλής ο Α’, ο Κωνστα-
ντίνος Καραµανλής ο Β’, ο Ανδρέας Παπανδρέου, όλοι αυτοί που
έλεγαν για το Κόσοβο ότι δεν πρέπει να αναγνωριστεί, ο κ. Δέν-
διας µόνος του, ο τουρίστας Υπουργός Εξωτερικών, πήγε και το
αναγνώρισε.

Μαθαίνουµε χθες ότι ο κ. Δένδιας συνηγόρησε, χωρίς να ενη-
µερώσει κανέναν, να αναλάβει τη Γενική Γραµµατεία του Διεθ-
νούς Ναυτιλιακού Οργανισµού η Τουρκία! Ρώτησε κανέναν εδώ
µέσα; Πού είναι ο ΣΥΡΙΖΑ; Γιατί δεν µιλάει ο ΣΥΡΙΖΑ; Τα έχουν
βρει µεταξύ τους αυτοί, είναι δεδοµένο. Θα συγκυβερνήσουν.

Δηλαδή η Τουρκία, που έχει επιβάλλει εµπάργκο στα πλοία µε
σηµαία Κύπρου, θα γίνει ο διαιτητής! Η Τουρκία, που δεν ανα-
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γνωρίζει το Διεθνές Δίκαιο! Την αναβαθµίζουµε στον ΟΗΕ εµείς!
Την αναβαθµίζουµε παντού εµείς! Γενική Γραµµατεία του Διε-
θνούς Ναυτιλιακού Οργανισµού!

Είναι σαν να βάζετε τον παιδοβιαστή να κάνει τον νηπιαγωγό
σε βρεφονηπιακό σταθµό και σε δηµοτικό σχολείο. Αυτό κάνατε
µε την Τουρκία. Δυστυχώς κάνετε εγκληµατικά λάθη και δεν µα-
θαίνετε από τα λάθη σας.

Δεν θα πω για την οικονοµία τίποτα. Φτιάξατε µια Ελλάδα, ό-
πως την ορίζει ο Κωστής Παλαµάς -και κλείνω εδώ: «Δεν έχεις,
Όλυµπε, θεούς, µηδέ λεβέντες η Όσσα, ραγιάδες έχεις, µάνα γη,
σκυφτούς για το χαράτσι, κούφιοι και οκνοί καταφρονούν τη θεία
τραχιά σου γλώσσα, των Ευρωπαίων περίγελα και των αρχαίων
παλιάτσοι.».

Αυτή κάνατε την Ελλάδα εσείς! Εσείς τη φτιάξατε έτσι. Ζητιάνο
τον Έλληνα και παλιάτσο την Ελλάδα. Θα σας πούµε ένα πρά-
γµα: Δεν αξίζει αυτή η Ελλάδα. Δεν αξίζει αυτή η Ελλάδα στους
Έλληνες. Θέλουµε µια Ελλάδα περήφανη, µια Ελλάδα αυτεξού-
σια, µια Ελλάδα αυτοδύναµη, µια Ελλάδα που αγαπάει τον Έλ-
ληνα, µια Ελλάδα που αγκαλιάζει τον πολίτη, µια Ελλάδα που
νιώθει ασφάλεια ο Έλληνας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
Αυτή την Ελλάδα εγγυόµαστε ότι µπορούµε να τη φτιάξουµε

µε δουλειά και κόπο. Όχι δωρεάν, όχι τζάµπα. Μόχθο.
Και για να µη νοµίζετε ότι µας κοροϊδεύει η Κυβέρνηση µε τους

δηµοσκόπους και τους παραµυθατζήδες που πιέζουν για τρικοµ-
µατική, παραµυθατζήδες κανονικοί, λέµε το εξής. Τι λέει ο γκου-
ρού, το καµάρι της «ΔΕΛΤΑ» και της «SINGULAR», ο κ. Δρυµιώ-
της, στο protothema.gr, στο δικό του σάιτ, ο εγκέφαλος που επε-
ξεργάζεται τους αριθµούς µε αστρονοµικές ταχύτητες και που
γνωρίζει µε απόλυτη ακρίβεια το τελικό αποτέλεσµα των εκλογών
το βράδυ των εκλογών; «Θα πέσει κλάµα.» Αυτό λέει έµµεσα. Τι
λέει; Τον ρωτάνε: «Τι θα γίνει µε τους αντισυστηµικούς;». «Αντι-
συστηµική ψήφο σε πολύ µεγάλο βαθµό βλέπω.» Δηλαδή να πάει
ο Βελόπουλος 10%; Αυτό.

Όχι 10%, όχι 10%, ό,τι και να λένε οι δηµοσκοπήσεις σας, που
είναι πληρωµένες, εµείς θα πορευτούµε για µια Ελληνική Λύση,
για µια ελληνική διακυβέρνηση, µακριά από προδότες. Δεν θέ-
λουµε κανέναν στην Ελληνική Λύση από εσάς, θέλουµε να κυβερ-
νήσουµε µόνοι µας.

Και θα κυβερνήσουµε για έναν και µόνο λόγο, διότι µας είπατε
ότι ζούµε την περίοδο της ψηφιακής επαναστάσεως. Έτσι λέ-
γατε, Πιερρακάκης, κοίτα παιδί. Στην Ιαπωνία ήταν, και το δυστύ-
χηµα γινόταν γιατί δεν είχαµε τηλεδιοίκηση, αλλά στα τρένα
πάνω µανιβέλα υπάρχει ακόµα.

Μας είπατε ότι θωρακίζετε την οικονοµία. Φέρατε ύφεση, πλη-
θωρισµό και εποπτεία προσεχώς.

Μας είπατε ότι στηρίξατε το ΕΣΥ στην πανδηµία. Πέθαναν τριά-
ντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι, πολλοί από αυτούς εκτός ΜΕΘ,
γιατί δεν είχε µελέτες ο Πρωθυπουργός.

Αυτή δεν είναι Κυβέρνηση, είναι δηµόσιος κίνδυνος. Το έχω πει
κι άλλη φορά. Είστε Κυβέρνηση που πρέπει να φύγετε.

Και λέµε στον ελληνικό λαό: Εµείς πορευόµαστε µόνοι. Καµµία
συνεργασία δεν θέλουµε µε κανέναν. Εµείς έχουµε το ηθικό πλε-
ονέκτηµα. Δεν κάνουµε µεταγραφές βρώµικες, ούτε αποδεχόµα-
στε από άλλους χώρους Βουλευτές ούτε καν υποψηφίους.
Είµαστε η λύση.

Διότι, όπως έλεγε ο Σωκράτης, «ο δειλός γίνεται προδότης της
πατρίδας του, ενώ ο φιλόδοξος προδότης της πατρικής κληρο-
νοµιάς». Προδότες και προδοσία δεν αρµόζουν στην Ελλάδα, δεν
αρµόζουν στην Ελληνική Λύση, γιατί είναι η µοναδική λογική
φωνή, η φωνή της λογικής.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βου-
λής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς ευ-

χαριστούµε.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό Κόµ-

µα και µετά αµέσως ο κ. Κωνσταντόπουλος, ο κ. Βασιλειάδης και
ο κ. Αυλωνίτης.

Κύριε Κατσώτη, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Αλήθεια, τι έρχεται να λύσει η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέ-

διο; Έρχεται να επιταχύνει την παραχώρηση του νερού και των
αστικών αποβλήτων στους επιχειρηµατικούς οµίλους. Εξάλλου
αυτό είναι ένα από τα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης,
που πρέπει να υλοποιηθούν µέσα στο επόµενο εξάµηνο.

Οι επιπτώσεις στον λαό θα είναι άµεσες, αφού θα κληθεί να ξε-
πληρώσει την αύξηση της τιµής του νερού. Η λογική του κό-
στους-οφέλους θυσιάζει την υγεία και την ασφάλεια στον βωµό
του κέρδους. Γι’ αυτό και θα έχει επιπτώσεις και στην ποιότητα
του νερού, µε κίνδυνο βέβαια για τη δηµόσια υγεία και το περι-
βάλλον. Αυτό έγινε και µε τον σιδηρόδροµο, αυτό µε την υγεία,
αυτό σε σηµαντικούς τοµείς, µε βαριές συνέπειες στον λαό.

Η καπιταλιστική σας ανάπτυξη, την οποία υπηρετείτε όλοι σας,
και αυτό το φυσικό αγαθό, που συνδέεται µε την ίδια την ύπαρξη
ζωής στον πλανήτη µας, ιδιωτικοποιείται από τους επιχειρηµατι-
κούς οµίλους για να κερδίσουν ακριβώς σε βάρος της ζωής. Οι
επιχειρηµατικοί όµιλοι δεν διστάζουν να κόβουν το νερό σε
φτωχά νοικοκυριά µε χρέη, όπως κάνουν σήµερα η «ΕΥΔΑΠ Α.Ε.»
και η ΕΥΑΘ. Μόλις πριν λίγες µέρες τα συνδικάτα απέτρεψαν µια
τέτοια εξέλιξη σε ένα φτωχό νοικοκυριό της Αθήνας.

Οι αποφάσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης υλοποιήθηκαν από τις
κυβερνήσεις του κεφαλαίου, µε αποτέλεσµα την εµπορευµατο-
ποίηση του νερού, της χρήσης του, των υποδοµών του, των ερ-
γασιών συντήρησης του δικτύου, την εκτόξευση των τιµολογίων.

Αποτέλεσµα αυτής της πολιτικής είναι και ο δραστικός περιο-
ρισµός της διάθεσης του νερού στον αγροτικό τοµέα, καθώς και
η επιτάχυνση της εµπορευµατικής λειτουργίας και ιδιωτικοοικο-
νοµικής λειτουργίας των επιχειρήσεων ύδρευσης.

Οι κυβερνήσεις, χρόνια τώρα, έχουν παραδώσει στους επιχει-
ρηµατικούς οµίλους τις πηγές νερού σε όλη την Ελλάδα. Με κυ-
βέρνηση ΠΑΣΟΚ το 1999 ξεκινά ο διαχωρισµός των υποδοµών
της ΕΥΔΑΠ Παγίων, που παρέµεινε στο κράτος, και της διανοµής
που πέρασε σε ανώνυµες εταιρείες, ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, οι οποίες
εισήχθησαν στο Χρηµατιστήριο.

Το 2003 ενσωµάτωσε την οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 
Το 2008-2009 µε κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας εξαγόρασε η

«SUEZ» ποσοστό από την ΕΥΑΘ.
Το 2012 πέρασαν στο ΤΑΙΠΕΔ το 74% των µετοχών της ΕΥΑΘ.
Στην ΕΥΔΑΠ οι ιδιώτες επενδυτές ήδη κατέχουν σήµερα το

38,76%, ενώ παραµένει στο κράτος το 61,33% άµεσα ή έµµεσα
µέσω του ΤΑΙΠΕΔ.

Ο κ. Τσακαλώτος χθες µίλησε για το νερό ως µεγάλο πεδίο για
κέρδη. Ναι, κύριε Τσακαλώτο, έτσι είναι, και εσείς ανοίξατε διά-
πλατα αυτό το πεδίο. Το 2016 µεταφέρατε την ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ
στο Υπερταµείο. Με την κοινή υπουργική απόφαση για την τιµο-
λόγηση του νερού το 2017 υπολογίσατε την τιµή του νερού µε
βάση την κερδοφορία του επενδεδυµένου κεφαλαίου. Πλευρές
αυτής της ΚΥΑ ακυρώθηκαν µε βάση την απόφαση του ΣτΕ το
φθινόπωρο του 2022.

Τώρα, προεκλογικά, ο ΣΥΡΙΖΑ χύνει κροκοδείλια δάκρυα.
Όµως ο λαός δεν ζει στη Λωτοχώρα, δεν παραγράφονται οι βα-
ριές κυβερνητικές του ευθύνες για την ταχύτερη προώθηση της
εµπορευµατοποίησης του νερού.

Τι θα κάνει η Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδά-
των, που συγκροτείται µε το νοµοσχέδιο; Θα ρυθµίζει την αγορά
και τους παρόχους, εκτός της ενέργειας που ο λαός έχει καεί,
και για την ύδρευση, αποχέτευση και άρδευση. Λέµε «έχει καεί»,
µιας και είπε προηγούµενα ο κ. Καππάτος για τον εκδηµοκρατι-
σµό της ενέργειας. Ο λαός πληρώνει ακριβά αυτό που είπε προ-
ηγουµένως ο κ. Καππάτος, όπως οι εργαζόµενοι στη Θεσσαλο-
νίκη που πληρώνουν λογαριασµό για φυσικό αέριο 1.900 ευρώ
µε ρήτρα αναπροσαρµογής 1.300 ευρώ! 1900 ευρώ, ρήτρα ανα-
προσαρµογής 1.300 ευρώ! 

Σε αυτή, λοιπόν, τη ρυθµιστική αρχή θα συµπεριλαµβάνονται
οι ανώνυµες εταιρείες, ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, καθώς και το σύνολο των
εκατόν είκοσι έξι δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και αποχέ-
τευσης, αλλά και οι πάνω από τετρακόσιοι πενήντα γενικοί και
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τοπικοί οργανισµοί που διαχειρίζονται τα εγγειοβελτιωτικά έργα
και τις υποδοµές άρδευσης του του γεωργικού τοµέα.

Για να καταλάβει ο κόσµος τι µας περιµένει, είναι όπως η Ρυθ-
µιστική Αρχή Σιδηροδρόµων µε θύµατα στις ράγες, όπως η Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας µε θύµα µεγάλο ποσοστό του λαού που
ζει µε την ενεργειακή φτώχεια, που κρυώνει, που σκέφτεται ακό-
µη και να πατήσει το κουµπί για το φως.

Με το νοµοσχέδιο ενισχύεται και ολοκληρώνεται το θεσµικό
πλαίσιο της εµπορευµατοποίησης του νερού, µε γενίκευση της
εφαρµογής συγκεκριµένων κριτηρίων, ιδιωτικοοικονοµικών, για
την κοστολόγηση και τιµολόγηση συνολικά των υπηρεσιών
ύδρευσης, αποχέτευσης και άρδευσης.

Με κύριο µοχλό πίεσης τη στέρηση χρηµατοδότησης, δάνεια,
επιδοτήσεις, κοινοτικά προγράµµατα, λόγω µη συµµόρφωσης µε
αυτά τα αυστηρά κριτήρια αξιολόγησης που θα υπάρχουν και τα
εξαντλητικά πρόστιµα που προβλέπονται, επιταχύνεται η πορεία
συνενώσεων και συγχωνεύσεων των παρόχων υπηρεσιών ύδα-
τος.

Με αυστηρά προαπαιτούµενα πιέζουν για τον έλεγχο των οι-
κονοµικών δεδοµένων, της κατάστασης των υποδοµών, της πο-
σότητας και ποιότητας των αποθεµάτων, που απαιτούν επενδύ-
σεις, οικονοµικές ή τεχνικές δυνατότητες, που µόνο η ΕΥΔΑΠ και
η ΕΥΑΘ διαθέτουν. Προδιαγράφεται έτσι η απορρόφηση των
ΔΕΥΑ από αυτές.

Ανοίγει τον δρόµο για να προχωρήσει ταχύτερα η είσοδος επι-
χειρηµατικών οµίλων στη διαχείριση νερού, άµεσα ή µέσω συµ-
βάσεων παραχώρησης σε περιοχές που εξυπηρετούνται από
σχετικά µικρές ΔΕΥΑ. Οι µεγάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι δραστη-
ριοποιούνται εδώ και χρόνια στην εκτέλεση µεγάλων έργων για
λογαριασµό της ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ.

Αλήθεια, αυτοί δραστηριοποιούνται για το δηµόσιο συµφέρον,
κύριε Υπουργέ, ή για το κέρδος;

Είναι κάλπικη, λοιπόν, η αντιπαράθεση της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας µε τον ΣΥΡΙΖΑ για τη διατήρηση του κρατικού
ελέγχου στο εµπόρευµα «νερό». Η ουσιαστική ιδιωτικοποίηση
µπορεί να υλοποιείται µέσω των συµπράξεων κρατικών-δηµοτι-
κών επιχειρήσεων και ιδιωτικών οµίλων, που αναλαµβάνουν τα
πλέον κερδοφόρα τµήµατα των υπηρεσιών νερού, άµεσα ή έµ-
µεσα.

Στο πλαίσιο αυτού του συστήµατος, ακόµη κι αν το κράτος δια-
τηρεί τον έλεγχο του 51% µιας επιχείρησης, αυτή δεν µετατρέ-
πεται σε λαϊκή περιουσία. Η διοίκησή της δεσµεύεται να διασ-
φαλίζει τη µέγιστη δυνατή κερδοφορία των µετόχων της, ενώ µε
τις εργολαβίες χρηµατοδοτεί αδρά τους οµίλους που κατασκευά-
ζουν και λειτουργούν έργα υποδοµής. Για να παραµείνει κερδο-
φόρα πρέπει να εντείνει την εκµετάλλευση των εργαζοµένων, να
επιβαρύνει τον λαϊκό καταναλωτή, όπως βέβαια αποδεικνύεται
και από την πείρα που έχουµε από τη ΔΕΗ, την ΕΥΔΑΠ, τον ΟΣΕ.

Το ΚΚΕ, τέλος, είναι στην πρώτη γραµµή του αγώνα για τις
ανάγκες του λαού. Γι’ αυτό απαιτούµε την απόσυρση του νοµο-
σχεδίου, τη δραστική µείωση των τιµολογίων, καµµιά διακοπή νε-
ρού στα λαϊκά νοικοκυριά, προσλήψεις µόνιµου προσωπικού µε
δικαιώµατα, κατάργηση των εργολάβων.

Η µόνη εναλλακτική πρόταση είναι η πρόταση του ΚΚΕ για την
απαλλαγή από τον νόµο του κέρδους, που στερεί τις ανάγκες του
λαού. Το λαϊκό συµφέρον απαιτεί να γίνει το νερό κοινωνικό
αγαθό στο πλαίσιο ενός ριζικά διαφορετικού δρόµου ανάπτυξης,
για τον οποίο παλεύει το ΚΚΕ.

Κριτήριο ψήφου είναι οι ανάγκες του λαού, που η πολιτική σας
τις στερεί. Η ισχυροποίηση του ΚΚΕ ανοίγει αυτόν τον δρόµο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντόπουλος από το ΠΑΣΟΚ. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, αναρωτιούνται

πολλοί για ποιον λόγο η Κυβέρνηση φέρνει ένα τέτοιο νοµοσχέ-
διο µε µια προσχηµατική διαβούλευση, µια διαβούλευση τριών
ηµερών για ένα νοµοσχέδιο που αφορά, θα έλεγα, τον πυρήνα
βασικών ανθρώπινων αγαθών.

Κύριε Υπουργέ, η ιδιωτικοποίηση του νερού εγείρει ζητήµατα

και µάλιστα ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας, όταν οι αποφάσεις
του Συµβουλίου Επικρατείας ορίζουν ότι η εποπτεία και ο δηµό-
σιος έλεγχος καθορίζονται από το ίδιο το δηµόσιο και το Υπουρ-
γείο. Άλλωστε ο δηµόσιος χαρακτήρας του νερού είναι άρρηκτα
συνδεδεµένος µε την αποστολή της πολιτείας να προστατεύει
την ανθρώπινη ζωή.

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ θεωρούµε ότι το νερό είναι πόρος που συν-
δέεται µε την ανθρώπινη ύπαρξη. Είναι ανθρώπινο δικαίωµα.
Είναι δηµόσιο αγαθό. Γι’ αυτό και η εµπορευµατοποίησή του, λοι-
πόν, εγκυµονεί για µας µεγάλους κινδύνους. Είµαστε ξεκάθαροι:
Για εµάς το νερό δεν ιδιωτικοποιείται.

Άλλωστε γι’ αυτό το κράτος και η εκάστοτε κυβέρνηση οφείλει
να είναι σε θέση να πάρει τον έλεγχο σε κάποια κρίση. Είναι ξε-
κάθαρο ότι πρέπει να ανατρέξουµε στο παρελθόν. Δείτε τι συ-
νέβη στην Αγγλία, που η ύδρευση λειτουργεί µε ΣΔΙΤ. Στην Αγ-
γλία είχαν την άποψη ότι η ιδιωτικοποίηση θα αποφέρει κέρδος,
το οποίο θα µεταφερόταν ξανά στις υποδοµές εκσυγχρονίζοντας
το δίκτυο. 

Προφανώς και αυτό, κύριοι Υπουργοί, δεν συνέβη. Αντιθέτως,
αυτό που συνέβη είναι οι µέτοχοι των εταιρειών να έχουν πλου-
τίσει και οι υποδοµές να παραµένουν µε τα ίδια προβλήµατα.
«Διορθώθηκαν οι διαρροές;» θα ρώταγε κάποιος; Όχι βέβαια.

Εδώ µπαίνουν τα ερωτήµατα: «Τι θα κάνουµε σε ενδεχόµενο
µιας ξηρασίας;» Γνωρίζουµε καλά όλοι εδώ µέσα ότι η ιδιωτικο-
ποίηση του νερού τέθηκε στη χώρα µας για πρώτη φορά από την
τρόικα µέσα στα µνηµόνια.

Να σας θυµίσω ότι το 2012 ζητούσαν οι τροϊκανοί το 40% της
ΕΥΔΑΠ, το 27% της ΔΕΥΑΘ, και είπαµε «όχι». Μάλιστα η συζή-
τηση έγινε και σε επίπεδο Ευρωπαϊκής Ένωσης. Τότε το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο εξέδωσε ψηφίσµατα, που δήλωνε ότι η πρόσ-
βαση στο νερό πρέπει να είναι θεµελιώδες και καθολικό δικαί-
ωµα. Η Κοµισιόν τότε, θα σας θυµίσω, χρησιµοποίησε την τρόικα
για να προωθήσει τις ιδιωτικοποιήσεις των εταιρειών ύδρευσης
προς όφελος επιχειρήσεων.

Σήµερα αυτή η πολιτική των νεοφιλελεύθερων ιδεοληψιών επα-
νέρχεται ως ευρωπαϊκή υπόδειξη µέσα από την Κυβέρνησή σας.
Τώρα το ζήτηµα επιχειρείται να συνδεθεί µε την εκταµίευση κον-
δυλίων από το Ταµείο Ανάκαµψης. Και σας ερωτώ, κύριε Υ-
πουργέ: Θα διορθωθούν οι υποδοµές στα δίκτυα υδάτων µέσω
της ιδιωτικοποίησης; Θα έχουµε λιγότερες απώλειες νερού, που
σε κάποιες περιοχές στη χώρα ξεπερνούν το 60%; Θα έχουµε κα-
λύτερες επιδόσεις εάν προχωρήσουµε στην ιδιωτικοποίηση των
αποθεµάτων νερού µας; Αµφίβολο ίσως για κάποιους, για εµάς,
για το ΠΑΣΟΚ, όχι. Μετέωρα, λοιπόν, τα ερωτήµατα.

Κι όσο κι αν επιµένετε, κύριε Υπουργέ, ότι δεν υπάρχει θέµα
ιδιωτικοποίησης του νερού, τότε εµείς και γι’ αυτό σας ρωτάµε:
Για ποιον λόγο διευρύνονται οι αρµοδιότητες της ΡΑΕ µε επέ-
κταση της υπηρεσίας ύδατος και διαχείρισης αστικών αποβλή-
των; Για ποιον λόγο µεταφέρεται η εποπτεία της ΕΥΔΑΠ, καθώς
και η εποπτεία της εταιρείας Παγίων ΕΥΔΑΠ από το Υπουργείο
Υποδοµών και Μεταφορών στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και
Ενέργειας; Ποιος θα εκτιµήσει, κύριε Υπουργέ, την κοστολόγηση
και την τιµολόγηση του νερού;

Προφανώς και πρόκειται για ιδιωτικοποίηση του νερού. Διότι
η µητέρα των µαχών είναι η κοστολόγηση και τιµολόγηση, µετα-
φέροντας κρίσιµες και αποφασιστικές, ελεγκτικές και κυρωτικές
αρµοδιότητες στον τοµέα των υδάτων σε µια ρυθµιστική αρχή,
που οι πράξεις της είναι άµεσα εκτελεστές, αλλά πλήρως ανέλε-
γκτες από το Υπουργό.

Εποµένως µιλάµε, κύριε Υπουργέ, για εκχώρηση εξουσίας των
αρµοδιοτήτων, που αφορά εάν ένα δηµόσιο αγαθό θα παραµείνει
δηµόσιο ή θα είναι αντικείµενο κερδοσκοπίας.

Αγαπητοί συνάδελφοι, ας παραδεχθούµε, λοιπόν, επιτέλους
ότι όσες περισσότερες ανεξάρτητες αρχές εφευρίσκουµε, τόσο
παραδεχόµαστε την αποτυχία του σύγχρονου ελληνικού κοινο-
βουλευτικού κράτους, τόσο οµολογούµε ότι το κράτος, υπό την
επιρροή των πολιτικών κοµµάτων που εισβάλλουν σε ένα πεδίο,
δεν λογίζεται ως αγορά και δεν είναι σε θέση να εξασφαλίσει την
αντικειµενικότητα και την αµεροληψία της διοικητικής δράσης.

Ίσως αυτή τη σκέψη, αγαπητοί συνάδελφοι, να την κατανοή-
σουµε και να επιχειρείται διά µέσω αυτού του νοµοσχεδίου. Διότι
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οι αρµοδιότητες της ΡΑΕ επεκτείνονται και εισβάλλουν σε ένα
πεδίο, που δεν λογίζεται ως αγορά, όπως ανέφερα, π.χ. ΔΕΥΑ.
Δεν είναι οι κλασικές κερδοσκοπικές επιχειρήσεις, όπως αυτές
στην ενέργεια ή στις τηλεπικοινωνίες ή στα ταχυδροµεία. Ταυτό-
χρονα δεν αναπτύσσουν µεταξύ τους σχέσεις ανταγωνισµού,
οπότε στο ζήτηµα µε τη νέα ρυθµιστική αρχή έχουµε µεγάλες σο-
βαρές διαφωνίες και γι’ αυτό το τονίζουµε και κάθετα. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Πάµε τώρα στη µεγάλη καθυστέρηση της ενσωµάτωσης των
ενεργειακών οδηγιών 2001, 2018 και την 2019/944. Εδώ φέρνετε
ως Κυβέρνηση αλλαγές στα καθεστώτα στήριξης των ΑΠΕ και
αλλαγές στη φύση µε τη λειτουργία των ενεργειακών κοινοτή-
των.

Εισάγονται, επίσης, ρυθµίσεις για την αυτοκατανάλωση, που
συνδέεται µε το πολυδιαφηµισµένο πρόγραµµα «φωτοβολταϊκά
στις στέγες». Εδώ η Κυβέρνησή σας φέρνει αρκετές δικές µας
προτάσεις, αλλά µε λανθασµένο τρόπο. Και συγκεκριµένα εµφα-
νίζεστε ότι υπερασπίζεστε την ανάγκη για ενεργειακή δηµοκρα-
τία, ενώ προκαλείτε µε τη ρύθµιση αυτή σύγχυση, που είναι αµφί-
βολο αποτέλεσµα.

Κλείνοντας, ως προς την τροπολογία που καταθέσαµε, κύριε
Υπουργέ, εδώ χρειάζεται να αρθεί µια αδικία, που ουσιαστικά
φέρνει την εισαγωγή πρόσθετου κριτηρίου υπαγωγής παραγω-
γών στο άρθρο 98 του ν.4951/2022.

Συγκεκριµένα µε το ισχύον άρθρο 98 του ν.4951/2022 προβλέ-
πεται επιστροφή στους φωτοβολταϊκούς σταθµούς το 50% του
κόστους δικτύων από τον ΔΕΔΔΗΕ. Πριν τη ρύθµιση αυτή, το πο-
σοστό που µεταβαλλόταν εξ ολοκλήρου ουσιαστικά ήταν από
τους παραγωγούς. Σήµερα µε το άρθρο 139 του νοµοσχεδίου
θεσπίζετε πρόσθετα κριτήρια υπαγωγής στην ρύθµιση που
αφορά την ηµεροµηνία ολοκλήρωσης του σταθµού µετά την 1-
1-2021 κι εδώ στερώντας ουσιαστικά το δικαίωµα των παραγω-
γών, οι οποίοι εξαιτίας των καθυστερήσεων της ΔΕΔΔΗΕ δεν
είχαν λάβει τιµολόγιο έργων σύνδεσης πριν την 1-10-2021.

Το εύρος της ρύθµισης, κύριε Υπουργέ, εδώ περιορίζεται σε
βάρος των παραγωγών µειώνοντας αφ’ ενός σηµαντικά τα ποσά
που πρόκειται να επιστραφούν και αφ’ ετέρου τη µη αντιµετώ-
πιση στο σοβαρότατο πρόβληµα καθυστέρησης έκδοσης των τι-
µολογίων από τον ΔΕΔΔΗΕ. Γι’ αυτό προτείνουµε να τροπο-
ποιηθεί.

Κύριε Υπουργέ, η επιλογή της ηµεροµηνίας ολοκλήρωσης του
σταθµού, µετά την 1-1-2021, είναι άδικη και καθ’ ότι δεν προκύ-
πτει από κάποια αναγκαιότητα που να διαχωρίζει τους παραγω-
γούς που υπέβαλαν δήλωση ετοιµότητας ή δήλωση ενεργο-
ποίησης τους τελευταίους µήνες του 2020 σε σχέση µε αυτούς
που υπέβαλαν δηλώσεις τους πρώτους µήνες του 2021. Άρα εδώ
τι βλέπουµε; Ότι πρόκειται για δύο µέτρα και δύο σταθµά. 

Εν κατακλείδι, αυτή η ρύθµιση είναι σε βάρος των πολλών πα-
ραγωγών και γι’ αυτό επιβάλλεται στο πνεύµα του δικαίου και για
την αποκατάσταση των παραγωγών αυτών, η επιλογή της ηµε-
ροµηνίας ολοκλήρωσης του σταθµού µετά την 1-1-2020 κι όχι
µετά την 1-1-2021.

Έτσι τι βλέπουµε; Θα αποκατασταθεί η αδικία. Κάντε, λοιπόν,
την τροπολογία µας αποδεκτή.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία. Παρακαλώ,
καθαρίστε το Βήµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι
από τα άνω δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας
είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και τρεις συνοδοί – εκπαιδευ-
τικοί από το Δηµοτικό Σχολείο του Σοφικού Κορινθίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Ταγαρά, τα παιδιά είναι από το Σοφικό Κορινθίας. Είναι
άλλος από την Κόρινθο εδώ; Όχι.

Προχωράµε και καλείται στο Βήµα ο συνάδελφος κ. Βασίλειος
Βασιλειάδης από την Νέα Δηµοκρατία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ (ΛΑΚΗΣ) ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδ-
ρε. 

Κύριοι Υπουργοί, παρακολουθώντας την συζήτηση από εχθές
αλλά και κατά τη διάρκεια των συνεδριάσεων της Επιτροπής Πα-
ραγωγής και Εµπορίου, δεν µπορώ να µην παρατηρήσω πως για
µία ακόµη φορά, µε ευθύνη κυρίως του ΣΥΡΙΖΑ, αναλώνουµε τον
πολύτιµο χρόνο των κοινοβουλευτικών διαδικασιών σε µια στείρα
αντιπαράθεση συνθηµάτων, προκαλώντας εντυπώσεις χωρίς ου-
σιαστικό αντίκτυπο.

Πιστεύω πλέον ότι αποτελεί στρατηγική επιλογή του ΣΥΡΙΖΑ
σε κάθε σοβαρό θέµα που τίθεται προς συζήτηση στην Βουλή να
αποφεύγει να µπαίνει, ως θα όφειλε µια υπεύθυνη Αντιπολίτευση
σε συζητήσεις ουσίας, σε συζητήσεις που θα µπορούσαν πρα-
γµατικά να συνεισφέρουν στην πολιτική του τόπου και την επί-
λυση των προβληµάτων του ελληνικού λαού.

Το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή έχουµε
µπροστά µας ένα σχέδιο νόµου που λύνει προβλήµατα µικρά και
µεγάλα µε άµεσο αντίκτυπο στην καθηµερινότητα των κατανα-
λωτών των επιχειρήσεων των αγροτών. Και αντί να συζητάµε πο-
λιτικά µεν επί της ουσίας δε, αναφορικά µε τα επιµέρους ζητή-
µατα που ρυθµίζονται, ακούµε πάλι κραυγές -επιτρέψτε µου να
πω- από την Αντιπολίτευση ότι πάµε να ιδιωτικοποιήσουµε το
νερό, ότι ξεπουλάµε το ύψιστο αυτό δηµόσιο αγαθό κι άλλα πολ-
λά.

Όµως, επανειληµµένως τόσο ο κύριος Υπουργός ο κ. Σκρέκας
όσο και σύσσωµη η ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας έχουν ξεκαθαρίσει ότι κάτι τέτοιο δεν συµβαίνει. Κι εν
πάση περιπτώσει, αφού δεν σας ικανοποιούν ίσως οι διατάξεις
σε ένα γλωσσολογικό επίπεδο -ας µου επιτραπεί η έκφραση- θα
έπρεπε να αρκεί η σύσσωµη έκφραση της βούλησης της Κυβέρ-
νησης αλλά και της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµο-
κρατίας, ότι όχι µόνο δεν αµφισβητούµε το δηµόσιο χαρακτήρα
του νερού, αλλά οι προτεινόµενες ρυθµίσεις εξασφαλίζουν την
ορθή λειτουργία των δηµόσιων και πάλι φορέων ύδρευσης και
αποχέτευσης, καθώς και την ποιότητα, τον έλεγχο και την τιµο-
λογιακή πολιτική ενός δηµόσιου ξανά αγαθού.

Οι φορείς αυτοί µάλιστα ονοµατίζονται για πρώτη φορά και
είναι βεβαίως η ΕΥΔΑΠ, οι κατά τόπους ΔΕΥΑ σε όλη τη χώρα
και οι ΤΟΕΒ που είναι αρµόδιοι για την άρδευση των αγροτικών
εκµεταλλεύσεων σε περιφερειακές ενότητες, όπως η Πέλλα, από
όπου και προέρχοµαι.

Έτσι, λοιπόν, η επιλογή µιας ρυθµιστικής αρχής για την επο-
πτεία των υδάτων, επιτρέπει την ορθολογική διαχείριση και την
εφαρµογή της νέας εθνικής στρατηγικής για τα ύδατα, η οποία
θεσπίζεται. Η δε επιλογή της διεύρυνσης µιας υφιστάµενης
αρχής εν προκειµένω της ΡΑΕ κρίθηκε βέλτιστη, καθώς αξιοποι-
είται µια διοικητική και υποστηρικτική δοµή που ήδη υπάρχει και
λειτουργεί, µε εµπειρία στην άσκηση ρυθµιστικών και ελεγκτικών
αρµοδιοτήτων και ιδιαίτερα απέναντι σε µονοπωλιακές πρακτι-
κές.

Το εξήγησε πολύ καλά και ο Υπουργός. Η ύπαρξη των κατά τό-
πους ΔΕΥΑ είναι ένα φυσικό µονοπώλιο. Δεν λέµε ότι είναι κακό
ή θα το καταργήσουµε, απλά είναι µια πραγµατικότητα που κα-
λούµαστε να ρυθµίσουµε µε τον βέλτιστο δυνατό τρόπο, θεσπί-
ζοντας έναν αποκλειστικό φορέα διαχείρισης ύδατος, τη στιγµή
που τώρα εµπλέκονται πολλά Υπουργεία.

Άρα, λοιπόν, τα σχόλια ή η κριτική περί ιδιωτικοποίησης αφορά
µόνο αυτούς οι οποίοι ή δεν έχουν διαβάσει το νοµοσχέδιο ή επι-
µένουν να βλέπουν σκοτεινές µεθοδεύσεις πίσω από το οτιδή-
ποτε. Περνώντας στη δεύτερη κατηγορία θεµάτων που ρυθµίζο-
νται µε το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, έχουµε τις διατάξεις για
την παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες πηγές.
Ενσωµατώνονται στην εθνική νοµοθεσία δύο ευρωπαϊκές οδηγίες
η 2001/2018 και η 944/2019 που στόχο έχουν την προώθηση της
χρήσης ενέργειας από ΑΠΕ µε επίκεντρο ωστόσο την ενεργό-
τερη συµµετοχή των τελικών καταναλωτών, νοικοκυριών, επιχει-
ρήσεων και ΟΤΑ στο πεδίο της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας.

Έχουµε τη µεταβολή του στόχου ως προς το µερίδιο ενέρ-
γειας από ανανεώσιµες πηγές σε τουλάχιστον 32% ή παραπάνω,
εφόσον αλλάξει από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Έχουµε επίσης σηµαντικές διαφοροποιήσεις ως προς τις ενερ-
γειακές κοινότητες. Εισάγονται δύο νέες µορφές: Πρώτον οι κοι-
νότητες ανανεώσιµης ενέργειας, οι οποίες πλέον µπορούν να
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ενταχθούν και οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και δεύτερον οι ενερ-
γειακές κοινότητες πολιτών, στις οποίες δίνεται η δυνατότητα
στους συµµετέχοντες ΟΤΑ να υποστηρίξουν ευάλωτους κατανα-
λωτές, οι οποίοι ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας. Μπαίνει
τάξη µε λίγα λόγια σε έναν πολλά υποσχόµενο θεσµό που ειδικά
στη σηµερινή χρονική συγκυρία µιας παρατεταµένης στρέβλω-
σης της παγκόσµιας αγοράς ενέργειας µπορεί να προσφέρει
πολλά.

Παράλληλα, δίνονται κίνητρα για µεγαλύτερη συµµετοχή των
αγροτών σε σχήµατα παραγωγής ενέργειας και αυξάνεται ο
ενεργειακός συµψηφισµός στους αγρότες µέχρι 100 KW. Είναι
πολύ ευχάριστο αυτό, ωστόσο, επιτρέψτε µου να πω κύριε Υ-
πουργέ, ότι υπάρχει µεγάλο πρόβληµα µε τον κορεσµό στα δί-
κτυα υψηλής και µέσης τάσης, καθώς και σε θερµικό χώρο στους
υφιστάµενους υποσταθµούς ενέργειας στην ελληνική περιφέ-
ρεια. Το ξέρετε, το έχουµε συζητήσει και κατ’ ιδίαν για την περί-
πτωση της Πέλλας, όπου παρ’ ότι υπάρχουν πολλές αιτήσεις για
νέα φωτοβολταϊκά έργα και συστήµατα αποθήκευσης σε net me-
tering δεν υπάρχει η απαραίτητη χωρητικότητα για να γίνουν δε-
κτές.

Δεν θα αναφερθώ αναλυτικά στις υπόλοιπες διατάξεις για την
προστασία του φυσικού περιβάλλοντος, τα απόβλητα και άλλα.
Θέλω ωστόσο να τονίσω ότι για µία ακόµη φορά αντιµετωπίζονται
καθηµερινά προβλήµατα που ταλαιπωρούν πολίτες, επιχειρήσεις,
ΟΤΑ, αγρότες.

Είναι σηµαντικό να δίνουµε λύσεις, κάτι που η Νέα Δηµοκρατία
κάνει πράξη καθηµερινά, τη στιγµή που ο αντιπολιτευτικός λόγος
των περισσότερων συναδέλφων είναι µονοδιάστατα καταγγελτι-
κός, χωρίς ουσιαστικές προτάσεις και φυσικά µε αποχή από τις
ψηφοφορίες, σε ό,τι αφορά την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αλέξανδρος Αυλωνίτης.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ - ΧΡΗΣΤΟΣ ΑΥΛΩΝΙΤΗΣ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, αναρωτιέµαι τι χρειάζεται περισσό-
τερο ένας πολιτικός για να παραιτηθεί, σε σχέση µε αυτό που
είδαµε χθες στις τηλεοράσεις µας που έγινε στη Λάρισα. Τέτοια
διάψευση από πλευράς των εργαζοµένων του νυν Υφυπουργού
δεν έχω ξαναδεί εγώ, εννοώ µε την τηλεδιοίκηση και µε το τοπικό
σύστηµα χειρισµού. Τι να πω δηλαδή παραπάνω πάνω σε αυτό
το θέµα; Τι να πει ένας άνθρωπος; Άνθρωποι χάθηκαν και πιάνο-
νται επ’ αυτοφώρω να ψεύδονται ασύστολα. Τι να τα κάνεις τα
πτυχία, τις κυβερνήσεις, τα µεγαλεία, όταν σου τυχαίνει κάτι τέ-
τοιο; Ανθρώπινη η προσέγγιση µου, τίποτα παραπάνω και το στα-
µατάω εδώ.

Εισέρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Έχοντας πλήρη επίγνωση αυτού
που θα πω, λέω ότι είµαι βέβαιος ότι αν είχατε τη δυνατότητα θα
ιδιωτικοποιούσατε και τον αέρα που αναπνέουµε. Θα µου πείτε
βερµπαλίζω. Μα, έτσι είναι. Αυτή είναι και η αλήθεια.

Δεν είναι καθόλου τυχαίο, που ήρθε το πολυνοµοσχέδιο αυτό,
λίγο πριν τη λήξη της θητείας της πιο -κατά την άποψη µας- κα-
ταστροφικής Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη. Ξέρετε τι πιστεύω;
Θέλετε να δώσετε ουσιαστικά, τη χαριστική βολή στη διαχείριση
των δηµοσίων αγαθών όπως, είναι το νερό που συζητάµε σήµερα,
όπως και τα απορρίµµατα. Οι κοµµατικές σας δεσµεύσεις σε µε-
γάλα οικονοµικά συµφέροντα, απαιτούν να ολοκληρώσετε πάση
θυσία αυτό το κοινωνικό έγκληµα.

Αυτό το ανοσιούργηµα, ιδιωτικοποίηση και ΣΔΙΤ µόνιµες λέ-
ξεις, είναι τα αγαπηµένα σας εργαλεία. Νοµοθέτηση µε φωτο-
γραφικές διατάξεις και νόµοι µε παραθυράκια και ρουσφετάκια.
Εν προκειµένω και πάλι χωρίς διαβούλευση και συνεργασία µε
εµπλεκόµενους φορείς όπως είναι η ΚΕΔΕ, η ΦΟΔΣΑ, η ΔΕΥΑ, η
Ένωση ΔΕΥΑ. Τελικά τι κάνετε; Διαλύετε µε πρόφαση πάντα τον
επανασχεδιασµό, την εποπτεία και τον έλεγχο κρίσιµων µονοπω-
λιακών τοµέων της χώρας που ανήκουν διαχρονικά στην αυτοδι-
οίκηση και στο δηµόσιο, που ανήκουν στον λαό. Αυτό κάνετε.

Αµφιβάλλει κανείς ότι η δηµιουργία αυτής της ρυθµιστικής
αρχής για το νερό και τα απορρίµµατα, της Ρυθµιστικής Αρχής
Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων δεν είναι δούρειος ίππος της

ιδιωτικοποίησης της διαχείρισης τους;
Σας τα είπε προηγουµένως ο συνάδελφος µου, κ. Ξανθός. Να

το γνωρίζει ο κόσµος ότι πρόκειται για µνηµονιακή υποχρέωση
που η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2016, κατάφερε και απέτρεψε.
Το αναίρεσε. Αυτό κάναµε εµείς για να έρθει σήµερα η Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη αυτοβούλως, να εντάξει τη διαχείριση αυτή ως
προαπαιτούµενο στο Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας.
Αυτό που θέλετε στυγνά, είναι να δωρίσετε  την ιδιωτικοποίηση
του νερού.

Έτσι αντιλαµβάνεστε -κατά την άποψή µας- το εθνικό, το δηµό-
σιο συµφέρον, έτσι προασπίζεστε την λογική νεοφιλελεύθερη κα-
θαρότητα σας. Το κράτος στην υπηρεσία των φίλων της παράτα-
ξής του Πρωθυπουργού µας, κ. Μητσοτάκη.

Πριν λίγες µέρες, έγιναν πανελλαδικά διαµαρτυρίες εργαζοµέ-
νων για την αποσάθρωση όλων των δηµοτικών επιχειρήσεων
ύδρευσης και εδώ απ’ έξω συγκέντρωση έγινε χτες. Παλεύουν οι
άνθρωποι κι αυτό δείχνει ακριβώς αυτό που προηγουµένως ει-
πώθηκε εδώ ότι έχουν καταλάβει όλοι και οι εργαζόµενοι ότι πάτε
για ιδιωτικοποίηση. Αυτό διατρανώνουν µε τις διαδηλώσεις τους.
Έχετε σχέδιο συγχωνεύσεων, δηλαδή σχέδιο υποβάθµισης. Για
οτιδήποτε εσείς συγχωνεύετε, το υποβαθµίζετε εξ ολοκλήρου.

Έξω ο κόσµος, λοιπόν, διαδηλώνει την αντίθεσή του να µην
µπει ταφόπλακα στη δηµόσια διαχείριση των υδάτων. Είναι άπο-
ψη της Κυβέρνησης η ιδιωτικοποίηση των λειτουργιών ύδρευσης
και αποχέτευσης, δεν είναι κάτι καινούργιο. Για να το κάνουµε
πιο παραστατικά για όσα συζητάµε, θα µιλήσω αφού υπενθυµίσω
ότι είµαι Βουλευτής της Κέρκυρας.

Ειδικά για την Κέρκυρα, ποιες είναι οι επιδιώξεις της Κυβέρνη-
σης; Αυτό συµβαίνει την ώρα που δηµιουργούνται οι προϋποθέ-
σεις κατασκευής του έργου των φραγµάτων στην Κέρκυρα το
οποίο, θα λύσει σε µεγάλο βαθµό το πρόβληµα παροχής καθα-
ρού νερού στους κατοίκους του νησιού και τους επισκέπτες. Η
µεγάλη µου ένσταση -παλεύουµε κάπου είκοσι πέντε µε τριάντα
χρόνια στην Κέρκυρα- όπως και σύσσωµου του πολιτικού κόσµου
του νησιού είναι πως όποτε κι αν ολοκληρωθεί το έργο αυτό, θα
πρέπει να διοικηθεί από δηµόσιο φορέα. Αυτό να το ξεκαθαρί-
σετε. Σε αυτό το δηµόσιο φορέα θα πρέπει η τοπική αυτοδιοί-
κηση να έχει τον πρώτο και τον τελευταίο λόγο.

Εδώ, φυσικά, τοποθετείται η τιµολογιακή πολιτική, δηλαδή η
κοινωνική διάσταση του θέµατος και είναι το µέγιστο ζητούµενο,
προκειµένου, να µην το στερηθεί κανένας στην Κέρκυρα αλλά
ούτε στη χώρα µας ολόκληρη.

Εµείς µιλούµε για την εκτέλεση ενός πολυσήµαντου έργου µε
όρους ανταποδοτικούς για την κοινωνία, όπως το µικρό υδροη-
λεκτρικό εργοστάσιο στο χωριό Χοροεπίσκοποι, εκεί που θα γίνει
το µεγάλο φράγµα, όπως και ένα µικρό µουσείο. Όλοι οι Υπουρ-
γοί σας, όταν είχαν έρθει εκεί πέρα, το ίδιο έλεγαν, εσείς όµως,
δεν το εντάξετε µέσα στη διακήρυξη του συγκεκριµένου αυτού
έργου. Θα µου πείτε, είναι ευκαιρία σήµερα να το πω αυτό; Βε-
βαίως είναι η ευκαιρία, γιατί όσες φορές σας τα έχουµε πει ου-
δέποτε απαντήσετε σε αυτό και εγγράφως σας το έχουµε ανα-
κοινώσει.

Δεν έχω χρόνο να µιλήσω για άλλα θέµατα. Θα µείνω, όµως,
σε ένα πολύ σηµαντικό θέµα κατά την άποψή µου, που περνάει
µέσα από την τροπολογία. Ως υπεύθυνος, εν πάση περιπτώσει
µαζί µε την κ. Κατερίνα Νοτοπούλου στον τοµέα του τουρισµού,
θα αναφερθώ και θα σχολιάσω την τροπολογία που αφορά τα
µέτρα προστασίας του Ναυαγίου στη Ζάκυνθο. Η αγωνία µας
είναι η παραλία του Ναυαγίου να µείνει ζωντανή, το τονίσαµε
επανειληµµένως, όπως και το καλοκαίρι που µας πέρασε µε την
αποκαρδιωτική εικόνα των σκουπιδιών στην παραλία και γύρω
από το Ναυάγιο να κάνει κυριολεκτικά το γύρο του κόσµου. Γί-
ναµε µάρτυρες µιας ασήµαντης λεπτοµέρειας. Παρά τα όσα βερ-
µπαλιστικά είπε ο κ. Κικίλιας στη συζήτηση του σχετικού νοµο-
σχεδίου, η εικόνα των σκουπιδιών στο Ναυάγιο, που είναι το δεύ-
τερο σε επισκεψιµότητα στην Ελλάδα τουριστικό αξιοθέατο και
σήµερα το κλείνουµε. Τέσσερα ολόκληρα χρόνια, υπάρχει η µε-
λέτη του κ. Λέκκα και σήµερα το κλείνουµε µε την τροπολογία,
βάζουµε φραγµό στους επισκέπτες. Έχετε αντιληφθεί τι ακριβώς
γίνεται στην Ζάκυνθο; Έχετε αντιληφθεί ότι παραιτήθηκε η διοί-
κηση την οποία εσείς ορίσατε; Τι κοινωνικοί και οικονοµικοί κρα-

9332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



δασµοί υπάρχουν στις επιχειρήσεις; Δεν έχετε αντιληφθεί το µε-
γάλο σκάνδαλο που έχει ενσκήψει εδώ και χρόνια στα Ορεινά
πάνω από το Ναυάγιο; Δεν έχετε αντιληφθεί τις κακουργηµατικές
πράξεις για τις οποίες θα λογοδοτήσουν, µια σειρά από παράγο-
ντες της πολιτικής, κοινωνικής και οικονοµικής µας ζωής;

Θυµάµαι, ήµουν εισηγητής του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου
για το Ναυάγιο και τα επισηµαίναµε αυτά και δεν έχει γίνει τίποτα.
Το µόνο που αρκεστήκατε είναι να δώσετε 2.700.000 απευθείας
αναθέσεις, ΣΔΙΤ, ιδιωτικοποίηση, απευθείας αναθέσεις. Αυτός
είναι ο τρόπος που κυβερνάτε όλο αυτό τον καιρό τον ελληνικό
λαό.

Είναι εξ αντικειµένου, λοιπόν, αδύνατον µε αυτή τη λογική να
υιοθετήσουµε τις απόψεις σας σε σχέση µε το νοµοσχέδιο αυτό.
Είµαστε προφανώς κάθετα αντίθετοι και ευχαριστώ πάρα πολύ
που µε ακούσατε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχω την τιµή να ανα-

κοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Τετάρτης
22 Μαρτίου 2023, το οποίο έχει ως εξής: 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 570/15-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση της υποστε-
λέχωσης και των προβληµάτων των µεταφορικών µέσων του
ΕΚΑΒ στη Βοιωτία».

2. Η µε αριθµό 566/14-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Τε-
ράστια τα προβλήµατα των µελισσοκόµων στην Ελληνική Επικρά-
τεια».

3. Η µε αριθµό 580/20-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα – Ηλία Αρ-
σένη προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα:
«Εκφασισµός εκπαιδευτικών µέσω επιµόρφωσης του Υπουργείου
Παιδείας και Θρησκευµάτων».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 577/17-3-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αντιστοί-
χιση πτυχίων των αποφοίτων πρώην ΑΕΙ ΤΤ (ΤΕΙ) µε τα πτυχία των
νέων ακαδηµαϊκών δοµών».

Καλείται τώρα στο Βήµα η συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ, η κ.
Χαρούλα Καφαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, πραγµατικά η

ιδεοληπτική νεοφιλελεύθερη αντίληψη της Κυβέρνησης Μητσο-
τάκη, αποτυπώνεται συµπυκνωµένα στο εν λόγω σχέδιο νόµου,
το οποίο συζητάµε σήµερα για δεύτερη ηµέρα.

Ιδιωτικοποιήσεις, ξεπούληµα δηµόσιας περιουσίας, αλλά συγ-
χρόνως αναλγησία, αδιαφορία και υποτίµηση από την πλευρά της
Κυβέρνησης πορισµάτων θεσµικών φορέων της χώρας µας,
όπως είναι παραδείγµατος χάριν το Σ.τ.Ε, υποτίµηση όσων γρά-
φονται και ανακοινώνονται από την Ένωση Διοικητικών Δικαστών,
υποτίµηση του Συνηγόρου του Πολίτη µε τις προτάσεις και τις
παρατηρήσεις και βέβαια πολύ περισσότερο υποτίµηση της κοι-
νωνίας, υποτίµηση των κινηµάτων και όλων των φορέων του πε-
ριβάλλοντος.

Όλοι αυτοί τι λένε; Όλοι εµείς τι λέµε; Όχι στην ιδιωτικοποίηση
του νερού. Όσες φορές και να το λέει ο κύριος Υπουργός «δεν
ιδιωτικοποιούµε το νερό», από την πίσω πόρτα µε τις εν λόγω
ρυθµίσεις, για τις οποίες θα πω παρακάτω, ουσιαστικά περνάµε
σε αυτή τη διαδικασία.

Όµως, κύριοι Υπουργοί, φαντάζοµαι ή µάλλον οφείλετε να
γνωρίζετε ότι αυτές τις µέρες, 22 µε 24 Μαρτίου, γίνεται στην
έδρα του ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη µία συνάντηση υψηλού επιπέδου,
υπό την αιγίδα του ΟΗΕ φυσικά, για το νερό, να πάρει η παγκό-
σµια κοινότητα σε µία νέα παγκόσµια συµφωνία για το νερό. Γιατί
οι στόχοι βιώσιµης ανάπτυξης κινδυνεύουν, αν δεν προστατευτεί

το νερό και σε επάρκεια και βέβαια σε ποιότητα. Εσείς, όµως, δεν
βλέπουµε να δείχνετε την αντίστοιχη ευαισθησία. Ο Πρόεδρος
του ΟΗΕ κ. Γκουτιέρες είπε ότι ήρθαµε να κάνουµε µία συµφωνία
σαν τις στιγµές του Παρισιού, όπως είναι το Παρίσι για το κλίµα,
να είναι και αυτή η παγκόσµια συµφωνία για το νερό.

Εσείς προχωρήστε, λοιπόν, στην ολοκλήρωση των σχεδίων
σας, της εκποίησης αυτού του φυσικού δηµόσιου αγαθού. Ιδιω-
τικοποίηση, λοιπόν, όπως κάνατε και στη ΔΕΗ, ιδιωτικοποίηση και
του νερού, Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας Αποβλήτων και Υδάτων.
Γνωρίζουµε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας και πώς παρενέβη
µέσα στην ενεργειακή κρίση. Και βέβαια, εδώ θα πω αυτά που
έλεγε ο κ. Χατζηδάκης ότι ο ελεύθερος ανταγωνισµός θα ρίξει
τις τιµές. Το είδαµε στην ηλεκτρική ενέργεια. Φοβάµαι ότι το ίδιο
θα γίνει και εδώ.

Πραγµατικά, ενώ θρηνούµε τα θύµατα των Τεµπών, θυµωµένη
η κοινωνία για αυτό που συνέβη -να µην πω κάτι παραπάνω-,
εσείς έρχεστε και βιάζεστε να περάσετε ένα τέτοιο σχέδιο νόµου
διακοσίων εξήντα τριών άρθρων, µε ελλιπέστατη δηµόσια δια-
βούλευση. Υποβαθµίζετε τις ενεργειακές κοινότητες, διορθώνο-
ντας δικά σας λάθη σε δικούς σας νόµους του ΥΠΕΝ, εισάγετε
φωτογραφικές διατάξεις, κάνετε ρουσφετάκια και δώρα -να το
πω- σε φίλους και κολλητούς.

Πραγµατικά, οι φορείς, όµως, έχουν αντιδράσει για το εν λόγω
σχέδιο νόµου και για τον τρόπο διαβούλευσης των τριών αυτών
νοµοσχεδίων σε ένα. Το πρώτο νοµοσχέδιο, όπως ξέρουµε, αφο-
ρά τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας Αποβλήτων και Υδάτων. Υπεν-
θυµίζουµε δε σε αυτό -και δεν πρέπει να το ξεχνάµε- ότι το νερό
από τον ΟΗΕ έχει θεωρηθεί θεµελιώδες ανθρώπινο δικαίωµα.

Η Κυβέρνηση, όµως, Μητσοτάκη κινείται ακριβώς στην αντί-
θετη κατεύθυνση. Σκοπός, βέβαια, είναι η ιδιωτικοποίηση του
νερού µε όποιον τρόπο, παρά τις υποδείξεις του Συµβουλίου Επι-
κρατείας περί µη ιδιωτικοποίησης ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ. Άλλωστε, όπως
είπα και πριν, έχετε δείξει δείγµατα γραφής και στην ενέργεια.

Αναφέρεστε σε ορόσηµο µεταρρύθµιση του Ταµείο Ανάκαµ-
ψης µε προθεσµία 31-12-2022 µε τη νοµοθέτηση σχετικά µε το
νερό και 31-12-2023 για τη σύσταση και συγκρότηση της αρχής.
Όµως, τη µεταρρύθµιση αυτή τη βάλατε εσείς στις µεταρρυθµί-
σεις του Ταµείο Ανάκαµψης, χωρίς καµµία υποχρέωση και χωρίς
συζήτηση και κρυφά από εµπλεκόµενους φορείς. Παντού εξυπη-
ρετείτε ιδιωτικά συµφέροντα στην ενέργεια, στην πρώτη κατοι-
κία, στα νοσοκοµεία, στα σχολεία και ε, και για το νερό προφα-
νώς. Μας φέρνετε µνηµονιακές αρνητικές ρυθµίσεις από την
πίσω πόρτα, για να δεσµεύσετε και τις επόµενες κυβερνήσεις.

Επί ΣΥΡΙΖΑ, όµως, αν και υπήρχε η απαίτηση των θεσµών για
την ανεξάρτητη αρχή για τα νερά, εµείς αντισταθήκαµε. Εµείς
αντισταθήκαµε και εσείς έρχεστε τώρα και το επαναφέρετε.

Είναι γεγονός, βέβαια, ότι υπάρχει υποστελέχωση υπηρεσιών
του δηµοσίου που εµπλέκονται µε τα ζητήµατα της ύδρευσης -
ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, ΔΕΥΑ, δήµοι, και όλα αυτά-, µεταφέρετε αρµο-
διότητες σε ρυθµιστική αρχή, η οποία ρυθµίζει και εποπτεύει την
ενέργεια, ένα διαφορετικό φυσικό και επιστηµονικό αντικείµενο,
που και αυτή έχει έλλειψη προσωπικού. Μάλιστα, το πώς λειτουρ-
γεί η διαχείριση των υδάτων σήµερα, που εκεί χρειάζονται επεµ-
βάσεις -ενίσχυσης σε προσωπικό το πρώτο και το κύριο των
φορέων- αναφέρεται καθοριστικά και σε υποµνήµατα των Συλ-
λόγων Γεωλόγων της Ελλάδας, του δηµοσίου, των ιδιωτών, των
µελετητών και του Γεωτεχνικού Επιµελητηρίου Κεντρικής Μακε-
δονίας, τα οποία υποµνήµατα θα καταθέσω.

Η ίδια η ένωση των ΔΕΥΑ, αναφερόµενη στη µελέτη που εκπο-
νήθηκε για την Ευρωπαϊκή Επιτροπή DG REGIO, παρατηρεί ότι
η µελέτη αναφέρει µε σαφήνεια ότι οι ΔΕΥΑ µπορούν να ανταπο-
κριθούν στις υποχρεώσεις τους υπό τις προϋποθέσεις οικονοµι-
κής ενίσχυσης και στελέχωσης. Η οικονοµική ενίσχυση και η
στελέχωση δεν έχουν σχέση µε τη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων
Ενέργειας και Υδάτων. Άρα, λοιπόν, η Κυβέρνηση παραβιάζει τις
κατευθύνσεις και για τις ΔΕΥΑ.

Από την άλλη µεριά, στις επιτροπές µάς χαρακτηρίσατε, κύριε
Υπουργέ, αδιάβαστους. Είµαστε αδιάβαστοι, όταν ως ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία τον Ιούλιο του 2021 είχαµε επισηµάνει ότι
η εισαγωγή της µεταρρύθµισης για Ρυθµιστικές Αρχές Υδάτων
έχει απώτερο στόχο και επιδίωξη πλήρη παράδοση καίριων υπο-
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δοµών. Αδιάβαστοι γιατί υπερασπιζόµαστε τα δηµόσια αγαθά. Α-
διάβαστοι οι εργαζόµενοι της ΡΑΕ που είχαν στείλει σχετικό υπό-
µνηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έρχοµαι, βέβαια, τώρα µε δύο λόγια και τις ρυθµίσεις για τις
ενεργειακές κοινότητες, που διαχωρίζετε τις κοινότητες του
ν.4513/2018 σε δύο νέες κατηγορίες. Φαίνεται εδώ και η υποτί-
µησή και η πρακτική -από τότε που αναλάβατε- υποβάθµισης εκ
µέρους σας του θεσµού των ενεργειακών κοινοτήτων µε τα εµπό-
δια που βάλατε, τον περιορισµένο χρόνο στο δίκτυο, την προτε-
ραιότητα σε προγράµµατα, την έλλειψη χρηµατοδότησης, την
προτεραιότητα έκχυσης στο σύστηµα.

Και κλείνω. Διαβάζουµε σήµερα σε εφηµερίδες -ο εισηγητής
µας το ανέδειξε το πρωί-, στην «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» συγκεκριµένα,
ότι ο κ. Μητσοτάκης θα επέµβει για να προστατεύσει και να αφαι-
ρεθούν οι ρυθµίσεις για τις «NATURA», για τα όρια των οικισµών
κ.λπ.. Τελικά. πώς νοµοθετείτε, κύριοι και κυρίες της Κυβέρνη-
σης; Πόσο πρόχειρα νοµοθετείτε; Πώς δεν ακούτε πραγµατικά
την κοινωνία, τι ζητά και ποιες είναι οι αναγκαιότητες σήµερα;

Θα ήθελα να πω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Καφαντάρη,

κλείστε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, ένα λεπτό

δώστε µου µόνο και µόνο για τις τροπολογίες.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε πάρει ήδη το

λεπτό.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ένα λεπτό, παρακαλώ και

σας ευχαριστώ.
Στις τροπολογίες που αφορούν το Υπουργείο Κλιµατικής Κρί-

σης και Πολιτικής Προστασίας, επιτέλους θα γίνουν προσεισµικοί
έλεγχοι. Ελπίζουµε να προχωρήσουν, γιατί από το 2000 µόνο το
ένα τέταρτο των δηµοσίων κτηρίων έχουν ελεγχθεί προσεισµικά.

Για την αποψίλωση και τους καθαρισµούς των οικοπέδων για
λόγους πυρκαγιών και όλα αυτά επιβαρύνονται οι δήµοι µε αρ-
µοδιότητα. Άλλη µία φορά, όταν οι δήµοι δεν έχουν προσωπικό
και δεν τους ενισχύετε, προφανώς ιδιώτες θα κάνουν αυτό.

Και το τελευταίο που αφορά το Υπουργείο, αναφέρεται το
άρθρο 3 της τροπολογίας στον οργανισµό του Υπουργείου Κλι-
µατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Τον περιµένουµε
αυτόν τον οργανισµό πάνω από έναν χρόνο, παρά τις διακηρύξεις
οι οποίες έχουν γίνει κατά καιρούς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, χα-

ρακτηρίζεται από προχειρότητα και βιασύνη. Βιάζεστε, προφα-
νώς, κάτι να εξυπηρετήσετε, γιατί νιώθετε ότι ο πολιτικός σας
χρόνος τελειώνει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Καφαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Αλλά θα προλάβετε; Δεν θα
προλάβετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε, τελείωσε ο
δικός σας χρόνος.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Γιατί έρχεται, µέσα από λαϊκ-
ή ετυµηγορία δηµοκρατική προοδευτική κυβέρνηση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καλείται στο Βήµα ο
συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης.

Ορίστε, κύριε Χαρίτση.
ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµπληρώνονται τρεις εβδοµά-

δες από την τραγωδία στα Τέµπη, τρεις εβδοµάδες στις οποίες
η ελληνική κοινωνία συγκλονισµένη ζητάει το αυτονόητο: Απα-
ντήσεις και σεβασµό στην αλήθεια. Τρεις εβδοµάδες που παρα-
κολουθούµε την εναγώνια προσπάθεια της Κυβέρνησης να απο-
φύγει τη συζήτηση επί της ουσίας, από το πρωθυπουργικό διάγ-
γελµα του «φταίει ο σταθµάρχης» µέχρι το πρόσφατο «όλοι φταί-
νε», τα µόλις χθες ανερυθρίαστα ψέµατα για την τηλεδιοίκηση,
τα κάθε λογής επικοινωνιακά τεχνάσµατα.

Ο Πρωθυπουργός και η Κυβέρνηση προσβάλλουν τη νοηµο-

σύνη του ελληνικού λαού. Αδυνατούν ακόµη και αυτή την ώρα να
δείξουν ενσυναίσθηση και να αντιληφθούν το µέγεθος της ευθύ-
νης που τους βαραίνει. Πρόκειται για µία Κυβέρνηση η οποία έχει
απονοµιµοποιηθεί πλέον στη συνείδηση του ελληνικού λαού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν είχε η Κυβέρνηση την παρα-
µικρή διάθεση να συναισθανθεί τις συνέπειες των επιλογών της,
δεν θα συζητούσαµε σήµερα αυτό το νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέ-
διο που έχει ως στόχο την εκποίηση της δηµόσιας περιουσίας και
τη διάλυση ενός δηµόσιου αγαθού, του πιο κρίσιµου δηµόσιου
αγαθού, που είναι το νερό. Πρόκειται για ένα νοµοθέτηµα που
βασίζεται σε µια παρωχηµένη αντικοινωνική αντίληψη, που βρί-
σκεται στον πυρήνα της νεοφιλελεύθερης ιδεολογίας, την εµπο-
ρευµατοποίηση των πάντων, της δηµιουργίας δηλαδή νέων πε-
δίων για την αγοραία εκµετάλλευση κάθε δηµόσιου αγαθού, κάθε
φυσικού πόρου. Είναι µια αντίληψη που κυριάρχησε τις δεκαετίες
του 1990 και του 2000 και που σήµερα, όµως, θεωρείται αποτυ-
χηµένη και ξεπερασµένη και εγκαταλείπεται διεθνώς.

Η Κυβέρνησή σας, όµως, δεν εγκαταλείπει τις ιδεοληψίες της.
Είναι συνεπής και εργάζεται, όντως, µε σύστηµα και µε σχέδιο.
Θυµίζω το ξεπούληµα της ΔΕΗ και των ενεργειακών δικτύων, τη
διάλυση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας, την υποβάθµιση της
δηµόσιας παιδείας, την απορρύθµιση των εργασιακών δικαιωµά-
των, την επιδότηση της κερδοσκοπίας και της ακρίβειας.

Ήρθε, λοιπόν, η ώρα και για το νερό µε ένα πολυνοµοσχέδιο
διακοσίων εξήντα τριών άρθρων, που, κατά την προσφιλή κυβερ-
νητική τακτική, έρχεται στη Βουλή δίχως προηγούµενη διαβού-
λευση, αλλά µε άπειρες φωτογραφικές διατάξεις και δύο ξεκάθα-
ρους στόχους: Το ξεπούληµα του νερού και την προώθηση αντι-
περιβαλλοντικών διατάξεων προς όφελος ιδιωτικών συµφερό-
ντων.

Οι αντιδράσεις, όπως θα έχετε δει όλες τις προηγούµενες ηµέ-
ρες, ξεπερνούν κατά πολύ τα όρια της συνήθους στενής κοµµα-
τικής αντιπαράθεσης. Το Συµβούλιο της Επικρατείας µε διαδο-
χικές αποφάσεις του ξεκαθαρίζει ότι δεν νοείται παρά µόνο ο
άµεσος κρατικός έλεγχος στους παρόχους υπηρεσιών ύδατος.
Είδαµε το πρόσφατο υπόµνηµα της Ένωσης Διοικητικών Δικα-
στών, στο οποίο διατυπώνονται µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο
οι ενστάσεις της ένωσης για την επιχειρούµενη ιδιωτικοποίηση
του νερού. Είδαµε το πλήθος των αντιδράσεων από τους φορείς
της τοπικής αυτοδιοίκησης, στους οποίους περιλαµβάνονται και
σφοδρές αντιδράσεις ακόµα και από «γαλάζιους αυτοδιοικητι-
κούς».

Αναφέρω, για παράδειγµα, την πρόσφατη προχθεσινή από-
φαση του Περιφερειακού Συµβουλίου Πελοποννήσου, που µιλάει
για «δούρειο ίππο» για την ιδιωτικοποίηση του νερού και ζητά την
απόσυρση του πολυνοµοσχεδίου, ενώ µόλις χθες λάβαµε γνώση
όλοι οι Βουλευτές και της επιστολής του Συνηγόρου του Πολίτη,
ο οποίος αναφέρει επί λέξει ότι «το παρόν νοµοσχέδιο διαµορ-
φώνει µια νέα κατάσταση, µετατρέποντας τον χαρακτήρα του
νερού από κοινωνικό αγαθό σε εµπορεύσιµο προϊόν, που µπορεί
να λειτουργεί αµιγώς µε τους κανόνες της ιδιωτικής οικονοµίας».
Αυτά λέει ο Συνήγορος του Πολίτη.

Διότι όσο και αν ισχυρίζεστε, κύριοι της Κυβέρνησης, ότι σκο-
πεύετε να διατηρήσετε τον δηµόσιο χαρακτήρα των υπηρεσιών
ύδρευσης, σας διαψεύδουν οι ίδιες οι πράξεις σας. Η Κυβέρνηση
επεκτείνει τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή
Αποβλήτων, Ενέργειας Και Υδάτων. Αυτό σηµαίνει ότι η νέα ρυθ-
µιστική αρχή πλέον θα κοστολογεί και θα τιµολογεί το νερό. Οι
ρυθµιστικές αρχές υπάρχουν για να ρυθµίζουν πεδία που έχουν
ανοίξει ως αγορές και να επιβλέπουν τους κανόνες του ανταγω-
νισµού.

Πού µπορεί να αποσκοπεί, λοιπόν, µια ρυθµιστική αρχή για το
νερό, αν όχι στη δηµιουργία αγοράς στην ιδιωτική διαχείριση της
ύδρευσης, της αποχέτευσης, της άρδευσης, αλλά και της διαχεί-
ρισης των απορριµµάτων;

Αυτή η αντιµεταρρύθµιση, βεβαίως, δεν είναι καινούργια. Έχει
ιστορία. Προωθήθηκε και από προηγούµενες κυβερνήσεις. Απο-
κρούστηκε µε επιτυχία από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το 2015
και αυτό που δεν πέρασε στα χρόνια των µνηµονίων έρχεται τώ-
ρα να το υλοποιήσει πανηγυρικά η Κυβέρνηση Μητσοτάκη.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, η ιδιωτικοποίηση κρίσιµων
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δηµόσιων πόρων και κοινών αγαθών µεταφράζεται σε αύξηση
του κόστους για τους πολίτες και σε απαξίωση των υποδοµών.
Το είδαµε στο ρεύµα, όπου το ξεπούληµα της ΔΕΗ και των δι-
κτύων οδήγησε σε εκτόξευση των τιµολογίων και πλήρη απορ-
ρύθµιση της αγοράς, που λειτουργεί πλέον σήµερα µε όρους
καρτέλ. Το είδαµε στην πανδηµία. Το βλέπουµε, όπου βασικές
κοινωνικές υπηρεσίες και δηµόσια αγαθά γίνονται αντικείµενα
κερδοσκοπικής εκµετάλλευσης.

Αυτό, άλλωστε, καταδεικνύει και η διεθνής εµπειρία. Οπουδή-
ποτε το νερό έγινε αντικείµενο κερδοσκοπίας άρχισαν οι εκπτώ-
σεις και στην ποιότητα και στην ποσότητα και αυξήθηκε κατα-
κόρυφα το κόστος για τους πολίτες, φτάνοντας σε σηµείο να µην
είναι πλέον αυτονόητο το αναφαίρετο δικαίωµα πρόσβασης στην
υδροδότηση για πάρα πολλά νοικοκυριά. Γι’ αυτό και βλέπουµε
το τελευταίο διάστηµα, τα τελευταία χρόνια, µετά από µια µακρά
περίοδο θλιβερής εµπειρίας, να επιστρέφουν τα δίκτυα ξανά σε
δηµόσιο ή δηµοτικό έλεγχο. Τα τελευταία περίπου είκοσι χρόνια
είχαµε ανάκτηση της ιδιοκτησίας των δικτύων ύδρευσης από δη-
µοτικές αρχές σε τουλάχιστον εκατόν ογδόντα πόλεις σε τρια-
νταπέντε χώρες. Τα ανέφεραν και ο εισηγητής µας και ο Κοινο-
βουλευτικός µας Εκπρόσωπος. Τα πιο χαρακτηριστικά παραδεί-
γµατα στην Ευρώπη, βεβαίως, είναι το Παρίσι και το Βερολίνο.

Όσον αφορά στη διαχείριση των απορριµµάτων, εδώ και τριά-
µισι χρόνια προωθείτε την ιδιωτικοποίησή τους µε την εφαρµογή
ΣΔΙΤ ακόµη και στη λειτουργία υφιστάµενων µονάδων. Το είδαµε
και µε την ένταξη της περιβαλλοντοκτόνας και πανάκριβης καύ-
σης στο Εθνικό Σχέδιο Διαχείρισης Αποβλήτων. Ας αυξάνεται
έτσι το κόστος για τους πολίτες, ας περνάει σε δεύτερη µοίρα η
προστασία του περιβάλλοντος, ας αποµακρύνεται η χώρα µας
από τον στόχο της ανακύκλωσης. Αυτά δεν αφορούν την Κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Την ανοχή σας για δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Και στο ίδιο, βεβαίως, πλαίσιο συνεχίζετε και την απαξίωση των

ενεργειακών κοινοτήτων, των συνεταιρισµών δηλαδή των ενερ-
γειακών κοινοτήτων που θεσµοθέτησε µε µια µεταρρυθµιστική
παρέµβαση-τοµή το 2017 η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Αντί να δια-
σφαλίζετε τη συµµετοχή τους στο ενεργειακό µείγµα της χώρας,
απουσιάζουν από τα προβλεπόµενα για το Ταµείο Ανάκαµψης.
Συνεχίζετε την απαξίωσή τους, δηµιουργώντας επιπλέον κατηγο-
ρίες που προκαλούν σύγχυση και προβλήµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω µε το εξής. Αναρω-
τιέµαι ειλικρινά τι άλλο πρέπει να συµβεί σε αυτή τη χώρα για να
κατανοήσουµε ότι πρέπει να ξεκινήσει µια σοβαρή συζήτηση για
την ανάγκη ισχυρών δηµόσιων πολιτικών. Για πόσο ακόµα θα επι-
τρέπουµε την πλήρη απαξίωση δηµόσιων υποδοµών, δηµόσιων
φορέων, κοινών αγαθών του δηµόσιου χώρου συνολικά; Κατά τη
γνώµη µου, το ζήτηµα αυτό περιγράφει τη µεγάλη ιδεολογική σύ-
γκρουση της εποχής µας. Οι δυνάµεις του δογµατικού νεοφιλε-
λευθερισµού δεν καταλαβαίνουν ότι το µοντέλο που εκπροσω-
πούν ανήκει στο παρελθόν, ανήκει στο χθες. Η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας επιµένει κόντρα στο πνεύµα των καιρών στην
πολιτική της πλήρους απορρύθµισης, της χαλάρωσης των κανό-
νων δικαίου, της αχαλίνωτης ιδιωτικοποίησης στο όνοµα της ιδιω-
τικής κερδοφορίας. Και το κάνει αυτό τη στιγµή που η χώρα µας
πενθεί για µια τραγωδία, η οποία στον πυρήνα της ακριβώς ανα-
δεικνύει το πού µας οδηγεί η πολιτική της διάλυσης των δηµό-
σιων πολιτικών.

Δεν µπορεί να είναι αυτή η απάντηση στις µεγάλες προκλήσεις
που ανοίγονται µπροστά µας. Η σύγχρονη προβληµατική απαιτεί
ριζοσπαστικές τοµές για προοδευτικές πολιτικές λύσεις και για
προοδευτικές µεταρρυθµίσεις, για να είναι το νερό κοινωνικό
αγαθό, για να έχουµε µια σύγχρονη περιβαλλοντική νοµοθεσία
που θέτει τις βάσεις για ανάπτυξη µε όρους βιωσιµότητας και
αειφορίας, για ισχυρές δηµόσιες πολιτικές που θα υπηρετούν τα
συµφέροντα των πολλών και θα εξασφαλίζουν την ασφάλεια και
την ευηµερία του συνόλου της κοινωνίας και όχι µόνο λίγων και
εκλεκτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία απαιτεί αλ-
λαγή πολιτικής. Η ελληνική κοινωνία απαιτεί πολιτική αλλαγή.

Όποτε και να γίνουν τελικά οι εκλογές, αυτές θα ανοίξουν τον
δρόµο για µια νέα προοδευτική διακυβέρνηση στη χώρα µας, που
θα έχει ένα µεγάλο στοίχηµα µπροστά της, να αποκαταστήσει τη
σχέση εµπιστοσύνης ανάµεσα στην πολιτεία και στην κοινωνία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΛΕΞΗΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ: Και αυτό το στοίχηµα θα το κερδίσουµε.
Θα το κερδίσουµε, υλοποιώντας τη δέσµευσή µας για δικαιοσύνη
παντού.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω να κάνω µια ανακοίνωση προς το Σώµα: Η Διαρκής
Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της
επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων: «Ενιαίο ρυθµιστικό πλαίσιο για την οργάνωση και λει-
τουργία του Ελληνικού Γεωργικού Οργανισµού – ΔΗΜΗΤΡΑ, σύ-
σταση και λειτουργία φορέα διαχείρισης Παραδοσιακού Ελαιώνα
Άµφισσας και διατάξεις για την ενίσχυση της αγροτικής ανάπτυ-
ξης».

Καλείται στο Βήµα ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ.
Ανδρέας Νικολακόπουλος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΝΙΚΟΛΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την ευκαι-

ρία που µου δίνεται σήµερα, θα ήθελα και από αυτό εδώ το Βήµα
της Βουλής να εκφράσω τη βαθιά µου θλίψη για το τραγικό δυ-
στύχηµα στα Τέµπη, το οποίο στέρησε τη ζωή πολλών συµπολι-
τών µας, ανάµεσά τους και πολλών νέων παιδιών. Η δέσµευση
του Πρωθυπουργού για τη διερεύνηση των ευθυνών και η βού-
ληση όλων µας να δουλέψουµε ώστε αυτό το «Ποτέ ξανά» να
γίνει πραγµατικότητα, µας δίνει ελπίδα να αλλάξουµε όλα αυτά
τα κακώς κείµενα που µας κρατάνε πίσω. 

Και έρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Περιβάλλοντος που συζητάµε σήµερα. Είναι ένα
σηµαντικό νοµοσχέδιο που έρχεται να δώσει λύσεις σε ζητήµατα
που απασχολούν άµεσα την καθηµερινότητα όλων µας. 

Ακούµε και διαβάζουµε όλοι µας τις τελευταίες µέρες για
δήθεν ιδιωτικοποίηση του νερού. Αποτελεί συνήθεια πλέον η Α-
ξιωµατική Αντιπολίτευση να διαστρεβλώνει πλήρως την πραγµα-
τικότητα. Κάθε µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης την ταυτίζει µε
την ιδιωτικοποίηση υπερασπιζόµενη δήθεν τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα, ενώ, όταν κυβερνούσατε, κάνατε µια σειρά από ιδιωτικο-
ποιήσεις. Είναι γνωστή πλέον αυτή η υποκρισία. 

Θα αναφέρω µόνο ότι στην αιτιολογική έκθεση ξεκαθαρίζεται
απόλυτα ότι οι υπηρεσίες ύδατος αποτελούν αποκλειστική αρµο-
διότητα του κράτους και εποµένως, δεν προτίθεται η Κυβέρνηση
να ιδιωτικοποιήσει. Αντίθετα, σεβόµενη τις αποφάσεις του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας για τον συνταγµατικώς επιβεβληµένο
έλεγχο της ΕΥΔΑΠ, προχωρά ακριβώς σε αυτό το βήµα, στον
έλεγχο και τη βελτίωση του νερού, του φυσικού αυτού κοινωνι-
κού αγαθού και για να πάω ένα ακόµα βήµα παρακάτω, στη δια-
σφάλιση της δηµόσιας υγείας.

Για πρώτη φορά ρυθµίζονται µε νόµο του κράτους το πεδίο και
ο φορέας της ρυθµιστικής και ελεγκτικής εποπτείας των φορέων
που διαθέτουν το αποκλειστικό δικαίωµα παροχής υπηρεσιών
ύδατος, όπως οι δήµοι, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, ΟΤΑ,
ΔΕΥΑ, σύνδεσµοι ύδατος ΟΤΑ, ΕΥΔΑΠ Παγίων, ΟΕΒ και λοιπά. 

Πιο απλά, µετατρέπουµε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας σε µια
ρυθµιστική αρχή και για τα απόβλητα και για τα ύδατα, για να
κάνει ό,τι δυστυχώς δεν γινόταν µέχρι σήµερα. Θα παρακολου-
θεί, δηλαδή, συστηµατικά την ποιότητα του πόσιµου νερού, όπως
ορίζει η ευρωπαϊκή νοµοθεσία, θα µετρά τις απώλειες και την ποι-
ότητα του νερού και θα ελέγχει την εφαρµογή των κανόνων κο-
στολόγησης των υπηρεσιών ύδατος και της τιµολόγησής τους
ενισχύοντας τις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευ-
σης και προστατεύοντας και την υγεία, αλλά και το όφελος του
καταναλωτή. 

Προχωρώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και σε ένα ακόµα ση-
µαντικό ζήτηµα που ρυθµίζεται µε το παρόν σχέδιο νόµου και
αφορά την εκτός σχεδίου δόµηση. Στο νοµοσχέδιο υπάρχουν ση-
µαντικές διατάξεις που τροποποιούν ορισµένα τµήµατα του
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ν.4759/2020, όπως οι προϋποθέσεις επιτρεπτής συνένωσης όµο-
ρων γηπέδων, όπου διευκρινίζεται ότι δεν απαγορεύεται η λει-
τουργική συνένωση ακινήτων. Επιπλέον, τροποποιήθηκαν διατά-
ξεις για την εισφορά σε γη προς δήµους και την έκδοση οικοδο-
µικών αδειών µε σκοπό την ανέγερση τουριστικών εγκαταστά-
σεων. Μάλιστα, στις νέες διατάξεις προβλέφθηκε ότι σε
περίπτωση παραχώρησης τµήµατος γηπέδων στον οικείο δήµο
για την έκδοση οικοδοµικής άδειας τουριστικής εγκατάστασης,
το χρηµατικό ποσό που θα πρέπει να καταβληθεί προσδιορίζεται
µε βάση το σύστηµα των αντικειµενικών αξιών. 

Μια ακόµα σηµαντική ρύθµιση είναι ότι καθορίζεται το επιτρε-
πτό και η διαδικασία έκδοσης οικοδοµικών αδειών σε µη ρυµο-
τοµούµενα τµήµατα ρυµοτοµούµενων ακινήτων, διότι δεν υφί-
σταται επαρκής λόγος δηµοσίου συµφέροντος να περιστέλλεται
ένα τέτοιο δικαίωµα των πολιτών. Είναι γνωστό στην πράξη ότι
οι διαδικασίες απαλλοτριώσεως διαρκούν συχνά επί δεκαετίες
και εναλλακτικώς, οι πολίτες καταφεύγουν σε µη πολεοδοµικώς
εγκεκριµένες εργασίες που ενέχουν µείζονα βαθµό επισφάλειας
για την υγεία περαστικών, ενοίκων και εργαζοµένων. 

Με αφορµή όµως το παρόν νοµοσχέδιο, θα ήθελα να σταθώ
σε ορισµένες αναφορές, κριτικές της Αντιπολίτευσης για την πο-
λιτική της Κυβέρνησης στο ζήτηµα των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Να θυµίσω ότι επί κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ πάγωσαν, κα-
θυστέρησαν πολύ οι επενδύσεις σε ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας στη χώρα και θα παραθέσω κάποια στοιχεία: Το 2016 και
το 2017 κατασκευάστηκαν µόλις 2 µεγαβάτ µικρών φωτοβολταϊ-
κών στη χώρα, δηλαδή τέσσερα-πέντε µικρά πάρκα, ενώ το 2022
κατασκευάστηκαν 1.200 µεγαβάτ, δηλαδή πάνω από τρεις χιλιά-
δες µικρά πάρκα στην Ελλάδα. Αυτή, λοιπόν, ήταν η ενεργειακή
πολιτική της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Η παρούσα Κυβέρνηση έδωσε τη δυνατότητα σε πραγµατικά
µικρούς επενδυτές να µπορέσουν να κατασκευάσουν ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας, µικρά φωτοβολταϊκά και έτσι, να στηρίξουν
και το επάγγελµά τους και το εισόδηµα και την ελληνική περιφέ-
ρεια και µάλιστα πολλοί από αυτούς είναι αγρότες. 

Είναι τουλάχιστον υποκριτικό να εγκαλείτε την παρούσα Κυ-
βέρνηση, όταν έρχεται να ανακοινώσει ένα πρόγραµµα τριακο-
σίων χιλιάδων µικρών φωτοβολταϊκών µέχρι 10 κιλοβάτ στις
στέγες σπιτιών, νοικοκυριών, επαγγελµατιών και αγροτών και µε
στόχο οι πολίτες µε µικρότερα εισοδήµατα να κατασκευάσουν
µικρά φωτοβολταϊκά, για να µπορέσουν να µηδενίσουν το κόστος
ενέργειας και να µειώσουν τις εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το παρόν νοµοσχέδιο αποτελεί
µια ακόµα µεταρρύθµιση της Κυβέρνησης για να ενισχύσει το
ευρύ πλέγµα στοχευµένων πρωτοβουλιών για µια οικονοµία φι-
λική για το περιβάλλον και για µια Ελλάδα που κάνει σταθερά βή-
µατα προς ένα παραγωγικό µοντέλο πράσινης και βιώσιµης
ανάπτυξης. Έτσι, λοιπόν, προχωρούµε σε ένα θεσµικό πλαίσιο
θωρακίζοντας ένα φυσικό κοινωνικό αγαθό και προχωρώντας σε
µια κλιµατικά ουδέτερη οικονοµία και σε µια κοινωνικά δίκαιη και
ισχυρή πράσινη οικονοµία. 

Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσουµε το νοµοσχέδιο. 
Σας ευχαριστώ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωράµε µε τη συ-

νάδελφο κ. Παναγιού Πούλου από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
Κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω από αυτό το Βήµα να

απευθύνω τα ειλικρινή µου συλλυπητήρια στις οικογένειες και
τους συγγενείς των θυµάτων του τραγικού δυστυχήµατος των
Τεµπών, αλλά και σε όλους εµάς που θρηνούµε την απώλεια που
θα βαραίνει πλέον όλη την υπόλοιπη ζωή µας. Κοινή µας υποχρέ-
ωση είναι η δικαίωσή τους µέσα από την απόδοση όλων των ευ-
θυνών και την άµεση και κύρια ευθύνη, πέρα από τις όποιες
διαχρονικές ευθύνες λειτουργίας των σιδηροδρόµων, την έχει ξε-
κάθαρα η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, αφού κυβερνά
εδώ και τέσσερα χρόνια τη χώρα και θα έπρεπε να διορθώσει
λάθη και πιθανόν παραλείψεις.

Και κάνω αυτή την αναφορά, αφού χθες εµφανίστηκε επιτέ-

λους στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ο παραιτηθείς και
εξαφανισθείς αρµόδιος Υπουργός κ. Κώστας - Αχιλλέας Καρα-
µανλής. Αντί όµως να προσέλθει ως απολογούµενος, προσπά-
θησε να πετύχει τη διάχυση των κυβερνητικών ευθυνών, όπως
άλλωστε από την πρώτη στιγµή έκανε και ο Πρωθυπουργός µε
τη γνωστή τακτική της απαξίωσης του πολιτικού συστήµατος, του
«Όλοι µαζί τα φάγαµε», του «Όλοι µαζί φταίµε διαχρονικά», του
αναχρονιστικού βαθέως κράτους που µόλις ανακάλυψε ο Πρω-
θυπουργός και αφού ξεκίνησε, βέβαια, από τη λογική του ανθρώ-
πινου λάθους µε το «Ο σταθµάρχης φταίει», δηλαδή µε την ατο-
µική ευθύνη και πάλι. Πρόκειται για µία επικοινωνιακή διαχείριση
που έχει ως τελικό στόχο την άµβλυνση των πολιτικών ευθυνών
και τη µη απόδοσή τους. 

Έτσι συµπεριφέρεται εδώ και τέσσερα χρόνια η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη, του Μεσσία Πρωθυπουργού, του Μωυσή, του κυβερ-
νήτη, του σύγχρονου δήθεν µεταρρυθµιστή, του νεοφιλελεύθε-
ρου δήθεν ικανού Ευρωπαίου πολιτικού και άλλων πολλών επι-
κοινωνιακών τεχνασµάτων, που όµως κατέρρευσαν ως χάρτινος
πύργος από τη σκληρή πραγµατικότητα του τραγικού δυστυχή-
µατος. 

Ο αδαής και ανεύθυνος Πρωθυπουργός ποτέ δεν ανέλαβε την
ευθύνη, γιατί δήθεν δεν γνώριζε ότι οι ασθενείς πεθαίνουν εκτός
ΜΕΘ, γιατί δήθεν δεν γνώριζε –αν και ήταν ο πολιτικός προϊστά-
µενος της ΕΥΠ- ότι παρακολουθείται η µισή Ελλάδα µε τις υπο-
κλοπές και γιατί, επίσης, δήθεν δεν γνώριζε τη διάλυση των συ-
στηµάτων ασφαλείας των σιδηροδρόµων. Όµως, ως γνωστόν, οι
θεοί και οι ηµίθεοι δεν είναι κοινοί θνητοί, για να κάνουν λάθη.
Εµφανίζεται, λοιπόν, τώρα µε µια προσχηµατική επικοινωνιακή
συγνώµη να εκπροσωπεί δήθεν όλο το πολιτικό σύστηµα για τις
διαχρονικές ευθύνες. 

Δεν σας ορίσαµε εκπρόσωπό µας, κύριε Μητσοτάκη. Ο Πρό-
εδρος Αλέξης Τσίπρας και όσοι είχαν αρµοδιότητες στον αντί-
στοιχο τοµέα επί διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ έχουν δηλώσει από την
πρώτη στιγµή ότι θα αναλάβουν όσες ευθύνες τους αναλογούν,
εφόσον αυτές υπάρχουν. Αλλά εσείς, ποια ακριβώς ευθύνη ανα-
λαµβάνετε, όταν δηλώνετε άγνοια για κάθε σοβαρό θέµα που
πλήττει την κοινωνία µας κατά τη διακυβέρνησή σας; Αναλάβετε
επιτέλους την ευθύνη και παραιτηθείτε, κύριε Μητσοτάκη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι η Κυβέρνηση του δήθεν επιτελι-
κού κράτους νοµοθετεί χωρίς διαβούλευση και εσπευσµένα, για
να προλάβει πριν τις εκλογές να ολοκληρώσει το καταστροφικό
της έργο γενικά, αλλά και ειδικά για το περιβάλλον µε το νοµο-
σχέδιο που συζητούµε σήµερα. 

Κύριε Υπουργέ, η µία οργή διαδέχεται την άλλη και, παρά την
καθολική αντίδραση των φορέων, των περιβαλλοντικών οργανώ-
σεων, των δήµων και των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης και
αποχέτευσης πανελλαδικά που αντιδρούν µε αποφάσεις, ψηφί-
σµατα και κινητοποιήσεις, εσείς προχωράτε ακάθεκτοι στο κατα-
στροφικό σας έργο. Με το νοµοσχέδιό σας δροµολογείτε την
απορρύθµιση και το ξεπούληµα σε τρεις κρίσιµους τοµείς, στη
διαχείριση του νερού και των απορριµµάτων, στις ενεργειακές
κοινότητες και στην προστασία του περιβάλλοντος. 

Ξεκινώντας, λοιπόν, από τον πρώτο τοµέα διαπιστώνουµε ότι,
αφού βάλατε την ιδιωτικοποίηση του νερού και των απορριµµά-
των ως προαπαιτούµενο όρο για την εκταµίευση από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, τώρα τον  χρησιµοποιείτε ως
πρόσχηµα για να παρακάµψετε τις αποφάσεις του Συµβουλίου
της Επικρατείας και να πετύχετε το ξεπούληµά τους. Δηλαδή
δροµολογείτε εν έτει 2023 αυτό που η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
είχε αποκρούσει ως µνηµονιακή υποχρέωση το 2016 υπερασπι-
ζόµενη το δηµόσιο συµφέρον. 

Επιπλέον, χρησιµοποιείτε ως δεύτερο πρόσχηµα την ελλιπή δι-
οίκηση των τοµέων νερού και απορριµµάτων για την οποία εσείς
οι ίδιοι ευθύνεστε. Γιατί είναι το βαθύ κράτος του µητσοτακισµού
που εξαφάνισε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων του ΥΠΕΝ το 2019,
που καθυστερεί βασικές υποχρεώσεις στη διαχείριση υδάτων
έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης και που δηµιούργησε αδιέξοδο
στην ανακύκλωση και τη διαχείριση των απορριµµάτων. 

Εσείς και η Κυβέρνησή σας ευθύνεστε και για τα εξής: Πρώ-
τον, επί τόσα χρόνια δεν δίνετε την απαραίτητη ενίσχυση στις
ΔΕΥΑΠ για να αντεπεξέλθουν στην εκτόξευση των τιµών της
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ενέργειας, µε αποτέλεσµα να συσσωρεύσουν χρέη 150 εκατοµ-
µυρίων ευρώ που αναγκαστικά θα µετακυλιστούν στους πολίτες.
Δεύτερον, τις εγκαταλείπετε χωρίς το απαραίτητο προσωπικό και
προωθείτε σχέδιο συγχωνεύσεών τους ώστε να τις απαξιώσετε
και να προωθήσετε το ξεπούληµά τους πιο εύκολα. Τρίτον, προ-
ωθείτε ΣΔΙΤ σε µεγάλα αρδευτικά έργα, ταµιευτήρες και δίκτυα,
αλλά και σε υφιστάµενες µονάδες βιολογικού καθαρισµού και σε
νέες ακόµα µονάδες επεξεργασίας λυµάτων που ο ΣΥΡΙΖΑ προ-
ωθούσε ως δηµόσια έργα. 

Προκαλείτε ξανά την κοινωνία, αφού η διεθνής εµπειρία απο-
δεικνύει ότι οι ιδιωτικοποιήσεις του νερού απέτυχαν παταγωδώς
όπου και αν εφαρµόστηκαν, δηµιουργώντας µάλιστα κινδύνους
για τη δηµόσια υγεία και εκτοξεύοντας την τιµή στα ύψη. Και
παρά την προσπάθεια σας, κύριε Υπουργέ, να διαβεβαιώσετε
πριν µερικές µέρες την ΚΕΔΕ ότι δεν έχετε πρόθεση ιδιωτικοποί-
ησης της διαχείρισης του νερού, κανείς δεν σας πιστεύει. Και
απόδειξη είναι η οµόθυµη αντίδραση των φορέων της αυτοδιοί-
κησης, των εργαζοµένων και της κοινωνίας των πολιτών που
ύψωσαν απέναντί σας ένα τείχος υπεράσπισης του νερού ως κοι-
νωνικού αγαθού. 

Θέλω να ενηµερώσω την Ολοµέλεια για τις αντιδράσεις των
φορέων αυτών από την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας και να µε-
ταφέρω εδώ τη δική τους φωνή. Από τον Δήµο Θηβαίων µέχρι
τον Δήµο Δελφών και τον Δήµο Λαµιέων, αλλά και σύσσωµη η
Περιφερειακή Ένωση Δήµων Στερεάς Ελλάδας, καθώς και οι
αντίστοιχες δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης,
αλλά και οι αγροτικοί σύλλογοι και οι οργανώσεις της κοινωνίας
των πολιτών είναι όλοι αντίθετοι στον σχεδιασµό αυτό και σας
καλούν να αποσύρετε το νοµοσχέδιό σας.

Καταθέτω τα σχετικά έγγραφα στη Βουλή.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κυρία Παναγιού (Γιώτα) Πούλου

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και βέβαια, όχι µόνο κωφεύετε, αλλά εφαρµόζετε την ίδια συ-
νταγή και στη διαχείριση των απορριµµάτων, πρώτον, µε την απα-
ξίωση των ΦΟΔΣΑ µέσω της υποστελέχωσης και της χρεοκοπίας
τους λόγω ενεργειακού κόστους και, δεύτερον, µε την προώθηση
των ΣΔΙΤ για ιδιωτικές µονάδες επεξεργασίας και καύσης απορ-
ριµµάτων που οδηγούν σε οικονοµική επιβάρυνση δήµων και πο-
λιτών, αλλά και σε υποβάθµιση του περιβάλλοντος. Χαρακτηρι-
στικό παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, η Περιφέρεια Στερεάς Ελλά-
δας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, την ανοχή σας να φέρω ένα παράδειγµα για
την περιφέρειά µου. 

Στην Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας εσείς, κύριε Σκρέκα, βαλ-
τώσατε την ένταξη της χρηµατοδότησης των έργων του ΠΕΣΔΑ,
δηλαδή του τρίτου κυττάρου του ΧΥΤΑ Θήβας, τη νέα ΧΥΤΥ Χαλ-
κίδας και Λαµίας και της αναβάθµισης της µονάδας κοµποστο-
ποίησης Άµφισσας, για τα οποία η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ εξασ-
φάλισε χρηµατοδότηση µέσω ΕΣΠΑ το 2017. Και εξαπατάτε τους
φορείς και τις τοπικές κοινωνίες µε µια προκλητική διγλωσσία,
αφού από τη µία ο Γενικός Γραµµατέας Διαχείρισης Αποβλήτων
κ. Γραφάκος επί τρία χρόνια επιµένει στην ολοκλήρωση των
έργων µέσω ΣΔΙΤ, καθυστερώντας τις σχετικές εγκρίσεις των µε-
λετών, και από την άλλη ο Υπουργός Αναπτύξεως ως από µηχα-
νής θεός δεσµεύεται προφορικά, µόλις πριν από µία εβδοµάδα,
για τη δηµόσια χρηµατοδότηση των έργων. Ποιος τελικά λέει την
αλήθεια; Και περιµένουµε και τις υπογραφές. Ποιον κοροϊδεύετε
τέλος πάντων; 

Απαξιώνετε και εµπαίζετε επί τρία χρόνια τους είκοσι δύο δη-
µάρχους της Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδας που έχουν επιβαρύνει
τους δηµότες τους µε εκατοµµύρια ευρώ στη µεταφορά των
απορριµµάτων ακόµα και µε απόφασή σας, κύριε Σκρέκα, σε
άλλες περιφέρειες και ταυτόχρονα συστήνετε ακόµη ένα προ-
εκλογικό εµπόριο ελπίδας µε τις ανέξοδες δηλώσεις του κ. Γε-
ωργιάδη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ελάτε. 
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Δυστυχώς, δεν έχω τον χρόνο

να αναφερθώ επίσης στην απορρύθµιση των ενεργειακών κοινο-
τήτων, αλλά και σε όλα αυτά που επισηµαίνουν οι περιβαλλοντι-
κές οργανώσεις για την προστασία των περιοχών «NATURA
2000», την εκχέρσωση δασικών εκτάσεων, την απαξίωση της γης
υψηλής παραγωγικότητας µε την αναγκαστική απαλλοτρίωση
του 20% που αναγκαστήκατε να το πάρετε πίσω, κύριε Σκρέκα,
την υπέρµετρη παροχή κινήτρων για τουριστικές εγκαταστάσεις
και για ανανεώσιµες πηγές ενέργειας µέσω γκρίζων πολεοδοµι-
κών ρυθµίσεων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο προκλητικός κ. Μητσοτάκης,
αναφερόµενος στο έγκληµα των Τεµπών µας είπε προχθές, ούτε
λίγο ούτε πολύ, ότι χρειάζονται θυσίες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Πούλου.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε,
µία τελευταία παράγραφο. 

Χρειάζονται θυσίες, λοιπόν, των ανθρώπων για να µπορέσουµε
να έχουµε ένα σύγχρονο και αποτελεσµατικό κράτος. Ο Πρωθυ-
πουργός που βαρύνεται µε αλλεπάλληλες καταστροφές δεν έχει
καταλάβει τίποτα από την απογοήτευση και την οργή της κοινω-
νίας. Στις προσεχείς κάλπες, όµως, οι Έλληνες πολίτες θα «θυ-
σιάσουν» το βαθύ επιτελικό κράτος και παρακράτος Μητσοτάκη
και θα ψηφίσουν για µία κυβέρνηση των προοδευτικών δυνά-
µεων. 

Σας ευχαριστώ. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Καθαρίστε το Βήµα,
στο οποίο καλείται ο συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Και επειδή δεν βλέπω στην Αίθουσα τον κ. Μουζάλα, κάποιος
από τους συναδέλφους του να τον αναζητήσει, ώστε να ξέρω αν
θα τον εκφωνήσω ή όχι.

Ορίστε, κύριε Τριανταφυλλίδη. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε τις τελευταίες µέρες

της Ποµπηίας της Κυβέρνησης των deals, της Κυβέρνησης του
«δεν γνώριζα, συγγνώµη». Και όσο πλησιάζουµε στο τέλος αυτής
της σκοτεινής διαδροµής, τόσο θα ερχόµαστε αντιµέτωποι µε νο-
µοθετήµατα - εκτρώµατα όπως το υπό συζήτηση πολυνοµοσχέ-
διο που βρίθει αντισυνταγµατικών διατάξεων, ρουσφετιών, εξυ-
πηρετήσεων και φωτογραφικών διατάξεων. Έκαστος στο είδος
του και η Κυβέρνηση του «δεν γνώριζα, συγγνώµη» Μητσοτάκη
στις εξυπηρετήσεις της. Πλην των όσων δεν γνώριζε, ο  «δεν γνώ-
ριζα, συγγνώµη» Πρωθυπουργός θα ζητήσει εκ νέου την εµπιστο-
σύνη του ελληνικού λαού, δηλαδή να τον εµπιστευτούν οι Έλλη-
νες γιατί δεν γνωρίζει. 

Δεν ήξερε για τα τρένα. Δεν ήξερε για τις υποκλοπές. Δεν ήξε-
ρε για τις ΜΕΘ, µελέτη Τσιόδρα - Λύτρα. Δεν ήξερε για τον Πά-
τση. Δεν ήξερε για τον Λιγνάδη. Συγγνώµη ζήτησε για τις περι-
ουσίες που χάθηκαν από τις φωτιές. Συγγνώµη ζήτησε για τα χιό-
νια της Αττικής Οδού. Συγγνώµη ζήτησε για τα κρούσµατα
αστυνοµικής βίας. Συγγνώµη ζήτησε από την πόλη µου τη Θεσ-
σαλονίκη για τον µαύρο Νοέµβριο του 2020 και τους χιλιάδες νε-
κρούς της πανδηµίας. Συγγνώµη ζητά τώρα για τους νεκρούς
των Τεµπών. Άραγε στις πόσες συγγνώµες ακυρώνεται η στοι-
χειώδης αξιοπιστία ενός Πρωθυπουργού; 

Δεν σας πιστεύει πλέον κανείς. Η αλαζονεία και η έπαρση του
πορφυρογέννητου και ανασφαλούς, του κατά δήλωσή του ανή-
ξερου και αδαούς και γι’ αυτό ακατάλληλου για τη θέση του Πρω-
θυπουργού, συνεχίζει να κυριαρχεί και να πρωταγωνιστεί σε
αυτήν την ιλαροτραγωδία σε βάρος της κοινωνίας, της δηµοκρα-
τίας της οικονοµίας. Ο «δεν γνωρίζω, συγγνώµη» Πρωθυπουργός
ζητά την εµπιστοσύνη των πολιτών για να παραµείνει πάση θυσία
στην εξουσία. 

Οι πολίτες ζητούν δικαιοσύνη παντού και ασφάλεια για όλους.
Με την Κυβέρνηση Μητσοτάκη ούτε δικαιοσύνη ούτε ασφάλεια,
παρά µόνο απάτες, ρεµούλες, πλιάτσικο και εγκληµατικός πελα-
τειασµός και ρουσφετολογία του τύπου «δεν κάνει για τίποτα ο
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κακοµοίρης, βολέψτε τον κάπου». Τι σας θυµίζει; Αυτός είναι ο
βλαχοµπαρόκ εκσυγχρονισµός του «δεν γνώριζα, συγγνώµη»,
του ανέµελου επικοινωνιακού µητσοτακισµού. Αρνείται να προσ-
διορίσει την Κυριακή των εκλογών, έχοντας σφιχταγκαλιάσει την
καρέκλα της εξουσίας, την ώρα µάλιστα που ελληνικός λαός έχει
πειστεί ότι ο Μητσοτάκης «δεν γνώριζα, συγγνώµη» βλάπτει σο-
βαρά την πατρίδα και πρέπει να φύγει το συντοµότερο. 

Ερχόµαστε στις διατάξεις που αφορούν τη Ρυθµιστική Αρχή
Νερού που αποτελούν το κερασάκι στην τούρτα της ιδιωτικοποί-
ησης, όσο και αν ο κ. Σκρέκας διαψεύδει µετά βδελυγµίας τα περί
της ιδιωτικοποίησης. Ψηφίδα-ψηφίδα χτίσατε πάνω στην ιδεολη-
πτική σας εµµονή, η παραχώρηση σε ΣΔΙΤ του εξωτερικού υδρα-
γωγείου της ΕΥΔΑΠ, το σχέδιο συγχωνεύσεων στις Δηµοτικές
Επιχειρήσεις Ύδρευσης Αποχέτευσης ΔΕΥΑ, η κατάργηση της
Ειδικής Γραµµατείας Υδάτων του ΥΠΕΝ. Αποκλειστικός σας στό-
χος η απεµπόληση της κρατικής εξουσίας στο δηµόσιο νερό και
η απώλεια του δηµόσιου ελέγχου, µε επιστέγασµα αυτών των
προσπαθειών τον ν.4964/2022 µε τον οποίο µεταβιβάστηκαν εκ
νέου οι µετοχές των ΕΥΔΑΠ ΕΥΑΘ από το ελληνικό δηµόσιο στο
Υπερταµείο, παραβιάζοντας κατάφωρα τις δύο αποφάσεις της
Ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας, µε τις οποίες η µε-
ταβίβασή τους είχε κριθεί αντισυνταγµατική. 

Μεταφέρω ακριβώς την ιαχή και το σθένος το πολιτικό του σω-
µατείου των εργαζοµένων της ΕΥΑΘ που θυµίζουν το ηχηρό χα-
στούκι, κύριε Σκρέκα, από το Συµβούλιο της Επικρατείας στην
προσπάθεια ξεπουλήµατος του νερού από την Κυβέρνηση. 

Χθες, την ώρα που συζητούσατε το κατάπτυστο νοµοσχέδιό
σας, εκδόθηκαν οι αποφάσεις 7 και 8 του 2023 του Συµβουλίου
Συµµόρφωσης του Σ.τ.Ε., µε τις οποίες καλούν την Κυβέρνηση
σε άµεση συµµόρφωση µε τις προηγούµενες αποφάσεις, να επι-
στρέψουν δηλαδή η ΕΥΑΘ και η ΕΥΔΑΠ από το Υπερταµείο στο
δηµόσιο. Όσους νόµους και αν ψηφίσετε στο ελάχιστο χρονικό
διάστηµα που σας έχει αποµείνει, αυτοί θα έχουν την ίδια τύχη,
γιατί το δίκαιο -λένε οι εργαζόµενοι- είναι µε την πλευρά µας, µε
τον λαό, µε την κοινωνία. 

Στις 2 Απριλίου στη µεγάλη συναυλία στην Πλατεία Αριστοτέ-
λους όλοι µαζί θα στείλουµε ηχηρά το µήνυµα. Όποτε και αν στή-
σετε τις κάλπες, η ιαχή, το σθένος και η πολιτική απόφαση θα
είναι σαφής και ξεκάθαρη. 

Δεν σας τα είπαν; Ξεχάστε τον ΣΥΡΙΖΑ, ξεχάστε τους εκπρο-
σώπους και τους Βουλευτές. Η έκθεση του Επιστηµονικού Συµ-
βουλίου της Βουλής µε την οποία σάς σηµειώνει ότι δεν υπάρχει
εναρµόνιση των διατάξεων µε την απόφαση του Σ.τ.Ε. που αφορά
στη διαχείριση του νερού; Ξεχνάµε το Επιστηµονικό Συµβούλιο
της Βουλής. Το υπόµνηµα της Ένωσης Διοικητικών Δικαστών που
λέει ότι αποµακρύνεται το κράτος και ανατίθεται στην αρµοδιό-
τητα της δηµιουργούµενης Ανεξάρτητης Ρυθµιστικής Αρχής
Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων; Σας λέει η Ένωση Διοικητι-
κών Δικαστών ότι σύµφωνα µε όσα έχουν κριθεί από την Ολοµέ-
λεια του Συµβουλίου της Επικρατείας, εσείς που λέτε «η
δικαιοσύνη, σεβασµός για τη δικαιοσύνη», για την εξασφάλιση
της υγείας των πολιτών δεν νοείται παρά µόνο άµεσος κρατικός
έλεγχος στους παρόχους υπηρεσιών ύδατος, όπως ΕΥΔΑΠ,
όπως ΕΥΑΘ, ο οποίος δεν µπορεί να υποκατασταθεί µε την απλή
εποπτεία µέσω της ως άνω ανεξάρτητης αρχής. Ήταν µόνο η Έκ-
θεση του Επιστηµονικού Συµβουλίου, µόνο το υπόµνηµα της
Ένωσης Διοικητικών Δικαστών, το υπόµνηµα του Συνηγόρου του
Καταναλωτή προς τον Πρόεδρο της Επιτροπής Παραγωγής και
Εµπορίου. Τι λέει ο Συνήγορος του Καταναλωτή; Εάν η Κυβέρ-
νησή σας …

Ακούτε, κύριε Σκρέκα; Δεν ακούτε. Κοιτάτε το κινητό σας.
Εάν, λοιπόν, λέει ο Συνήγορος του Καταναλωτή, δεν στοχεύει

στην ιδιωτικοποίηση του νερού, όπως επανειληµµένα έχει τονίσει,
η ανάθεση της ρύθµισης της αγοράς του νερού σε µια ανεξάρ-
τητη αρχή, δεν φαίνεται ποιον σκοπό εξυπηρετεί. Εσείς ξέρετε
ποιον σκοπό εξυπηρετεί, γιατί είστε «µανούλες» στα deals, τις
εξυπηρετήσεις και τα ρουσφέτια. Όλα τα άλλα «δεν µε ξέρεις,
δεν σε ξέρω, υποφέρεις και υποφέρω». Τραγωδία, ιλαροτραγω-
δία, ο ορισµός. Και ήταν µόνο αυτοί οι τρεις προηγούµενοι. Το
Παράρτηµα Κεντρικής Μακεδονίας του ΓΕΩΤΕΕ σάς καλεί να
αποσύρετε τις σχετικές διατάξεις και να πραγµατοποιήσετε ου-

σιαστικό διάλογο µε τους εµπλεκόµενους επιστηµονικούς και δη-
µόσιους φορείς µε σκοπό τη βελτίωση των παρεχόµενων υπηρε-
σιών και τη διασφάλιση της ορθολογικής διαχείρισης των
υδατικών πόρων. 

Ωστόσο πέρα από τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας που θα έπρεπε να σας δεσµεύουν, αλλά τις αγνοείτε, για
το ζήτηµα της ιδιωτικοποίησης του νερού, πρέπει να σας θυµίσω
-αν έχει κάποιο νόηµα- ότι το 98% των πολιτών της Θεσσαλονίκης
είπαν «όχι». Δηµοψήφισµα το 2014. Το 98% των συµπολιτών µου,
όλοι µαζί, σχεδόν παµψηφεί, οµόφωνα οι πολίτες της Θεσσαλο-
νίκης στο τοπικό δηµοψήφισµα για το νερό είπαν «όχι» στην ιδιω-
τικοποίηση.

Για το σύνολο της κυβερνητικής σας πολιτικής θα λάβετε την
απάντηση από τον κυρίαρχο ελληνικό λαό στις κάλπες, όσο και
αν τις καθυστερεί ο κ. Μητσοτάκης που έχει πάρει αγκαλιά την
καρέκλα και αρνείται να προσδιορίσει ηµεροµηνία εκλογών. Πο-
λιτική αλλαγή, δικαιοσύνη παντού και ασφάλεια. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Η σειρά των οµιλητών
θα είναι η εξής: Η κ. Ολυµπία Τελιγιορίδου, ο κ. Γιάννης Μουζά-
λας, ο κ. Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος -τον οποίον ενδεχοµέ-
νως να µην τον εκφωνήσω και θα µιλήσει όταν έλθει- και µετά ο
κ. Στέφανος Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία.

Ορίστε, κυρία Τελιγιορίδου, έχετε τον λόγο. 
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αύριο 22 Μαρ-

τίου είναι η Παγκόσµια Ηµέρα του Νερού, όπως καθιερώθηκε
από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών, γεγονός που αναδεικνύει
ότι το νερό αποτελεί µια παγκόσµια προτεραιότητα και προϋπό-
θεση για την ανθρώπινη επιβίωση, τη διατήρηση υγιών οικοσυ-
στηµάτων -ιδιαίτερα µάλιστα στην εποχή της κλιµατικής
αλλαγής-, την ασφαλή παραγωγή τροφίµων -καθώς το νερό συµ-
βάλλει µε την άρδευση στην παραγωγή των πρώτων υλών και των
πρώτων βασικών αγαθών που χρειάζεται ο άνθρωπος για την επι-
βίωσή του-, την παραγωγή ενέργειας -καθώς οι υδατικοί πόροι
αποτελούν το 16% στην παγκόσµια παραγωγή ενέργειας-, την
κοινωνική εξέλιξη και τη βιώσιµη ανάπτυξη. 

Με αφετηρία µάλιστα την 22η Μαρτίου του 2018, ο ΟΗΕ καθό-
ρισε την αρχή µιας δεκαετούς παγκόσµιας εκστρατείας µε θέµα:
«Νερό για τη βιώσιµη ανάπτυξη», µια δεκαετία που θα ολοκλη-
ρωθεί στις 22 Μαρτίου του 2028 και έχει καθιερωθεί µε γνώµονα
ότι σε παγκόσµιο επίπεδο προτεραιοποιείται η ασφαλής πρό-
σβαση σε ύδατα και αποχέτευση και η αντιµετώπιση των κινδύ-
νων ξηρασίας και πληµµύρας. Εν όψει της αυριανής παγκόσµιας
ηµέρας πραγµατοποιείται στη Νέα Υόρκη συζήτηση σε παγκό-
σµιο επίπεδο και µε µήνυµα από τον Γενικό Γραµµατέα κ. Γκου-
τιέρες που τονίζει ότι το νερό δεν είναι προνόµιο αλλά δικαίωµα,
είναι δηµόσιο αγαθό.

Μάλιστα, η διεθνής εµπειρία τα προηγούµενα χρόνια και τις
προηγούµενες δεκαετίες µε νεοφιλελεύθερα πειράµατα έχει
αποδείξει πως ακόµη και χώρες που από την δεκαετία του ‘80
ιδιωτικοποίησαν τους οργανισµούς ύδρευσης απέτυχαν, καθώς
διαπιστώθηκε η υποβάθµιση της ποιότητας του νερού, η αποτυ-
χία των περιβαλλοντικών στόχων, τη διαχείριση των οποίων είχαν
πάρει ιδιώτες και το ακριβό, µη προσιτό νερό στους πολίτες. 

Το αποτέλεσµα ήταν ακόµη και αυτές οι χώρες να ανακτήσουν
τις κοινωνικές υπηρεσίες, µε χαρακτηριστικότερο παράδειγµα τη
Γαλλία όπου το 1985 ένας δεξιός πολιτικός, ο Jacques Chirac ως
Δήµαρχος Παρισίου, ιδιωτικοποίησε το νερό και χρόνια µετά, το
2010, ο σοσιαλιστής µετέπειτα Δήµαρχος Delanoe το επανέφερε
στον δηµόσιο έλεγχο. 

Παρά, λοιπόν, την παγκόσµια στόχευση, παρά τη διεθνή εµπει-
ρία, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας προβαίνει σήµερα σε
έναν παλαιοεκσυγχρονισµό µε το βλέµµα στραµµένο σε αποτυ-
χηµένα παραδείγµατα του παρελθόντος, µε ιδεολογική εµµονή
ότι τα πάντα στην ελεύθερη αγορά είναι αυτά που φέρνουν το
κοινωνικό όφελος, ενώ στην πραγµατικότητα φέρνουν το κέρδος
στις επιχειρήσεις. Με ιδεολογικό υπόβαθρο ότι είναι «αγιοποι-
ηµένη» η κοινωνική ανισότητα και άρα τα κοινωνικά αγαθά, τα δη-
µόσια αγαθά πρέπει να µπουν και αυτά στον βωµό του κέρδους,
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επιλέγει στο παραπέντε, λίγο πριν τη δύση της θητείας της να
εµπορευµατοποιήσει και το νερό στα πρότυπα της ενέργειας, µε
τις συνέπειες που είδαµε για την ενεργειακή φτώχεια και για ό,τι
περνάει σήµερα η κοινωνία µας µε αυτήν την πολιτική επιλογή.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο είναι αντικοινωνικό και αντιµεταρρυθ-
µιστικό. Είναι ένα καθαρό χτύπηµα σε δηµόσιο αγαθό που χαρί-
ζεται σε ιδιωτικά συµφέροντα όσο και αν προσπαθεί η ηγεσία του
Υπουργείου να πει ότι κάτι τέτοιο δεν συµβαίνει. Αυτό συµβαίνει,
όπως έγινε και µε την ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ, µε την ιδιωτικο-
ποίηση των υποδοµών της ΔΕΠΑ, µε την ιδιωτικοποίηση της επι-
κουρικής ασφάλειας, µε την είσοδο ιδιωτών στα νοσοκοµεία µε
χαρακτηριστικότερο παράδειγµα το Ογκολογικό Παίδων «Αγία
Σοφία».

Παρά τα όσα λέει η Κυβέρνηση, την επιλογή της ιδιωτικοποί-
ησης δεν τη λέει µόνο η Αντιπολίτευση και ο ΣΥΡΙΖΑ. Τη λέει η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής, οι αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, η Ένωση των Διοικητικών Δικαστών, ο Συ-
νήγορος του Πολίτη. Όλοι αυτοί λένε ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό
ξεκινά η καταπάτηση αυτονόητων και στοιχειωδών δικαιωµάτων. 

Με απόλυτη αδιαφορία η Κυβέρνηση και χωρίς την αναγκαία
διαβούλευση καταπατά κάθε έννοια δηµοσίου συµφέροντος.
Προχωράει, λοιπόν, στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας
και Υδάτων για τη δροµολόγηση της ιδιωτικοποίησης σε αντίθεση
ακόµη και µε τις τελευταίες αποφάσεις 7 και 8 του 2023 του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, που ζητούν από το Υπουργείο Οικονο-
µικών τη συµµόρφωση στην απόφαση 191 και 192 του 2022 -πάλι
αποφάσεις του Σ.τ.Ε.- για την επιστροφή των µετοχών ΕΥΔΑΠ και
ΕΥΑΘ στο ελληνικό δηµόσιο µέχρι το τέλος του 2023. Προχω-
ράτε, όµως, ακάθεκτοι.

Τι θα ρυθµίζει αυτή η αρχή, η οποία είναι µια αρχή ρύθµισης
του ανταγωνισµού της αγοράς; Βάζετε νερό στο αυλάκι της ιδιω-
τικοποίησης και αφήνετε απροστάτευτους τους πολίτες στα
υπερκέρδη των ιδιωτών που σύντοµα θα γίνουν οι χείµαρροι της
κοινωνικής καταστροφής. Διαλύετε τα πάντα, ψευδόµενοι ότι
αυτό ήσασταν υποχρεωµένοι να το κάνετε, φέρνετε µέτρα χωρίς
καµµία ενσυναίσθηση, προχωράτε ακόµη και σε προγράµµατα
µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης στη σύµπραξη δηµοσίου και ιδιω-
τικού τοµέα ακόµη και για το «Ύδωρ.20».

Και επειδή σας αρέσουν οι συγκρίσεις, να κάνω µόνο µια σύ-
γκριση τελειώνοντας την οµιλία µου. Στο πρόγραµµα αγροτικής
ανάπτυξης επί ΣΥΡΙΖΑ εντάχθηκαν τριάντα ένα αρδευτικά και
αντιπληµµυρικά έργα ύψους 448 εκατοµµυρίων ευρώ. Για έργα
δηµόσιων αγροτικών υποδοµών στο «Ύδωρ.20» εντάχθηκαν εί-
κοσι ένα έργα, δηλαδή δέκα λιγότερα, ίδιου κατά µέσο όρο µε-
γέθους που στοιχίζουν δέκα φορές παραπάνω, 4,5 δισεκατοµ-
µύρια. Θα καλείται, λοιπόν, ο Έλληνας αγρότης να πληρώνει τον
ιδιώτη παρά τα όσα ισχυρίζεστε ότι δεν συµβαίνουν. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ποτέ! Ποτέ! Στον κρατικό προϋπο-
λογισµό είναι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
συνάδελφε.

ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Οι ενεργειακές κοινότητες είναι
ακόµη ένα πλήγµα -και σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε-
κατά του αγροτικού τοµέα. 

Ο νόµος αυτός τελειώνοντας δεν συνάδει και δεν εξυπηρετεί
τις αρχές του κράτους δικαίου, δεν συνάδει και δεν εξυπηρετεί
τις συνταγµατικές επιταγές, δεν συνάδει και δεν υπηρετεί το δι-
καίωµα του πολίτη στην άµεση και απρόσκοπτη πρόσβαση σε κοι-
νωνικά αγαθά. 

Το νερό θα πρέπει να το καταλάβετε είναι η ίδια µας η ζωή και
αυτή τη ζωή οι πολίτες θα διεκδικήσουν µε την ψήφο τους πολύ
σύντοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παρακαλώ.
ΟΛΥΜΠΙΑ ΤΕΛΙΓΙΟΡΙΔΟΥ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και

συγγνώµη.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία τριάντα

επτά µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Πύργου Ηλείας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Μουζάλας, Βουλευτής ΣΥΡΙΖΑ, έχει τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, σήµερα βρισκόµαστε µπροστά σε ένα παράδοξο
σχήµα πρωθύστερο. Για να ιδιωτικοποιηθεί κάτι υπάρχουν δύο
τρόποι. Ο συνηθισµένος τρόπος είναι ότι  ιδιωτικοποιείται απ’ ευ-
θείας το αγαθό. Αυτό από το 1990 η Νέα Δηµοκρατία και οι κυ-
βερνήσεις που πέρασαν ψάχνουν τρόπους να το κάνουν για το
νερό. Προσκρούουν επάνω σε αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας και δεν µπορούν να το κάνουν. Ακόµη και όταν ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ αναγκάστηκε µε βάση τη χρεοκοπία να βάλει τις µετοχές
της ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο -και αυτό το λέω για να πάψει αυτή
η ιστορία του «όλοι ίδιοι είµαστε»- ο νόµος Τσακαλώτου του 2016
αναφέρει ότι «η µεταβίβαση των µετοχών είναι υπό την αίρεση
της συνταγµατικότητας και της συµµόρφωσης µε τις αποφάσεις
της ελληνικής δικαιοσύνης», που σηµαίνει ότι αυτόµατα µε αυτές
τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας µια κυβέρνηση
σοβαρή που σέβεται το κράτος δικαίου θα τις έπαιρνε πίσω. 

Δεν µπόρεσαν, λοιπόν, να ιδιωτικοποιήσουν το νερό απ’ ευ-
θείας και έρχονται σήµερα µε αποφάσεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας, µε αποφάσεις των διοικητικών δικαστών να κάνουν
ανάποδα το παιχνίδι, να φτιάχνουν πρώτα µια ρυθµιστική αρχή,
η οποία ρυθµιστική αρχή ρυθµίζει τα ελεύθερα αγαθά, τον αντα-
γωνισµό µεταξύ τους, να εντάξουν το νερό, ελπίζοντας ότι σε µια
δεύτερη διακυβέρνησή τους θα µπορέσουν να το ιδιωτικοποι-
ήσουν.

Επιτρέψτε µου τώρα να σας πω ότι εκτός από αυτό εφαρµό-
ζουν και τη γνωστή µέθοδο για τις ιδιωτικοποιήσεις, την απα-
ξίωση της υπηρεσίας που διαχειρίζεται το δηµόσιο αγαθό. Το
είδαµε αυτό µε τον ΟΣΕ και µε το προαναγγελµένο δυστύχηµα,
το οποίο έγινε. Σήµερα οι Βουλευτές των νοτίων προαστίων του
ΣΥΡΙΖΑ πήγαµε στην ΕΑΣ, τα αµυντικά συστήµατα, τα οποία σα-
πίζουν στην εγκατάλειψη. Αυτό γίνεται και µε την ΕΥΔΑΠ.

Επιτρέψτε µου να σας διαβάσω: «Τα λειτουργικά έξοδα της
ΕΥΔΑΠ αυξήθηκαν κατακόρυφα κατά 30 εκατοµµύρια. Η µεγάλη
επιβάρυνση της εταιρείας µε µη χρειαζούµενους συµβούλους
είναι ένας από τους λόγους, το έργο των οποίων δεν έχει αποδώ-
σει κανένα απολύτως µετρήσιµο οικονοµικό αποτέλεσµα. Παρα-
δώσαµε την ΕΥΔΑΠ µε 430 εκατοµµύρια κέρδος. Ήταν µια υγιής
επιχείρηση. Σήµερα έχουν αποθεµατικά 220 εκατοµµύρια και σας
διάβασα πού οφείλεται αυτό το πράγµα. Το πολυδιαφηµισµένο
επενδυτικό πρόγραµµα ακόµα παραµένει στάσιµο. Με τα χρή-
µατα που χάνει η ΕΥΔΑΠ κάθε χρόνο είναι σχεδόν αδύνατο να
µπορέσει να εφαρµόσει επενδυτικό πλάνο. Για πρώτη φορά στην
ιστορία της η ΕΥΔΑΠ ανακοινώνει τη διανοµή σε µερίσµατα του
97% των κερδών, δηλαδή 30 εκατοµµύρια ευρώ, κάτι που δεν
έχει γίνει ξανά ποτέ». 

Αυτό εδώ -δεν θα αναφέρω το όνοµα, αλλά µπορώ να ελεγχθώ
για αυτό που σας λέω- είναι εκπρόσωπος της ΔΑΚΕ, της παρά-
ταξης της Νέας Δηµοκρατίας στην ΕΥΔΑΠ, ο οποίος τα λέει. Δεν
είναι κάποιος Βελουχιώτης του ΣΥΡΙΖΑ, δεν είναι ο Πολάκης, δεν
είναι ο Τσακαλώτος, δεν είναι ο Μουζάλας. Είναι εκπρόσωπος
της ΔΑΚΕ µέσα στην ΕΥΔΑΠ, ο οποίος τα λέει αυτά σε επίσηµο
όργανο της ΕΥΔΑΠ.

Εποµένως, βρισκόµαστε µπροστά στην ιδιωτικοποίηση και
αυτό είναι πρωθύστερο. Δηλαδή, οι ιδιωτικοποιήσεις ξεκίνησαν
τότε που στην Ελλάδα άρχισαν αυτές οι προσπάθειες το 1990.
Στη Μεγάλη Βρετανία έγιναν οι πρώτες. Ιδιωτικοποιήθηκαν όλα
εκεί πέρα και προχώρησαν και σε άλλες χώρες. 

Πουθενά δεν πήγε καλά. Πουθενά δεν πήγε καλά αυτή η ιστο-
ρία. Στη Μεγάλη Βρετανία µε την ιδιωτικοποίηση αυξήθηκε το κό-
στος κατά 60% και µε βάση µελέτες των πανεπιστηµίων αλλοιώ-
θηκε η ποιότητα του νερού και χάνεται λόγω κακής συντήρησης
των δικτύων το ένα τέταρτο του νερού. Στο Βερολίνο αυξήθηκε
30% το κόστος. Στην Ιταλία σε δηµοψήφισµα το 2011 το 95% του
κόσµου ψήφισε ενάντια στην ιδιωτικοποίηση. Στην Ισπανία, στη
Μαδρίτη, στη Βαρκελώνη, στη Σαραγόσα, στο Σαντιάγκο, στη
Βαλένθια το 57% του νερού είναι ιδιωτικό. Έχουµε πεντακόσιες
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χιλιάδες διακοπές τον χρόνο και αύξηση του νερού 35%. Στο
Βουκουρέστι ιδιωτικοποιήθηκε το νερό το 2012. Μέσα σε αυτά
τα δώδεκα χρόνια έχει αυξηθεί η τιµή του δώδεκα φορές.

Από το 2000 αρχίζει να αντιστρέφεται η κατάσταση αυτή και
σε εκατόν ογδόντα πόλεις και κοινότητες σε είκοσι πέντε χώρες
–εκατόν πενήντα από αυτές τις πόλεις είναι στις Ηνωµένες Πολι-
τείες της Αµερικής και στη Γαλλία, δεκατέσσερις στην Αφρική,
δώδεκα στη Λατινική Αµερική και κάποιες άλλες- προσπαθούν να
ξαναπάρουν το νερό και να του δώσουν τον δηµόσιο χαρακτήρα.
Έτσι, έχουµε το Βερολίνο, το οποίο πέτυχε, τη Λα Παθ, την Κοα-
λαλαµπούρ, στη Γαλλία, στη Σλοβενία, όπου πριν από δύο χρόνια
πέρασε µέσα στο Σύνταγµα ότι το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και
δεν ιδιωτικοποιείται. Στην Ατλάντα γίνεται ιδιωτικό το 1998, το
2000 διακόπτεται η σύµβαση λόγω χαµηλής ποιότητας, κακοδια-
χείρισης και επικινδυνότητας του νερού. Στο Ντιτρόιτ γίνεται
ιδιωτικοποίηση το 2014, έχουµε εκατό χιλιάδες διακοπές τον
χρόνο, αύξηση του νερού 40%. Στο Πίτσµπουργκ βρίσκεται υψη-
λή περιεκτικότητα σε µόλυβδο.

Σε αυτές τις συνθήκες µε αυτά τα πράγµατα η Κυβέρνηση έρ-
χεται να κάνει αυτή την εξυπνάδα, ώστε φτιάχνοντας τη ΡΑΕ σε
δεύτερο χρόνο -που δεν θα της δώσει, πιστεύουµε, ο ελληνικός
λαός- να ιδιωτικοποιήσει το νερό και να προχωρήσει όχι µε βάση
κάποια ιδεολογήµατα. Εγώ είµαι από αυτούς τους ανθρώπους
στον ΣΥΡΙΖΑ που όταν ακούω ότι η Κυβέρνηση είναι ιδεολογικά
κολληµένη, δεν συµφωνώ, η Κυβέρνηση κάνει µπίζνες. Αυτό δεν
είναι ιδεολογικό κόλληµα, είναι κάτι που στο υπόβαθρό του έχει
ένα υλικό συµφέρον ενάντια στα συµφέροντα του λαού.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, διαβάζοντας την ανακοίνωση των
διοικητικών δικαστών, οι οποίοι λένε τα εξής: «Με τον τρόπο
αυτόν που νοµοθετεί η Κυβέρνηση χάνεται ο χαρακτήρας του πό-
σιµου ύδατος ως κοινωνικού αγαθού απαραίτητου για τη ζωή και
την υγεία των πολιτών και αντί αυτού αντιµετωπίζονται οι σχετι-
κές υπηρεσίες ως ρυθµιζόµενες κατ’ αντιστοιχία µε αγορές
άλλων αγαθών και υπηρεσιών. Κατόπιν τούτου, ζητούµε από τον
αρµόδιο Υπουργό να αποσύρει το ανωτέρω νοµοσχέδιο» και τα
λοιπά.

Μαζί µε αυτούς το ζητάει το Συµβούλιο της Επικρατείας, το
Κέντρο Ολοκληρωµένης Διεπιστηµονικής Διαχείρισης Υδατικών
Πόρων του Αριστοτελείου Πανεπιστηµίου Θεσσαλονίκης, το Επι-
στηµονικό Συµβούλιο της Βουλής, οι διοικητικοί δικαστές, ο Δή-
µος της Αθήνας, ο Δήµος του Πειραιά, ο Δικηγορικός Σύλλογος
της Αθήνας, ο Δικηγορικός Σύλλογος του Πειραιά, η Περιφέρεια
Αττικής, η ΑΔΕΔΥ, το ΕΚΑ, ο Συνήγορος του Πολίτη, ο Συνήγο-
ρος του Καταναλωτή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κύριοι της Κυβέρνησης, το νερό που
πάτε να ιδιωτικοποιήσετε θα φουσκώσει και θα σας πνίξει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία.
Πάντως επειδή άκουγα τον δις συνάδελφό µου -ιατρική και Κοι-

νοβούλιο- τον Γιάννη να µιλάει για την ΕΥΔΑΠ, αν δεν κάνω λά-
θος, τον διευθύνοντα σύµβουλο της ΕΥΔΑΠ από εσάς τον παρα-
λάβαµε και δεν τον αλλάξαµε. Αν δεν κάνω λάθος, εσείς µας τον
κληροδοτήσατε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Από το Υπερταµείο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Κάναµε και λάθη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Α, κάνατε και λάθη,

ωραία, εντάξει.
Ο Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος είναι σε δουλειά, δεν τον εκ-

φωνώ, όποτε έρθει, άρα πάµε στον κ. Στέφανο Γκίκα. Μετά είναι
ο κ. Χρήστος Γιαννούλης, η κ. Μαρία Απατζίδη, η κ. Αικατερίνη
Παπανάτσιου. Λέω την πεντάδα για να είναι στην Αίθουσα. Είναι
κάποιοι, ο κ. Γιαννούλης είναι εδώ.

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο.
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου

και εµένα να ξεκινήσω εκφράζοντας την οδύνη µου και τα βαθιά

µου συλλυπητήρια για την ανείπωτη τραγωδία των Τεµπών και
για την απώλεια όλων αυτών των αθώων ανθρώπων. Είναι απαί-
τηση της ελληνικής κοινωνίας να προχωρήσει η έρευνα σε βάθος,
να µάθουµε ακριβώς τι έγινε και είµαι απόλυτα βέβαιος ότι η ελ-
ληνική Κυβέρνηση, βεβαίως, η ελληνική δικαιοσύνη, η Επιτροπή
Εµπειρογνωµόνων, αλλά και η Βουλή, εφ’ όσον απαιτηθεί, θα
πράξει το καλύτερο δυνατό.

Έρχοµαι στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο. Είναι σηµαντικό το
νοµοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, αφού
στο Α’ Μέρος µετονοµάζει τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας σε Ρυθ-
µιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων. Αυτό, βεβαίως,
έχει αποτελέσει αφορµή για µία σηµαντική -θα έλεγα- αντίδραση
από την Αντιπολίτευση, καθ’ ότι ερµηνεύεται ως πρώτο στάδιο
για την ιδιωτικοποίηση του νερού. Έχουµε πει σε όλους τους τό-
νους, από τον Υπουργό και όλους τους συναδέλφους, ότι κάτι
τέτοιο, βεβαίως, δεν πρόκειται να συµβεί. Είναι ένας παντελώς
αναληθής ισχυρισµός. Μάλιστα, στην αιτιολογική έκθεση του νο-
µοσχεδίου αναφέρεται ρητά ότι οι υφιστάµενοι φορείς διαθέτουν
το αποκλειστικό δικαίωµα παροχής υπηρεσιών ύδατος. Συνεπώς,
το νερό ήταν, είναι και θα παραµείνει ένα κοινωνικό δηµόσιο
αγαθό, το οποίο, όµως, οφείλουµε επιτέλους να προστατεύσου-
µε, όπως και βεβαίως τους καταναλωτές.

Στη χώρα µας υπάρχουν σήµερα περισσότεροι από διακόσιοι
ενενήντα οργανισµοί παροχής υπηρεσιών ύδατος, µε τους πε-
ρισσότερους να αδυνατούν να εκπληρώσουν τις υποχρεώσεις
τους. Ποιες είναι αυτές; Η συστηµατική παρακολούθηση της ποι-
ότητας του νερού, ο συστηµατικός έλεγχος της απώλειας νερού.
Μάλιστα, σε µία περίοδο που υπάρχει έλλειψη γενικότερα νερού,
µία περίοδο που η κλιµατική κρίση είναι στην πόρτα µας, στη
χώρα µας ο µέσος όρος των απωλειών νερού ξεπερνάει το 35%.
Υπάρχουν και εταιρείες ύδρευσης που έχουν απώλεια ύδατος
της τάξεως του 65%. Παράλληλα, έχουµε τεράστιες αποκλίσεις
στην κοστολόγηση και τιµολόγηση αυτού του αγαθού, αφού σε
ορισµένες περιπτώσεις οι υπερτιµολογήσεις ξεπερνούν το 100%
και φτάνουν στο 190%. Επίσης, υφίσταται µεγάλη αδυναµία ελέγ-
χου των φορέων, αφού µόλις το 40% των παρόχων υποβάλλει
στοιχεία στη σχετική πλατφόρµα του Υπουργείου Περιβάλλο-
ντος. Πρόκειται, συνεπώς, για µία κατάσταση που οφείλουµε να
αλλάξουµε, προκειµένου να διασφαλιστεί η ποιότητα του νερού,
η ποιότητα των υπηρεσιών, αλλά και οι τιµές να είναι προσιτές
για τους καταναλωτές.

Κάτι αντίστοιχο, κάποια ανάλογη εικόνα έχουµε και στη διαχεί-
ριση των απορριµµάτων, καθώς παρά την αυστηροποίηση της
νοµοθεσίας και της θέσπισης νέων στόχων η χώρα µας ανακυ-
κλώνει µόλις το 20% των αστικών αποβλήτων. Στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, όπως γνωρίζουµε, ο µέσος όρος φτάνει το 50%. Άρα και
εδώ απαιτείται πιο συστηµατικός και πιο αποτελεσµατικός έλεγ-
χος.

Καθιερώνεται, συνεπώς, ένας ενιαίος και αποτελεσµατικός ορ-
γανισµός, σκοπός του οποίου είναι η ορθολογική ρύθµιση της
παροχής υπηρεσιών ύδατος και επεξεργασίας αστικών αποβλή-
των, ιδίως ως προς την οργάνωση, τις παρεχόµενες υπηρεσίες,
το κόστος και την τιµολόγησή τους µέσα από την ανάθεση σχε-
τικών αρµοδιοτήτων εποπτείας και ελέγχου στη ρυθµιστική αρχή.
Για τον σκοπό αυτό η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, όπως είπαµε,
µετονοµάζεται, αναδιαρθρώνεται και αποκτά πρόσθετες αρµο-
διότητες.

Μεταξύ άλλων, η νέα ρυθµιστική αρχή είναι αρµόδια για την
εποπτεία και τον έλεγχο των οικονοµικών και φυσικών δραστη-
ριοτήτων των παρόχων των σχετικών υπηρεσιών, δεύτερον, την
εποπτεία της ορθής εφαρµογής της µεθόδου κοστολόγησης και
τιµολόγησης των υπηρεσιών που θεσπίζει το κράτος, τρίτον, την
εξέταση καταγγελιών καταναλωτών εναντίον παρόχων υπηρε-
σιών ύδατος, ενέργειας, αλλά και των ΦΟΔΣΑ.

Η ρυθµιστική αρχή µπορεί επίσης να συλλέγει επιπλέον ποι-
οτικά στοιχεία που είναι απαραίτητα για την αξιολόγηση και την
κατηγοριοποίηση των αστικών αποβλήτων και των υδάτων.

Προβλέπεται και η δυνατότητα επιβολής προστίµων στους πα-
ραβάτες, τους φορείς δηλαδή που δεν τηρούν τη νοµοθεσία.

Αξίζει να σηµειωθεί ότι στο πλαίσιο της συζήτησης µε τους φο-
ρείς και συγκεκριµένα µε την ΚΕΔΕ και την Ένωση Δηµοτικών
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Επιχειρήσεων Ύδρευσης-Αποχέτευσης η ηγεσία του Υπουργείου
Περιβάλλοντος συµφώνησε στην αναδιατύπωση κάποιων διατά-
ξεων, προκειµένου η τοπική αυτοδιοίκηση να συµµετέχει πιο
ενεργά στην αναβάθµιση της λειτουργίας των εταιρειών αυτών. 

Μεταξύ άλλων, προβλέπεται πλέον ότι η γνωµοδοτική επι-
τροπή υδάτων θα λαµβάνει υπ’ όψιν εισηγήσεις, προτάσεις και
γνώµες των οικείων φορέων παροχής υπηρεσιών ύδατος, αλλά
και των εταιρειών ύδρευσης και της ΚΕΔΕ. Επίσης, η ΚΕΔΕ θα
εκπροσωπείται στο συµβούλιο υδάτων κάθε αποκεντρωµένης δι-
οίκησης.

Στο νοµοσχέδιο, επίσης, ενσωµατώνονται οι οδηγίες 2001/
2018 και 944/2019 εκσυγχρονίζοντας µε αυτόν τον τρόπο τη νο-
µοθεσία για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και βεβαίως µε το
νοµοσχέδιο επιτυγχάνεται η προώθηση των ανανεώσιµων πηγών
ενέργειας. Δίνεται δε ιδιαίτερη έµφαση στην ενεργότερη συµµε-
τοχή των καταναλωτών, των επιχειρήσεων και των ΟΤΑ στην
αγορά αυτής της ενέργειας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σε αυτό το πλαίσιο αξίζουν ειδικής αναφοράς δύο σηµαντικά

εργαλεία που θεσπίζονται, που είναι οι κοινότητες ανανεώσιµης
ενέργειας και οι ενεργειακές κοινότητες πολιτών. Οι κοινότητες
ανανεώσιµης ενέργειας θα µπορούν πλέον να συγκροτούνται
από δεκαπέντε µικροµεσαίες επιχειρήσεις. Πρόκειται για µία ση-
µαντική διαφοροποίηση του ν.3468/2006 που δίνει εν µέσω ενερ-
γειακής κρίσης στις επιχειρήσεις τη δυνατότητα να συµµετέχουν
σε έναν ενεργειακό συνεταιρισµό που θα µπορεί να παράγει, να
καταναλώνει, να αποθηκεύει, αλλά και να πουλάει ενέργεια. 

Επίσης, µέσω των ενεργειακών κοινοτήτων πολιτών, που µπο-
ρεί να αποτελούνται από φυσικά πρόσωπα, τους ΟΤΑ και τις επι-
χειρήσεις τους, από νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου και
επιχειρήσεις, δίνεται η δυνατότητα να στηρίζονται ευάλωτοι πο-
λίτες. Παραδείγµατος χάριν, οι δήµοι µπορούν να στηρίξουν τους
πολίτες τους που ζουν κάτω από το όριο της φτώχειας. 

Περαιτέρω, θα ήθελα να κάνω και µία αναφορά σε µία πολύ
σηµαντική τροπολογία που κατατέθηκε για τις τουριστικές περιο-

χές και µε την οποία παρατείνεται µέχρι τις 31 Δεκεµβρίου 2023
το ισχύον καθεστώς για τα µικρά καταλύµατα, τα καταλύµατα δη-
λαδή που είναι κάτω από πενήντα κλίνες. Για εµάς, για τις τουρι-
στικές περιοχές, αυτό είναι σηµαντικό σε ό,τι αφορά βεβαίως στη
διαχείριση της πισίνας, όπου οι επόπτες ασφαλείας υποχρεού-
νται απλά να βρίσκονται εντός του καταλύµατος έχοντας βεβαίως
κάποια αντίστοιχη εξειδίκευση.

Εν κατακλείδι, το νοµοσχέδιο προστατεύει το νερό, το οποίο
παραµένει δηµόσιο αγαθό -το τονίζουµε- και δεν υφίσταται καµ-
µία πρόθεση ιδιωτικοποίησής του. Η πολιτεία διατηρεί το σύνολο
των ρυθµιστικών και κανονιστικών αρµοδιοτήτων για την άσκηση
της υδατικής πολιτικής και καθιερώνει τη ρυθµιστική αρχή, προ-
κειµένου να καλυφθεί το υφιστάµενο κενό στην ορθή διαχείριση
των υδάτων και των αστικών αποβλήτων. 

Για όλους αυτούς τους λόγους είναι ένα πολύ σοβαρό νοµο-
σχέδιο προς την απολύτως θετική κατεύθυνση και βεβαίως το
υπερψηφίζω. 

Σας ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τη δικαιούστε, αφού
την ίδια ανοχή έδειξα σε όλους. 

Και τώρα θα δώσω τον λόγο στον Υπουργό για να καταθέσει
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

Ορίστε, κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν θα χρειαστώ πολύ χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Θέλω
µόνο να καταθέσω τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις προς ενηµέρωση
των συναδέλφων. Εκείνο το οποίο πρέπει να πούµε ότι µεταβά-
λουµε, µετά από τη διαβούλευση και τη συζήτηση που είχαµε
στις επιτροπές, είναι ο αριθµός των µελών των κοινοτήτων από
εξήντα µέλη σε τριάντα. 

Τις υπόλοιπες τις καταθέτω για να µοιραστούν στους Βουλευ-
τές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής: 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να φωτοτυπηθούν και
να διανεµηθούν στους εισηγητές των κοµµάτων.

Τον λόγο έχει τώρα ο Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Χρήστος Γιαν-
νούλης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Σταµενίτη, επιτρέψτε µου να πω ότι η εικόνα που παρου-
σιάζει σήµερα η Αίθουσα της Ολοµέλειας έχει µια προβολή στο
µέλλον. Το γεγονός ότι στους ογδόντα έναν οµιλητές µόλις οι δε-
καοκτώ είναι εγγεγραµµένοι από τη Νέα Δηµοκρατία µού θυµίζει
την εικόνα της επόµενης Βουλής µετά τις εκλογές, όπου θα είστε
µια τραγική µειοψηφία της Αντιπολίτευσης. Άρα το παρόν προ-
διαγράφει το µέλλον και σε αυτό δεν σας φταίει κανένας άλλος
παρά µόνο οι πολιτικές σας επιλογές. Δεκαοκτώ οµιλητές µόνο
είναι εγγεγραµµένοι από τη Νέα Δηµοκρατία και οι υπόλοιποι από
τον ΣΥΡΙΖΑ και τα άλλα κόµµατα.

Κύριε Σκρέκα, εκτός από την ουσία των νοµοθετικών σας πρω-
τοβουλιών, έχετε και ένα ζήτηµα µε τους τίτλους των νοµοσχε-
δίων. Εγώ αυτό που νιώθω ότι θα ταίριαζε καλύτερα ως τίτλος
στο νοµοσχέδιό σας είναι: «Θυσιάζουµε συνειδητά το δηµόσιο
αγαθό του νερού, ό,τι πολυτιµότερο για τον άνθρωπο, για να υ-
πάρξει µια δεύτερη ευκαιρία, να φτιάξουµε ένα ακόµη πιο φαύλο
σύστηµα, να βρεθούν και άλλοι πολιτικοί χορηγοί, έτσι ώστε να
κερδίσουµε τις εκλογές και η χώρα να παραµείνει λάφυρο στα
χέρια µας», γιατί εµείς είµαστε οι ιδιοκτήτες αυτού του κράτους.
Μιλάµε για τη θυσία του δηµόσιου αγαθού του νερού την οποία
νοµοθετείτε για τη δεύτερη ευκαιρία του να παραµείνετε µε τα
σηµάδια της φαυλότητας στην εξουσία. 

Φαντάζοµαι στις έννοιες «θυσία» και «δεύτερη ευκαιρία» ανα-
γνωρίζετε και ό,τι πιο αποκρουστικό και σκληρό έχει ακουστεί το
τελευταίο διάστηµα σε σχέση µε το δυστύχηµα των Τεµπών και
την προδιαγεγραµµένη συνάντηση θανάτου των πενήντα επτά
αγοριών και κοριτσιών.

Κύριε Σκρέκα, σήµερα θα µιλήσουµε και για το νοµοσχέδιο.
Έχοντας συνείδηση και ευθύνη για το τι γίνεται τις τελευταίες
ηµέρες, νιώθω ότι η Βουλή θα έπρεπε να συζητάει αυτό που απο-
κάλυψε και ο κ. Καστανίδης χθες και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Αυτό που συνέβη τον
Οκτώβριο του ‘21 -και το λέω όχι ως καταληκτικό συµπέρασµα-
θέτει αµέσως πλέον ζήτηµα και ποινικών ευθυνών της Κυβέρνη-
σης για το δυστύχηµα των Τεµπών και όχι µόνο πολιτικών και δια-
χειριστικών. 

Στις 4 Οκτωβρίου του ‘21 µε εµπιστευτικό πρωτόκολλο στο
γραφείο του Υπουργού Μεταφορών και Υποδοµών φτάνει ένα έγ-
γραφο της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας. Θα σας καταθέσω το δια-
βιβαστικό. Αυτές εδώ οι τρεις σελίδες, λοιπόν, περιγράφουν την
αρχή της περιπέτειας ενός εγγράφου που αποκαλύπτει πολλά
στους ανθρώπους που πόνεσαν και σε όλη την κοινωνία που συ-
γκλονίζεται για το τι έγινε στα Τέµπη.

Το καταθέτω για δεύτερη φορά. Είναι το διαβιβαστικό προς το
Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Γιαννούλης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στο έγγραφο αυτό η Εθνική Αρχή Διαφάνειας γνωρίζει στον
Υπουργό Μεταφορών ότι υπάρχουν τεράστιες ευθύνες υπηρε-
σιακών παραγόντων που ελέγχονται για την πρόοδο των εργα-
σιών ασφάλειας στους σιδηροδρόµους και ζητάει εντός διµήνου
να του γνωρίσουν οι αρµόδιες υπηρεσίες του Υπουργείου Μετα-
φορών αν θα ασκηθούν πειθαρχικές διώξεις, τις οποίες ζητάει η
Εθνική Αρχή Διαφάνειας και κοινοποιεί το σχετικό πόρισµα και
στην οικονοµική εισαγγελία για να ασκηθούν ποινικές διώξεις. 

Είναι δραµατική αυτή η πληροφορία που περιέχεται σε γνώση
του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών. Η απάντησή του χθες
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας ήταν: «Δεν γνωρίζω, θα
το ελέγξω». Από τον Ιούλιο του 2019 ταλαιπωρείται η ελληνική
κοινωνία από τα «δεν ξέρω», «δεν γνωρίζω», «δεν ήµουν ενηµε-
ρωµένος», «οι άλλοι φταίνε», αλλά και «εγώ έχω ευθύνη» που θυ-
µίζει τις απαντήσεις που δίνονται σε «κίτρινες» φυλλάδες παρα-
σκηνίου. Ρωτούν κάποιους καλλιτέχνες -το έχω ξαναπεί- «ποιο

είναι το µεγαλύτερο µειονέκτηµά σας;» και η απάντηση είναι «η
ειλικρίνειά µου». Όλοι δεν γνωρίζουν, όλη η ευθύνη πηγαίνει
πάντα στους άλλους, µε αποτέλεσµα να µη γίνεται καµµία ανά-
ληψη ευθύνης για να πούµε αλήθειες σκληρές και πραγµατικές,
προκειµένου να σταµατήσει αυτή η οµογενοποίηση ότι όλοι εί-
µαστε ίδιοι και όλοι έχουµε τις ίδιες ευθύνες. 

Και για να φύγω λίγο από το δυστύχηµα των Τεµπών, θα ήθελα
να πω ότι επιλέγετε να θυσιάσετε το δηµόσιο αγαθό του νερού,
ενώ όλη η Ελλάδα από χθες είναι σαν να κινείται στα όρια των κι-
νούµενων σχεδίων µε το εξής τρίπτυχο. Το πρώτο είναι ο Μιχάλης
Παπαδόπουλος στον σταθµό Λαρίσης, όπου έχουµε κλαυσίγελο
και κωµικοτραγικές στιγµές: «Τηλεδιοίκηση;», «Όχι, σύστηµα
ελέγχου». «Τηλεδιοίκηση;», «Όχι, σύστηµα ελέγχου»!

Δεύτερον, έχουµε την επίσκεψη Τσίπρα σε Λάρισα - Θεσσαλο-
νίκη µε αυτούς που γνωρίζουν και λένε: «Η τηλεδιοίκηση είναι µια
χίµαιρα που υπάρχει µόνο στο µυαλό των κ. Γεραπετρίτη και Κα-
ραµανλή που παραιτήθηκε» και την Επιτροπή Θεσµών και Διαφά-
νειας που µετά από πολλή και επίµονη πίεση επιτέλους συνεν-
νοηθήκαµε µε απλές λέξεις: Δεν υπήρχε σύστηµα τηλεδιοίκησης
το βράδυ της τραγωδίας της 28ης Φεβρουαρίου του 2023. Τελεία.
Όσο κι αν θέλετε να το συζητάτε, το αποτέλεσµα δεν αλλάζει. 

Εκτός, όµως, από την τραγωδία των Τεµπών –που, όπως σας
είπα, αποκάλυψε προς τιµήν του και ο κ. Καστανίδης και η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση- στο ζήτηµα του νερού υπάρχει και δεύ-
τερη απόφαση του Εφαρµοστικού Τµήµατος του Συµβουλίου της
Επικρατείας που σας λέει µε τον πιο κατηγορηµατικό τρόπο ότι
σε έξι µήνες υποχρεούσθε –δεν είναι στη δυνητική σας ευχέρεια-
να επιστρέψετε τις µετοχές της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ απολύτως
στο ελληνικό δηµόσιο. 

Αυτές τις κουτοπόνηρες διαδικασίες όπου µέσω µιας νέας
ρυθµιστικής αρχής θα παράξετε εµπόρους νερού και οι υπηρε-
σίες και το αγαθό αυτό θα µπουν στην αρχή της αγοράς που όλα
τα λύνει και τελικά όλα τα επιβαρύνει, είναι µία αλχηµεία, η οποία
αφ’ ενός θα απαντηθεί µε ακύρωση την εποµένη των εκλογών και
αφ’ ετέρου απογυµνώνει το ιδεολογικό σας αφήγηµα από την
πρώτη στιγµή ότι όπου βάλατε το χέρι σας για να ρυθµίσει η
αγορά τα πράγµατα, ζηµιώθηκαν οι Έλληνες πολίτες. 

Θυµάµαι τις ποµπώδεις εξαγγελίες του κ. Χατζηδάκη και του
κ. Μεϊµαράκη τότε, αν δεν κάνω λάθος, που έλεγαν «Θα κλεί-
σουµε την «ΟΛΥΜΠΙΑΚΗ» και κάθε µέρα θα χτίζουµε ένα νοσο-
κοµείο και ένα σχολείο. Κάθε µέρα χτίζουµε ένα σύστηµα εναρ-
µονισµένων τιµών στις αεροµεταφορές. Θα αλλάξουµε τη δοµή
του ΕΦΚΑ και θα αποδίδονται πιο γρήγορα οι συντάξεις».

Προσλάβατε διακόσιους πενήντα ανθρώπους µε 4 και 5 χιλιά-
δες µισθό. Ιδιωτικοποιείται η ΔΕΗ και το µόνο που έµεινε και θα
µείνει στην ιστορία είναι ο κ. Στάσης και τα 1.000 ευρώ µεροκά-
µατο. Όπου βάζετε το χέρι σας παράγετε αρνητικό αποτέλεσµα
για τους πολίτες και ευεργετικά αποτελέσµατα –το λέω επιεικώς-
για την οµάδα των φίλων σας που φιλοδοξείτε να σας διατηρή-
σουν στην εξουσία. 

Μην το κάνετε! Είναι τζάµπα κόπος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε

Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μην το κάνετε! Έστω και τώρα που η κλεψύδρα έχει σχεδόν

τελειώσει για την πιο αποτυχηµένη κυβέρνηση της Μεταπολίτευ-
σης, σώστε τα προσχήµατα, διαφυλάξτε την αξιοπρέπειά σας.
Μην κάνετε άλλη ζηµιά σε αυτόν τον τόπο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και µιας και εµένα
µου αρέσουν λίγο οι ιστορικές αναδροµές, σας ακούω δύο ώρες
τώρα τους συναδέλφους για το δηµόσιο αγαθό του νερού –εγώ
άκουσα και τον Υπουργό χθες που αυτό διαβεβαίωσε- αλλά ιστο-
ρικά δεν λέει κανείς σας ποιος υπέγραψε από τον ιδιώτη να γίνει
δηµόσιο αγαθό το νερό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ο Καραµανλής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν άκουσα να πει

κανείς σας…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Στα Πρακτικά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): …ότι ο ιδρυτής της
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επαράτου Δεξιάς υπέγραψε να γίνει το νερό από ιδιωτικό δηµό-
σιο αγαθό, δηλαδή ο Κωνσταντίνος Καραµανλής. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Φαίνεται ότι το µετάνιωσε ο κ. Μη-
τσοτάκης…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν άκουσα να το πει
κανείς σας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να µας πουν ποιος
µετέφερε τις µετοχές της ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, εντάξει. Σας
τσίγκλησα, κύριε Γιαννούλη, γιατί ήξερα ότι θα το πείτε.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Έχετε δίκιο. Να το βάλουµε στα
Πρακτικά; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βάλτε το. Τι µε νοι-
άζει εµένα;

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Όµως η Νέα Δηµοκρατία του Κων-
σταντίνου Καραµανλή δεν έχει καµµία σχέση µε αυτή τη Νέα Δη-
µοκρατία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, εντάξει.
Η κ. Μαρία Απατζίδη έχει τον λόγο.
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΑ ΑΠΑΤΖΙΔΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Όλα αυτά που είπε ο κ. Μητσοτάκης για τη θυσία των πενήντα

επτά αθώων των Τεµπών είναι απολύτως απαράδεκτα. Αφ’ ενός
δείχνουν τον τρόπο που σκέφτεται και λειτουργεί αυτή η Κυβέρ-
νηση και αφ’ ετέρου ο Μητσοτάκης και όλοι οι νεοφιλελεύθεροι
και όσοι πιστεύουν πραγµατικά στις ιδιωτικοποιήσεις και το ξε-
πούληµα αυτής της χώρας, στα αλήθεια θυσίασαν αυτές τις πε-
νήντα επτά αθώες ζωές στον δικό τους θεό, στον σκοτεινό βωµό
του καπιταλισµού. 

Αυτό το νοµοσχέδιο που έρχεται προς ψήφιση δεν αποτελεί κε-
ραυνό εν αιθρία. Ήδη από το 2012, εν µέσω του δεύτερου µνηµο-
νίου, οι εταιρείες ύδρευσης Αθήνας και Θεσσαλονίκης είχαν
εκχωρηθεί στο ΤΑΙΠΕΔ. Παρά το δικαστικό, όµως, µπλοκάρισµα
των αποφάσεων λόγω της κραυγαλέας αντισυνταγµατικότητάς
τους, λίγα χρόνια αργότερα οι εταιρείες θα περάσουν στη µετε-
ξέλιξη του ΤΑΙΠΕΔ. Η εισαγωγή τους στο χρηµατιστήριο, η υψη-
λή τιµολόγηση, οι ουκ ολίγες διακοπές παροχής για χρέη λίγων
εκατοντάδων ευρώ, τα κακοσυντηρηµένα δίκτυα, οι άθλιες εργα-
σιακές συνθήκες, το ξέρουµε πως ήταν καθεστώς εδώ και χρόνια.

Το έγκληµα που περιλαµβάνει την απαξίωση, την κατάτµηση
και το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας, δεν λειτουργεί απο-
τρεπτικά για τη «Μητσοτάκης Α.Ε.». Πραγµατικά δεν πιστεύω ότι
είστε ανεπίδεκτοι µαθήσεως ή αφελείς εσείς της Κυβέρνησης.
Κυνικοί και αδίστακτοι είστε. Θα φέρετε το επόµενο έγκληµα και
µετά θα νίπτετε τας χείρας σας. 

Από την άλλη, όµως, δηµιουργείτε µια ανεξάρτητη αρχή κο-
λοσσό, χωρίς πρόβλεψη προφανώς για ενίσχυση των δικών σας
ανθρώπων, προσωπικού, κ.λπ., η  οποία θα έχει υπό την ευθύνη
της την ενέργεια, τα απόβλητα και το νερό. Ειρήσθω εν παρόδω,
για άλλη µια φορά το επιτελικό κράτος αγνοεί τους κανόνες δια-
βούλευσης µε fast track διαδικασίες στις επιτροπές. Το τι θα ση-
µάνουν πάντως και στην περίπτωση του νερού τα αποτελέσµατα
της ιδιωτικοποίησης είναι πρόδηλο: ραγδαία αύξηση της τιµής
του, υποβάθµιση των δικτύων διανοµής, ευέλικτες εργασιακές
σχέσεις, µείωση του προσωπικού, τεράστια κέρδη για την ολι-
γαρχία, οικολογικές καταστροφές, αποκλεισµός –το χειρότερο
όλων- των φτωχότερων από την πρόσβαση σε αυτό. Όµως και
για την ιδιωτικοποίηση των αποβλήτων ξέρουµε πάρα πολύ καλά
τι έχει συµβεί στον Βόλο, αλλά και στην Ευρώπη. Είχε βαρύτατες
συνέπειες για τον κόσµο γενικότερα και για την υγεία του κό-
σµου. 

Πάντως αυτό που αντιλαµβάνεται ο µέσος Έλληνας και η µέση
Ελληνίδα εκεί έξω είναι ότι γνώµονας πάντα είναι το κέρδος. Δεν
σας έχει διδάξει τίποτα η ιστορία, η εµπειρία δηλαδή των ιδιωτι-
κοποιήσεων του νερού στη Μεγάλη Βρετανία, τη Χιλή ή την Αρ-
γεντινή; Είµαστε βέβαιοι, δυστυχώς, πως όχι. Φαίνεται και από
δηλώσεις Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας στο πρόσφατο πα-
ρελθόν. Ποιος µπορεί να ξεχάσει πραγµατικά δηλώσεις όπως:
«Το νερό είναι απαράδεκτα φθηνό και αυτό οδηγεί σε σπατάλη»; 

Εµείς, όµως, από την άλλη στο ΜέΡΑ25 είµαστε ξεκάθαροι. Τα
αποτελέσµατα του κύµατος των ιδιωτικοποιήσεων των υδάτων

ήταν καταστροφικά πέραν πάσης αµφιβολίας. Ιδιαίτερα, όµως,
στην περίπτωση του νερού τα αποτελέσµατα της ιδιωτικοποί-
ησης, όπως αποδεικνύουν πολυάριθµες και εκτενείς έρευνες,
είναι κάθε φορά τα ίδια και τα ίδια: διαφθορά, υπερτιµολόγηση,
τεράστια κέρδη για τις πολυεθνικές. 

Για να µη δηµιουργείται όµως σύγχυση, το ΜέΡΑ25 αποκλείει
τη λογική των συµπράξεων δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα, που
είναι δηµόσιες επενδύσεις που µειώνουν το επιχειρηµατικό ρίσκο
σε αναπτυξιακά κέρδη ώστε να προσελκυστεί ιδιωτικό κεφάλαιο
κυρίως από άµεσες ξένες επενδύσεις. Είναι αυτό που λέει ο λαός
µας «κηδεία µε ξένα κόλλυβα», δηλαδή ιδιώτες που καρπώνονται
µόνο τα κέρδη και το δηµόσιο τις όποιες ζηµιές. 

Η ιδιωτικοποίηση του νερού έχει ουσιαστικά ξεκινήσει, έµµεσα
όµως, από τις αρχές της νέας χιλιετίας, όταν δηµιουργήθηκαν
από τη συγχώνευση επιµέρους δηµοτικών επιχειρήσεων η
ΕΥΔΑΠ στην περιοχή της πρωτεύουσας και η ΕΥΑΘ στη Θεσσα-
λονίκη. Εισήχθησαν –το χειρότερο- και στο Χρηµατιστήριο. Αυτή
η συγκυρία για µας δεν είναι τυχαία, καθώς συµπίπτει µε την έκ-
δοση της κοινοτικής οδηγίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης για το
νερό, η οποία προωθούσε εδώ και καιρό την ιδιωτικοποίησή του.
Βεβαίως, η µνηµονιακή υποταγή της χώρας ολοκλήρωσε τη δεύ-
τερη σεζόν του εγκλήµατος που στήνει σιγά-σιγά την ιδιωτικο-
ποίηση στο νερό. 

Το ανάχωµα, όµως, από την άλλη που έβαλε το Συµβούλιο της
Επικρατείας µε την σχετική του απόφαση στα σχέδια ιδιωτικοποί-
ησης του νερού, θέλει τώρα να το κατεδαφίσει η «Μητσοτάκης
Α.Ε.». Βάζει στο κάδρο τα απόβλητα, τοµέας που βοά ότι αυτή η
χώρα έχει πάρα πολύ ζεστό χρήµα. 

Εµείς στη δηµιουργία ανεξάρτητων αρχών ή στην επιφόρτιση
των ήδη υπαρχουσών µε νέες αρµοδιότητες «τροχονόµου» των
ολιγαρχικών συµφερόντων απαντάµε µε απόλυτη καθαρότητα:
Καµµία εµπορευµατοποίηση, καµµία ιδιωτικοποίηση αγαθών
όπως το νερό και τα απορρίµµατα. Αγαθά όπως το νερό είναι από
τη φύση τους κοινά και πρέπει να παρέχονται ως κοινωνικά αγα-
θά. Αλλά και τα απόβλητα είναι απόλυτα ευαίσθητος και κρίσιµος
τοµέας για την υγεία και την ασφάλεια όλων µας. 

Τους αγώνες για την κοινωνικοποίηση και επαναδηµοτικοποί-
ηση του νερού πρέπει και οφείλουµε να τους συνεχίσουµε, µα-
κριά από λογικές Υπερταµείου που θέλει να πουλήσει τα «ασηµι-
κά» σε καλύτερη τιµή, δήθεν για να ελαφρύνει το χρέος. Η ολι-
γαρχία ήδη λυµαίνεται την ενέργεια, τα απόβλητα και έχει ως
στόχο το νερό, το υπέρτατο αγαθό. Η δηµιουργία µιας αρχής που
«όλα τα σφάζει, όλα τα µαχαιρώνει», και την ενέργεια, και το νε-
ρό, και τα απόβλητα, και τα απορρίµµατα, µας οδηγεί σε ένα ση-
µαντικό συµπέρασµα: ότι αυτή η αρχή θα αποτελεί τον ρυθµιστή
των συµφερόντων του καρτέλ και τώρα των ολιγοπωλιακών στην
ενέργεια, που έχουµε δει µε το Χρηµατιστήριο Ενέργειας. 

Με όλα αυτά η Κυβέρνηση θέλει να µας καταντήσει όπως λέει
ο Κώστας Βάρναλης: «Φταίει το κακό το ριζικό µας! Φταίει κι ο
Θεός που µας µισεί! Δειλοί, µοιραίοι και άβουλοι αντάµα, προ-
σµένουµε, ίσως, κάποιο θάµα!». Όµως ένα παλλαϊκό κίνηµα εκεί
έξω, πάντα µε µπροστάρηδες τους νέους, δείχνει ότι οι Έλληνες
δεν είναι ούτε µοιραίοι ούτε φοβισµένοι. Διαδηλώνουν οι Έλλη-
νες µαζικώς ενάντια στην ιδιωτικοποίηση του νερού, όπως και
ενάντια στην ιδιωτικοποίηση της υγείας. Το χρωστάµε αυτό σε
όλους τους νεκρούς µας, που δεν είναι θυσία, ήταν έγκληµα,
είναι ένα διαρκές έγκληµα της Κυβέρνησής σας, που θα σταµα-
τήσει. Κάντε µια θυσία για τον ελληνικό λαό. Φύγετε από τη
Βουλή! Προκηρύξτε εκλογές! 

Εµείς θα είµαστε εδώ ως ΜέΡΑ25 για την αληθινή ρήξη. Χτες
ήταν νωρίς. Αύριο θα είναι αργά. Σήµερα είναι η ώρα. Γιατί όλα
µπορούν να είναι αλλιώς. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επληροφορήθην ότι

η συνάδελφος φοράει µία µπλούζα στην οποία γράφει: «Πενήντα
επτά νεκροί. Εκατόν πενήντα έξι υποκριτές». Εγώ, σεβόµενος τον
Κανονισµό της Βουλής, που ο Προεδρεύων απαγορεύεται να
απαντά επί της ουσίας, δεν θα το κάνω όπως έκαναν κάποιοι
άλλοι στο παρελθόν, αλλά δεσµεύοµαι, µε πρώτη ευκαιρία, δη-
µοσίως να πάρει πολύ σκληρή απάντηση η συνάδελφος κ. Απα-
τζίδη.
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Προχωράµε µε την κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου, η οποία έχει
τον λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Μετά θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ως Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κύριε Σκαν-

δαλίδη. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο, κυρία Παπανάτσιου. Μπορείτε να ξε-

κινήσετε.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση του παρόντος νο-

µοσχεδίου στη Βουλή, ιδιαίτερα σε µία τέτοια δύσκολη για τη
χώρα συγκυρία, µοιάζει µε κακόγουστο αστείο. Δυστυχώς, όµως,
δεν είναι. Στη σκιά του συµβάντος στα Τέµπη φέρνετε ένα πολυ-
νοµοσχέδιο-σκάνδαλο διακοσίων εξήντα τριών άρθρων, το οποίο
σφύζει προχειρότητας και κυρίως, αδίστακτου νεοφιλελευθερι-
σµού, ένα νοµοσχέδιο που υποβαθµίζει τα δηµόσια αγαθά του
νερού και της διαχείρισης των απορριµµάτων.

Θα περίµενε κάποιος ότι µία κυβέρνηση η οποία βρίσκεται στο
τέλος της θητείας της και, µάλιστα, εν µέσω τεράστιων σκανδά-
λων, όπως αυτό των υποκλοπών, αλλά και της πρόσφατης ανεί-
πωτης τραγωδίας, θα είχε, τουλάχιστον, την ευαισθησία και την
ενσυναίσθηση να µην προχωρήσει σε τέτοιες ενέργειες. Όχι,
όµως, µία κυβέρνηση σαν τη δική σας, που δεν µπορεί ούτε στο
ελάχιστο να πείσει πια ότι ενδιαφέρεται για τους πολίτες. Συνε-
χίζετε σαν να µην έχει συµβεί τίποτα. Είναι οι τελευταίες σας κυ-
βερνητικές ηµέρες και προσπαθείτε να ολοκληρώσετε το deal.
Αυτό δεν θα το επιτρέψουµε ούτε εµείς ούτε οι χιλιάδες των δια-
δηλωτών που κατακλύζουν τους δρόµους. Τίποτα από τα πεπρα-
γµένα σας δεν πρόκειται να ξεχαστεί.

Δεν θα ξεχαστεί ότι την ώρα που η χώρα προσπαθεί να διαχει-
ριστεί τη θλίψη και ζητά δικαιοσύνη, η Κυβέρνηση του κ. Μητσο-
τάκη φανερώνει µε τον πιο αδίστακτο τρόπο τις προτεραιότητές
της, που δεν είναι άλλες από το ξεπούληµα των πάντων. Μετά
από το πλιάτσικο στις δηµόσιες υποδοµές και στην ιδιωτική πε-
ριουσία από τη ΔΕΗ και στα ενεργειακά δίκτυα µέχρι την πρώτη
κατοικία των δανειοληπτών, τώρα η Νέα Δηµοκρατία σχεδιάζει
να παραδώσει σε οικονοµικά συµφέροντα τη διαχείριση της
ύδρευσης, της αποχέτευσης, της άρδευσης αλλά και των απορ-
ριµµάτων. 

Από το 2019 κάνατε ό,τι ήταν δυνατόν για να αποδυναµωθεί ο
ρόλος της πολιτείας και του ΥΠΕΝ στη διαχείριση των υδάτων.
Καταργήσατε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων, τα σχέδια διαχεί-
ρισης λεκανών απορροής, τα σχέδια κινδύνου πληµµύρας, τα
σχέδια ασφάλειας νερού, τις βάσεις δεδοµένων ποιότητας και
ποσότητας υπηρεσιών ύδατος που παραλάβατε από εµάς. Κατά
την προσφιλή σας τακτική, τα έχετε «παγώσει» ή καθυστερήσει. 

Με το σηµερινό νοµοσχέδιο, λοιπόν, οι πολίτες και οι επιχειρή-
σεις θα σηκώσουν στις πλάτες τους το υψηλό κόστος προκειµέ-
νου λίγοι να αποκοµίσουν υπερκέρδη, όπως ακριβώς συµβαίνει
και µε την ενέργεια. Εκπρόσωποι της τοπικής αυτοδιοίκησης, ερ-
γαζόµενοι στην ύδρευση, όσο και πλήθος οργανώσεων, ζητούν
την άµεση απόσυρση του νοµοσχεδίου. Καταγγέλλουν ότι δια-
µορφώνεται µία ιδιωτική αγορά υδάτων, η οποία θα λειτουργεί
µε γνώµονα το κέρδος λίγων, στις πλάτες ενός φυσικού αγαθού
τοπικού µονοπωλίου. Και στην περιοχή µου οι ΔΕΥΑ και οι εργα-
ζόµενοί τους έχουν πάρει ξεκάθαρη θέση και στέκονται απέναντι
στην προσπάθεια εµπορευµατοποίησης του νερού. Για ακόµα µία
φορά, όµως, η Νέα Δηµοκρατία κωφεύει. Αγνοείτε επιδεικτικά
τους εργαζόµενους και τους εκπροσώπους της αυτοδιοίκησης,
αγνοείτε το Σ.τ.Ε., αγνοείτε και την Επιστηµονική Επιτροπή της
Βουλής. Αγνοείτε όσους γνωρίζουν σε βάθος την κατάσταση και
όσους προειδοποιούν, όπως ακριβώς αγνοήσατε και τις καταγ-
γελίες των εργαζοµένων στον σιδηρόδροµο.

Έχετε συνειδητά επιλέξει τον δρόµο της απορρύθµισης, τον
δρόµο του ξεπουλήµατος και του ξηλώµατος των δηµοσίων αγα-
θών. Αποδεικνύετε ότι είστε οι πιο πιστοί τιµητές των βίαιων µνη-
µονιακών ρυθµίσεων, ακόµη και σε καιρούς χωρίς µνηµόνια: Από
τη διαχείριση της πανδηµίας και τους χιλιάδες νεκρούς εξαιτίας

της εγκληµατικής νοοτροπίας της Κυβέρνησης που διαµήνυε ότι
«οι ΜΕΘ είναι αχρείαστες και τι θα τις κάνουµε µετά;», από την
απορρύθµιση της δηµόσιας παιδείας και τον αποκλεισµό χιλιά-
δων νέων από την τριτοβάθµια εκπαίδευση ώστε να διοχετευθούν
στα ιδιωτικά κολέγια, από τη διαχείριση της ενέργειας µε την
πλήρη αδράνεια εκ µέρους της Κυβέρνησης, ώστε να διευκολυν-
θεί η αισχροκέρδεια λίγων και εκλεκτών εις βάρος των πολιτών,
από την ιδιωτικοποίηση, τελευταία, δηµοσίων νοσοκοµείων και
πρόσφατα του «Ογκολογικού Παίδων», από την ευθεία επίθεση
σε καλλιτέχνες ήδη από τον καιρό της πανδηµίας και πρόσφατα
µε την υποβάθµιση των πτυχίων τους, µέχρι και την ιδιωτικοποί-
ηση του νερού σήµερα.

Επτά λεπτά οµιλίας δεν φτάνουν για να αναφέρει κάποιος όλα
όσα έχει διαλύσει αυτή η Κυβέρνηση. Διάλυση προµηνύουν και
όσα προβλέπετε σχετικά µε το ζήτηµα της απαλλοτρίωσης ιδιω-
τικής γης για τη χωροθέτηση των ΑΠΕ. Στην περιοχή µου υπάρχει
µεγάλη αναστάτωση για την εξάπλωση των φωτοβολταϊκών πάρ-
κων στην παραγωγική γη, κύριε Υπουργέ, παρ’ όλο που έχετε πει
πάρα πολλές φορές ότι έχετε ιδιαίτερη ευαισθησία για όλα αυτά.
Ο αντιπεριβαλλοντικός νόµος 4685/2020 έδωσε για πρώτη φορά
τη δυνατότητα χωροθέτησης ΑΠΕ σε γη υψηλής παραγωγικότη-
τας. Η «υπερθέρµανση» των αδειών ΑΠΕ που προκλήθηκε από
τον νόµο αυτό έχει δηµιουργήσει ένα τεράστιο µπάχαλο.

Σχετικά µε το πόσες εκτάσεις παραγωγικής γης και υψηλής
παραγωγικότητας έχουν καταληφθεί από άδειες ΑΠΕ δεν πήρα
τις απαντήσεις που θα έπρεπε σε σχετική ερώτησή µου. Και πώς
να µη συνέβαινε κάτι τέτοιο όταν, σύµφωνα µε την πάγια τακτική
σας, έχετε καθυστερήσει τέσσερα χρόνια και το ειδικό χωροτα-
ξικό για τις ΑΠΕ και τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες για τις
περιοχές «NATURA»; Αλήθεια, έχετε αναλογιστεί τις επιπτώσεις
στην αγροτική παραγωγή αν αρχίσει να εφαρµόζεται η δυνατό-
τητα που έχετε δώσει για απαλλοτρίωση του 20% ιδιωτικής έκτα-
σης για δηµιουργία ανανεώσιµων πηγών ενέργειας; Ακόµη κι αν
το κάνετε 2% -πληροφορήθηκα ότι το είπατε προφορικά ότι θα
γίνει- όπως υποσχεθήκατε στους εξοργισµένους αγρότες, έχετε
αναλογιστεί ότι µπορεί να απαλλοτριωθούν παραγωγικές εκτά-
σεις που είναι ενταγµένες σε προγράµµατα νέων αγροτών ή σε
σχέδια βελτίωσης; 

Έχετε αναλογιστεί πόσο θα αυξηθεί το κόστος του αρδευτικού
νερού µε την ένταξη σε ΣΔΙΤ µεγάλων αρδευτικών έργων, ταµι-
ευτήρες και δίκτυα; 

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, βέβαια, τα προωθούσε σαν δηµόσια
έργα. Τίποτε, προφανώς, δεν έχετε αναλογιστεί, γιατί δεν σας εν-
διαφέρει. Αν πραγµατικά νοιάζεστε, όπως λέτε, πάρτε πίσω αυτό
το νοµοσχέδιο. Σταµατήστε εδώ, αλλιώς θα σας σταµατήσει ο
ίδιος ο λαός. Τα βάλατε µε όλους και όλα και νοµίζατε ότι η επι-
κοινωνιακή διαχείριση θα σας σώζει κάθε φορά. Αλλά κάπου εδώ
να σας ενηµερώσουµε ότι µιλάµε για τις ζωές µας και όχι για κά-
ποιο κακοσκηνοθετηµένο ριάλιτι. Δεν εννοείτε να το καταλάβετε.
Καλή σας τύχη.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχει ζητήσει τον λόγο
για µία µικρή παρέµβαση ο κ. Σκανδαλίδης και µετά ο κ. Καρα-
θανασόπουλος ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος και οι συνά-
δελφοι που ακολουθούν είναι ο κ. Ψυχογιός, ο κ. Σπανάκης, ο κ.
Μωραΐτης, ο κ. Μπουρνούς και η κ. Αναγνωστοπούλου.

Κύριε Σκανδαλίδη, έχετε τον λόγο, για έξι λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΑΝΔΑΛΙΔΗΣ: Θέλω να απευθυνθώ στους

κυρίους Υπουργούς, στην Κυβέρνηση. 
Νοµίζω ότι είσαστε αµετανόητοι, στον ίδιο δρόµο. Ιδιωτικοποί-

ηση των πάντων και αντί πάσης θυσίας. Δεν σας πτοούν οι παν-
δηµίες, θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε το ΕΣΥ. Δεν σας πτοούν οι
καταστροφές του περιβάλλοντος, θέλετε να χτίσετε τα οικοσυ-
στήµατα και τις «NATURA». Δεν σας πτοούν οι κραυγαλέες ανισό-
τητες σε µία αγορά που λειτουργεί χωρίς καν κανόνες ανταγω-
νισµού, διασφαλίζετε τα υπερκέρδη των σουπερµάρκετ και όλων
των άλλων που ασχολούνται µε αυτή την αγορά. 

Εδώ, όµως, κύριοι της Κυβέρνησης, το θέµα ξεπερνά οτιδή-
ποτε άλλο. Πρόκειται για το νερό, το κατ’ εξοχήν κοινωνικό αγα-
θό, που είναι αδιανόητο να αφεθεί στην άγρια διεκδίκηση του
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κέρδους. Θα µου πείτε «Μα, δεν το λέµε αυτό, δεν πάµε σε ιδιω-
τικοποίηση, το έχει πει επανειληµµένα η Υπουργός». Ισχυρίζεστε
ότι δεν έχετε στο µυαλό σας την ιδιωτικοποίηση, αλλά τη ρύθµιση
των υδατικών πόρων και των αποβλήτων από ανεξάρτητη αρχή.
Νοµίζω ότι µας κοροϊδεύετε. 

Αφαιρείτε την αρµοδιότητα από το κράτος και τους θεσµούς
που ασκούν κρατική εξουσία, όπως είναι οι οργανισµοί τοπικής
αυτοδιοίκησης. Αφαιρείτε από το κράτος, τον µόνο εγγυητή της
παροχής του µέγιστου κοινωνικού αγαθού, µέσω των ΟΤΑ. Και
θέλω να θυµίσω εδώ ότι οι ΟΤΑ πριν από το 1980 λέγαµε τότε ότι
είναι οι δήµαρχοι των σκουπιδιών και των νεκροταφείων. Πέρα-
σαν πάρα πολλές δεκαετίες, προχώρησαν µε τα ελαττώµατά
τους, µε τις αδυναµίες τους. Έφτασαν στο σηµείο να γίνουν πρα-
γµατικά αναπτυξιακοί φορείς. Είναι, µε βάση και τη σύγχρονη δι-
οικητική, κοµµάτι του κράτους. Δεν είναι κάτι ξεχωριστό. Είναι
στο ενιαίο διοικητικό σύστηµα της χώρας. Άρα, αφαιρείτε από
τους ΟΤΑ, ουσιαστικά αφαιρείτε από το κράτος τη δυνατότητα
να εγγυηθεί την παροχή του µέγιστου κοινωνικού αγαθού και
αυτό είναι ασύγγνωστο.

Την απάντηση για την αντισυνταγµατικότητα της ρύθµισης δεν
τη δίνουν τα κόµµατα της αντιπολίτευσης, τη δίνει το Συµβούλιο
της Επικρατείας, η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Ούτε
αυτό σας πτοεί για να µπορέσετε να πάρετε πίσω αυτή την απα-
ράδεκτη ρύθµιση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ)

Νοµίζω ότι όπου υπάρχουν ανταποδοτικές υπηρεσίες δεν χω-
ράει το κέρδος. Όταν υπάρχουν επιχειρήσεις της αυτοδιοίκησης,
όπως είναι οι ΔΕΥΑ, όπως είναι αυτοί που ασχολούνται µε την πα-
ροχή αυτού του αγαθού, δεν υπάρχει περιθώριο για το κέρδος,
για τον ανταγωνισµό. Δεν µπορεί να µπει στην αγορά του ιδιωτι-
κού κέρδους το νερό και δεν µπορεί να µπει, ακόµα χειρότερα,
το νερό της άρδευσης, γιατί αυτό θα σηµάνει τροµακτικά προ-
βλήµατα σε ολόκληρη την ύπαιθρο και στον αγροτικό κόσµο. 

Πρέπει, λοιπόν, να καταλάβουµε ότι µία αποκλειστικά κρατική
αρµοδιότητα, αν περάσει σε ρυθµιστική αρχή που σηµαίνει ότι
παρεµβαίνει στις τιµές και στη διαδικασία, είναι ουσιαστικά το
άνοιγµα της πλατιάς πόρτας για την ιδιωτικοποίηση του νερού.
Αυτή είναι η αλήθεια και γι’ αυτό σας ζητάµε να το πάρετε πίσω.

Και η δεύτερη παρατήρηση δεν είναι σχετική µε το αντικείµενο
του νοµοσχεδίου, αλλά που ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
θέλω να κάνω, είναι τα συναισθήµατα που µου γεννάει η χθεσινή
ουσιαστικά συζήτηση στην Επιτροπή Θεσµών της Βουλής για το
περίφηµο θέµα του δυστυχήµατος. Καλώς ήρθαµε, λοιπόν, ξανά
στην πολιτική αρένα. Μία συνεδρίαση µε παράλληλους µονολό-
γους, µε Υπουργούς να προσπαθούν να απεκδυθούν κάθε ευθύ-
νης, µε το µπαλάκι των ευθυνών από τον έναν στον άλλο. 

Δεν διερωτήθηκε η επιτροπή, δεν διερωτήθηκαν οι Βουλευτές
το τι έφταιξε, τι προκάλεσε τη συµφορά, τι πρέπει να αλλάξει,
αλλά τι θα γίνει ουσιαστικά µε τις δηµοσκοπήσεις και το εκλογικό
αποτέλεσµα. Δυστυχώς, η χθεσινή συνεδρίαση, µε ευθύνη της
Κυβέρνησης, εξελίχθηκε σε µία παρωδία σε ό,τι αφορά στους
κοινοβουλευτικούς θεσµούς και ένας από αυτούς είναι πάρα
πολύ σηµαντικός, η Επιτροπή Θεσµών. 

Αυτή η εικόνα έρχεται σε πλήρη αντίθεση µε το δηµόσιο αί-
σθηµα. Παρακολουθήσαµε τον αγώνα των συµψηφισµών, τα πο-
σοστά ολοκλήρωσης της σύµβασης 717 -κοντεύει να τη µάθει και
ο τελευταίος πολίτης αυτής της χώρας- και όχι γιατί ένα έργο
µικρό, αλλά κρίσιµο δεν ολοκληρώθηκε, παρά τις συνεχείς πα-
ρατάσεις επί οκτώ χρόνια και από δύο κυβερνήσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ένα λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Εµείς, όπως ανέφερε και ο Πρόεδρός µας Νίκος Ανδρουλάκης,

φέραµε στη Βουλή έγγραφο της Εθνικής Αρχής Διαφάνειας τον
Οκτώβρη του 2021, το στείλαµε στο Υπουργείο Μεταφορών. Το
έγγραφο ζητούσε να ασκηθούν πειθαρχικές διώξεις γιατί εντό-
πιζε ευθύνες για τις καθυστερήσεις των εργασιών ασφάλειας. Ο
Υπουργός στις ερωτήσεις των Βουλευτών είπε ότι δεν γνώριζε
τίποτα. Στις δικές µας ερωτήσεις για την διαγραφή, ουσιαστικά,
των επενδύσεων της ιταλικής εταιρείας δεν απάντησε επανειληµ-

µένα. Στα εξώδικα των εργαζοµένων στον ΟΣΕ δεν απάντησε. 
Βέβαια, δεν µπορεί κάποιος να αγνοήσει τον συµψηφισµό που

επιχειρείται, όπου, βέβαια, την ίδια ευθύνη φέρνει η Κυβέρνηση
που δεν ήξερε, δεν γνώριζε και διαβεβαίωνε ότι υπάρχει απόλυτη
ασφάλεια στον σιδηρόδροµο.

Και µία τελευταία κουβέντα. Η προσπάθεια στους συµψηφι-
σµούς να ενταχθεί το ΠΑΣΟΚ και το βαθύ κράτος του το παλιό
νοµίζω ότι είναι έξω από κάθε δεοντολογία. Το κράτος αυτό φτιά-
χτηκε µε έναν συγκεκριµένο τρόπο, τη δεκαετία του ’90 έκανε εκ-
συγχρονισµούς που όλοι ήσασταν απέναντι, τη δεκαετία του
2000 το παραλάβατε για να το επανιδρύσετε και διορίσατε επτα-
κόσιες χιλιάδες ανθρώπους από το παράθυρο και χωρίς κριτήρια
και όταν το 2010 πήγαµε στην εξυγίανση του οργανισµού, φτιά-
χνοντας καινούργιο οργανισµό και ρυθµίζοντας τα χρέη µε τέτοιο
τρόπο για να φτάσουµε στην 717 το 2014, ξεκίνησε η περίοδος
της νέας αβελτηρίας του πολιτικού συστήµατος και αυτή η αβελ-
τηρία έχει όνοµα, πρώτα και κύρια τη Νέα Δηµοκρατία και δεύ-
τερο τη τετραετία του ΣΥΡΙΖΑ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Σκανδαλίδη.
Τώρα τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-

µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Νίκος Καραθανασόπουλος.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Σκανδαλίδη, περίσσια η υποκρισία και των εκπροσώπων

του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ και του ΜέΡΑ25. Αλήθεια, το
νερό είναι κοινωνικό αγαθό; Είστε σίγουροι γι’ αυτό που λέτε;
Έτσι λέτε, ότι είναι κοινωνικό αγαθό σήµερα το νερό; Έτσι λέτε,
ότι είναι κοινωνικό αγαθό σήµερα το νερό ή είναι εµπόρευµα;
Εµείς λέµε ότι είναι εµπόρευµα και για να γίνει εµπόρευµα βά-
λανε το χεράκι τους όλες οι κυβερνήσεις. Εκτός και αν κάνουµε
λάθος. Δεν έχουµε σήµερα το ξεκίνηµα της ιδιωτικοποίησης και
της εµπορευµατοποίησης. Αυτό είχε ξεκινήσει δεκαετίες τώρα.

Αλήθεια, κύριε Σκανδαλίδη, κύριε Φάµελλε και λοιποί, τα µπου-
καλάκια στα σουπερµάρκετ, στα µπακάλικα, στα περίπτερα τι
πουλάνε; Νερό δεν πουλάνε; Τι είναι αυτό; Δεν είναι εµπόρευµα;
Και για ποιον σκοπό το πουλάνε; Για να βγάλουν κέρδος.

Τις πηγές πού τις βρήκανε, αυτές που εµφιαλώνει η εταιρεία
εµφιάλωσης, που πολλές είναι και παραρτήµατα πολυεθνικών;
Πού το βρήκαν το νερό; Δικό τους είναι από τη στιγµή που είναι
κοινωνικό αγαθό; Τις πηγές ποιες κυβερνήσεις τις παραχώρησαν
σε αυτούς να τις εκµεταλλευτούν κατά αποκλειστική χρήση και
µε σκοπό το κέρδος; Και διπλά οι οικισµοί ή οι πόλεις να µην
παίρνουν νερό από αυτές τις πηγές; Τι είναι αυτό; Δεν είναι ακρο-
γωνιαίος λίθος της εµπορευµατοποίησης;

Γιατί το κάνετε; Για να εξυπηρετήσετε τις ανάγκες των κατοί-
κων για φθηνό, καθαρό και πόσιµο νερό ή για τα επιχειρηµατικά
συµφέροντα και τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων; Αυτό δεν
είναι εµπορευµατοποίηση. Τι είναι; Εσείς δεν φταίτε, λοιπόν, για
αυτή την εικόνα και την κατάσταση; Παραχωρήσατε πηγές χωρίς
αντίτιµο ή µε ένα αντίτιµο τυπικό στους επιχειρηµατικούς οµί-
λους, για να κερδίζουν. Μάλιστα, πολλές φορές εξαναγκάζετε
και τον κόσµο µε τις πολιτικές σας να καταφεύγει σε αυτές τις
εταιρείες για να παίρνει νερό. 

Παράδειγµα στο Ηράκλειο, µία πολύ µεγάλη πόλη, η τέταρτη,
πέµπτη µεγαλύτερη στην Ελλάδα, δεν έχει πόσιµο νερό. Το πλη-
ρώνουν κιόλας αυτό το νερό που δεν πίνεται, µε αποτέλεσµα να
εξαναγκάζετε τον κόσµο να πηγαίνει να αγοράζει εµφιαλωµένο
νερό. Με ποιο δικαίωµα τους εξαναγκάζετε, όταν είναι κοινωνικό
αγαθό και όταν η πρόσβαση είναι ελεύθερη σε όλους; Ελεύθερη
πρόσβαση έχουν σε ακατάλληλο νερό που καταστρέφει όχι µόνο
την υγεία τους, αλλά και τα οικιακά δίκτυα καταστρέφει και τα
µηχανήµατα.

Είχα πάει προχθές στα Κρέστενα. Τι µου είπε κάποιος που έχει
µία καφετέρια; Μέσα σε επτά χρόνια άλλαξε δύο φορές τη µη-
χανή του καφέ και άλλες δύο φορές το πλυντήριο πιάτων, γιατί
καταστράφηκαν από το νερό το οποίο είναι άθλιο. Πού; Στα Κρέ-
στενα, που από νερά η Ηλεία άλλο τίποτα. Αυτά τι είναι; Ισονοµία
και ισοτιµία των πολιτών στο δικαίωµα της πρόσβασης στο νερό;
Και να ήταν µόνο το Ηράκλειο, τα Κρέστενα, θα πω εντάξει. Πάρα
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πολλές άλλες πόλεις και περιοχές. Η Κέρκυρα δεν έχει πόσιµο
νερό. Στον Λάππα της Αχαΐας βγάζει λάσπη, ούτε καν για µαγεί-
ρεµα ή για πλύσιµο δεν κάνει. Και όµως, το πληρώνουν.

Όλα αυτά, λοιπόν, δεν έχουν σηµασία; Είναι τόσο καλή, λοιπόν,
η ποιότητα του νερού που πίνουν τα λαϊκά νοικοκυριά σε διάφο-
ρες περιοχές της Ελλάδας; Ή για το γεγονός ότι υπάρχουν ακό-
µη δίκτυα µε αµίαντο ποιος φταίει; Το κακό το ριζικό µας φταίει
ή ο Θεός που µας µισεί ή οι κυβερνήσεις που όλες αυτές δεν
φρόντισαν να κάνουν τις απαραίτητες υποδοµές αντικατάστασης
των δικτύων µε αµίαντο, που είναι ο πιο καρκινογόνος; 

Γιατί κοιτάζετε έτσι; Έχουµε άδικο σε αυτά τα οποία λέµε;
Είναι µήπως υπερβολές αυτά τα οποία τονίζει το ΚΚΕ; Αυτό είναι,
λοιπόν; Ότι το µόνο πράγµα που είναι καλό στη χώρα -όπως είπε
χθες ο κ. Βαρουφάκης- είναι το νερό; Κατά τα άλλα έχει ιδεολη-
ψίες η «Μητσοτάκης Α.Ε.», που θέλει να το ιδιωτικοποιήσει και να
το εµπορευµατοποιήσει; Μα εσείς το ιδιωτικοποιείτε και το εµπο-
ρευµατοποιείτε το νερό καθηµερινά.

Από αυτή την άποψη, το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο αποτελεί
συνέχεια στις πολιτικές των προηγούµενων κυβερνήσεων, δη-
λαδή της περαιτέρω ιδιωτικοποίησης και εµπορευµατοποίησης
του νερού. 

Η αρχή ποτέ έγινε; Για παράδειγµα, όσον αφορά στους δηµό-
σιους πάροχους έγινε το 1980 µε τον τότε νόµο της Νέας Δηµο-
κρατίας που µετατράπηκαν οι ΔΕΥΑ σε ανώνυµες εταιρείες µε
σκοπό την ανταποδοτικότητα και την κερδοφορία. Τον αλλάξετε
αυτό τον νόµο καθόλου; Όχι. Δηµοτικές επιχειρήσεις ανώνυµες
εταιρείες για τη διαχείριση των υδάτινων πόρων. Κέρδος. Δεν τον
αλλάξετε.

Έρχεται το ΠΑΣΟΚ το 1999 και σπάει την ΕΥΔΑΠ σε δύο. Στην
ΕΥΔΑΠ Α.Ε. και στην ΕΥΔΑΠ Παγίων. Τα χρέη και το κόστος στο
δηµόσιο και στο κράτος, τα κέρδη στην Α.Ε., όπως κάνατε και µε
τον σιδηρόδροµο, κύριε Σκανδαλίδη.

Το 2001-2002 εντάσσεται η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΑΘ στο Χρηµατι-
στήριο. Γιατί το κάνατε αυτό; Γιατί είναι κοινωνικό αγαθό αυτό
που δίνουν; Το Χρηµατιστήριο είναι τζόγος, ο κατ’ εξοχήν βωµός
του τζόγου. Για να κερδίσουν οι µέτοχοι που θα επενδύσουν. Και
όντως, το µετοχικό κεφάλαιο της ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ είναι πολύ συ-
γκεκριµένο. Πάνω από το 33% ανήκει σε ιδιώτες και µάλιστα, πο-
σοστά στη «PAULSON» -σε αυτό το fund της ΕΥΔΑΠ- και το 5%
στη γαλλική πολυεθνική «SUEZ». Γιατί µπήκαν αυτοί και άλλα νο-
µικά πρόσωπα στο 33%; Για την ψυχή της µάνας τους; Όχι, για
να κερδίσουν µπήκαν σε αυτή τη διαδικασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ δύο, τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Το 2014 το ΠΑΣΟΚ και η Νέα Δηµοκρατία το βάζουν στο ΤΑΙ-

ΠΕΔ το 27%, διατηρώντας το 34% στο ελληνικό δηµόσιο αυτών
των δύο εταιρειών. Και έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ να µεταφέρει το
50,1% στην Ελληνική Εταιρεία Συµµετοχών και το 11,33% στο
ΤΑΙΠΕΔ. Δηλαδή, το σύνολο, το 61,33%, το µετέφερε στο Υπερ-
ταµείο. Για να κάνει τι; Για να διασφαλίσει το δηµόσιο αγαθό το
µετέφερε και αυτό.

Και βέβαια, µε τροπολογία της τότε κυβέρνησης δινόταν η δυ-
νατότητα να παραχωρηθούν απευθείας ή µέσω ΣΔΙΤ τα υδάτινα
αποθέµατα, οι λίµνες, τα ποτάµια, τα κανάλια µεταφοράς και τα
φράγµατα. Έχουµε το φράγµα στη Ρόδο. Το φράγµα στη Ρόδο,
λοιπόν, άρχισε να κατασκευάζεται το 2002, το Φράγµα Γαδουρά.
Ποιος έδωσε σε ιδιώτη τη λειτουργία του; Το 2016 δόθηκε στην
«ΑΚΤΩΡ Α.Ε.». Ποιος ήταν κυβέρνηση το 2016; Αν δεν µε απατά
η µνήµη µου, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Το έδωσε σε ιδιώτη να
το εκµεταλλευτεί, µετά από διαγωνισµό. Τι εκµεταλλεύεται αυ-
τός; Το νερό δεν εκµεταλλεύεται; Αυτός δεν πουλάει στον Δήµο
Ρόδου και στους υπόλοιπους το νερό από το φράγµα αυτό; Άρα,
αυτός δεν καθορίζει την τιµολογιακή πολιτική µε βάση τα κέρδη
του; Γιατί το πήρε η «ΑΚΤΩΡ Α.Ε.»; Αυτό δεν είναι ιδιωτικοποίηση,
εµπορευµατοποίηση;

Και λέει τώρα η Κυβέρνηση: «Εµείς διασφαλίζουµε τον χαρα-
κτήρα των παρόχων». Σοβαρά; Και τον χαρακτήρα των διαχειρι-
στών ποιος τον διασφαλίζει, των υδάτινων αποθεµάτων, των
φραγµάτων; Στη Ρόδο είναι η «ΑΚΤΩΡ», στην Πάτρα είναι η «IN-
TRAKAT» και σε µία σειρά άλλα φράγµατα. Αυτό δεν παίζει ρόλο

στην ιδιωτικοποίηση;
Άρα, λοιπόν, εξαναγκάζετε τις ΔΕΥΑ, ΕΥΔΑΠ και όλους τους

υπόλοιπους να αγοράζουν το νερό ακριβά από τους διαχειριστές
των υδάτινων αποθεµάτων και να το πουλάνε και µάλιστα, µε συ-
γκεκριµένο καθορισµό πολιτικής, της πολιτικής οδηγίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης που βάζει µέσα το κόστος ανάκτησης περι-
βαλλοντικού κόστους και το κόστος ανάκτησης του υδάτινου
πόρου. Να, λοιπόν, πώς γίνεται η περαιτέρω εµπορευµατοποίηση
όλης αυτής της διαδικασίας, µε την ευρωπαϊκή οδηγία, την οποία
έχετε στα όπα-όπα όλοι σας, που µετατρέπει το νερό σε εµπό-
ρευµα.

Και αλήθεια, οι ΔΕΥΑ µε τι κανόνες λειτουργούν; Με ανταπο-
δοτικότητα. Αυτό τι σηµαίνει; Ότι πληρώνει ο κόσµος την αντα-
ποδοτικότητα. Αυτό σηµαίνει, άρα εµπόρευµα. Και ως εξέλιξη
όλων αυτών των πραγµάτων τι έχουµε; Μείωση στο εργατικό δυ-
ναµικό. Πόσο έχει µειωθεί τα τελευταία χρόνια; Πάνω από 50%.
Απαγορεύονται οι προσλήψεις στις ΔΕΥΑ, παρ’ ότι είναι ανταπο-
δοτικού χαρακτήρα. Αυτό που οδηγεί; Σε συµβασιούχους και σε
εργολαβίες. Έχουν παραχωρηθεί τεράστια τµήµατα σε εργολά-
βους. Και αυτό θέλετε να συνεχιστεί;

Και, κύριε Υπουργέ, το ΚΚΕ έχει καταθέσει συγκεκριµένη πρό-
ταση, τροπολογία, για υπαλλήλους της ΔΕΥΑΠ της Πάτρας, που
ήταν από συγχώνευση ΔΕΥΑΠ σε µία και οι οποίοι αντί να µετα-
φερθούν σε µόνιµες θέσεις, µεταφέρθηκαν σε θέσεις περιορι-
σµένου χρόνου ορισµένου χρόνου. Πρέπει να λύσετε αυτή την
αδικία. Και στο κάτω-κάτω της γραφής δεν επιβαρύνει τον κρα-
τικό προϋπολογισµό. Εργάζονται τόσα χρόνια. Μόνιµες ανάγκες
καλύπτουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε, κύ-
ριε Καραθανασόπουλε, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Άρα, λοιπόν, η ουσία ποια είναι; Ότι όλη αυτή η διαδικασία περί
δηµόσιου συµφέροντος, δηµόσιου αγαθού στον καπιταλισµό δεν
υπάρχει. Ούτε δηµόσιο συµφέρον υπάρχει, κύριε Τσακαλώτο,
στον καπιταλισµό. Υπάρχει το συµφέρον του κεφαλαιοκράτη και
του εργαζόµενου, που είναι αντιτιθέµενα. Αν πας να το κουκου-
λώσεις κάτω από την οµπρέλα του δηµόσιου συµφέροντος, υπο-
κρύπτει ότι εξυπηρετείς τα συµφέροντα των κεφαλαιοκρατών και
όχι των εργαζοµένων και του λαού.

Γι’ αυτό, λοιπόν, αυτή η τεράστια αντίθεση θα λυθεί µέσα στη
σύγκρουση. Γιατί αν κάτι καταστρέφει και ποδοπατεί την ικανο-
ποίηση των αναγκών των δικαιωµάτων του λαού και των εργαζό-
µενων και την ίδια τη ζωή είναι το κέρδος. Και αυτό φάνηκε περίτ-
ρανα από τα Τέµπη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, λοιπόν, σε σύγκ-

ρουση µε αυτή την πολιτική το ΚΚΕ ζητάει την απόσυρση του νο-
µοσχεδίου σας.

Και κύριε Πρόεδρε -τελειώνω-, θα καταθέσουµε αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας για τα συγκεκριµένα άρθρα σε σχέση µε ανε-
ξάρτητη αυτή ρυθµιστική αρχή που περνάει, τα είκοσι ένα πρώτα
άρθρα.

Επίσης, για το άρθρο 162, που απαγορεύετε τη µεταφορά της
κοινότητας στην Κοζάνη για περιβαλλοντικούς και λόγους υγείας,
παρά το γεγονός ότι µε τη στάση του ο ΣΥΡΙΖΑ διευκολύνει την
κυβερνητική πλειοψηφία να ψηφίσει το συγκεκριµένο νοµοσχέ-
διο, ακόµα και µε απώλειες, γιατί απέχει, κατά τα άλλα, από την
ψηφοφορία. Αυτές οι αποχές είναι πολύ βολικές για την Κυβέρ-
νηση και για το αντιλαϊκό κίνηµα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Νοµίζω ότι ανε-

κλήθη η αποχή από τις ψηφοφορίες, γιατί ψήφισαν εχθές.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω αν ψήφισαν,

αν συνεχίζουν να απέχουν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ψήφισαν εχθές

την αντισυνταγµατικότητα, νοµίζω.
Ευχαριστώ πολύ, κύριε Καραθανασόπουλε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
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θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριανταπέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το 8ο Δηµοτικό Σχολείο Λαµίας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Στη συνέχεια, τον λόγο θα δώσω στον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ,
τον κ. Γιώργο Ψυχογιό και αµέσως µετά, στον κ. Βασίλη Σπανάκη
από τη Νέα Δηµοκρατία. Όµως, επειδή δεν τον βλέπω εδώ, θα
προχωρήσουµε στη συνέχεια.

Κύριε Ψυχογιέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καλωσορίζουµε τους µαθητές και τους εκπαιδευτικούς τους

σε ένα νοµοσχέδιο που µας αφορά όλους. Είναι για το νερό, που
πρέπει να παραµείνει δηµόσιο και κοινωνικό αγαθό.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ, λέγο-
ντας ότι φέρνετε ένα ακόµα νοµοσχέδιο µε το οποίο έχετε κατα-
φέρει να συγκεντρώσει όλους απέναντί σας και σε ένα χρονικό
σηµείο πάρα πολύ κρίσιµο και δύσκολο, που, εκτός των άλλων,
µας αποµακρύνει ακόµη περισσότερο από οτιδήποτε έχει κατα-
κτηθεί και στην Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο ως σύγχρονο,
ως προοδευτικό, ως αποτελεσµατικό, ως κοινωνικά αναγκαίο
στον τοµέα αυτόν.

Δεν είναι, όµως, µόνο σε αυτόν τον τοµέα που το κάνετε, διότι
δεν είναι το νερό. Είναι οι δηµόσιες επιχειρήσεις, είναι οι δηµόσιες
υποδοµές, είναι οι ίδιες οι δηµόσιες πολιτικές οι οποίες έχουν
υποβαθµιστεί επί των ηµερών σας. Η ίδια η κορυφαία Επιτροπή
του Ευρωκοινοβουλίου, η LIBE, όταν ήρθε, µίλησε ακόµα και για
τον τρόπο νοµοθέτησης που κάνετε, λέγοντας ότι τα συνεχή πο-
λυνοµοσχέδια ή το να µην τιµούµε όσο πρέπει χρονικά τις διαβου-
λεύσεις και να ακούµε τα σχόλια και να τα ενσωµατώνουµε είναι
κάτι το οποίο είναι εξαιρετικά προβληµατικό, ακόµη και αν γίνεται
την τελευταία στιγµή, όπως κάνετε τώρα, πληµµελώς.

Ζητήµατα ελευθεροτυπίας, ζητήµατα υποκλοπών, ζητήµατα
λειτουργίας των ενεργειακών κοινοτήτων, που σε όλον τον κόσµο
και στην Ευρώπη έχουν επεκταθεί και καλύπτουν πολύ µεγάλο
κοµµάτι και των µικροµεσαίων και των αγροτών και των πολιτών
και τους εξυπηρετούν, αλλά και ζητήµατα όπως και αυτά που έρ-
χονται αύριο -γιατί έχετε και άλλο νοµοσχέδιο εκατόν ογδόντα
άρθρων, τον Κώδικα Μετανάστευσης, που φέρνετε- αντί να µας
ευθυγραµµίζουν µε τις πιο σύγχρονες πρακτικές µας γυρνούν
πίσω, πίσω σε αυτά τα οποία ο κόσµος θα πρέπει να έχει εξασφα-
λισµένα.

Ποιοι αντιδρούν, λοιπόν, σε αυτό; Αντιδρούν, όπως είπα, σχε-
δόν το σύνολο των ανθρώπων που τους αφορά: Οι εργαζόµενοι
από τις δηµόσιες επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης σε όλη
την Ελλάδα -και από την Κορινθία, τον νοµό µου- µε πολύ ισχυρές
κινητοποιήσεις εχθές.

Δεν τους ακούτε και δεν τους ακούσατε ούτε στον σιδηρό-
δροµο, κάνετε το ίδιο λάθος. Αντί να ακούτε αυτά που σας λένε
οι εκπρόσωποί τους και οι εργαζόµενοι και να τα εφαρµόζετε,
τους αγνοείτε πλήρως.

Αντιδρούν οι δήµοι µαζί µε τα δηµοτικά συµβούλια και τα ψη-
φίσµατα έρχονται το ένα µετά το άλλο. Αντιδρούν συλλογικότη-
τες και κινήµατα για την υπεράσπιση του δηµόσιου αγαθού του
νερού, περιβαλλοντικές οργανώσεις, πολίτες όλης της χώρας
που έρχονται στις πλατείες και ζητούν κάτι που ούτε αυτό το
ακούτε, ζητούν οι ανθρώπινες ζωές και τα δικαιώµατά µας να
είναι πάνω από τα κέρδη και τις ζηµιές και αυτό είναι εντελώς το
αντίθετο που κάνετε εδώ. Αντιδρούν και όλα τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης. Συνεχίζετε, όµως, κανονικά για την εξαργύρωση
γραµµατίων, την υπηρέτηση συµφερόντων. Στο ίδιο έργο θεατές,
µε τον ηλεκτρισµό, µε την ενέργεια, µε τη ΔΕΗ, µε τον ΔΕΔΔΗΕ
-που τον ιδιωτικοποιήσατε και είδαµε τα αποτελέσµατα- µε τους
σιδηροδρόµους, τις µεταφορές και τις συγκοινωνίες συνολικά,
στον ΟΑΣΑ και στις αστικές συγκοινωνίες, πέραν από τον σιδη-
ρόδροµο που απαξιώσατε -πέφτουν οι οροφές µέσα στα λεωφο-
ρεία- στην υγεία, µε την πλήρη απαξίωση των δοµών υγείας, την
υποβάθµισή τους βορά στις µεγάλες ιδιωτικές κλινικές.

Θατσερικές πολιτικές, αντικοινωνικές, πλήρως αποτυχηµένες,
για την εξυπηρέτηση των λίγων και ισχυρών και όχι των πολλών.

Η δηµιουργία ρυθµιστικής αρχής για το νερό στρώνει το έδαφος
της ιδιωτικοποίησης για τη διαχείρισή του.

Και επειδή άκουσα πολλά για τον ΣΥΡΙΖΑ, λες και ο ΣΥΡΙΖΑ νο-
µοθετεί σήµερα, ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτός που, όταν του ζήτησαν µε
δική σας µνηµονιακή δέσµευση να κάνει αυτή τη Ρυθµιστική Αρχή
Ενέργειας που προωθεί και ανοίγει τον δρόµο στην ιδιωτικοποί-
ηση, το ανέτρεψε και το απέτρεψε στη διαπραγµάτευση µε την
τρόικα τότε.

Εσείς έρχεστε και όχι µόνο το υιοθετείτε από δική σας επιλογή
και χωρίς µνηµόνια, αλλά το βάζετε και ως προαπαιτούµενο στο
Ταµείο Ανάκαµψης, για να κλειδώσετε την ιδιωτικοποίηση.

Και βέβαια, πάσχει αντισυνταγµατικότητας. Σας το είπε ο Συ-
νήγορος του Πολίτη, η Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, οι
αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, οι οποίες θα πρέπει
να εφαρµόζονται πλήρως και µάλιστα, µε το εφαρµοστικό του
τµήµα περί συµµόρφωσης στην απόφασή του. Σας το είπαµε
εµείς µε την ένσταση αντισυνταγµατικότητας, αλλά τι είπε ο Κοι-
νοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος; Είπε ότι αυτά είναι θέµατα ερ-
µηνείας. Όπου δεν σας βολεύει, όπου δεν σας συµφέρει, όπου
θέλετε να βγάλετε την ευθύνη από πάνω σας, δηλαδή σε όλα -
γιατί αυτό κάνετε-, µιλάτε για ερµηνεία, ακόµα και για την Επι-
στηµονική Επιτροπή της Βουλής και την Υπηρεσία της, για τον
Συνήγορο του Πολίτη και ιδίως, για τις δικαστικές αποφάσεις.
Είναι απαράδεκτο αυτό! Πρέπει να τις εφαρµόσετε και να τις σε-
βαστείτε.

Για ποιον λόγο, λοιπόν, περιλαµβάνεται στο ΕΣΠΑ µελέτη για
εισαγωγή του ΣΔΙΤ ακόµα και στις υφιστάµενες υπηρεσίες και
εγκαταστάσεις αποχέτευσης; Διότι το έργο είναι γνωστό και το
έργο περιλαµβάνει την «παλιά µου τέχνη κόσκινο» για εσάς, όπου
παίρνουν οι ιδιώτες τα φιλέτα κάθε δηµόσιας επιχείρησης και
έχουν µόνο κέρδος από αυτά, που πώς στήθηκαν; Στήθηκαν µε
τη δουλειά δεκαετιών των εργαζόµενων, στήθηκαν µε τις κρατι-
κές χρηµατοδοτήσεις και τις επενδύσεις. Και χωρίς να επενδύ-
σουν τίποτα και να έχουν υποχρέωση να επενδύσουν τίποτα, ό-
πως κάνατε µε τα 600 εκατοµµύρια ευρώ της «ΤΡΑΙΝΟΣΕ» που
τα πήρατε πίσω, φωνάζουν το κράτος για να καλύψει τις ζηµιές
και τις ανάγκες. Λογική, δηλαδή, κόστους-οφέλους, κέρδους και
ζηµιάς πάρα πολύ µακριά από αυτά που ζητάει η κοινωνία σή-
µερα και έχει δικαίωµα και αξίζει.

Ας ιδιωτικοποιηθούν, λοιπόν, όλα! Ας ιδιωτικοποιηθούν τα
πάντα, όπως έγραψε ο Ζοζέ Σαραµάγκου, µία που είναι σήµερα
η Παγκόσµια Ηµέρα Ποίησης και που, δυστυχώς, είναι πιο επί-
καιρο από ποτέ. Διότι δεν ήταν έτσι τα πράγµατα.

Στον νοµό µου, την Κορινθία και σε όλη την Ελλάδα υπήρχε
ένα πολύ ισχυρό πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» τα προηγούµενα
χρόνια. Πάλι λέω, καθώς άκουσα για τον ΣΥΡΙΖΑ ότι έκανε τόσο
µεγάλη ζηµιά, ότι ήταν αυτός που κράτησε τον δηµόσιο χαρα-
κτήρα του νερού, που ενίσχυσε τις δηµόσιες επιχειρήσεις µε
έργα τηλεµετρικών συστηµάτων διαχείρισης και ελέγχου, µε βελ-
τίωση των υποδοµών και των εγκαταστάσεων επεξεργασίας λυ-
µάτων, µε εκατοµµύρια ευρώ προγράµµατα και επενδύσεις από
το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», την παραγωγική ανασυγκρότηση, την αναπτυ-
ξιακή προοπτική για την καθηµερινότητα των πολιτών στήριξε.
Και αυτό έκανε σε πάρα πολύ δύσκολες συνθήκες, σεβόµενος το
δηµόσιο χρήµα και γυρίζοντάς το σε τέτοια έργα κοινής ωφέ-
λειας, που είχαµε ζητήσει να µπουν και στο Σύνταγµα. Όµως, δεν
το ψηφίσατε τότε. Ζητήσαµε να κλειδώσουν µέσα στο Σύνταγµα
µαζί µε τα άλλα κοινά αγαθά, τα δηµόσια κοινωνικά αγαθά, το
νερό, το ρεύµα, η πρώτη κατοικία. Δεν το θέλατε, δεν το στηρί-
ξατε. Αυτοί είστε.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής. Είστε, εκφράζετε
και εφαρµόζετε ό,τι πιο παλιό από το παλιό και ας επαίρεστε ότι
το ξήλωµα αυτό, το ξεπούληµα και η απαξίωση είναι εκσυγχρο-
νισµός. Παίζετε µε τις λέξεις, όπως τον τεράστιο τίτλο του νοµο-
σχεδίου σας, παίζετε µε τη νοηµοσύνη των πολιτών, µε τα βασικά
τους δικαιώµατα, την αξιοπρέπεια και την ασφάλειά τους. Όµως,
σύντοµα, µε τη στήριξη του ελληνικού λαού, µία νέα κυβέρνηση
προοδευτική και αριστερή θα εξασφαλίσει ότι αυτό το νοµοσχέ-
διο θα µείνει στα χαρτιά και θα υπερασπιστεί το δηµόσιο κοινω-
νικό αγαθό που είναι το νερό, όπως έκανε σε πολύ δύσκολες
συνθήκες.
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Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ, κύριε Ψυχογιέ.

Ο κ. Αθανάσιος Μωραΐτης από τον ΣΥΡΙΖΑ έχει τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΘΑΝΟΣ) ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είκοσι ηµέρες µετά από το τρα-

γικό δυστύχηµα στα Τέµπη, ένα είναι το ερώτηµα το οποίο πλα-
νάται πάνω από τη χώρα: Εάν θα υπάρξει τιµωρία για το µεγάλο
έγκληµα των Τεµπών. Και θα µου επιτρέψετε να πω ότι η ύβρις
που διέπραξε προχθές ο Πρωθυπουργός χαρακτηρίζοντας «θυ-
σία» ένα έγκληµα στο οποίο χάθηκαν πενήντα επτά ψυχές νέων
ανθρώπων, δεν µπορεί να είναι η απάντηση. Σε µία σύγχρονη ευ-
ρωπαϊκή χώρα αυτή η απάντηση δεν µπορεί ούτε πρέπει να είναι
αποδεκτή, γιατί υπέρτατο καθήκον της πολιτείας είναι η ζωή και
η ασφάλεια των πολιτών. Τελεία και παύλα. 

Βεβαίως, όλη αυτή η αλαζονεία που εκπέµπετε, όλο αυτό το
θράσος ακόµα και µε την κατάθεση αυτού του νοµοσχεδίου πη-
γάζει από το µεγάλο υπερόπλο, το µιντιακό κατεστηµένο και τα
«παπαγαλάκια» της διαπλοκής τα οποία διαθέτετε και είναι στην
υπηρεσία των πολιτικών σας. Γι’ αυτό ξεφεύγετε και γι’ αυτό δεν
έχετε καµµία ενσυναίσθηση του τι γίνεται σήµερα πραγµατικά
µέσα στην κοινωνία. 

Και θα µου επιτρέψετε να πω ότι τις τελευταίες ηµέρες είναι
ξεκάθαρο πλέον πως η πανικόβλητη Κυβέρνηση Μητσοτάκη επι-
δίδεται µέσω αυτού του συστήµατος σε µια λυσσαλέα προσπά-
θεια ξεπλύµατος ευθυνών των εγκληµατικών πολιτικών του
επιτελικού κράτους, της αδιαφάνειας, της ρεµούλας και της οι-
κογενειοκρατίας. 

Όµως, η πραγµατικότητα τους διαψεύδει. Οι χθεσινές εικόνες
από το γιαπί και τα κρεµασµένα καλώδια στη Λάρισα θεωρώ ότι
είναι µία µεγάλη ντροπή που, όσο κι αν προσπάθησαν να αλλά-
ξουν την ατζέντα εχθές µε την ανεκδιήγητη επίσκεψη του Υφυ-
πουργού στη Λάρισα, δεν το κατάφεραν. 

Ωστόσο, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, συνεχίζετε να προ-
καλείτε λέγοντας εδώ και ηµέρες ότι ο Πρωθυπουργός δεν γνώ-
ριζε. Ο ανήξερος κ. Μητσοτάκης δεν φαίνεται να έχει καµµία
συναίσθηση του χάους που έχει προκαλέσει, γιατί –θα µου επι-
τρέψετε να πω- είναι ο ίδιος ο Πρωθυπουργός του χάους. Γιατί
δεν γίνεται να παριστάνει τον ανήξερο και να µη γνώριζε ούτε για
τους νεκρούς εκτός ΜΕΘ ούτε για τις υποκλοπές ούτε για την
τραγική κατάσταση που υπήρχε στον σιδηρόδροµο ούτε για την
ασυδοσία των τραπεζών και των πλειστηριασµών. 

Και µιας και µιλάω για τις τράπεζες, αναφέρω χθεσινό δηµοσί-
ευµα ενός συστηµικού site/µέσου και όχι της «ΑΥΓΗΣ», το οποίο
–ακούστε, κύριοι της Κυβέρνησης- λέει: «Τράπεζες: Έβγαλαν 5,4
δισ. ευρώ από τόκους και έδωσαν µόλις 15-20 εκατοµµύρια ευρώ
για στήριξη δανειοληπτών». 

Το καταθέτω στα Πρακτικά, για να καταλάβετε λίγο το ποια
είναι η πραγµατικότητα που βιώνει σήµερα ο µέσος δανειολήπτης
και η µέση ελληνική επιχείρηση, οι οποίοι δεν µπορούν να σηκώ-
σουν τη δυσβάστακτη αύξηση των επιτοκίων. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος (Θάνος) Μωραΐ-
της καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν, λοιπόν, λέτε «ο Πρωθυπουργός δεν γνώριζε» ή «δεν
ήξερε», µας λέτε µε δύο λόγια το εξής, ότι έχουµε έναν Πρωθυ-
πουργό περιορισµένης ευθύνης. Και στην τελική, πείτε µας ένα
πράγµα το οποίο γνώριζε ο κ. Μητσοτάκης. Θα σας πω εγώ. Ο κ.
Μητσοτάκης και όλη η Κυβέρνησή σας γνώριζε από την πρώτη
στιγµή να παραχωρεί δηµόσια αγαθά και τον πλούτο του ελληνι-
κού λαού στα ιδιωτικά συµφέροντα, όπως πάει να κάνει τώρα και
µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο και για το νερό. 

Πρόκειται για ένα αντισυνταγµατικό πολυνοµοσχέδιο-έκτρωµα,
µε το οποίο τερµάτισε κάθε πρακτική κακής νοµοθέτησης. Παρά
τα ζητήµατα αντισυνταγµατικότητας και την αντίθεση µε τις απο-
φάσεις του Σ.τ.Ε., τις οποίες επισηµαίνει και η γνωµοδότηση της
Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής, τολµήσατε να φέρετε
αυτό το νοµοσχέδιο στο Κοινοβούλιο εν µέσω εθνικού πένθους

και εδώ µπαίνουν διάφορα «γιατί» και ερωτήµατα: Γιατί τόση βια-
σύνη; Γιατί τέτοια πρεµούρα; 

Προφανώς, ετοιµάζεστε να κλείσετε άρον-άρον τη Βουλή και
να δραπετεύσετε. Δεν δικαιολογείται διαφορετικά. Όµως, βάλατε
στο µάτι ένα δηµόσιο αγαθό στις τελευταίες ώρες της διακυβέρ-
νησής σας, ένα ανθρώπινο δικαίωµα, όπως είναι η πρόσβαση στο
νερό. Είναι το µόνο δηµόσιο αγαθό που έµεινε εκτός του πάρτι
της αισχροκέρδειας των 10 δισεκατοµµυρίων ευρώ και θα φορ-
τώσετε µε νέα επιβάρυνση τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις. 

Και θέλω να επισηµάνω για τους αγρότες, κύριοι Υπουργοί, οι
οποίοι µετά από το δυσβάστακτο ενεργειακό κόστος, θα πληρώ-
νουν πλέον πανάκριβα και το νερό. Και ρωτάω τον κύριο Υφυ-
πουργό που είναι εδώ: Γνωρίζει ποια είναι η πραγµατική κατά-
σταση σήµερα στα ΤΟΕΒ της χώρας, τα οποία εκπέµπουν SOS,
γιατί βρίσκονται σε αδιέξοδο υπό το βάρος ενός αβάσταχτου κό-
στους ενέργειας και, εάν δεν υπάρξουν και δεν κάνετε άµεσα
ρυθµίσεις, θα καταρρεύσουν; Και όλα αυτά για να κονοµάνε κά-
ποιοι φίλοι σας και αυτοί µε το αζηµίωτο. 

Και δυστυχώς, δεν είναι σχήµα λόγου αυτό που λέω ούτε αντι-
πολιτευτική ρητορική. Αυτό θα είναι το αποτέλεσµα της µεταφο-
ράς αρµοδιοτήτων των ΔΕΥΑ στη νέα ρυθµιστική. Το είδαµε και
σε άλλες χώρες, στη Βρετανία, στη Γαλλία, στη Γερµανία, παντού
απέτυχε αυτή η πολιτική. Τι έκανε; Αύξησε τα τιµολόγια, πλήρω-
σαν οι πολίτες και στο τέλος, όλα γύρισαν στο κράτος και στους
δήµους. Σε περισσότερες από τριακόσιες ευρωπαϊκές πόλεις τα
τελευταία χρόνια δηµοτικοποίησαν πάλι το νερό. 

Και επειδή ο διάβολος κρύβεται στις λεπτοµέρειες, περνάτε µε
την ευκαιρία και µερικά ακόµα deals µε µία σειρά από ρουσφε-
τολογικές ρυθµίσεις λίγο πριν φύγετε από την εξουσία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω ενάµισι λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Και έρχοµαι στο περίφηµο άρθρο 164. Ο εισηγητής µας έθεσε

µία σειρά από ερωτήµατα. Ο χαρακτηρισµός που θα δώσω είναι
«επιτοµή φωτογραφικής διάταξης», καθώς δηµιουργείται µία
σειρά και από νέα ερωτήµατα. 

Βέβαια, ο κ. Σκρέκας απουσιάζει, αλλά θέλω να ρωτήσω: Με
ποια κριτήρια επελέγη ως κατά προτεραιότητα περιοχή ανάπτυ-
ξης παράκτιων αιολικών η θαλάσσια περιοχή της Αλεξανδρούπο-
λης; Και γιατί ειδικά αυτό το µεγάλο έργο εξαιρείται από κάθε
είδους περιβαλλοντική αδειοδότηση, την ίδια στιγµή που πολύ
µικρότερα έργα ΑΠΕ χωρίς ιδιαίτερο περιβαλλοντικό αποτύπωµα
κάνουν χρόνια να λάβουν άδεια και µπαίνουν σε έναν απερίγρα-
πτο κυκεώνα; 

Επίσης, τριπλασιάζετε την ισχύ και θέλω να ρωτήσω, επειδή
είδα στο άρθρο στο 164 ότι, πέραν αυτού που έχει πάρει άδεια,
είναι και όσοι άλλοι έχουν καταθέσει και εκκρεµεί η αίτησή τους
στη ΡΑΕ. Εγώ θέλω µία απάντηση, για να ξεκαθαρίσουµε τα πρά-
γµατα. Το άρθρο 164, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας,
πριν από οκτώ µήνες θα µπορούσαν η αγορά και οι άλλοι -µέσα
και έξω από την Αίθουσα- να λένε ότι είναι «Δηµητριάδης». Το
άρθρο 164 είναι «Σκρέκας», µε ό,τι αυτό συνεπάγεται. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας πως, αφού, λοιπόν,
οι γαλάζιες ακρίδες εισχωρούν από παντού στον δηµόσιο πλούτο
µέσα από φωτογραφικές χαραµάδες της νοµοθεσίας και ξεδιά-
ντροπα ευνοείτε τους εκλεκτούς σας στις ΑΠΕ βάζοντας φρα-
γµούς στα µικρά έργα και στις ενεργειακές κοινότητες που
θέσπισε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, είναι ξεκάθαρο ότι είστε υπη-
ρέτες ενός παλιού αποτυχηµένου παραγωγικού µοντέλου, το
οποίο πτώχευσε τη χώρα. 

Το 2023, αυτό το οποίο εκπροσωπείτε είναι µία µεταπρατική
και παρασιτική οικονοµία και ανάπτυξη, η οποία δεν πρόκειται να
φέρει κανένα αποτέλεσµα. Απέναντι, λοιπόν, στην πολιτική σας,
απέναντι στις εγκληµατικές σας ευθύνες, απέναντι στα «δεν γνω-
ρίζατε» και απέναντι στις υποκριτικές συγγνώµες, πλέον υπάρχει
οργή του λαού που έχει πάρει την απόφασή του για να προχω-
ρήσει σε µία πολιτική αλλαγή, για να µπορέσει να αλλάξει τη
µοίρα αυτού του τόπου. 

Σας ευχαριστώ.
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ. 
Λοιπόν, να οργανώσουµε λίγο τη συζήτηση, επειδή έχει γίνει

και κάποια αλλαγή. Τώρα θα µιλήσει ο κ. Γιάννης Μπουρνούς, µε-
τά η κ. Αναγνωστοπούλου και µετά ο κ. Καστανίδης στη θέση του
κ. Χατζηδάκη. Εάν έρθει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΜέΡΑ25 κ. Γρηγοριάδης, θα είναι µετά από τους οµιλητές που
ανέφερα. Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι είναι ο κ. Μπουρνούς, η κ.
Αναγνωστοπούλου και ο κ. Καστανίδης. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΡΝΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε ένα καθοριστικό πο-

λυνοµοσχέδιο στη σκιά µίας ανείπωτης τραγωδίας που έκοψε το
νήµα της ζωής σε δεκάδες συνανθρώπους µας, κυρίως νέους.
Το δήθεν επιτελικό και µεταρρυθµιστικό κράτος του κ. Μητσο-
τάκη αποδείχθηκε ένα ακόµα επικοινωνιακό ρετουσάρισµα για τη
γνωστή, ενίοτε φονική, πραγµατικότητα και την παλαιοκοµµατική,
διεφθαρµένη πελατειακή ανικανότητα µε την οποία η παράταξή
σας, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, διαχρονικά κυβερνούσε
τη χώρα µας.

Την ώρα που καταρρέετε πολιτικά αλλά και ηθικά, την ώρα που
καταρρέει ο άνθρωπος που περνούσε τον εαυτό του για µεταρ-
ρυθµιστή µονάρχη, την ώρα που η κοινωνία είναι ακόµη σε σοκ
για όσα µπορεί να της συµβούν στο κράτος που φτιάξατε, φέρ-
νετε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο για κλείσιµο λογαριασµών και ύστατη
εξυπηρέτηση φίλων του Μαξίµου και συνοδοιπόρων µίας µοι-
ραίας Κυβέρνησης που πάντα θύµιζε περισσότερο ανώνυµη εται-
ρεία παρά δηµοκρατική κυβέρνηση. Γιατί πρώτα ο κ. Μητσοτάκης
είναι που βουλιάζει στη συνείδηση του κόσµου, όχι για την τρα-
γωδία µόνο, αλλά και για όλες τις αποτυχίες, τις καταστροφές,
το κουρέλιασµα θεσµών, τις αδίστακτες συναλλαγές, τις επιδεί-
ξεις θράσους και αλαζονείας µε τις οποίες πορεύτηκε και τις
οποίες διαχειριζόταν –νόµιζε- µε τον ιλιγγιώδη µηχανισµό προ-
παγάνδας που περνούσε τους πολίτες για αφελείς. 

Μία ακόµα αντιµεταρρύθµιση που θέλετε να την περάσετε ως
εκσυγχρονισµό και µεταρρύθµιση, µε προκλητικά προσχηµατική
διαβούλευση, περιφρόνηση των ενστάσεων και απόψεων των φο-
ρέων, γνήσιο τέκνο της πολιτικής σχολής Μητσοτάκη, της αυταρ-
χικής ιδιοποίησης του κράτους για τις παρέες της εξουσίας. Αυτή
τη φορά στοχοποιείτε τα δηµόσια αγαθά του νερού και της δια-
χείρισης απορριµµάτων, αλλά και για άλλη µία φορά την ενερ-
γειακή δηµοκρατία και τις ενεργειακές κοινότητες. Όλα σε ένα
σκάνδαλο διακοσίων εξήντα τριών άρθρων που, προφανώς, θα
περιλάµβανε και το σήµα κατατεθέν σας, τις ατέλειωτες φωτο-
γραφικές ρυθµίσεις και ρουσφέτια, εσείς που θέλατε και να εκ-
συγχρονίσετε το κράτος. 

Η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας ήταν από τα πρώτα θύµατά σας.
Καθοριστικής σηµασίας αρχή για να ελέγχεται η ασυδοσία στην
αγορά ενέργειας όπου οι φίλοι σας κοµίζουν δισεκατοµµύρια σε
βάρος των Ελλήνων πολιτών, λεηλατούνται νοικοκυριά, επιχειρή-
σεις και τα δηµόσια ταµεία και αλωνίζουν τα golden boys, τρο-
χονόµοι συµφερόντων που παριστάνουν τους µάνατζερ.

Την υποβαθµίσατε τη ΡΑΕ µε µία από τις γνωστές µεθόδους
απαξίωσης των δηµοσίων υποδοµών, την ίδια που εφαρµόσατε
και στον ΟΣΕ. Την αφήσατε µε δραµατικά µειωµένο προσωπικό
για να µην µπορεί να κάνει τη δουλειά της, όπως υποβαθµίσατε
και τις υπηρεσίες του Υπουργείου που έχουν τον ρόλο εποπτείας
των υπηρεσιών ύδατος. Και τώρα θα ενσωµατώσετε σε µία αρχή
που ρυθµίζει µία αγορά, αυτή της ενέργειας δηλαδή, ένα πεδίο
ανταγωνισµού εταιρειών, τις υπηρεσίες ύδρευσης και διαχείρι-
σης απορριµµάτων από την τοπική αυτοδιοίκηση. Γιατί; Είναι
ανταγωνιστικές εταιρείες; Υπάρχει αγορά ύδρευσης, αποχέτευ-
σης, διαχείρισης απορριµµάτων; Έχουµε ποτέ συµφωνήσει ότι
υφίσταται κάτι τέτοιο; 

Οι ρυθµιστικές αρχές ρυθµίζουν δραστηριότητες που λειτουρ-
γούν σε περιβάλλον αγοράς. Αυτό σας το επισήµαναν οι ίδιοι οι
εκπρόσωποι της αυτοδιοίκησης, η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλά-
δας. Αλλά το νοµοθετείτε αδιαφορώντας. Όλοι έχουν καταλάβει
πού το πάτε, όσο κι αν το διαψεύδετε.

Η νέα αρχή που φτιάχνετε, εξαρχής αποδυναµωµένη -αυτό θα

έλειπε άλλωστε- θα ρυθµίζει προφανώς µία νέα αγορά, αυτή των
νερών και της διαχείρισης των απορριµµάτων. Οι φίλοι χορηγοί
σας περιµένουν πώς και πώς να ανοίξουν δουλειές, να ξεκινή-
σουν τα ΣΔΙΤ, να γίνουν οι δήθεν επενδύσεις σε ιδιωτικές µονά-
δες καύσης απορριµµάτων ή στην άρδευση, να φορτωθούν τα
κόστη και οι ζηµιές στους καταναλωτές, να κάνουν καριέρες και-
νοτόµων επιχειρηµατιών τα «γαλάζια παιδιά». Πρόσφατα, µάλι-
στα, πληροφορηθήκαµε ότι η µονάδα επεξεργασίας απορριµµά-
των στον ΧΥΤΑ της Λέσβου, ενώ προοριζόταν να φτιαχτεί µε
εθνική και ευρωπαϊκή χρηµατοδότηση, ξαφνικά οι τοπικές αρχές
ενηµερώθηκαν από την Κυβέρνησή σας ότι σκοπεύετε να την κά-
νετε µε ΣΔΙΤ. Στην πλάτη ποιανών και µε την εντολή ποίων θα
γίνει αυτό;

Εκεί που η δική µας κυβέρνηση προωθούσε δηµόσια έργα και
στα απορρίµµατα, αλλά και στα αρδευτικά έργα, ακριβώς για να
µη φτάσουν να ελέγχουν ιδιώτες και το νερό άρδευσης για τις
καλλιέργειες, απεµπολείτε καθήκοντα της πολιτείας, καταργώ-
ντας και την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων ήδη από το 2019. Είχατε
σχέδιο. Προφασίζεστε ανικανότητα ελέγχου και τη σκόπιµη απο-
δυνάµωση των δηµοτικών επιχειρήσεων ύδρευσης-αποχέτευσης
για να φτιάξετε µε το ζόρι ρυθµιστικές αρχές αγορών που δεν
υπάρχουν, αλλά θα φροντίσετε να υπάρξουν, όταν µάλιστα έχου-
µε και την κατοχύρωση από το Συµβούλιο της Επικρατείας του
δηµόσιου ελέγχου στην ύδρευση, τις αποφάσεις του οποίου σκο-
πίµως αγνοείτε. Αναµενόµενες και οι τρικλοποδιές στις ενεργει-
ακές κοινότητες και στην ανάπτυξη του θεσµού µε συµµετοχή
µικρών επιχειρήσεων, όπως προβλεπόµενα και τα απίθανα ρου-
σφέτια για χρυσές «γαλάζιες» καριέρες και στη ΔΕΠΑ Εµπορίας
µε το ίδιο µοντέλο-στάση της ΔΕΗ που έχει τόσο εξοργίσει τους
πολίτες. 

Η ιδιωτικοποίηση των νερών και των απορριµµάτων ήταν από
εκείνες τις µνηµονιακές αντικοινωνικές εµµονές ορισµένων ξένων
και εγχώριων συµφερόντων που η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε
καταφέρει να τις θάψει βαθιά, παρ’ ότι παλεύαµε απέναντι σε
άθλιους εκβιασµούς. Και ήρθατε εσείς να τις ξεθάψετε αυτές τις
εµµονές. Τις µετατρέψατε, µάλιστα, και σε δικής σας επινόησης
αιρεσιµότητα για το Ταµείο Ανάκαµψης, τώρα που έχετε πάρει
την άγουσα για τα αποδυτήρια. Γιατί εκεί θα καταλήξουν όλα
αυτά και οι εµµονές σας και τα σχέδια για να ρίξετε τα πιο κρίσιµα
δηµόσια αγαθά στους καρχαρίες των αγορών και το νοµοθετικό
παραµάζωµα εξυπηρετήσεων και η διαιώνιση της αποψίλωσης
υποδοµών και παλαιοκοµµατικού βολέµατος που -ποτέ να µην ξε-
χαστεί αυτό- καταλήγει καµµιά φορά και να σκοτώνει συµπολίτες
µας. 

Κάθε σας αφήγηµα σκόρπισε. Σας κατάλαβαν όλοι και σας το
φωνάζουν ήδη στους δρόµους: Καιρός να φεύγετε. Το νερό είναι
κοινωνικό αγαθό και εδώ χρειάζονται καθαρές κουβέντες. Εφό-
σον ο ελληνικός λαός δώσει εντολή για προοδευτική κυβέρνηση
στον τόπο, το νοµοσχέδιό σας θα µείνει στα χαρτιά και το νερό
θα παραµείνει υπό δηµόσιο έλεγχο. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει η κ. Αθανασία Αναγνωστοπούλου από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ και αµέσως µετά ο κ. Καστανίδης.
Ελάτε, κυρία Αναγνωστοπούλου.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µπορούσα να πω µόνο µία

φράση και να κατέβω από το Βήµα: Πάρτε αυτό το εκτρωµατικό
νοµοσχέδιο πίσω. Χρειάζεται, όµως, να πούµε λίγες κουβέντες
παραπάνω, γιατί πρέπει να καταγραφούν και στα Πρακτικά της
Βουλής ποιοι προσπάθησαν και προσπαθούν σήµερα να ιδιωτι-
κοποιήσουν ακόµα και το νερό και τι σηµαίνει αυτό. 

Τρεις εβδοµάδες µόλις από την τραγωδία των Τεµπών έχουµε
σειρά νοµοσχεδίων µε τα οποία η Κυβέρνηση δείχνει, όχι µόνο
να µην έχει καταλάβει τίποτα από το τι έγινε στα Τέµπη, αλλά να
συνεχίζει ακάθεκτη το έργο της. Την προηγούµενη εβδοµάδα εί-
χαµε την ιδιωτικοποίηση του παιδοογκολογικού νοσοκοµείου
«ΕΛΠΙΔΑ».

Σήµερα έχουµε αυτό το νοµοσχέδιο µε το οποίο ανοίγει διά-
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πλατα η ιδιωτικοποίηση του νερού, της ύδρευσης, αποχέτευσης,
άρδευσης και διαχείρισης των απορριµµάτων κι ας διατείνεται η
Κυβέρνηση ότι δεν υπάρχει τίποτα τέτοιο. Μας κοροϊδεύει και όχι
µόνο εµάς, τους φορείς οι οποίοι µίλησαν, το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, την Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, τους πάντες.
Η µόνιµη απάντηση, το ρεφρέν: «δεν ξέρετε να διαβάσετε». Αυτό
της αριστείας «δεν ξέρετε να διαβάσετε» πρέπει λίγο να το κοι-
τάξετε. «Δεν ξέρετε να διαβάσετε». Εσείς που ξέρετε να διαβά-
ζετε ως και κρύβετε έγγραφα τα οποία µίλαγαν για την ασφάλεια
των σιδηροδρόµων, όπως αποκάλυψε χθες ο κ. Καστανίδης στην
επιτροπή. Τα κρύβετε, ενώ έχει πρωτοκολληθεί ότι ήταν στο γρα-
φείο του Υπουργού Υποδοµών. 

Θέλω να µιλήσω, όµως, λίγο για το νερό και να πάω σε αυτή
τη λέξη, τον κατάπτυστο όρο για δηµοκρατική χώρα του 21ου αιώ-
να, τον τραγικά κατάπτυστο ορό «θυσία». 

Ας δούµε λίγο το νερό. Αν πάρουµε όλη τη µυθολογία, τη χρι-
στιανική, την ισλαµική θρησκεία, οποιαδήποτε, υπάρχει ένας κε-
ντρικός µύθος σηµαντικών προσώπων που σκοτώνουν τον δράκο
που προσπαθεί να ελέγχει το νερό και να µην αφήνει τους κατοί-
κους να πίνουν ελεύθερα νερό. Σκοτώνει τον δράκο, ο οποίος
απαιτεί θυσίες για το νερό και προσέξτε το αυτό: Η βιογραφία
του Αγίου Γεωργίου, του Άη Γιώργη –εσείς που διατείνεστε ότι
είσαστε πολύ χριστιανοί- είναι ακριβώς αυτό το πράγµα, σκοτώ-
νει τον δράκο που ζητάει θυσίες από κατοίκους για να µπορέσουν
να έχουν πρόσβαση στο νερό.

Να σας θυµίσω -και να τη δει ο Υπουργός, είναι πολύ καλό να
τη δει- µία υπέροχη ταινία από αυτές που έχουν γράψει ιστορία
στην ιστορία του κινηµατογράφου, την ταινία µε τον τίτλο «Ακόµα
και τη βροχή;» η οποία αναφέρεται στη Βολιβία και σε αυτό το
αίσχος της ιδιωτικοποίησης του νερού και στο τι χρειάστηκε για
να επανέλθει υπό κρατικό έλεγχο το νερό µε την κυβέρνηση Μο-
ράλες. Είναι καλό να τη δει κάποιος αυτή την ταινία, κυρίως οι
άνθρωποι της Νέας Δηµοκρατίας.

Ερχόσαστε, λοιπόν, µε ένα νοµοσχέδιο και λέτε «ρυθµιστική
αρχή». Εκτός από την ενέργεια µε τα γνωστά αποτελέσµατα πάτε
και εκεί να δώσετε, να χαρίσετε σε golden boys που φτιάχνετε,
τις περίφηµες «γαλάζιες ακρίδες» και στα δικά σας ιδιωτικά συµ-
φέροντα, ανθρώπους δηλαδή του περιβάλλοντός σας, το να
εκµεταλλευτούν ακόµα και το νερό.

Το νερό έχει θεωρηθεί και είναι δηµόσιο κοινωνικό αγαθό, γιατί
ακριβώς η χειραφέτηση µίας κοινωνίας, η ελευθερία µίας κοινω-
νίας είναι η ελεύθερη πρόσβαση στα κοινωνικά αγαθά. Άρα, για
να έχει ελεύθερη πρόσβαση µία κοινωνία, για να είναι ελεύθερη
η ίδια και χειραφετηµένη, αυτά τα αγαθά πρέπει να µένουν στον
σκληρό πυρήνα του κράτους, που σηµαίνει λογοδοσία της πολι-
τικής εξουσίας για τη διανοµή µε ισότητα, ασφάλεια και υγιεινή.

Τώρα, λοιπόν, µπαίνει η ρυθµιστική αρχή. Σε όλη την Ευρώπη
τι σηµαίνει ρυθµιστική αρχή; Ρυθµίζει θέµατα ιδιωτών. Είναι δυ-
νατόν αυτή τη στιγµή να ερχόσαστε και να λέτε ότι δεν υπάρχει
θέµα ιδιωτικοποίησης; Και τι θα συµβεί σε µία χώρα -αλλά και όχι
µόνο στη δικιά µας χώρα- σε οποιαδήποτε χώρα; Γιατί είδαµε και
ιδιωτικοποιήσεις του νερού και είδαµε πώς υποχρεώθηκαν να τις

πάρουν πίσω αυτές τις ιδιωτικοποιήσεις, να επανακρατικοποι-
ήσουν, γιατί, βέβαια, έβλεπαν τον κίνδυνο που υπάρχει για τις
κοινωνίες. Κίνδυνο!

Αυτό, λοιπόν, που προσπαθείτε να κάνετε σήµερα εδώ το κά-
νετε τρεις βδοµάδες µετά από τα Τέµπη. Δεν έχετε καταλάβει τί-
ποτα, δεν σας ενδιαφέρει να καταλάβετε και δεν σας ενδιαφέρει
να καταλάβετε όχι µόνο όταν το λέει η Αντιπολίτευση.

Παρένθεση: Άκουσα Βουλευτή σας να λέει «γιατί δεν ακολου-
θείτε την Κυβέρνηση και γιατί δεν στηρίζετε αυτά που προσπαθεί
να κάνει η Κυβέρνηση;». Είµαστε µε τα καλά µας; Το ακούµε συ-
νέχεια από την ώρα που αρχίσατε να κυβερνάτε τη χώρα. Είµα-
στε µε τα καλά µας; Είναι µεταρρύθµιση να ιδιωτικοποιηθεί το
νερό; Είναι µεταρρύθµιση οι ενεργειακές κοινότητες και η ενερ-
γειακή δηµοκρατία να γυρίζουν πάλι προς ολιγοπώλια; Είναι µε-
ταρρύθµιση όλες αυτές οι χαριστικές φωτογραφικές διατάξεις
για πολεοδοµία, περιβάλλον κ.λπ.; Είναι µεταρρυθµίσεις αυτά;

Να σας θυµίσω ότι δέκα ηµέρες πριν «έσπασαν στο ξύλο» έναν
αρχαιολόγο, επειδή έκανε τη δουλειά του και επειδή έχουν µείνει
από διάφορους νόµους διάφορες τρύπες που επιτρέπουν σε διά-
φορα συµφέροντα να «πλακώνουν στο ξύλο» δηµοσίως µέσα
στον δρόµο ακόµα και αρχαιολόγους, όταν προσπαθούν να κά-
νουν τη δουλειά τους.

Αυτό το νοµοσχέδιο, αυτός ο νόµος που, δυστυχώς, οι Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας θα ψηφίσουν –δυστυχώς!- είναι
ένας από τους νόµους που οπωσδήποτε –οπωσδήποτε!- µε µία
κυβέρνηση αριστερή, προοδευτική θα καταργηθεί, όχι για κανέ-
ναν άλλο λόγο, αλλά για έναν και µοναδικό λόγο: Δεν µπορούµε
να γυρίσουµε σε εποχές Άγριας Δύσης. Δεν γίνεται το νερό να
είναι υπό διαπραγµάτευση ιδιωτικών συµφερόντων.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ σας ευχα-
ριστώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο
οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής και ξεναγήθηκαν στην
έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ», σαράντα
τρεις µαθήτριες και µαθητές και πέντε συνοδοί εκπαιδευτικοί από
το 3ο Δηµοτικό Σχολείο Φλώρινας.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είναι γνωστό, το σύνολο
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας και του Κινήµατος Αλλαγής κατέθεσαν αιτήσεις ονοµα-
στικής ψηφοφορίας επί συγκεκριµένων άρθρων.

Κατά την εκτίµησή µας -του Προεδρείου- θα γίνει η ψηφοφορία
περίπου στις 7.00’ µετά µεσηµβρίαν.

(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζονται στα Πρακτικά οι προαναφερ-
θείσες αιτήσεις ονοµαστικής ψηφοφορίας, οι οποίες έχουν ως
εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Κα-
στανίδη, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Πρόεδρε, η επόµενη πεντάδα ποια είναι;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα θα µιλήσει
ο κ. Καστανίδης -λείπει ο κ. Χατζηδάκης- αµέσως µετά θα πάρει
τον λόγο ο κ. Νικόλαος Φίλης, µετά ο κ. Σπανάκης που ήρθε, στη
συνέχεια ο κ. Καλαµατιανός και µετά, κύριε Πρόεδρε, εσείς.

Ορίστε, κύριε Καστανίδη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

άκουσα να διαβεβαιώνει την Ολοµέλεια ο Υπουργός Ενέργειας
ότι δεν είναι στις προθέσεις της Κυβέρνησης η ιδιωτικοποίηση
του νερού. Θα ήθελα να σεβαστώ ως ειλικρινή τη δήλωση του
Υπουργού, αλλά δεν µου το επιτρέπει η ανάγνωση του κειµένου
του συζητουµένου νοµοσχεδίου. Υποθέτω ότι αν το επιχείρηµα
της Κυβέρνησης, όπως είπε η κ. Αναγνωστοπούλου, είναι ότι δεν
ξέρετε να διαβάζετε, θα σταθώ µε πολύ σεβασµό µπροστά στην
επιστηµονική, πολιτική και νοµική αυθεντία του κ. Σκρέκα και του
κ. Αµυρά.

Γιατί, λοιπόν, δεν µπορώ να δεχθώ τη διαβεβαίωση της Κυβέρ-
νησης; Διότι στο άρθρο 7 του συζητουµένου νοµοσχεδίου ορίζε-
ται ρητά ότι µία από τις αρµοδιότητες της πολλαπλασιαζόµενης
ως προς τις εξουσίες της ρυθµιστικής αρχής είναι ο έλεγχος, η
ρύθµιση και η εποπτεία των υπηρεσιών παροχής ύδατος. Όµως,
ο έλεγχος, η εποπτεία και η ρύθµιση υπηρεσιών παροχής ύδατος
είναι µία σκληρή -στον σκληρό πυρήνα- αρµοδιότητα του κεντρι-
κού κράτους ή των αποκεντρωµένων εξουσιών του. Εάν πρόκει-
ται για τιµολογιακή πολιτική ή για θέµατα υγιεινής του νερού, το
κράτος είναι αυτό το οποίο θα θέσει κανόνες, όχι η ανεξάρτητη
αρχή.

Δεύτερον, στο άρθρο 11 παράγραφος 4 -είναι η περίπτωση δ’-
ορίζεται ρητά από τη νοµοθετούσα Κυβέρνηση ότι µία επίσης
από τις ρυθµιστικές αρµοδιότητες της αρχής είναι να ελέγχει την
ορθή εφαρµογή των συµβάσεων παραχώρησης των υπηρεσιών
ύδατος σε τρίτους.

Ποιοι είναι οι τρίτοι, αν δεν είναι ιδιώτες; Επαναλαµβάνω ότι
επιβάλλεται ως καθήκον στη ρυθµιστική αρχή να εποπτεύει και
να ελέγχει την ορθή εφαρµογή των συµβάσεων παραχώρησης
υπηρεσιών ύδατος σε τρίτους, εκτός εάν τρίτος είναι κάποιος
που δεν αντιλαµβάνοµαι και το αντιλαµβάνεται µε ευκρίνεια η
οµάς των αρίστων που διοικεί. Ποιοι είναι οι τρίτοι, αν δεν είναι
ιδιώτες;

Άρα, το νοµοσχέδιο προσανατολίζει ολόκληρο το Κοινοβούλιο
και την κυβερνητική πολιτική στο να επιλέξει τρίτους που θα δια-
χειριστούν στο µέλλον την παροχή υπηρεσιών. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Υπάρχουν. Δύο υπηρεσίες είναι.
Ναι, υπάρχουν.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κάνετε λάθος. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Υπάρχει νοµοτεχνική βελτίωση που

αναφέρεται στην ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Αφήστε τη νοµοτεχνική βελ-

τίωση. Θα δούµε και τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Δείτε την. Από χθες υπάρχει.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Μιλώ µε βάση το κείµενο και

είναι το άρθρο 11. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μα τροποποιήθηκε αυτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,

κύριε συνάδελφε, και µην κάνετε διάλογο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Εάν υπάρχει, κύριε συνάδελφε,

πρόθεση αποκλεισµού ιδιωτών στις υπηρεσίες παροχής ύδατος,
ορίστε το. Ορίστε το. Εάν –επαναλαµβάνω- υπάρχει πρόθεση από
την Κυβέρνηση να αποκλειστούν ιδιώτες που διαχειρίζονται συµ-
βάσεις παραχώρησης ύδατος σε τρίτους, αποκλείστε τους ιδιώ-
τες ρητά.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ. Ας

ολοκληρώσει ο κύριος εισηγητής και αµέσως µετά θα µπορεί ο
Υπουργός να επανέλθει.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Θα ήθελα, λοιπόν, να κάνω µία
υπόµνηση στους νεοφιλελεύθερους ιδεολόγους και να τους
υπενθυµίσω ορισµένα πράγµατα που έχει πει λίγο πριν τον θά-

νατό του ένας από τους νεότερους ιδεολογικούς πατέρες του νε-
οφιλελευθερισµού, ο Μίλτον Φρίντµαν. Στο εισαγωγικό µέρος
του βιβλίου του «Η οικοδόµηση των κρατών», ο Φουκογιάµα ανα-
φέρεται σε µία συνέντευξη που δίνει λίγο πριν αποδηµήσει εις
Κύριον ο Φρίντµαν, ο οποίος λέει τα εξής: «Επί χρόνια σας έλεγα
«ιδιωτικοποιήστε, ιδιωτικοποιήστε, ιδιωτικοποιήστε». Έκανα
λάθος…» -λέει ο Φρίντµαν- «… έχει πολύ µεγαλύτερη αξία από
τις αγορές και τις ιδιωτικοποιήσεις το κράτος δικαίου». Και κρά-
τος δικαίου µεταξύ άλλων σηµαίνει η ίση και ελεύθερη πρόσβαση
των πολιτών στα λεγόµενα δηµόσια αγαθά, στη σφαίρα των κοι-
νωνικών αγαθών. 

Μία από τις θυγατέρες του νεοφιλελευθερισµού, η συγχωρε-
µένη η Θάτσερ, ένα από τα πρώτα πράγµατα που επιχείρησε
ήταν να παράσχει τη δυνατότητα της παροχής υπηρεσιών ύδα-
τος στη Βρετανία σε ιδιώτες. Λίγα χρόνια µετά, εξαιτίας της έλ-
λειψης των επενδύσεων και της µεγάλης κερδοσκοπίας, το
δίκτυο ύδρευσης στη Βρετανία κατέρρευσε. Ο διάδοχος της Θά-
τσερ, ο Μέιτζορ, αναγκάστηκε να επανακρατικοποιήσει όλες τις
υπηρεσίες διαχείρισης του νερού, να τις περάσει ξανά υπό δη-
µόσιο έλεγχο. Ελπίζω το παράδειγµα της Βρετανίας να αποτελέ-
σει παράδειγµα και για την ελληνική κυβέρνηση, προκειµένου να
µη φτάσουµε σε ανάλογες καταστάσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε τροπολογία της -και µε αυτό
θα κλείσω- η Κυβέρνηση εισηγείται πρωτοβάθµιο και δευτερο-
βάθµιο προσεισµικό έλεγχο για τα κτήρια που ανήκουν στη Γε-
νική Κυβέρνηση, στους ΟΤΑ, σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δι-
καίου, σε δηµόσιους οργανισµούς και επιχειρήσεις. Ο προσεισµι-
κός έλεγχος θα γίνεται µε ευθύνη, βεβαίως, του Οργανισµού
Αντισεισµικού Σχεδιασµού και θα διενεργείται από το Τεχνικό Επι-
µελητήριο Ελλάδας. 

Προτρέπω την Κυβέρνηση, µετά από την ψήφιση της σχετικής
διάταξης, να σπεύσει γρήγορα σε προσεισµικό έλεγχο όλων των
εκπαιδευτικών κτηρίων και της πρωτοβάθµιας και της δευτερο-
βάθµιας και της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης. Έχω υπ’ όψιν µου
συγκεκριµένες καταστάσεις και γι’ αυτό επιµένω ότι η πρώτη
προτεραιότητα της Κυβέρνησης -και ζητώ από την παριστάµενη
ηγεσία του Υπουργείου Ενέργειας να το καταδείξει αυτό προς
την Υπουργό Παιδείας- είναι ο έλεγχος πρώτα απ’ όλα να αφορά
στα κτήρια της δηµόσιας εκπαίδευσης –επαναλαµβάνω- από την
πρωτοβάθµια µέχρι και την τριτοβάθµια. 

Ελπίζω να µην επαληθευτούν αυτά τα οποία εισηγείται η Κυ-
βέρνηση, να µην επαληθευτούν οι προβλέψεις µου και να δικαιω-
θεί στον µέλλοντα χρόνο η διαβεβαίωση του Υπουργού ότι η
Κυβέρνηση δεν προτίθεται να ιδιωτικοποιήσει το νερό. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Υ-
πουργέ, έχετε τον λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ πολύ.

Κύριε Καστανίδη, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής. Βασίσατε
µεγάλο µέρος της κριτικής σας στο άρθρο 11 και στη διατύπωση,
που πλέον δεν υπάρχει, της εποπτείας, εν πάση περιπτώσει, της
ρυθµιστικής αρχής των συµβάσεων παραχώρησης υπηρεσιών
ύδατος σε τρίτους, όπως έλεγε αρχικά το κείµενο. Το «σε τρί-
τους» έχει φύγει. Δείτε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Έχετε καταθέσει νοµοτεχνικές
βελτιώσεις;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Εν πάση περιπτώσει, θα διαβάσω εγώ όλο το κείµενο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Λέω το εξής: Έχετε καταθέσει
νοµοτεχνικές βελτιώσεις;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Βεβαίως, από χθες, κύριε Καστανίδη, τα έχουµε καταθέ-
σει και µπορείτε να τα πάρετε. Είναι εδώ δίπλα µου. 

Ακούστε, λοιπόν, πώς έχει η διάταξη πλέον διαµορφωθεί: «Πα-
ρακολουθεί η ανεξάρτητη αρχή, δηλαδή, και εποπτεύει την ορθή
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εφαρµογή συµβάσεων παραχώρησης υπηρεσιών ύδατος, καθώς
και οποιαδήποτε άλλη µορφή συνεργασίας -προγραµµατική σύµ-
βαση, σύµβαση παραχώρησης- µεταξύ…» -και εδώ έχει σηµασία-
«…παρόχων υπηρεσιών ύδατος µε σκοπό τη δηµιουργία οικονο-
µιών κλίµακας κ.λπ.…»

Ποιοι είναι οι πάροχοι ύδατος; Αυτό µας το λέει το άρθρο 3
του παρόντος σχεδίου νόµου, που λέει ότι αποκλειστικοί πάροχοι
των υπηρεσιών του ύδατος είναι οι δηµοτικές επιχειρήσεις
ύδρευσης και αποχέτευσης. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Τότε δεν χρειάζεται η λέξη
«συµβάσεις παραχώρησης».

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Άρα έχουν φύγει οι τρίτοι που λέγατε, ακριβώς για να µην
υπάρχει τέτοιου είδους παρανόηση έστω κι από έναν καλόπιστο
άνθρωπο, όπως εσείς, παρά την εµπειρία σας στα νοµικά. 

Ευχαριστώ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέ-

πετε; Θα είµαι πολύ σύντοµος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Καλώς, κύριε Κα-

στανίδη, αν και δεν υπάρχει κάτι. Έχετε τον λόγο για µισό λεπτό,
µήπως θέλετε να κάνετε κάποια διευκρίνηση.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙΔΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, εάν θέλετε
να είναι επιτυχής και λυσιτελής η νοµοτεχνική σας βελτίωση, θα
χρειαστεί να απαλείψετε από τη διατύπωσή σας «τις συµβάσεις
παραχώρησης». Δεν χρειάζεται. Θα σας προτείνω ξεχωριστή
ρύθµιση. Δεν χρειάζεται, λοιπόν, αυτό, διότι αν ορίζεται σε βα-
σική διάταξη του συγκεκριµένου νοµοσχεδίου ποιοι είναι αυτοί
που διαχειρίζονται τη διαχείριση των υδάτων, δεν χρειάζεται τότε
η λέξη «συµβάσεις παραχώρησης». Διαλέξτε ένα από τα δύο. 

Μπορείτε να ορίζετε ποιοι είναι αυτοί που διαχειρίζονται τα
ύδατα χωρίς να χρειάζεται να αναφέρεστε στις συµβάσεις παρα-
χώρησης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Άρα, κύριε Καστανίδη, συµφωνούµε στη βάση ότι δεν
υπάρχουν τρίτοι, δεν υπάρχουν ιδιώτες. Άρα ας ξεκινήσουµε από
αυτό. Έχουµε, λοιπόν, ένα καθαρό πεδίο µπροστά µας. Δεν µι-
λάµε για ιδιώτες, γιατί δεν υπάρχουν τρίτοι, υπάρχουν µόνο οι
δηµόσιοι πάροχοι, οι δηµοτικοί. 

Ωραία, ευχαριστώ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε; Μια

δήλωση θα ήθελα να κάνω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα έχουµε τον

κ. Φίλη όρθιο να περιµένει τόση ώρα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καλώς, αργότερα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ακολουθεί ο κ.

Φίλης, ο κ. Καλαµατιανός και ο Αντιπρόεδρος, ο κ. Λαµπρούλης.
Ορίστε, κύριε Φίλη, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να παρέµβω σύντοµα στον

διάλογο που άκουσα τώρα. Είναι καθαρά λόγια. Δεν πρέπει να
υπαχθεί η υπόθεση του νερού των παρόχων, όπως λέτε, στην επι-
τροπή την ανεξάρτητη που συστήνετε για το νερό. Λέµε καθαρές
κουβέντες. Η εποπτεία για το νερό αφορά το δηµόσιο. Το λέει το
Συµβούλιο της Επικρατείας. Προς τι παρεµβάλλεται αυτή η αρχή;
Είναι πονηρό και είναι ένας τρόπος να περνάει η ιδιωτικοποίηση
εκ του πλαγίου. Σβήστε το θέµα αυτό για να καταλαβαίνουµε τι
γίνεται. Όλα τα άλλα είναι πονηρά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε το νοµοσχέδιο για το
περιβάλλον και το νερό σε µια περίοδο που το έγκληµα στα
Τέµπη έχει αναδείξει µε τραγικό τρόπο την ανάγκη να παραµέ-
νουν οι κρίσιµες υποδοµές και τα κοινά αγαθά υπό δηµόσιο κρα-
τικό έλεγχο. 

Αυτή επίσης η ανάγκη έχει αναδειχθεί για τα συστήµατα υγείας
την περίοδο της πανδηµίας και ακόµα είναι αυτή η ανάγκη, η
λαϊκή απαίτηση για την επιστροφή του δηµόσιου που κινητοποιεί
εκατοµµύρια Γάλλους εργαζόµενους µέρες τώρα µε αφορµή το
συνταξιοδοτικό. 

Παρά, λοιπόν, τις διαφορές που από πρώτη µατιά χαρακτηρί-
ζουν αυτά τα παραδείγµατα, υπάρχει µια ενιαία βάση που ενερ-

γοποιεί τις κοινωνίες. Είναι η υπεράσπιση του δηµοσίου συµφέ-
ροντος και η εναντίωση στις νεοφιλελεύθερες πολιτικές που διό-
γκωσαν τις κοινωνικές ανισότητες, εξυπηρέτησαν τα µεγάλα ιδιω-
τικά συµφέροντα και οδηγούν σε αλλεπάλληλες κρίσεις ακόµα
και το τραπεζικό σύστηµα. 

Τα κυβερνητικά σχέδια σηµειώνουν ακριβώς την εφαρµογή και
στο νερό του µοντέλου των σιδηροδρόµων. Απαξίωση, ιδιωτικο-
ποίηση, εγκατάλειψη συντήρησης, τεµαχισµός σε εργολαβίες. 

Η παγκόσµια εµπειρία από τις ιδιωτικοποιήσεις είναι ότι υπο-
βάθµισαν τη ζωή των πολιτών εµπορευµατοποιώντας τα κοινά
αγαθά, όπως κατ’ εξοχήν είναι το νερό, σε συνθήκες µάλιστα λει-
ψυδρίας ως απότοκο της κλιµατικής κρίσης. 

Με πρόσχηµα τον εκσυγχρονισµό της περιβαλλοντικής νοµο-
θεσίας προωθούνται ρυθµίσεις που υπονοµεύουν το καθεστώς
«NATURA» και οικοπεδοποιούν αγροτικές εκτάσεις και παραλίες. 

Πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που προσβάλλει το περιβάλλον.
Οι διάφορες ρυθµίσεις, ακόµα και αν υποθέσουµε ότι µπορεί να
θεσµοθετήσουν την προστασία κάποιων περιοχών, θυµίζουν πε-
ρισσότερο ελβετικό τυρί µε τις τρύπες του παρά συνεκτικό δί-
κτυο προστατευόµενων περιοχών. 

Το Σύνταγµα, οι νόµοι και ιδιαίτερα ο εµβληµατικός νόµος
1650/1986 καθορίζουν µια διαδικασία στην οποία προτεραιότητα
έχουν τα βιολογικά, οικολογικά και περιβαλλοντικά χαρακτηρι-
στικά και οι απαιτήσεις των προς προστασία περιοχών µε στόχο
τη διατήρησή τους και όχι η ανθρωποκεντρική προσέγγιση που
αντιµετωπίζει το περιβάλλον ως υποδοχέα ανθρωπογενών δρα-
στηριοτήτων. «Ψιλά γράµµατα» αυτά για την Κυβέρνηση που θε-
ωρεί ότι τα πάντα πωλούνται και αγοράζονται. 

Διαβάζουµε σήµερα στην εφηµερίδα «ΤΑ ΝΕΑ» ότι το Υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος ετοιµάζει τροπολογία για να παρακάµψει το
Συµβούλιο της Επικρατείας και να διευθετήσει τα εκτός σχεδίου
ακίνητα. Μοντέλο σιδηροδρόµων και νερού, δηλαδή αδίστακτη
εξυπηρέτηση ιδιωτικών συµφερόντων, προεκλογικά ρουσφέτια
σε είδος. Συγχαρητήρια!

Με ρυθµίσεις του νοµοσχεδίου επιχειρείται η ιδιωτικοποίηση
του νερού. Προβλέπεται η διεύρυνση της Ρυθµιστικής Αρχής Ε-
νέργειας µε αρµοδιότητες για το νερό και τα απόβλητα. Να πού-
µε βέβαια ότι η ΡΑΕ ήταν στην πράξη ανύπαρκτη κατά τη διάρ-
κεια της ενεργειακής κρίσης και έµεινε σιωπηρή έναντι των καρ-
τέλ, αλλά η ύπαρξη ρυθµιστικής αρχής παραπέµπει στην εµπο-
ρευµατοποίηση µε τις γνωστές επιπτώσεις, όπως στον χώρο της
ενέργειας. 

Η διεθνής εµπειρία από την ιδιωτικοποίηση του νερού είναι αρ-
νητική. Όπου έγινε οδήγησε σε υποβάθµιση των εγκαταστάσεων
και σε συνακόλουθη υποβάθµιση της ποιότητας του νερού, µε
παράλληλη εκτόξευση των κερδών των µετόχων. Υπήρχαν κοινω-
νικές αντιδράσεις, όπως το δηµοψήφισµα στη βόρεια Ιταλία που
ακύρωσε την πώληση του νερού, αλλά και το λαϊκό δηµοψήφισµα
στη Θεσσαλονίκη που παρεµπόδισε την πώληση της ΕΥΔΑΠ. 

Η διεθνής αλλά και η ελληνική αντίδραση στην εκποίηση του
νερού οδήγησε σε µια σειρά αποφάσεων του Συµβουλίου της
Επικρατείας µε τις οποίες κρίνεται ότι το νερό δεν αποτελεί εµπο-
ρικό προϊόν και ότι ο κύκλος του είναι ενιαίος από την πηγή έως
τη βρύση µας. 

Χθες µάλιστα εκδόθηκαν οι αποφάσεις του Συµβουλίου Συµ-
µόρφωσης του Συµβουλίου της Επικρατείας, µε τις οποίες η Κυ-
βέρνηση υποχρεώνεται να εφαρµόσει τις αποφάσεις της
Ολοµέλειας, σύµφωνα µε τις οποίες ΕΥΔΑΘ και ΕΥΔΑΠ έπρεπε
να βγουν από το Υπερταµείο, γιατί η υπαγωγή τους σε αυτό αντί-
κειται στο Σύνταγµα. 

Η Κυβέρνηση είχε αρνηθεί να εφαρµόσει τις αποφάσεις του
Σ.τ.Ε. και µάλιστα είχε καταθέσει και τροπολογία σύµφωνα µε την
οποία αυτές οι αποφάσεις ήταν άκυρες και δεν παρήγαγαν έν-
νοµα αποτελέσµατα. Θαυµάστε σεβασµό στη δικαιοσύνη!

Στην πρόταση για τη Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων αντέδρασαν
όλες οι περιβαλλοντικές οργανώσεις, τα σωµατεία, οι εργαζόµε-
νοι σε δηµοτικές επιχειρήσεις, η αυτοδιοίκηση και άλλοι. Αναφέ-
ρω ενδεικτικά την εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», η οποία σε πρω-
τοσέλιδο άρθρο της ζητούσε να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο. 

Η Κυβέρνηση περιφρόνησε αυτές τις αντιδράσεις και προχωρά
στη δηµιουργία Ρυθµιστικής Αρχής Υδάτων ως προαπαιτούµενο
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για την εκταµίευση πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης. Δεν το ζή-
τησε κανείς. Το προσφέρει η ίδια στα µεγάλα συµφέροντα. Άλ-
λωστε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε µε επιτυχία αποκρούσει την
απαίτηση των «θεσµών» για ιδιωτικοποίηση της ΕΥΔΑΠ. 

Στη Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων µεταφέρονται αρµοδιότητες που
σήµερα ασκούνται από το δηµόσιο. Επιχειρήσεις που προσφέ-
ρουν υπηρεσίες κοινής ωφέλειας όπως η ύδρευση και η αποχέ-
τευση, θα λειτουργούν µε βάση το κριτήριο του κέρδους, που
σηµαίνει ότι θα αυξηθούν τα τιµολόγια. 

Το περίφηµο επιτελικό κράτος της Νέας Δηµοκρατίας κάνει κι
εδώ το θαύµα του. Καταργούνται επιτροπές όπως η Εθνική Επι-
τροπή Υδάτων που είναι βασικός θεσµός διαβούλευσης και ενη-
µέρωσης της Βουλής και υπονοµεύεται η ευρωπαϊκή οδηγία -
πλαίσιο για τα ύδατα 2000/60. Ήδη από το 2019 η Νέα Δηµοκρα-
τία κατήργησε τη Γενική Γραµµατεία Υδάτων που επιλαµβανόταν
για θέµατα όπως ασφάλεια νερού, αναθεώρηση των σχεδίων λε-
κανών απορροής κ.λπ.. 

Η Κυβέρνηση προσπαθεί συστηµατικά να παραδώσει τις δη-
µόσιες υποδοµές σε ιδιώτες, όπως έκανε µε το ΣΔΙΤ για το εξω-
τερικό υδραγωγείο της ΕΥΔΑΠ. Και αυτή τη φορά θα αποτραπεί
η προσπάθεια ιδιωτικοποίησης του νερού, δηλαδή η εκποίηση
ενός κοινού αγαθού. 

Μια άλλη διάταξη του νοµοσχεδίου αυτού αφορά στον προσει-
σµικό έλεγχο. Είναι αναγκαίος κατά προτεραιότητα για τα σχο-
λικά κτήρια, γιατί τα σχολικά κτήρια όλων των βαθµίδων και των
πανεπιστηµίων είναι γερασµένα. Ο µέσος όρος είναι πάνω από
σαράντα χρόνια ζωής. 

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη παράγει µεγάλη ανασφάλεια και τε-
ράστιες αδικίες για τη ζωή των πολιτών, καθώς και περίσσεια δια-
φθοράς και γι’ αυτό θα τιµωρηθεί στις εκλογές.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Παγκόσµια Ηµέρα Ποίησης,
αλλά και καταπολέµησης του ρατσισµού και υπεράσπισης της
δασοπονίας σήµερα. Θυµόµαστε τις επετείους συνήθως ως άλ-
λοθι. Η ποίηση, όµως, µας βοηθάει έστω και για λίγο να στοχα-
στούµε και να αισθανθούµε την ευθύνη µας για το µέλλον. 

Ας ακούσουµε την Κική Δηµουλά: «Πότε-πότε µας θυµάται το
µέλλον. Όσο µακριά κι αν βρίσκεται, όλο και κάποιο µήνυµα λα-
βαίνουµε, γραµµένο πάντα βιαστικά, γιατί διαρκώς αναχωρεί για
πιο µακριά ακόµα». 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο κ.
Καλαµατιανός. Ο κ. Σπανάκης δεν βιάζεται. Μετά θα δώσω τον
λόγο στον Αντιπρόεδρο κ. Λαµπρούλη που πρέπει να φύγει -γιατί
θα προεδρεύσει αργότερα- και µετά εσείς.

Ορίστε, κύριε Καλαµατιανέ.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ και τρεις εβδοµάδες η ελ-

ληνική κοινωνία βρίσκεται σε σοκ, ζητά απαντήσεις, ζητά την αλή-
θεια, ζητά την απόδοση ευθυνών. Μέσα σε αυτή την κατάσταση
που ένα σκοτεινό, ένα µαύρο πέπλο έχει καλύψει όλη τη χώρα,
εσείς φέρνετε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο; Συνεχίζετε ακάθεκτοι την
υλοποίηση του νεοφιλελεύθερου προγράµµατός σας, συνεχίζετε
ακάθεκτοι στη γραµµή της ιδιωτικοποίησης και του ξεπουλήµα-
τος δηµοσίων αγαθών και υπηρεσιών, στη γραµµή της ικανοποί-
ησης ρουσφετιών και στο βόλεµα «ηµετέρων».

Ήταν αποκαλυπτικές οι καταγγελίες του αποπεµφθέντος αρ-
χηγού της Αστυνοµίας που µιλούσε για κέντρα εξουσίας, για
αδιαφάνεια και αναξιοκρατία. Δεν έχουν απαντηθεί όλα αυτά. Συ-
νεχίζετε στη γραµµή της αντικοινωνικής αντίληψης, της εκποί-
ησης της δηµόσιας περιουσίας, της αγοραίας εκµετάλλευσης
κάθε δηµοσίου αγαθού µε στόχο την κερδοσκοπία. Συνεχίζετε
τις αναχρονιστικές, παρωχηµένες, αποτυχηµένες και ιδεοληπτι-
κές πολιτικές σας. Επιµένετε, όµως, σε αυτές διότι προφανώς
υλοποιούν τον στόχο της εξυπηρέτησης συµφερόντων. 

Δεν σας πτοεί τίποτα µπροστά σε αυτή τη µεθόδευση. Δεν σας
πτοούν ούτε οι αποφάσεις της δικαιοσύνης. Το 2022 είχαµε απο-
φάσεις της ολοµέλειας του Συµβουλίου της Επικρατείας που διέ-
τασσαν την επαναφορά στον δηµόσιο κρατικό έλεγχο των µετο-

χών της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΑΘ. Γιατί; Διότι το νερό είναι δηµόσιο
αγαθό. Εσείς τι κάνατε; Συµµορφωθήκατε; Όχι. 

Πρόσφατα, µέσα στο 2023, είχαµε τις αποφάσεις 7 και 8 της
Επιτροπής Συµµόρφωσης του Συµβουλίου της Επικρατείας που
αποφαίνονται ότι δεν υλοποιήσατε τη δέσµευσή σας για συµµόρ-
φωση µε τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας.

Tι κάνετε, δηλαδή; Προσπαθείτε να παραβλέψετε, να ξεπερά-
σετε, να υπονοµεύσετε, να ακυρώσετε ακόµα και τις αποφάσεις
του Συµβουλίου της Επικρατείας. Και ρωτώ: Τι άλλο πρέπει να
συµβεί σε αυτή τη χώρα για να αντιληφθείτε την αξία των δηµό-
σιων δοµών και υπηρεσιών; Τι απέδειξε η πανδηµική κρίση; Τι
απέδειξε η ενεργειακή κρίση; Τι µαθήµατα µάς έδωσαν; Τι απέ-
δειξε η πρόσφατη τραγωδία των Τεµπών; Ότι για να µπορεί ένα
σύγχρονο κράτος να προστατεύει πραγµατικά τους πολίτες του
και να αντιµετωπίζει τις αλλεπάλληλες κρίσεις είναι αναγκαίο να
διαθέτει ισχυρές δηµόσιες υποδοµές, δοµές και δίκτυα. Η ασφά-
λεια και η προστασία των πολιτών συνδέεται µε την ισχύ και την
ανθεκτικότητα του δηµόσιου τοµέα. Συνδέεται µε τη διασφάλιση
των δηµοσίων αγαθών και υπηρεσιών στην υγεία, στην παιδεία,
στην ενέργεια, στο νερό. 

Εσείς αντί να υπηρετήσετε την ενίσχυση, την αναβάθµιση και
τη βελτίωση της παροχής δηµοσίων υπηρεσιών, φορέων και αγα-
θών, ακολουθείτε τη γνωστή συνταγή της υπονόµευσης, της υπο-
βάθµισης, της απίσχνασης όλων αυτών. Και γιατί το κάνετε; Για
να συκοφαντήσετε και να ξεσηκώστε την αντίδραση των πολιτών.
Πού θέλετε να οδηγήσετε πραγµατικά τα πράγµατα; Εσείς αφή-
νετε χωρίς προσωπικό και µέσα, καταχρεώνετε τις υπηρεσίες και
τους φορείς αυτούς, έχετε µεθοδεύσει την κατάρρευση και την
πτώση τους και έρχεστε µετά και λέτε «να, το δηµόσιο δεν µπορεί
να λειτουργήσει καλά, να, οι ιδιώτες είναι ικανοί, µπορούν να κά-
νουν τη δουλειά». Δεν είναι, όµως, η πρώτη φορά που προχωράτε
σε τέτοιες µεθοδεύσεις. Έχουµε δει το έργο στον ΟΤΕ, στη ΔΕΗ,
στον ΟΣΕ και σε άλλες δηµόσιες επιχειρήσεις.

Και όλα αυτά τα κάνετε, όταν το µοντέλο της ιδιωτικοποίησης,
ειδικά του νερού, έχει αποτύχει σε πολλές ευρωπαϊκές χώρες
που πειραµατίστηκαν. Και το κάνετε αυτό, ενώ χώρες που είχαν
προχωρήσει σε ιδιωτικοποιήσεις σπεύδουν να κάνουν ξανά δη-
µόσιες τις υπηρεσίες των υδάτων, γιατί απέτυχαν και κατέρρευ-
σαν οι πειραµατισµοί µε τις ιδιωτικοποιήσεις. Ακόµα, το κάνετε
αυτό, όταν γνωρίζετε ότι οι ιδιώτες έχουν ως σκοπό το κέρδος
και όχι το δηµόσιο και κοινωνικό συµφέρον. Τέλος, το κάνετε
αυτό ενώ γνωρίζετε ότι το άνοιγµα του δρόµου στην ιδιωτικοποί-
ηση δεν οδηγεί µόνο στην αύξηση του λογαριασµού του νερού
για όλους µας, αλλά και στην αύξηση του κόστους της αγροτικής
και κτηνοτροφικής παραγωγής και των τιµών των τροφίµων και
των πρώτων υλών. Είναι βέβαιο ότι η υπαγωγή όλων αυτών των
φορέων υδροδότησης της χώρας στην αρµοδιότητα της ΡΑΕ
αποτελεί ένα ακόµα βήµα προς την ουσιαστική ιδιωτικοποίηση
του νερού, ενός κοινωνικού αγαθού ζωτικής σηµασίας για όλους
µας.

Είναι γνωστό πως η ΡΑΕ έχει ως στόχο και αρµοδιότητα τη
ρύθµιση µεταξύ ιδιωτών. Αυτό που κάνετε εσείς τώρα είναι µια
µεγάλη αντιµεταρρύθµιση. Χρησιµοποιείτε ως επιχείρηµα την ελ-
λιπή διοίκηση των τοµέων νερού και απορριµµάτων, όταν εσείς
καταργήσατε την Ειδική Γραµµατεία Υδάτων του Υπουργείου
Ενέργειας το 2019, όταν µετατρέψατε την ανακύκλωση σε φυτώ-
ριο σκανδάλων και παγώσατε τις επιδόσεις της χώρας στα απορ-
ρίµµατα, ενώ καθυστερείτε βασικές υποχρεώσεις στη διαχείριση
υδάτων έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Βεβαίως δεν µπορούµε να αναδείξουµε και να τονίσουµε ότι
είναι οπισθοδροµικές και οι ρυθµίσεις που εισάγετε για τις ενερ-
γειακές κοινότητες. Η ενεργειακή δηµοκρατία διασφαλίζει ότι η
ενεργειακή µετάβαση θα γίνει µε όρους κοινωνικής δικαιοσύνης
µε την κοινωνία σε ενεργό και όχι παθητικό ρόλο. 

Ωστόσο, η Κυβέρνησή σας εδώ και τέσσερα χρόνια στρέφεται
συνεχώς ενάντια στις ενεργειακές κοινότητες. Αναίρεσε την προ-
τεραιότητα στη χορήγηση όρων σύνδεσης, τις ενέταξε σε αντα-
γωνιστικές διαδικασίες, πάγωσε τη χρηµατοδότηση που είχε
προβλεφθεί επί ΣΥΡΙΖΑ και διευκόλυνε τον εταιρικό µετασχηµα-
τισµό αντί της ενίσχυσης του θεσµού. Στην πραγµατικότητα, αφή-
νετε τις ενεργειακές κοινότητες στον αέρα δηµιουργώντας από-
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λυτη σύγχυση και ερωτηµατικά για το µέλλον τους. Δεν τις ενι-
σχύετε, τις υπονοµεύετε.

Το νοµοσχέδιο αυτό είναι ένα από τα τελευταία σας. Η προ-
οδευτική κυβέρνηση που θα προκύψει στις εκλογές θα ανατρέψει
αυτά τα αντικοινωνικά παρωχηµένα αντιδραστικά νοµοθετήµατα.
Θα έρθει για να αποκαταστήσει τις δηµόσιες λειτουργίες µε
στόχο την προστασία του δηµοσίου συµφέροντος, την προστα-
σία του περιβάλλοντος, την προάσπιση των πολιτών και την ενί-
σχυση των καταναλωτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι ξεκάθαρο ότι απαιτούνται προοδευτικές απαντήσεις και
λύσεις για να χτίσουµε µια χώρα µε ισχυρές δηµόσιες πολιτικές,
για να µπορεί να προσφέρει ασφάλεια και προστασία στους πο-
λίτες της, να µπορεί να φροντίζει για το µέλλον, να µπορεί να
απαντά σε κρίσεις, να µπορεί να φτιάχνει και να λειτουργεί υπο-
δοµές για το δηµόσιο συµφέρον µε το βλέµµα πάντα στραµµένο
στον άνθρωπο και τις ανάγκες του.

Η ζωή µας είναι συνυφασµένη µε το νερό. Σήµερα µε τη ρύ-
πανση, την κλιµατική κρίση, την ερηµοποίηση περιοχών και την
υπερχρήση οι ανάγκες µας αυξάνονται και µόνο µε τη διασφά-
λιση του δηµόσιου χαρακτήρα των υπηρεσιών διαχείρισης µπο-
ρούµε να διασφαλίσουµε ότι το νερό είναι δικαίωµα και όχι
προνόµιο. Με τη δύναµη της κοινωνίας δεν θα σας επιτρέψουµε
την κερδοσκοπία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Σας ευχαριστώ,

κύριε Καλαµατιανέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι παρακολουθούν τη συνεδρίασή µας από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι πέντε µαθήτριες και µαθητές και τρεις εκπαι-
δευτικοί συνοδοί τους από το Δηµοτικό Σχολείο Κεφάλου της Κω. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Γεώργιος Λα-
µπρούλης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Από την πρώτη στιγµή στη συζήτηση του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου στις επιτροπές ζητήσαµε αφ’ ενός την απόσυρσή του
χαρακτηρίζοντας το νοµοσχέδιο ως αντιλαϊκό, φοροεισπρακτικό,
αντιπεριβαλλοντικό και κατασταλτικό. Το αίτηµά µας για από-
συρση το διατυπώσαµε και στη σηµερινή συνεδρίαση, γιατί το
ίδιο απαίτησαν και χιλιάδες λαού και νεολαίας στις χθεσινές κι-
νητοποιήσεις τόσο στην Αθήνα όσο και σε άλλες πόλεις εκφρά-
ζοντας την αντίθεσή τους στο νέο έγκληµα της περαιτέρω εµπο-
ρευµατοποίησης και ιδιωτικοποίησης της ύδρευσης που θα φορ-
τώσει νέους κινδύνους και περισσότερα βάρη στους εργαζόµε-
νους, δίνοντας τη δυνατότητα για κερδοφόρες µπίζνες στους
επιχειρηµατικούς οµίλους και το κράτος τους καταδικάζοντας
τον λαό να χρυσοπληρώνει το νερό και φέρνοντάς τον αντιµέ-
τωπο µε ακόµη µεγαλύτερες απειλές για διακοπές της ύδρευσης
µε αρνητικές συνέπειες στην ποιότητα του νερού και θέτοντας
σε κίνδυνο τη δηµόσια υγεία, αφού το πρόσφατο έγκληµα στα
Τέµπη απέδειξε πως στη ζυγαριά του κόστους - οφέλους η κερ-
δοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων βαραίνει περισσότερο από
την υγεία και την ασφάλεια του λαού µας.

Φυσικά το νοµοσχέδιο δεν αποτελεί κεραυνό εν αιθρία, αλλά
έρχεται σε συνέχεια της πολιτικής εµπορευµατοποίησης του
νερού που εφάρµοσαν διαδοχικά εδώ και δεκαετίες όλες οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του, ΠΑΣΟΚ, του
ΣΥΡΙΖΑ και τώρα πάλι της Νέας Δηµοκρατίας. Συνεπώς, περισ-
σεύει η πολιτική υποκρισία και τα κροκοδείλια δάκρυα όσων συ-
νέβαλαν στην υλοποίηση αυτής της κατεύθυνσης της εµπορευ-
µατοποίησης και της ιδιωτικοποίησης του νερού, όπως και όλων
των άλλων τοµέων, όπως είναι η ενέργεια, οι σιδηρόδροµοι, η
παιδεία, η υγεία και ο κατάλογος βέβαια είναι µεγάλος.

Έρχεται τώρα η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και προ-

ωθεί µε πιο γρήγορο βηµατισµό τη συνολική πολιτική της απε-
λευθέρωσης των τοµέων ύδρευσης - αποχέτευσης. Έτσι, η νέα
αρχή θα καθορίζει το πού και το πώς θα αναπτυχθούν τα δίκτυα
ύδρευσης-αποχέτευσης στη λογική κόστους-οφέλους, µε αποτέ-
λεσµα περιοχές να έχουν δίκτυα ανάλογα µε τα κέρδη που θα
έχουν οι επιχειρήσεις λόγω της ανάπτυξης που θα παρουσιάζουν
ή που θα συντελείται σε αυτές, ενώ άλλες περιοχές, εκεί όπου
ζουν εργαζόµενοι, τα λαϊκά στρώµατα, θα φτάσουν να λένε το
νερό νεράκι.

Δεύτερον, αντίστοιχα ζητήµατα - προβλήµατα θα αντιµετωπί-
ζουν και οι υπάρχουσες υποδοµές, αφού προτεραιότητα στη συ-
ντήρησή τους θα δίνεται εκεί που υπάρχουν οικονοµικά οφέλη
για τις επιχειρήσεις διαχείρισης και όχι για τις λαϊκές ανάγκες. 

Από τη µια, λοιπόν, θα κληθούµε να χρυσοπληρώνουµε την αύ-
ξηση της τιµής του νερού και από την άλλη, η ποιότητα του νερού
και οι επιπτώσεις στη δηµόσια υγεία και το περιβάλλον θα βρί-
σκονται σταθερά στη ζυγαριά κόστους - οφέλους.

Τρίτον, είναι γνωστή η απαγόρευση στους δήµους για προσλή-
ψεις του αναγκαίου προσωπικού. Τώρα µέσω του νέου φορέα,
της ΡΑΕ, θα καθορίζονται και ποιες ανάγκες θα καλύπτονται.
Έτσι, θα έχουµε γενίκευση των ελαστικών σχέσεων, µπλοκάκια,
εποχικών εργαζόµενων και άλλων, δίνοντας ένα ακόµα χτύπηµα
στη σταθερή εργασία µε όλα τα εργασιακά δικαιώµατα.

Τέταρτον, σε ό,τι αφορά την κοστολόγηση, αποτελεί σκέτη
υποκρισία, κοροϊδία και εµπαιγµό η αναφορά ως βασική αρχή της
ευρωπαϊκής πολιτικής για τα νερά, το γεγονός δηλαδή, όπως
αναφέρεται, πως το νερό -λέει- δεν είναι εµπορικό προϊόν όπως
τα άλλα. Άρα, όλα τα άλλα είναι -το λέω, για να εξηγούµαστε- δη-
λαδή ενέργεια, παιδεία, υγεία, σιδηρόδροµοι. Όλα τα υπόλοιπα
είναι εµπορεύµατα, σύµφωνα µε την οδηγία της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Παράλληλα, αποτελεί κληρονοµιά, όπως αναφέρεται,
που πρέπει να προστατεύεται και να τυγχάνει της κατάλληλης
µεταχείρισης. Την ίδια ώρα, µάλιστα, που δηλώνεται και κατα-
γράφεται αυτό, έρχεστε µέσω των προβλέψεων του νοµοσχεδίου
και δίνετε κατεύθυνση εφαρµογής της κοστολόγησης του νερού
µε κριτήριο το κέρδος και όχι τις ανάγκες του λαού για φθηνό,
δωρεάν, υγιεινό και σε επάρκεια νερό. 

Βεβαίως, περισσεύει επίσης και η υποκρισία του ΣΥΡΙΖΑ που
προσπαθεί να αθωώσει τις στρατηγικές επιλογές και την πολιτική
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και των οδηγιών της, χαρακτηρίζοντας
ιδεοληψίες ή νεοφιλελεύθερες πρακτικές και πολιτικές στη Νέα
Δηµοκρατία, ζητήµατα για τα οποία όλοι σας, όλα τα άλλα κόµ-
µατα, συµφωνείτε µε τις στρατηγικές κατευθύνσεις της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και στον τοµέα αυτό, αφού εξάλλου ο καθένας
σας -εννοώ, το ΠΑΣΟΚ, ο ΣΥΡΙΖΑ και η Νέα Δηµοκρατία- συνέ-
βαλε κατά περιόδους που διακυβέρνησε στην κατεύθυνση ενί-
σχυσης της εµπορευµατοποίησης του νερού. 

Έτσι, λοιπόν, η ΡΑΕ θα εποπτεύει τους φορείς παροχής υπη-
ρεσιών του νερού και της διαχείρισης των στερεών, υγρών απο-
βλήτων µέσα από ένα σύστηµα κοστολόγησης - τιµολόγησης και
στη συνέχεια µε συγκεκριµένες διατάξεις θα εξειδικεύει µε τον
πιο αυστηρό και πιο αποδοτικό τρόπο την παραπέρα αφαίµαξη
του λαϊκού εισοδήµατος µέσω της ανταποδοτικότητας της εί-
σπραξης των κάθε είδους τελών, εισφορών, χαρατσιών, προστί-
µων που διαχρονικά έχουν θεσπιστεί από όλες τις κυβερνήσεις. 

Συγχρόνως και στη βάση των προβλέψεων της οδηγίας της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης για την τιµολόγηση του νερού, συνδέεται η
τιµή του νερού µε την ποσότητα του διαθέσιµου για χρήση σε µια
λεκάνη απορροής, όπως και το κόστος επεξεργασίας υγρών απο-
βλήτων και άλλα. Με πρόσχηµα δε, την προστασία της ποσότη-
τας των υδατικών πόρων -στόχος της ευρωοδηγίας- προωθείται
ο έλεγχος της ζήτησης, αντί να αυξηθούν τα διαθέσιµα αποθέ-
µατα νερού. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, τι θα γίνει µε τον Αχελώο; Έστω και
αυτή η κουτσουρεµένη -να το πω έτσι- εκτροπή του άνω ρου του
Αχελώου θα φτάσει ποτέ στη Θεσσαλία; Θα γίνουν τα απαραί-
τητα έργα υποδοχής αυτών των υδάτων στην ευρύτερη λεκάνη
της Θεσσαλίας; Επίσης, γιατί δεν λειτουργεί το υδροηλεκτρικό;
Πότε θα λειτουργήσει το υδροηλεκτρικό εργοστάσιο παραγωγής
ενέργειας, το οποίο ρηµάζει εδώ και χρόνια; 

Και εδώ υπάρχει και η εξής βασική παράµετρος, απόρροια

9366 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ακριβώς της πολιτικής της Ευρωπαϊκής Ένωσης που όλοι σας
στηρίζετε. Υπάρχει, δηλαδή, η αντιπαράθεση στην προτεραι-
ότητα χρήσης του νερού για ύδρευση, µε τις χρήσεις του νερού
στην παραγωγή. Μιλάµε, δηλαδή, για την αγροτική παραγωγή
στον κλάδο των τροφίµων, δηλαδή σε κλάδους εξίσου απαραί-
τητους για την κάλυψη κοινωνικών αναγκών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Έτσι, κάτω από τον µανδύα της προστασίας του υδάτινου πε-

ριβάλλοντος και την απειλή από την κλιµατική αλλαγή, µεθοδεύε-
ται η αυξηµένη τιµολόγηση του νερού ιδιαίτερα στον αγροτικό
τοµέα µέσω της άρδευσης, πέραν της κατανάλωσης στα αστικά
κέντρα, γεγονός που θα επιβαρύνει το ήδη τεράστιο κόστος πα-
ραγωγής αγροτικών προϊόντων, σφίγγοντας ακόµα περισσότερο
τη θηλιά γύρω από τον λαιµό των βιοπαλαιστών αγροτών. 

Να, λοιπόν, γιατί ως κόµµα το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος
θεωρεί ότι είναι απαραίτητο να δυναµώσει η πάλη για συνολική
ανατροπή της πολιτικής εµπορευµατοποίησης του νερού, να ξε-
ριζωθεί ο ανταγωνισµός των χρήσεων και της αξιοποίησής του
µε γνώµονα το κέρδος τόσο από ιδιωτικούς οµίλους, όσο και από
επιχειρήσεις και συµπράξεις δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Πρέ-
πει να διεκδικηθεί φθηνό και ποιοτικό νερό και άµεση µείωση
όλων των τιµολογίων, κυρίως σε άνεργους, χαµηλόµισθους, χα-
µηλοσυνταξιούχους, µαζί µε µία ελάχιστη εγγυηµένη ποσότητα
για την αξιοπρεπή διαβίωση.

Στην κατεύθυνση αυτή χρειάζεται να ενισχυθεί ο αγώνας για
πλήρη και σταθερή εργασία για το σύνολο του κλάδου, µε ουσια-
στικές αυξήσεις µισθών, προσλήψεις, χωρίς την παρουσία εργο-
λάβων. Πρέπει να καταργηθεί το νοµοθετικό πλαίσιο της κοινο-
τικής οδηγίας 60/2000 για το νερό και της επιχειρηµατικής δρα-
στηριότητας, ώστε η διαχείριση των υδάτινων πόρων που αφο-
ρούν την έρευνα, την προστασία και τη διασφάλιση της υδατικής
επάρκειας σε κάθε διαµέρισµα να γίνεται µε αποκλειστική ευθύνη
του κράτους.

Γι’ αυτό, σήµερα απαιτείται µια ριζικά διαφορετική οργάνωση
της οικονοµίας, µε τις υποδοµές και τους υδάτινους πόρους να
αποτελούν κοινωνική ιδιοκτησία, µε κεντρικό σχεδιασµό της πα-
ραγωγής και ενιαίο φορέα διαχείρισης όλων των υποδοµών.
Έτσι, όλα τα κοινωνικά αγαθά, ανάµεσά τους και το νερό, θα είναι
κατοχυρωµένα και θα διασφαλίζεται η συνδυασµένη ικανοποίηση
των κοινωνικών λαϊκών αναγκών. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ σας ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Τον λόγο θα δώσω τώρα στον κ. Σπανάκη Βασίλη.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου εκφράζοντας τα ειλικρινή

µου συλλυπητήρια στους συγγενείς των θυµάτων της τραγωδίας
των Τεµπών. Είµαστε όλοι συγκλονισµένοι, είµαστε όλοι θυµωµέ-
νοι, είµαστε συντετριµµένοι από αυτή την τραγωδία. Φυσικά,
αυτή η τραγωδία στα Τέµπη δεν προσφέρεται ούτε για πολιτική
ούτε για κοµµατική αντιπαράθεση. Είµαστε, όµως, και αποφασι-
σµένοι να προχωρήσουµε στις απαραίτητες τοµές που χρειάζεται
το κράτος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο που συζητάµε
σήµερα είναι µια νοµοθετική πρωτοβουλία που ξεκαθαρίζει το
τοπίο στη διαχείριση των υδάτων και των αποβλήτων και επιλύει
θέµατα χωροταξίας, θέτοντας κανόνες για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος. Δίνονται σηµαντικές λύσεις σε διαχρονικά ζητή-
µατα, σε διαχρονικά προβλήµατα τα οποία σχετίζονται µε την
αγορά ενέργειας και τη συµµετοχή των ΑΠΕ στο ενεργειακό µεί-
γµα της χώρας. 

Η κεντρική πρόταση του νοµοσχεδίου αποτελεί την αλλαγή του
µοντέλου διοίκησης µέσα από τη µετονοµασία της συγκεκριµέ-
νης ρυθµιστικής αρχής σε «Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέρ-
γειας και Υδάτων» και την υπαγωγή σε αυτή των υπηρεσιών τους.
Στόχος είναι να υπάρξει ένα πλαίσιο λειτουργίας περισσότερο
αποτελεσµατικό και επαρκές από το σηµερινό που προβλέπει τον

έλεγχο των υπηρεσιών ύδατος από έξι διαφορετικά Υπουργεία.
Αυτή τη στιγµή υπάρχουν περίπου διακόσιοι ενενήντα πέντε φο-
ρείς παροχής ύδατος. Μόλις το 38% αναρτά τα στοιχεία που
οφείλει και δεν γνωρίζουµε καν αν µετρούν συστηµατικά την ποι-
ότητα του νερού που παρέχουν στους πολίτες. Σύµφωνα µε στοι-
χεία που δηλώνουν οι ίδιες οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης
και αποχέτευσης, έχουν απώλειες µέχρι και 62%. Υπάρχουν, δη-
λαδή, δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης που
χρεώνουν ακόµη και δύο φορές πιο ακριβά το νερό στους δηµό-
τες τους µε βάση τα στοιχεία που εκείνες αναφέρουν.

Με τις προτεινόµενες ρυθµίσεις θα έχουµε ένα πλαίσιο λει-
τουργίας περισσότερο αποτελεσµατικό και επαρκές από το ση-
µερινό που προβλέπει τον έλεγχο των υπηρεσιών ύδατος από έξι
Υπουργεία, όπως είπα προηγουµένως. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να τονίσω, διότι πολλά ακούστηκαν σε
αυτή την Αίθουσα, ότι η ρητορική περί ιδιωτικοποίησης του νερού
δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Το νερό είναι δη-
µόσιο αγαθό και τέτοιο θα παραµείνει. Ξεκαθαρίζω ότι µε τις προ-
τεινόµενες ρυθµίσεις θωρακίζεται ένα δηµόσιο αγαθό. Με το
νοµοσχέδιο αυτό αντιµετωπίζονται όλα αυτά τα ζητήµατα και κυ-
ρίως ο έλεγχος της ποιότητας του νερού, των διαδικασιών και
έχοντας πάντα ως στόχο τη µεγιστοποίηση του οφέλους για τον
καταναλωτή. 

Θέλουµε καλύτερη διαχείριση και προστασία των υδάτων και
όλα αυτά επιτυγχάνονται µέσα από τη λογοδοσία των φορέων
παροχής ύδατος και διαχείρισης αποβλήτων και τον έλεγχο των
πολιτικών τους, όχι της τιµολογιακής πολιτικής, όπως ανέφερε
χθες ο Υπουργός από το Βήµα αυτό.

Στο Β’ Μέρος του νοµοσχεδίου έχουµε πολύ σηµαντικές ρυθ-
µίσεις για την προώθηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας στο
ενεργειακό µείγµα της χώρας, αλλά και τη γενικότερη συµµετοχή
των πολιτών σε αυτή τη διαδικασία, µε πλήθος ωφελειών που
προκύπτουν για τους ίδιους, αλλά και για τη χώρα. Περιλαµβά-
νονται ρυθµίσεις για τον εκσυγχρονισµό της νοµοθεσίας, για τη
χρήση και παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές και έχουµε την ενσωµάτωση των ευρωπαϊκών οδηγιών
2001 του 2018 και 944 του 2019. 

Στην προσπάθεια αυτή σηµαντικά είναι δύο εργαλεία: Οι κοι-
νότητες ανανεώσιµης ενέργειας και οι ενεργειακές κοινότητες
των πολιτών. Αντιµετωπίζεται µια σειρά ζητηµάτων για τη διαχεί-
ριση της ενεργειακής κρίσης, την ενίσχυση της αγοράς ηλεκτρι-
κής ενέργειας, καθώς και την άµεση και ταχύτερη υλοποίηση
σταθµών ηλεκτρικής ενέργειας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι η στάση της Αντιπο-
λίτευσης σ’ αυτό το νοµοσχέδιο έχει να κάνει πιο πολύ µε το ότι
βρισκόµαστε λίγες εβδοµάδες πριν τις επόµενες εκλογές παρά
µε την ουσία του νοµοσχεδίου, διότι η ουσία του νοµοσχεδίου
επιλύει σηµαντικά διαχρονικά προβλήµατα που υπάρχουν.
Άκουσα σ’ αυτή την Αίθουσα πολλές εισηγήσεις συναδέλφων της
Αντιπολίτευσης. Εγώ νέος Βουλευτής είµαι, αλλά όταν το 2016
ακούγαµε για ενενήντα εννιά χρόνια για το Υπερταµείο και τη δη-
µόσια περιουσία, όταν εσείς η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το ψήφιζε,
σήµερα που έρχεται το Υπουργείο και λέει «φτιάχνω µία δηµόσια,
ανεξάρτητη αρχή» έρχεστε εσείς και λέτε «το καταψηφίζουµε
διότι ιδιωτικοποιείται το νερό». Ποια; Η δηµόσια ρυθµιστική αρχή
ενέργειας, µε ξεκάθαρες διατάξεις του τρόπου λειτουργίας του
συµβουλίου, των διαδικασιών, της εποπτείας της λειτουργίας;
Και έρχεστε εσείς οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ κυρίως και λέτε ότι
εµείς πάµε σε µια ιδιωτικοποίηση, όταν εσείς το 2016 τον Μάιο -
δείτε σειρά άρθρων-. µιλάγατε για το Υπερταµείο, για τα ενενή-
ντα εννιά χρόνια και λέγατε «Τι κάνουµε; Μία ανώνυµη εταιρεία.
Και γιατί βάζουµε το ενενήντα εννιά χρόνια; Γιατί δεν θέλαµε να
πάµε σε µία διάρκεια είκοσι - τριάντα ετών. Πάµε όπως είναι µια
ανώνυµη εταιρεία, ενενήντα εννιά έτη». Τότε µας µίλαγε ο κ. Τσα-
καλώτος για τις πατάτες τηγανητές που έχει φάει, σήµερα ο κ.
Νικόλαος Φίλης µάς µιλάει για το ελβετικό τυρί µε τις τρύπες, την
ουσία όµως τη χάνετε. 

Και η ουσία ποια είναι; Ότι σήµερα η Κυβέρνηση συνεχίζει
λίγες εβδοµάδες πριν τις εθνικές εκλογές να επιλύει σοβαρά ζη-
τήµατα. Εάν, όµως, εσείς, που αύριο θα πάτε στην περιφέρεια
και θα διεκδικήσετε την ψήφο των συµπολιτών µας, πιστεύετε ότι
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οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης και αποχέτευσης δεν χρει-
άζονται ενίσχυση, δεν χρειάζονται συντονισµό, δεν χρειάζεται
αυτή τη στιγµή ο πολίτης να έχει µια ανεξάρτητη αρχή που να
µπορεί να εκφράζει την άποψή του, τον προβληµατισµό του και
τα παράπονά του ή πιστεύετε ότι οι δηµόσιες επιχειρήσεις ύδρευ-
σης και αποχέτευσης λειτουργούν σε ολόκληρη την Ελλάδα άρι-
στα, τότε να το πείτε σ’ αυτή την Αίθουσα. Διότι όταν θα πάµε
αύριο στο πεζοδρόµιο, να ξέρουµε τι θα λέµε σε αυτή την περί-
πτωση.

Να πω όµως ότι σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο ψηφίζουµε και
τροπολογίες που αφορούν την πρόληψη. Άκουσα τον κ. Καστα-
νίδη να προτείνει τον προληπτικό έλεγχο, τον αντισεισµικό κ.λπ..
Φυσικά και η Κυβέρνησή µας φέρνει σειρά διατάξεων στα θέµατα
της πρόληψης, στα θέµατα της ασφάλειας και όταν οι προτάσεις
της Αντιπολίτευσης έχουν κι έναν προτασιακό χαρακτήρα φυσικά
και τα οικεία Υπουργεία, συγκεκριµένα το Υπουργείο Περιβάλλο-
ντος σήµερα, τις ακούνε, τις αφουγκράζονται. Αλλά χαίροµαι
διότι σ’ αυτή την Αίθουσα τα τελευταία τέσσερα χρόνια έχει συµ-
βεί το εξής: ‘Εχουµε µια Κυβέρνηση που φέρνει διατάξεις και µια
Αντιπολίτευση που αντί να έρθει πριν από τις διατάξεις της Κυ-
βέρνησης, έρχεται µετά, εκ των υστέρων να ασκήσει κριτική.
Αυτό σηµαίνει ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει
ακόµη να δώσει πολλά στην ελληνική κοινωνία, έχει όραµα, έχει
πρόγραµµα, έχει πρόταση και νοµίζω ότι οι Έλληνες πολίτες στις
επόµενες εκλογές θα εµπιστευτούν ξανά την Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ. Κλέων Γρηγοριά-
δης.

Κύριε Γρηγοριάδη, ο χρόνος σας είναι ο µισός, αλλά πάντοτε
υπάρχει µία ανοχή στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους όταν
µιλούν το ½ του χρόνου τους. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, αγαπητέ Πρό-

εδρε.
Ευχαριστώ ιδιαιτέρως τον κύριο που καθάρισε το Βήµα, ενώ

δεν όφειλε, καθώς δεν είναι υγειονοµικός. Ξεκινώ αµέσως καθώς
ο χρόνος µου είναι περιορισµένος.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,
είναι ενδεικτικό της βαθύτατης ενοχής που νιώθει -και πολύ καλά
κάνει- το µνηµονιακό πολιτικό σύστηµα της πατρίδας µας για το
πολιτικό έγκληµα που έλαβε χώρα στα Τέµπη πριν από είκοσι µία
ηµέρες, που σήµερα, είκοσι µία ολόκληρες µέρες µετά, τόσο ο
Πρόεδρος της Κυβέρνησης, ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσο-
τάκης, όσο και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης κ.
Αλέξης Τσίπρας, δεν έχουν τολµήσει ακόµα να πατήσουν το πόδι
τους στη Βουλή των Ελλήνων, η οποία -ειρήσθω εν παρόδω, ελ-
ληνικέ λαέ, για να µην κοροϊδεύεσαι- συνεδριάζει αυτές τις τρεις
βδοµάδες τουλάχιστον σε τρεις Ολοµέλειες την εβδοµάδα.

Θα µου πείτε: Και τι να έρθουν να πουν; Ο µεν Πρωθυπουργός
να πει αυτό που είπε στο τελευταίο του διάγγελµα, ότι είναι ζή-
τηµα έξι µηνών το σύστηµα αυτόµατης αποφυγής σύγκρουσης
να τοποθετηθεί σε όλο το δίκτυο του ΟΣΕ; Τότε γιατί δεν το
έκανε τέσσερα χρόνια; Τι να µας πείτε, κύριε Μητσοτάκη; Αν σε
έξι µήνες µπορείτε να το κάνετε, είναι εγκληµατική η συµπερι-
φορά σας να µην το έχετε κάνει τέσσερα χρόνια. 

Ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τι να έρθει να πει;
Ότι το 2016 -αν δεν απατώµαι-, πρώτη φορά αριστερή κυβέρ-
νηση, έκοψε τον ΟΣΕ στα δύο; Χάρισε σε µια πτωχευµένη κρα-
τική ιταλική εταιρεία τον µισό, µε τίµηµα 45 εκατοµµύρια, ενώ
στην ίδια σύµβαση που τον χάριζε 45 εκατοµµύρια υπήρχε ο
όρος η Ελλάδα µας, η χώρα, να δίνει για τα επόµενα πέντε χρόνια
55 εκατοµµύρια σε αυτούς που τον κλέψανε; Τι να έρθει να πει ο
ένας και τι να αντικρούσει ο άλλος; Και -επαναλαµβάνω- δεν ντρέ-
πεται κανείς από το πολιτικό σύστηµα που πενήντα επτά νεκρούς
και είκοσι µία µέρες µετά δεν τολµάει να πατήσει το πόδι του ο
Πρωθυπουργός και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
της χώρας. Είναι ντροπή τους και το ξέρουν, γι’ αυτό δεν έρχο-
νται. 

Θα µου πείτε: Σήµερα συζητάµε για το νερό. Τι να µας πουν
για το νερό; Να έρθει ο κ. Μητσοτάκης; Δεν ήρθε ούτε για το
νερό. Γιατί αν ερχόταν θα έπρεπε, κύριε Πρόεδρε, να πει τι; Ότι
είµαστε πολύ σπάταλοι -αυτό το επιχείρηµα-, γιατί το νερό είναι
πολύ φτηνό και πρέπει να το ακριβύνουµε, να το ιδιωτικοποι-
ήσουµε να ακριβύνει για να µην το σπαταλάµε; Να κρύψει δη-
λαδή ότι το νερό δεν σπαταλιέται γιατί είναι φτηνό, αλλά γιατί
µετά από δεκατρία χρόνια µνηµονίων δεν υπάρχει µέρος που να
µην έχει διαρροή το σύστηµα της ΕΥΔΑΠ σε όλη την επικράτεια,
γιατί δεν υπάρχει τεχνικός που να µπορεί να βουλώνει τις διαρ-
ροές, γιατί δεν υπάρχουν χρήµατα για να αγοραστούν ανταλλα-
κτικά για να κλείσουν οι σωλήνες που έχουν σπάσει;

Ή µήπως να έρθει ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
να πει τι; Ότι είναι ο ίδιος που το 2016 παρέδωσε το δηµόσιο
νερό µας στο Υπερταµείο; Γιατί ξέρετε, αγαπητοί πρώην σύντρο-
φοι και νυν φίλοι, εκτός από τις αυταπάτες που µπορεί να έχει
κανείς ότι µπορεί να απελευθερώσει τη χώρα του από τα µνηµό-
νια, υπάρχουν και χειρότερες για µας στο ΜέΡΑ25 αυταπάτες,
που είναι οι αυταπάτες που έχει κανείς ότι µπορεί να προστατεύ-
σει τον λαό του από φονικά ατυχήµατα παίρνοντας συρµούς
τριάντα πέντε χρόνων -αυτό έχει συνεισφέρει η κρατική χρεοκο-
πηµένη ιταλική εταιρεία στη χώρα!- και βάζοντας σταθµάρχες οι
οποίοι είναι ανεκπαίδευτοι, σε ένα δίκτυο που έχει να αλλάξει
ράγες δεκατρία χρόνια. Αυτές για το ΜέΡΑ25 είναι χειρότερες,
γιατί είναι απολύτως δολοφονικές αυταπάτες. 

Το περασµένο Σάββατο στις 18 του Μάρτη, κύριοι Υπουργοί
που µιλάτε στα τηλέφωνα -και δεν είναι καθόλου κόσµιο να µιλάτε
στα τηλέφωνα µέσα στην Ολοµέλεια της Βουλής των Ελλήνων-,
δεκαοκτώ µόλις µέρες µετά το πολιτικό έγκληµα των τριών µνη-
µονιακών σας κοµµάτων στα Τέµπη, ο εκτελών χρέη Πρωθυπουρ-
γού, που είναι παράλληλα και ανώνυµη εταιρεία, ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, τι έκανε; Τόλµησε επιτέλους -εδώ δεν κοτάει να πα-
τήσει- την πρώτη του δηµόσια εµφάνιση στο Μαρούσι. Αν και η
προσωπική του ασφάλεια, κύριοι Υπουργοί, είχε φροντίσει να
είναι απόλυτα ελεγχόµενο το περιβάλλον, ωστόσο δεν απέφυγε
τη λαϊκή αγανάκτηση. Μια κυρία άρχισε να ουρλιάζει τη γνωστή
ρήση για τον Πρωθυπουργό σας. Εν ριπή οφθαλµού βέβαια την
τσουβάλιασαν και την εξαφάνισαν σηκωτή οι παρατρεχάµενοι
του Πρωθυπουργού σας. 

Στη συνέχεια -ακούστε το, να φρίξετε για τον Πρωθυπουργό
µας- απευθυνόµενος σε µεταφερόµενους οπαδούς του, τους
είπε επί λέξει τα εξής.

«Ξέρω ότι το κλίµα στην ελληνική κοινωνία τις τελευταίες εβδο-
µάδες είναι πολύ βαρύ και ξέρω ότι είµαστε όλοι µας στενοχω-
ρηµένοι», πολύ στενοχωρηµένος ο Πρωθυπουργός σας, «θυµω-
µένοι, οργισµένοι γι’ αυτό το τραγικό ατύχηµα το οποίο στοίχισε
τη ζωή σε πενήντα έξι…», είπε ο Πρωθυπουργός σου, ελληνικέ
λαέ, υπάρχει βίντεο, «συµπολίτες µας, ανάµεσά τους πολλά νέα
παιδιά και ξέρω, ξέρω πολύ καλά, φίλες και φίλοι, ότι καλύτερη
δικαίωση για τη θυσία αυτών των παιδιών είναι να εξασφαλίσουµε
ότι αυτό που έγινε στα Τέµπη δεν θα ξαναγίνει ποτέ στη χώρα
µας». 

Αυτά ακριβώς είπε ο Πρωθυπουργός, υιοθετώντας έτσι πλή-
ρως την επιχειρηµατολογία Πορτοσάλτε - Τσίµα, ξέρετε, περί θυ-
σιών, Ιφιγενειών και λοιπών συζύγων πρωτοµαστόρων, επιβεβα-
ιώνοντας παράλληλα έτσι σαφώς ότι και ο ίδιος ως Πρωθυπουρ-
γός, όπως και οι δύο προαναφερθέντες δηµοσιογράφοι, δεν είναι
στην πραγµατικότητα, ελληνικέ λαέ, τίποτε άλλο παρά υπάλληλοι
εφοπλιστών. Αυτό είναι ο Πρωθυπουργός. Αυτό είναι αυτού του
είδους οι δηµοσιογράφοι.

Και είναι ενδεικτικό το κατά πόσο ο Κυριάκος Μητσοτάκης
πραγµατικά ήξερε αυτά τα τρία πράγµατα που µας διαβεβαίωσε,
κύριε Πρόεδρε, ότι τα ξέρει πολύ καλά. Ενδεικτικό είναι το γεγο-
νός ότι στο πρώτο µόλις «ξέρω» του µετρά τους νεκρούς των Τε-
µπών, ελληνικέ λαέ, και τους βρίσκει πενήντα έξι. Τίποτα δεν ξέ-
ρετε, κύριε Μητσοτάκη. Δεκαοκτώ µόλις ηµέρες µετά το πολιτικό
σας έγκληµα δεν θυµάστε καν και είναι κρίµα ότι στα Τέµπη είναι
πενήντα επτά και όχι πενήντα έξι. Ντροπή σας!

Και δεν θυµάστε τον ακριβή αριθµό τους που εµείς οι υπόλοι-
ποι Έλληνες, ειρήσθω εν παρόδω, δεν θα ξεχάσουµε µέχρι να
φύγει η ψυχή από το σώµα µας, θα τους θυµόµαστε µέχρι να πε-
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θάνουµε. Γιατί δεν τους θυµάστε; Γιατί στην πραγµατικότητα για
το άθλιο πολιτικό σύστηµα που εκπροσωπείτε, αλλά και για εσάς
προσωπικά, οι πενήντα επτά νεκροί µας στα Τέµπη δεν είναι παρά
µια κακοτοπιά στη σταδιοδροµία σας, µια άτυχη στιγµή που ανα-
τρέπει τα πολιτικά εφήµερα σχεδιάκια σας, ένα αµιγώς µνηµο-
νιακό έγκληµα που εµφανώς θεωρείτε ότι είχατε απλώς την
ατυχία να σκάσει στα χέρια σας και για το οποίο, όπως µας δη-
λώσατε στο τελευταίο διάγγελµα, ο µόνος πραγµατικός υπεύθυ-
νος είναι ο συνδικαλισµός. Αυτό δεν είπατε;

Οι άνθρωποι που καταστράφηκαν από αυτό στην πραγµατικό-
τητα, κύριε Μητσοτάκη, ούτε σας αφορούν ούτε τους ξέρετε και
το κυριότερο, δεν έχετε µάθει τίποτε απολύτως από την τραγική
τους απώλεια. Απόδειξη τρανή ότι δεν µάθατε το παραµικρό είναι
η πρωτοφανής κλιµάκωση της βίας και της καταστολής στην αντι-
µετώπιση της εντελώς ακηδεµόνευτης έκφρασης της δικαιότα-
της αγανάκτησης του λαού µας. Χτυπάτε συστηµατικά, χτυπάτε
µε δολοφονική µανία αδιακρίτως πολίτες που συµµετέχουν στις
συγκεντρώσεις διαµαρτυρίας, που γίνονται κάθε τρεις µέρες
στην επικράτειά µας και το πλήθος των οποίων είναι τεράστιο. 

Γερανοί του κ. Θεοδωρικάκου σας χτυπάνε πολίτες µε εξήντα
χιλιόµετρα την ώρα. ΜΑΤ του κ. Θεοδωρικάκου σας επιτίθενται
συστηµατικά σε µπλοκ πολιτών που συµµετέχουν στις πορείες
ειρηνικά, δεν έχουν κάνει την παραµικρή επιθετική κίνηση ενα-
ντίον κανενός και περιφρουρούν οι δόλιοι τα µπλοκ τους µε αλυ-
σίδες ανθρώπων που ενώνουν τα χέρια τους.

Αυτά που θα περιγράψω και που λέω τόση ώρα τα ξέρει και τα
έχει δει όλος ο ελληνικός λαός, καθώς πια ούτε η αιχµάλωτη ΕΡΤ
των µνηµονίων σας ούτε τα παρασιτικά κανάλια των εφοπλιστών
σας δεν έχουν τολµήσει να αποκρύψουν τις εικόνες, γιατί θα τους
λιντσάρει ο λαός.

Αν δεν το θυµάστε, κύριε Μητσοτάκη, βεβαίως η κλιµάκωση
είναι ότι πια χτυπάτε φωτορεπόρτερ και δηµοσιογράφους. Γιατί
χτυπάτε, κύριε Μητσοτάκη, φωτορεπόρτερ και δηµοσιογράφους;
Γιατί θέλουν να ασκήσουν το δικαίωµά τους που απορρέει από
το Σύνταγµα. Ποιο είναι αυτό; Η ελευθερία της ενηµέρωσης,
κύριε Μητσοτάκη, να ενηµερώσουν τον λαό για τις συγκεντρώ-
σεις που θέλετε να αποκρύψετε και είναι τεράστιες. Είναι απολύ-
τως νόµιµα οι φωτορεπόρτερ που χτυπάτε και οι δηµοσιογράφοι
εκεί και όποιος πραιτοριανός σας τους χτυπάει είναι απολύτως
παράνοµος, αφού χτυπάει ανθρώπους που κάνουν νόµιµα τη
δουλειά τους εκεί.

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ ακόµη τρία λεπτά, αν µπορείτε
να µου τα επιτρέψετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τρία είναι πολλά,
αλλά….

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, γιατί έχουµε αµοι-
βαία συµπάθεια.

Αναφέρω τα εξής. Καταθέτω αυτή τη στιγµή, κύριε Πρόεδρε,
τρεις φωτογραφίες. Είναι οι τρεις φωτογραφίες -να τις δει ο ελ-
ληνικός λαός- του Κωνσταντίνου Ζήλου, φωτορεπόρτερ, µέλους
της Ένωσης Φωτογράφων Ελλάδος. Ο κ. Ζήλος στις 7 Μάρτη,
στη δεύτερη συγκέντρωση, χτυπήθηκε στην κοιλιά µε ευθεία
βολή κρότου - λάµψης. Μη µε κοιτάτε έτσι. Δείτε το, δείτε τι δεί-
χνω. Έχει τρύπα στην κοιλιά του διαµέτρου πέντε εκατοστών.
Έχει στο µπουφάν και τη µπλούζα του τρύπες διαµέτρου είκοσι
εκατοστών, έγκαυµα περιµέτρου είκοσι εκατοστών το τραύµα
της κοιλιάς του.

Τα καταθέτω αυτή τη στιγµή. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κλέων Γρηγοριάδης καταθέ-

τει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες φωτογραφίες, οι οποίες
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αν συνεχίζετε να µε κοιτάτε, αλλά κάνετε ότι δεν βλέπετε, ίσως
σας βοηθήσει η προχθεσινή καταγγελία της Ένωσης Φωτογρά-
φων Ελλάδας µε τίτλο: «Η ελπίδα µας θα πεθάνει τελευταία». Δια-
βάζω µόνο το τέλος της: «Είναι η πολλοστή φορά…» -λέει η ανα-
κοίνωση- «…που κλείνουµε µία καταγγελία µε τη φράση «ας είναι
η τελευταία φορά». Όµως, σήµερα δεν φτάνει πια αυτό. Σήµερα
θα στείλουµε ένα µήνυµα στην πολιτική ηγεσία». Εσάς ακριβώς
εννοούν, κύριε Μητσοτάκη. 

Και λέει ότι «αν δεν αποδοθούν ευθύνες και δεν πέσουν ποινές,

θα αντιµετωπίσουµε την κατάσταση µε άλλο τρόπο». Και συνεχί-
ζει: «Για να είµαστε εντός πλαισίου, ο συνάδελφός µας Γιάννης
Λιάκος…» -δεύτερος συνάδελφός τους, τι σύµπτωση!- «...ο
οποίος υπέστη προχθές…» -στην τελευταία συγκέντρωση- «…
σύµφωνα µε τη διάγνωση του ιατρικού επιτελείου του δηµόσιου
νοσοκοµείου του τµήµατος ΩΡΛ «Παµακάριστος», εισήχθη για
εξετάσεις». Η διάγνωση, κάκωση ακουστικού νεύρου τυµπάνου.
Ο φωτορεπόρτερ υποβλήθηκε σε ακοόγραµµα, µε διάγνωση την
απώλεια ακοής. Ήταν κουφός για πέντε ηµέρες. Του χορηγήθηκε
θεραπευτική αγωγή και βλέπουµε. Βεβαίως, διαθέτει και δεύτερο
τύµπανο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Γρηγοριά-
δη, ολοκληρώστε. Έχετε πάει σχεδόν σε διπλάσιο χρόνο. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Τελειώνω αµέσως.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και εσύ κυρίως,

θέλω να πιστεύω, ελληνικέ λαέ, αντιλαµβάνεστε ότι η κατάσταση
στις δυνάµεις καταστολής του κ. Μητσοτάκη είναι απολύτως ανε-
ξέλεγκτη. Μετράµε ήδη πενήντα επτά συνανθρώπους µας νε-
κρούς από την κατά συρροή εγκληµατική αµέλεια και τη µανία
των ιδιωτικοποιήσεών σας των κυβερνήσεων του µνηµονιακού
µπλοκ. Δεν χρειάζεται άλλο αίµα, κύριε Μητσοτάκη. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Τσα-

καλώτο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Γρηγοριάδης

-ίσως δεν το ξέρει και άρα δεν υπάρχει κάποια µορφή στο πρό-
σωπό του- είπε δύο-τρεις φορές ότι ο κ. Τσίπρας δεν ήρθε εδώ
πέρα να συζητήσει, ενώ έπρεπε. 

Για τα Πρακτικά, το σχέδιο ήταν να µιλήσει. Είχε, όµως, µια δυ-
σάρεστη εξέλιξη, που κατέληξε σε πένθος και γι’ αυτό δεν µπό-
ρεσε να έρθει. Το αναφέρω απλώς επειδή ειπώθηκε. Προφανώς
δεν το ήξερε ο κ. Γρηγοριάδης και δεν υπάρχει καµµία µοµφή γι’
αυτό. Απλώς ήθελα να καταγραφεί ότι γι’ αυτό τον λόγο δεν µπό-
ρεσε να µιλήσει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα κι εγώ τον
λόγο για τριάντα δευτερόλεπτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Γρη-
γοριάδη. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Θέλω να πω µόνο το εξής. Ασφαλώς
και δεν ήξερα ότι υπήρξε θέµα απώλειας. Το σέβοµαι απόλυτα. 

Θα µου επιτρέψετε, αγαπητέ συνάδελφε που εκπροσωπείτε
τον ΣΥΡΙΖΑ, να πω ότι µίλησα για είκοσι µία ηµέρες και περίπου
εννέα συνεδριάσεις της Ολοµέλειας της Βουλής. Θα πρέπει, αν
θέλετε να το συνεχίσετε, να πείτε πότε συνέβη η απώλεια, αν η
απώλεια συνέβη πριν από είκοσι µία ηµέρες. Δεν µπορούµε να
κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα, γιατί δεν κοροϊδευόµαστε µεταξύ
µας, κοροϊδεύουµε τον ελληνικό λαό. Αυτό είναι το πρόβληµα.
Είκοσι µία µέρες πέρασαν. Δεν µπορεί να κρυβόµαστε πίσω από
τέτοια πράγµατα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Προεδρείο εκ-

φράζει τα συλλυπητήρια για την απώλεια της πεθεράς - µητέρας
στην ουσία- του κυρίου Προέδρου. 

ΚΛΕΩΝ ΓΡΗΓΟΡΙΑΔΗΣ: Και εγώ εκφράζω τα συλλυπητήριά
µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο
Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Αµυράς.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, βλέπω ότι πάτε λίγο να τσακωθείτε ΣΥΡΙΖΑ µε
ΜέΡΑ25, αλλά πολύ απαλά και µε το «γάντι». Ίσως κάτι δείχνει
αυτό; Δεν ξέρω, µπορεί να µη δείχνει και τίποτα. Σωστά, κύριε
Γρηγοριάδη; 

Έρχοµαι τώρα να πω το εξής. Το παρόν σχέδιο νόµου είναι
στην ουσία ένα φιλοπεριβαλλοντικό νοµοσχέδιο και εντάσσεται
στην προσπάθεια που έχουµε κάνει τα τελευταία τέσσερα χρόνια
µελετώντας, σχεδιάζοντας, υλοποιώντας και εφαρµόζοντας φι-
λοπεριβαλλοντικές µεταρρυθµίσεις, οι οποίες είχαν να γίνουν για
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δεκαετίες σε αυτή τη χώρα: Η στροφή στις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, η ηλεκτροκίνηση, ο πρώτος εθνικός κλιµατικός νόµος
της χώρας, η ολοκλήρωση των δασικών χαρτών. 

Η Ελλάδα ήταν δυστυχώς µοναδική χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση που δεν διέθετε δασικούς χάρτες. Έπρεπε να περιµέ-
νουµε διακόσια χρόνια από τότε που συνεστήθη το ελληνικό κρά-
τος για να φτάσουµε σήµερα, µε Κυβέρνηση Μητσοτάκη, να
έχουµε κυρωµένους, ασφαλείς και αδιάβλητους δασικούς χάρτες
περίπου για το 95% της επικρατείας. 

Είναι επίσης και η τεράστια µεταρρύθµιση που κάναµε πέρυσι
και συνεχίζουµε και φέτος και θα συνεχίσουµε και τα επόµενα
χρόνια µε το πρόγραµµα «ANTINERO», δηλαδή τον προληπτικό
καθαρισµό των δασών, µε διάνοιξη δασικών δρόµων, µε διάνοιξη
αντιπυρικών ζωνών σε διάφορα ευαίσθητα και κρίσιµα δασικά οι-
κοσυστήµατα. 

Έχουµε το Εθνικό Σχέδιο Αναδασώσεων, όπου έχουµε ξεκινή-
σει ήδη τις προκαταρκτικές εργασίες, ώστε από την επόµενη φυ-
τευτική περίοδο να ξεκινήσουµε µαζικά να φυτεύουµε έως τα
επόµενα τρία χρόνια είκοσι εκατοµµύρια δέντρα πλατύφυλλα,
αείφυλλα, ενδηµικά όλα, της πατρίδας µας. 

Για την προστασία της βιοποικιλότητας έχουµε άλλες µεγάλες
µεταρρυθµίσεις. Έχουµε τα «Απάτητα Βουνά». Έχουµε το προ-
εδρικό διάταγµα για τον Όλυµπο. Έχουµε επίσης το πρώτο νο-
σοκοµείο για την άγρια πανίδα, όπου ήδη ξεκινάνε οι προκαταρ-
κτικές εργασίες για να φιλοξενήσει επιτέλους και έναν πυρήνα
προστασίας της άγριας κυρίως ορνιθοπανίδας. Αυτό γίνεται στη
Ραπεντώσα στην Πεντέλη. Έχουµε επίσης και το εθνικό δίκτυο
µονοπατιών της χώρας. 

Αυτά που σας ανέφερα είναι περιβαλλοντικές µεταρρυθµίσεις
της Κυβέρνησης Μητσοτάκη. Αλλά, βέβαια βλέπω δεν πολυσυ-
ζητούνται εδώ µέσα στην Αίθουσα, ίσως γιατί οι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης και ιδιαίτερα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν
θέλουν να αναφέρονται σε ζητήµατα σοβαρά και σηµαντικά που
προστατεύουν τη χώρα και την προασπίζουν και τη θωρακίζουν
έναντι της κλιµατικής κρίσης. 

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στα ύδατα. Όλες αυτές τις ηµέρες από
την επιτροπή, αλλά και σήµερα και χθες εδώ στην Ολοµέλεια
έχουν ακουστεί πάρα, πάρα πολλά fake news. Τάχα µου, το νερό
ιδιωτικοποιείται. Τάχα µου, παραδίδουµε τις υπηρεσίες ύδατος
σε συµφέροντα. Τάχα µου, θα διψάσουν οι Έλληνες και ένα σω-
ρό ακόµα fake news. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, αυτό που όλη η Κυβέρνηση το λέει και
το τονίζει, ότι ούτε θέλουµε, ούτε µπορούµε, ούτε πρέπει να ιδιω-
τικοποιηθεί η υπηρεσία του νερού σε καµµία περίπτωση. Το λέει
η νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας που προσδιόρισε
τον δηµόσιο χαρακτήρα των παρόχων ύδατος. Το λέει, όµως, και
το ίδιο το νοµοσχέδιο. 

Το άρθρο 3 λέει ότι αποκλειστική πάροχοι των υπηρεσιών υδά-
των σε αυτή τη χώρα είναι οι δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης -
αποχέτευσης. Ποιοι λέει το άρθρο 3 ότι είναι αυτοί οι πάροχοι;
Είναι οι δηµόσιοι και ιδιωτικοί φορείς, είναι οι ανώνυµες εταιρείες
του άρθρου 3 του ν.4972 του 2022. 

Ποιες είναι αυτές οι ανώνυµες εταιρείες; Είναι ανώνυµες εται-
ρείες οι οποίες έχουν στο πλειοψηφικό τους πακέτο κυρίαρχο το
δηµόσιο. Το δηµόσιο δηλαδή έχει την πλειοψηφία στο µετοχικό
τους κεφάλαιο. Έχουµε τις δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης -
αποχέτευσης, τις ΔΕΥΑ. Έχουµε την ΕΥΔΑΠ. Έχουµε την ΕΥΑΘ
στη Θεσσαλονίκη. Έχουµε την εταιρεία παγίων της ΕΥΔΑΠ και
αντιστοίχως της Θεσσαλονίκης. Έχουµε τον Οργανισµό Ανάπτυ-
ξης Κρήτης. Έχουµε τον Οργανισµό Εγγείων Βελτιώσεων και
τους Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ βαθµού. Είναι αυτοί
ιδιώτες; Πώς ιδιωτικοποιείται υποτίθεται το νερό όταν το νοµο-
σχέδιο λέει ξεκάθαρα ποιοι είναι οι υπεύθυνοι πάροχοι και όλοι
αυτοί είναι δηµόσιες και δηµοτικές επιχειρήσεις; 

Υπάρχει, όµως, και το άρθρο 1 του νοµοσχεδίου, που λέει ότι
το µόνο πράγµα που µεταφέρεται στην καινούργια, τη διευρυ-
µένη ρυθµιστική αρχή -πρώην ενέργειας, τώρα αποβλήτων, ενέρ-
γειας και υδάτων- είναι η εποπτεία και ο έλεγχος και µόνον αυτά. 

Και αναρωτιόσασταν αρκετοί συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης
ότι «γιατί χρειάζεται να φτιαχτεί µια ρυθµιστική αρχή για να ασκεί
την εποπτεία και τον έλεγχο;». Θα σας πω γιατί. Διότι η Κυβέρ-

νηση πάνω απ’ όλα πιστεύει ότι µόνο µια ισχυρή, δηµόσια και ανε-
ξάρτητη αρχή µπορεί να ασκεί αποφασιστικό έλεγχο για την
ασφάλεια και την ποιότητα του νερού, ιδιαίτερα όταν έχουµε δη-
µόσιους µονοπωλιακούς οργανισµούς. 

Πάµε να δούµε την κατάσταση, την πραγµατικότητα. Έχουµε
διακόσιες ενενήντα πέντε περίπου δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευ-
σης και αποχέτευσης, οι οποίες τι θα έπρεπε να κάνουν, που
όµως δεν το έκαναν δυστυχώς; Όφειλαν και οφείλουν να παρα-
κολουθούν συστηµατικά την ποιότητα του νερού, να µετρούν συ-
στηµατικά τις απώλειες, να έχουν έναν µηχανισµό συστηµατικής
παρακολούθησης και ελέγχου της ορθής εφαρµογής των κανό-
νων κοστολόγησης του νερού και κατ’ επέκταση της τιµολόγησής
τους. 

Τι λέει η πραγµατικότητα; Ότι κάτω από τις µισές δηµοτικές
επιχειρήσεις ύδρευσης κατέγραφαν και παρακολουθούσαν την
ποιότητα του πόσιµου νερού που προσέφεραν. Και είχαµε το
εξής ευτράπελο, που όµως δεν άκουσα κανείς να το αναφέρει
και να το καυτηριάζει. Για την ίδια ποσότητα και ποιότητα νερού
οι δηµότες σε έναν δήµο πλήρωναν 10 ευρώ και σε ένα διπλανό
πλήρωναν 30 ευρώ. Ποιος θα προστατεύσει τους καταναλωτές,
τους δηµότες; 

Το άλλο πολύ σηµαντικό για τις απώλειες του νερού. Είµαστε
σε εποχή κλιµατικής κρίσης. Έχουµε µπροστά µας εποχές ξηρα-
σίας. Εµείς στο Υπουργείο Περιβάλλοντος από τώρα έχουµε αρ-
χίσει να προετοιµαζόµαστε για το καλοκαίρι, δεδοµένου ότι
φέτος δεν έβρεξε πολύ κι έχουµε πάρει τα σχέδια διαχείρισης
λεκανών απορροής ποταµών και έχουµε βγάλει τις ευαίσθητες
περιοχές ανά νοµό της Ελλάδας εκεί όπου ξέρουµε ότι θα λείψει
το νερό.

Όταν, λοιπόν, οι απώλειες του νερού κυµαίνονται από τις δη-
µοτικές επιχειρήσεις από το 9,5% έως το 62% µε τον µέσο όρο
να ανέρχεται σε 35% τι σηµαίνει αυτό; Σηµαίνει ότι από τη χ πο-
σότητα νερού που έφευγε από τη σωλήνα του δικτύου ενός
δήµου πάνω από το µισό χάνεται. Είναι δυνατόν σε εποχή κλιµα-
τικής κρίσης να αφήσουµε να υπάρχει τέτοια απώλεια ύδατος;
Στην ουσία, λοιπόν, χάνουµε το 1/3 των υδάτινων αποθεµάτων. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, λέµε ότι για να υπάρχει µία σοβαρή εποπτεία,
ένας έλεγχος και να υπάρχουν ενιαίοι κανόνες και κοστολόγησης
και ανάκτησης του κόστους και τιµολόγησης του ύδατος, ναι η
ρυθµιστική αρχή, που είναι µια ανεξάρτητη αρχή και παραµένει
βεβαίως δηµόσια, είναι εκείνη στην οποία θα αναθέσουµε την
εποπτεία και τον έλεγχο. Τίποτε άλλο. Ούτε να βγάζουν τιµολόγια
ούτε κοστολόγια ούτε τίποτε άλλο. 

Έρχοµαι τώρα σε µερικά άλλα άρθρα του νοµοσχεδίου που
µου κάνει εντύπωση πως ούτε ένας Βουλευτής της Αντιπολίτευ-
σης δεν ανέφερε, τα οποία είναι πάρα πολύ σηµαντικά. 

Πάµε, λοιπόν, στο άρθρο 190 για την άγρια πανίδα. Εάν σή-
µερα κακοποιήσει ή θανατώσει µία γάτα ή ένα σκύλο, δηλαδή µία
πράξη ηθικά καταδικαστέα, θα τιµωρηθεί µε ποινή κάθειρξης από
πέντε έως δέκα έτη και µε χρηµατική ποινή µέχρι 5.000 ευρώ. Τι
κάνουµε τώρα, εάν κάποιος άνθρωπος σκοτώσει τον έναν από
τους οκτώ ασπροπάρηδες που υπάρχουν στην Ελλάδα, είδος
υπό εξαφάνιση, που έχουµε την τιµή και την µεγάλη ευθύνη ως
χώρα να προστατεύσουµε; Εάν, λοιπόν, κάποιος προχωρήσει σε
µια τέτοια κακοποίηση ή θανάτωση ενός άγριου ζώου, ο δράστης
θα αντιµετώπιζε µόνο µία ποινή φυλάκισης µέχρι δύο έτη. 

Εµείς τώρα εξισώνουµε τις ποινές και τη δικαστική αντιµετώ-
πιση µιας ηθικά απαράδεκτης πράξης, αυτής δηλαδή του να κα-
κοποιήσεις ή να θανατώσεις ένα ζώο εργασίας ή ένα ζώο
συντροφιάς µε την αντίστοιχη πράξη -ηθικά, βεβαίως, και αυτής
καταδικαστέας- κακοποίησης ή θανάτωσης ενός ατόµου της
άγριας πανίδας. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο παραπάνω.
Τι άλλο κάνουµε; Με το άρθρο 184 δίνουµε τη δυνατότητα

στους εργαζοµένους και τα στελέχη των Μονάδων Διαχείρισης
Προστατευόµενων Περιοχών του ΟΦΥΠΕΚΑ, του Οργανισµού για
το Φυσικό Περιβάλλον και την Κλιµατική Αλλαγή, να ασκούν επι-
τέλους περιβαλλοντικούς ελέγχους. Τους δίνουµε τη δυνατότητα
να προβαίνουν σε έλεγχο, σε αυτοψία, σε κλήση, σε απολογία
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και βεβαίως να εισηγούνται διοικητικά πρόστιµα. Αυτό είναι κάτι
πάρα πολύ σηµαντικό που απορώ εδώ και πάρα πολλά χρόνια
δεν είχε γίνει. 

Εάν έβλεπες -εγώ ήµουν µάρτυρας αυτών που θα σας πω- κά-
ποιον σε µια προστατευόµενη περιοχή να πηγαίνει µε το βανάκι
του και να ξεφορτώνει µπάζα και να τα πετάει σε ένα ποτάµι, σε
µια λίµνη, σε έναν υγρότοπο, ο φύλακας της µονάδας διαχείρι-
σης των πρώην φορέων δεν µπορούσε να κάνει τίποτα. Έπρεπε
να πάρει τηλέφωνο την Αστυνοµία, να έρθει η Αστυνοµία από εκεί
που θα ήταν µε περιπολικό µετά από µία δυο ώρες κι άντε βρες
τον δράστη. Τώρα, όµως, τους δίνουµε τη δυνατότητα να παρεµ-
βαίνουν επιτόπου στο σηµείο. Είναι κάτι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Έχουµε µια άλλη διάταξη στο άρθρο 209 για το κυνήγι. Για
πρώτη φορά στη χώρα µας σχεδιάσαµε φυσικά και τώρα νοµο-
θετούµε µε το παρόν σχέδιο νόµου ένα σύστηµα ελέγχου συµπε-
ριφοράς κυνηγών, ένα point system. Όποιος κυνηγός φτάνει τους
πέντε πόντους ποινής τότε θα καλείται να επανεξεταστεί προκει-
µένου να κριθεί αν είναι ικανός ή όχι να συνεχίσει την κυνηγετική
του δραστηριότητα. Αυτή είναι µια διάταξη θεµελιακού χαρα-
κτήρα την οποία προετοιµάζουµε σε συνεργασία µε την Κυνηγε-
τική Συνοµοσπονδία Ελλάδος, µε τον Πρόεδρό της τον κ. Αρα-
µπατζή και το Γραµµατέα της τον κ. Σταθόπουλο, δεδοµένου ότι
ο µεγαλύτερος και χειρότερος εχθρός ενός κυνηγού είναι ο λα-
θροκυνηγός. Τώρα δίνουµε τη δυνατότητα στο ίδιο το σώµα της
«Θηροφυλακής» να αποκτήσει ένα ακόµα εργαλείο πίεσης σε
βάρος των λαθροκυνηγών.

Πολλές φορές ακούω, κυρίως από το ΜέΡΑ25, ότι η «Θηροφυ-
λακή» πρέπει να καταργηθεί διότι δεν γίνεται να χρηµατοδοτείται
στην ουσία από τις κυνηγετικές οµοσπονδίας και να ασκεί έλεγ-
χο. Τα στοιχεία τους διαψεύδουν παταγωδώς αυτούς που λένε
ότι πρέπει η «Θηροφυλακή» να καταργηθεί µε αυτόν τον τρόπο.
Ακούστε. Τις δύο τελευταίες δεκαετίες θηροφύλακες έχουν διε-
νεργήσει δύο εκατοµµύρια διακόσιες σαράντα χιλιάδες εκατόν
ογδόντα τρεις ελέγχους, έχουν βεβαιώσει περίπου σαράντα - σα-
ράντα πέντε χιλιάδες παραβάσεις και έχουν κατασχέσει πάνω
από πέντε χιλιάδες ηχοµιµητικές  συσκευές. 

Το σηµαντικότερο είναι ότι πριν από είκοσι χρόνια, στις αρχές
του 2000 - 2002, το ποσοστό της παραβατικότητας επί των ελεγ-
χόµενων ήταν στο 3,12%. Από τους κυνηγούς που ήλεγχαν, λοι-
πόν, οι τρεις είχαν κάνει παραβάσεις. Σήµερα έχει πέσει στο
1,3%. Αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό και γι’ αυτό άλλωστε εµείς
υποστηρίζουµε το έργο της «Θηφυλακής», γι’ αυτό άλλωστε και
το 2001 τους χρηµατοδοτήσαµε µε ένα εκατοµµύριο ευρώ, όταν
είχαµε την πανδηµία, για να συνεχίσουν να βγαίνουν για ελέγχους
έξω στη φύση.

Θέλω να πω τώρα δύο στοιχεία για τις ειδικές περιβαλλοντικές
µελέτες γιατί άκουσα πάρα πολλά λάθος στοιχεία εδώ και ίσως
φταίει και η άγνοια ή η µη τριβή µε το αντικείµενο αυτό. Οι ειδικές
ερευνητικές µελέτες που είναι το σκαλί πριν φτάσουµε στα προ-
εδρικά διατάγµατα για να προστατέψουµε τις «NATURA», βρίσκο-
νται σε φάση ολοκλήρωσης. Το παραλάβαµε αυτό το σκηνικό
εντελώς άδειο. Καµµία ειδική περιβαλλοντική µελέτη δεν είχε
ολοκληρωθεί, δεν είχε βγει σε διαβούλευση. 

Ακούστε σήµερα πού φτάσαµε µετά από δύο - δυόµισι χρόνια.
Έχουµε ολοκληρώσει τη διαβούλευση επτά ειδικών περιβαλλο-
ντικών µελετών για δεκαεπτά περιοχές: Για την ανατολική Κρήτη,
για Έβρο και Ροδόπη, για Λακωνία και µέρος της Μεσσηνίας, για
Τρίκαλα και Καρδίτσα, για Λάρισα, Μαγνησία και Σποράδες, για
Ξάνθη, Καβάλα, Θάσο, Δράµα και για τη Βοιωτία και την Εύβοια.
Σε διαβούλευση βρίσκονται και ολοκληρώνονται σε περίπου ένα
µήνα, έως τις 30 Απριλίου οι ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες δε-
καπέντε άλλων περιοχών. Άρα, επιτέλους η Ελλάδα δεν θα είναι
µε την πλάτη στον τοίχο έναντι της Ευρωπαϊκής Ένωσης, δεδο-
µένου ότι προχώρησε πάρα πολύ γρήγορα τα τελευταία δύο -
δυόµισι χρόνια και είµαστε πολύ κοντά στην ολοκλήρωση των ει-
δικών περιβαλλοντικών µελετών. 

Ένα άλλο άρθρο πάρα πολύ σηµαντικό, που απορώ γιατί κα-
νείς µα ούτε ένας Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ ή των άλλων κοµµάτων
δεν βρέθηκε να ασχοληθεί, είναι το άρθρο 176. Τι είναι αυτό;
Φτιάχνουµε εθνικό σχέδιο δράσης για την προστασία των επικο-
νιαστών, τις µέλισσες, αλλά και τους άλλους επικονιαστές. Η Ελ-

λάδα είναι πρωταθλήτρια, έχουµε δύο χιλιάδες διαφορετικά είδη
αγρίων επικονιαστών. Δεν υπήρχε ποτέ σχέδιο. Εάν οι επικονια-
στές µειωθούν ή εκλείψουν, το µεγαλύτερο πρόβληµα βεβαίως
θα το έχουν οι αγρότες.

Γι’ αυτό εµείς, η Ελλάδα εννοώ, τον Ιούλιο του 2021 στο άτυπο
Συµβούλιο Υπουργών Περιβάλλοντος τότε στη Λιουµπλιάνα πα-
ρουσιάσαµε το ελληνικό σχέδιο για την προστασία των επικονια-
στών, µέρος του οποίου είναι η φύτευση, µέσα στο εθνικό σχέδιο
αναδασώσεων, µελισσοκόµων πάρκων ή άλλων περιοχών µε
φυτά που προσελκύουν τους επικονιαστές. Είναι ένα από τα µέτ-
ρα που έχουµε πάρει και που σχεδιάζουµε και ήδη µερικά από
αυτά τα εφαρµόζουµε. 

Καταλήγω µε δύο ακόµα στοιχεία πολύ σύντοµα, κύριε Πρό-
εδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή, για τα γεωπάρκα της Ελλά-
δας. Τα γεωπάρκα της Ελλάδας θα έλεγα είναι µία από τις ση-
µαντικότερες κοιτίδες βιοποικιλότητας αυτής της χώρας και πα-
γκοσµίως. Έχουµε επτά γεωπάρκα στην Ελλάδα τα οποία τα
έχουµε εντάξει στο δίκτυο της UNESCO. Τα χρηµατοδοτήσαµε
µε 120.000 ευρώ το καθένα για να βάλουν σήµανση, να τα καθα-
ρίσουν, να περιφράξουν όπου χρειάζεται. Ποτέ, δυστυχώς, καµ-
µία κυβέρνηση, πλην της Κυβέρνησης Μητσοτάκη, δεν είχε δώσει
ούτε ένα ευρώ, κύριε Μπουκώρο, για κανένα γεωπάρκο της χώ-
ρας. Αν είναι δυνατόν!

Τελειώνω µε τα δηλητηριασµένα δολώµατα. Ακούω πολλούς
που λένε να µη γίνουν ανεµογεννήτριες εδώ γιατί κινδυνεύουν τα
άγρια πτηνά. Ξέρετε ποιος είναι ο νούµερο ένα κίνδυνος; Κι αυτό
αποτυπώνεται σε αριθµούς θυµάτων δηλητηριασµένων δηλαδή
πτηνών. Είναι τα δολώµατα. Πρώτα έρχονται σε αριθµό θανάτων
παγκοσµίως τα δολώµατα και µετά έρχονται οι ανεµογεννήτριες.
Και µάλιστα  οι ανεµογεννήτριες έρχονται τρίτες. Πρώτα είναι τα
δηλητηριασµένα δολώµατα ως αιτία θανάτου της άγριας ορνιθο-
πανίδας, δεύτερο είναι η σύγκρουση µε οχήµατα και κτήρια ή µε
καλώδια που παθαίνουν ηλεκτροπληξία και τρίτη αιτία, πολύ χα-
µηλότερα από τις πρώτες δύο, είναι η σύγκρουση µε τις ανεµο-
γεννήτριες. 

Λοιπόν, εδώ τι έχουµε κάνει εµείς για τα δηλητηριασµένα δο-
λώµατα; Προµηθεύσαµε τον Οργανισµό για το Φυσικό Περιβάλ-
λον και την Κλιµατική Αλλαγή µε επτά ειδικά εκπαιδευµένα σκυλιά
βελγικά ποιµενικά και κόλεϊ και µε εκπαιδευµένους χειριστές Έλ-
ληνες, στελέχη δηλαδή των µονάδων διαχείρισης. Και αυτή τη
στιγµή που µιλάµε υπάρχουν έξω στη φύση στον Όλυµπο, στη
νότια Πελοπόννησο, στην κεντρική Μακεδονία, στο Μεσολόγγι,
στη βόρεια Πίνδο στο Νέστο και τη Βιστωνίδα αυτά τα κλιµάκια
που εντοπίζουν τα δηλητηριασµένα δολώµατα, έτσι ώστε να σώ-
σουν και την άγρια ορνιθοπανίδα, να σώσουν και τα άγρια θηλα-
στικά, να σώσουν όµως και τα κοπάδια των βοσκών. 

Καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, στην πρώτη τετραετία της η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη υλοποίησε εµβληµατικές περιβαλλοντι-
κές µεταρρυθµίσεις. Έγιναν πράγµατα που ήταν παγωµένα ή
ανύπαρκτα για πάρα, πάρα πολλά χρόνια και κανείς δεν τα είχε
βάλει στο τραπέζι. Η προστασία του περιβάλλοντος όµως απέ-
ναντι στην κλιµατική κρίση είναι ένας µαραθώνιος. Και γι’ αυτό
εµείς θα συνεχίσουµε σε αυτή την ίδια ρότα και τη δεύτερη τε-
τραετία.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Εγώ σας ευχαρι-
στώ. 

Τον λόγο έχει ο κ. Τσακαλώτος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του ΣΥΡΙΖΑ για δύο λεπτά. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαστε εδώ δύο
µέρες και παρακολουθούµε ένα θέατρο του παραλόγου, όπου η
Κυβέρνηση διαµαρτύρεται για την ιδέα ότι µπορεί να υπάρχει
ιδιωτικοποίηση στο πίσω µέρος του µυαλού τους, σαν να µην
είναι νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση, σαν να µην το κάνουν αυτό
όλοι οι αντιπρόσωποι των ίδιων ιδεολογικών ρευµάτων. Μόνο
ένας Πιραντέλλο θα µπορούσε να µετατρέψει αυτή τη συζήτηση
σε θεατρικό έργο.

Πραγµατικά fake news είναι µόνο της Αντιπολίτευσης; Δεν
έχετε διαβάσει καµµία περιβαλλοντολογική οµάδα, κανέναν ορ-
γανισµό που καίγεται για το περιβάλλον και για το νερό; Μήπως
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fake news είναι και ο Συνήγορος του Πολίτη που χθες είπε ότι µε
το άρθρο για την ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή ανοίγει η πόρτα
για τις ιδιωτικοποιήσεις; Όλοι έχουµε πάθει fake news; Όλοι οι
θεσµοί, οι ανεξάρτητοι θεσµοί, έχουν πάθει fake news;

Και γιατί δεν απαντάτε; Δεν απαντήσατε, κύριε Υφυπουργέ.
Δεν είπαµε απλώς ότι κάνετε ιδιωτικοποίηση. Εµείς είπαµε τους
λόγους που το πιστεύουµε. Και σε µια οµιλία, που ήταν 100%
υπέρβαση του χρόνου που σας έδωσε ο Πρόεδρος, δεν βρήκατε
µία λέξη να απαντήσετε σε αυτά τα επιχειρήµατα. Απαντήσατε
στο επιχείρηµα ότι η ρυθµιστική αρχή δεν κάνει δηµόσιες πολιτι-
κές; Αν δεν µετράνε σωστά το νερό, είναι του κράτους υποχρέ-
ωση να το κάνει αυτό. Δεν είναι της ρυθµιστικής αρχής. 

Οι ρυθµιστικές αρχές φτιάχτηκαν για άλλο πράγµα. Στη Βρε-
τανία, στη Γαλλία δηµιουργήθηκαν για τον ανταγωνισµό και για
να δουν την κερδοφορία. Δεν φτιάχτηκαν για να κάνουν τη δου-
λειά. Γιατί έτσι σιγά, σιγά θα µας πείτε ότι όταν τα σχολεία δεν
δουλεύουν καλά θα έχουµε ρυθµιστική αρχή, όταν τα νοσοκοµεία
δεν δουλεύουν καλά, θα έχουµε ρυθµιστική αρχή. Τι ακριβώς
απαντάτε σε αυτό; Δεν χρειάζεται ρυθµιστική αρχή για τις δηµό-
σιες πολιτικές αν είναι να είναι δηµόσιες οι πολιτικές. 

Και όλος ο κόσµος σας υποπτεύεται ότι έχετε σκοπό να πάτε
µε τις ιδιωτικοποιήσεις και µε τις υπεργολαβίες που κάνετε και
µε τα ΣΔΙΤ που οργανώνετε ανεξάρτητα αν σας τα κόβει το Σ.τ.Ε..
Έχουµε πολλά στοιχεία και σε αυτά δεν απαντάτε, γιατί θεωρείτε
ότι στον δηµόσιο λόγο δεν πρέπει να απαντήσετε σε κανέναν. Και
απαντάτε ότι υπάρχει fake news της Αντιπολίτευσης χωρίς καν
να παίρνετε υπ’ όψιν ποια είναι αυτά τα επιχειρήµατα.

Είσαστε ή δεν είσαστε µια νεοφιλελεύθερη Κυβέρνηση; Πι-
στεύετε ή δεν πιστεύετε στο κέρδος και στον ανταγωνισµό; Εί-
σαστε ή δεν είσαστε µια Κυβέρνηση που θεωρεί ότι η αγορά είναι
η ανώτατη αρχή; Και όταν φέρνετε έναν ρυθµιστικό οργανισµό
που ουσιαστικά θα έχει στόχο να ελέγξει την αγορά, προφανώς,
έχετε σκοπό να υπάρχουν αγορές. 

Με αυτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Η στρατηγική αυτή -που
την έχει καταλάβει όλος ο κόσµος δεν είναι µόνο η Αντιπολίτευση
και όλη η Αντιπολίτευση και σχεδόν όλοι οι φορείς και οι δικαστές
και ο Συνήγορος του Πολίτη- λέγεται στη βιβλιογραφία η πολιτική
του σαλαµιού. Ξέρουµε ότι ο κόσµος αγαπάει το νερό. Ξέρουµε
ότι ο κόσµος θεωρεί ότι το νερό είναι κοινό αγαθό, ένα αγαθό
που έχουµε όλοι µαζί. Δεν το ιδιωτικοποιούµε κατευθείαν, αλλά
σιγά-σιγά µε τη στρατηγική του σαλαµιού κόβουµε αυτή τη φέτα,
κάνουµε αυτό, ελπίζοντας ότι χωρίς να το καταλάβει ο κόσµος
θα έχουµε και άλλο ένα ιδιωτικό προϊόν µέσα στην κλιµατική
κρίση, το νερό. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Τσακαλώτο,
µην ξεχνάτε ότι ο Πιραντέλλο ισχυριζόταν ότι ήταν ελληνικής κα-
ταγωγής. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αµέσως µετά τον
κ. Μπουκώρο, θα τοποθετηθείτε, κύριε Υπουργέ, συνολικά. Δεν
θα κάνει οµιλία. Παρέµβαση κάνει.

Ορίστε, κύριε Μπουκώρο, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Θα µιλήσω για δύο µε τρία λεπτά,

κύριε Πρόεδρε.
Το απόψε αυτοσχεδιάζουµε, όπως και οι κωλοτούµπες και όλα

αυτά είναι χαρακτηριστικό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και
γενικότερα θα έλεγα ότι το fake news, κύριε αξιότιµε Κοινοβου-
λευτικέ Εκπρόσωπε, πρώην Υπουργέ, ξέρετε ποιο είναι; Είναι ότι
βγαίνει µια απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που υπο-
χρεώνει τη σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών να
πάρει τις µετοχές της ΕΥΔΑΠ από το Υπερταµείο και να τις επα-
ναφέρει σε δηµόσιο χαρακτήρα, που εσείς τις είχατε εκχωρήσει
στο Υπερταµείο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ο νόµος όµως το έλεγε, αν το
Σ.τ.Ε. το κάνει…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αν έχετε την καλοσύνη, άλλο θέλω
να πω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε πα-

ρακαλώ. Αφήστε να ολοκληρώσει ο κ. Μπουκώρος και µετά θα
δώσω τον λόγο στον κ. Αµυρά.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το fake news θα σας πω ποιο είναι.
Δεν θα σας πω ποιος είναι ο νόµος.

Το fake news είναι ότι παίρνετε αυτή την απόφαση και προσπα-
θείτε να την κουµπώσετε στο υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, ενώ
αφορά έργα και ηµέρες δικές σας. Αυτό είναι το fake news. 

Από εκεί και πέρα είδα ότι όλο και λιγότεροι Βουλευτές της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης µίλησαν σήµερα για ιδιωτικοποίηση.
Διότι δεν µπορούν να την στοιχειοθετήσουν, όταν το νοµοσχέδιο
-τα είπαµε και χθες κύριε Πρόεδρε- ξεκαθαρίζει ποιοι είναι οι πά-
ροχοι ύδατος και ξεκαθαρίζει ποιες είναι και οι αρµοδιότητες της
ρυθµιστικής αρχής.

Και όσο κι αν σας φαίνεται περίεργο για αγαθά που δεν υπάρ-
χει ανταγωνισµός και εµπλοκή του ιδιωτικού τοµέα, όπως είναι
το νερό, στη γειτονική Ιταλία και στη Γαλλία υπάρχουν ρυθµιστι-
κές αρχές. Γιατί υπάρχουν ρυθµιστικές αρχές; Η διοίκηση της
ΔΕΥΑ, δηλαδή η ΕΥΔΑΠ της περιφέρειας, κύριε Υπουργέ, ορίζε-
ται από τον δήµαρχο και λογοδοτεί στο δήµαρχο. Ο δήµαρχος,
λοιπόν, θα περιµένει πρόστιµο κατά τη δική σας άποψη από τον
Υπουργό. Σας πληροφορώ ότι επί ηµερών της δικής σας κυβέρ-
νησης επτά πρόστιµα κόπηκαν όλα και όλα. Λειτουργούσαν τόσο
άψογα όλοι οι πάροχοι ύδατος στη χώρα; Χρειάζεται εποπτεία
και έλεγχος. Διότι όταν θα προτείνει το πρόστιµο για σπατάλη,
για υπερτιµολόγηση, για κακή ποιότητα νερού η ρυθµιστική
αρχή, δεν θα µπορεί να το αποφύγει κανένας δήµαρχος και κα-
νένας Υπουργός. Είναι εξαιρετικά απλό! Το σηµερινό σύστηµα
δεν δουλεύει. 

Σας λέµε δύο µέρες να µας υποδείξετε κάποιες χαραµάδες
από τις οποίες θα παρεισφρήσουν οι ιδιώτες….

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Αυτά όµως µπο-
ρείτε να τα πείτε στην τοποθέτησή σας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Μα απαντάω ακριβώς στα όσα είπε
ο αξιότιµος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης, κύριε Πρόεδρε, εάν έχετε την καλοσύνη. 

Δυο µέρες εδώ σας πιέζουµε να µας πείτε πώς θα παρεισφρή-
σουν οι ιδιώτες. Και µας λέτε από τη σύσταση της ρυθµιστικής
αρχής της οποίας το αντικείµενο προσδιορίζεται απολύτως. Είναι
ελεγκτικό και εποπτικό. Και εν πάση περιπτώσει, ο ίδιος ο νόµος
λέει ότι εν τέλει η τιµολογιακή πολιτική ορίζεται µε κοινή υπουρ-
γική απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών, Εσωτερικών και Πε-
ριβάλλοντος. Λέτε κάποια νεφελώδη περί ιδιωτικοποίησης. Προσ-
παθείτε να εκµεταλλευτείτε το κλίµα των ηµερών, να τα κάνετε
όλα -αν θέλετε- µια σαλάτα και θα λέγαµε ότι δεν σας βγαίνει για
µία ακόµη φορά το σενάριο. 

Άρα για να µην ξεχνιόµαστε, η απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας αναφέρεται στα δικά σας έργα και στις δικές σας
ηµέρες. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Εντάξει, αλλά πόση ώρα θα µιλάτε;
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κανονικά µιλάω, την οµιλία µου. Δεν

έχω µιλήσει, κυρία Γεροβασίλη. Επιτρέπετε;
Θα κάνω και οικονοµία χρόνου, χωρίς διαρροές, όπως πρέπει

να κάνουµε και σωστή διαχείριση στο νερό, γιατί οι διαρροές
φτάνουν στο 65%. Είναι πολύτιµο και δηµόσιο αγαθό και πρέπει
να το διαχειριστούµε ορθότερα και καλύτερα. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι είναι κρεσέντο λαϊκισµού αυτό, δηλαδή οι
κακοί νεοφιλελεύθεροι και οι αριστεροί και κεντροαριστεροί, που
δεν δέχονται ανεξάρτητες αρχές. Αυτό είναι πρωτοφανές και το
είπα και στη χθεσινή µου τοποθέτηση. Ενώ λατρεύουν στην Ευ-
ρώπη τις ανεξάρτητες αρχές τα αριστερά και τα σοσιαλδηµοκρα-
τικά κόµµατα και µάλιστα είναι, αν θέλετε, ένα είδος πολιτικής και
µια πρακτική η οποία ξεκίνησε εδώ και εβδοµήντα χρόνια από τις
σκανδιναβικές χώρες και τα κεντροαριστερά κόµµατα, εσείς λέτε
όχι, να το ορίζει ο Υπουργός, να είναι αρµοδιότητα του Υπουργού. 

Εµείς λέµε λοιπόν πιο αντικειµενική, πιο ανεξάρτητη αρχή,
ακριβώς επειδή το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και ανήκει στον ελ-
ληνικό λαό.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ.

9372 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ, έχετε τον λόγο τώρα και αµέσως
µετά η κ. Όλγα Γεροβασίλη.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αγαπητέ κύριε Τσακαλώτε, ήθελα να σας πω και εγώ για
το νεοφιλελευθερισµό, αυτή την καραµέλα που χρησιµοποιείτε,
ότι πια δεν πιάνει. Ξέρουµε πολύ καλά µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα ποιος µε τα έργα του άσκησε νεοφιλελεύθερα έργα και
ποιος όχι, για παράδειγµα το Υπερταµείο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πού ήταν η ΕΥΔΑΠ όταν την πή-
γαµε στο Υπερταµείο, στο κράτος ή στο ΤΑΙΠΕΔ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αναφερθήκατε εσείς σε υποψίες που έχετε. Εγώ σας ανέ-
φερα τεκµηρίωση, στοιχεία. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ήταν στο ΤΑΙΠΕΔ για ιδιωτικοποί-
ηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μη διακόπτετε,
κύριε Τσακαλώτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Πείτε µας, κύριε Τσακαλώτε, ποια περιουσιακά στοιχεία
της χώρας βάλατε στο Υπερταµείο, διευκρινίστε µας. Τα πάντα
σχεδόν βάλατε. Το Υπερταµείο λοιπόν θα σας ακολουθεί ως µία
στάµπα νεοφιλελεύθερου.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ήταν στο ΤΑΙΠΕΔ, την είχατε
βάλει στο ΤΑΙΠΕΔ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν ακούω τι λέτε. Εγώ σας σέβοµαι όταν µιλάτε.

Κύριε Πρόεδρε, θα µε αφήσετε να µιλήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Παρακαλώ, µη

διακόπτετε. Μια χαρά πάει η συζήτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Ας µας διευκρινίσει ο κ. Τσακαλώτος επί των ηµερών του
ποια ασηµικά της χώρας έβαλαν στο Υπερταµείο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Η ΕΥΔΑΠ το 2014 πού ήταν; Στο
ΤΑΙΠΕΔ ήταν.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Τι άλλο βάλατε στο Υπερταµείο; Άρα λοιπόν µε το Υπερ-
ταµείο κορώνα στο κεφάλι σας εσείς επαξίως αποκτάτε τον ρόλο
του µασκαρεµένου νεοφιλελεύθερου.

Ήθελα να τελειώσω µε το εξής, γιατί αναφερθήκατε στον Πι-
ραντέλλο: Όταν αναφέρεστε στον Πιραντέλλο να κάνετε µια διά-
κριση και να αναφέρεστε στην ύστερη θεατρική του παραγωγή.
Διότι, ως γνωστόν, ο Πιραντέλλο στην πρώιµη, µε το έργο «Οι
γέροι και οι νέοι», έκλεινε το µάτι στην άνοδο του φασισµού τότε
και γι’ αυτό έχει επικριθεί πάρα πολύ διεθνώς και στην Ευρώπη.
Άρα λοιπόν όταν µιλάτε για Πιραντέλλο να κάνετε τη διάκριση,
για να µη σας πάρουν και σας τα βόλια.

Κλείνω λέγοντας ότι αναφερθήκατε σε υποψίες που έχετε
εσείς. Εµείς σας αναφέραµε τα τεκµήρια, τι λέει ο νόµος. Εάν
ούτε αυτό δεν µπορείτε να το δεχτείτε, εκεί είναι που ξεκινάει η
πηγή του fake news από την πλευρά σας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει από
πλευράς ΣΥΡΙΖΑ η κ. Όλγα Γεροβασίλη και αµέσως µετά ο κ.
Χρήστος Γκόκας από το Κίνηµα Αλλαγής. 

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Στο µάθηµα Πιραντέλλο καλά τα πήγαµε,
Ευκλείδη. Δεν τα πήγαµε πολύ καλά στο µάθηµα που προσπάθη-
σες να κάνεις πριν για το τι σηµαίνει ρυθµιστική αρχή. Αυτό δεν
πήγε καλά. 

Επίσης δεν πήγε καλά το τι συνέβη µε το Υπερταµείο και το
ΤΑΙΠΕΔ, ότι δηλαδή η ΕΥΔΑΠ πήγε στο Υπερταµείο υπό την αί-
ρεση βεβαίως, και είναι µέσα στον νόµο, της εγκρίσεως του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας. Δείτε λίγο τον νόµο. Αλλά να θυµίσω
και πού ήταν πριν πάει εκεί. Ήταν στο ΤΑΙΠΕΔ, διότι ήδη είχατε
αποφασίσει την ιδιωτικοποίηση, τόσο απλά.

Έκανα µια επανάληψη, Ευκλείδη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πώς ξέρετε τι είχαµε αποφασίσει;

Το ΤΑΙΠΕΔ αναφέρεται στην ελληνική Κυβέρνηση, το Υπερταµείο
όχι και τόσο.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Η ΕΥΔΑΠ ήταν προς ιδιωτικοποίηση.
Εν πάση περιπτώσει, να σας πω κάτι άλλο. Εσείς, που δεν θα

ιδιωτικοποιήσετε τα δηµόσια αγαθά, διότι αυτό καταλαβαίνω από
τις τοποθετήσεις σας, σήµερα ολοκληρώθηκε το ξεπούληµα του
λιµανιού της Ηγουµενίτσας. Χωρίς απόδοση της χερσαίας ζώνης,
κύριε Αµυρά, και βεβαίως χωρίς την υποχρέωση επενδύσεων,
αγνοώντας πλήρως την τοπική κοινωνία. Μια άλλη ιδιωτικοποί-
ηση, αυτή του λιµανιού της Ηγουµενίτσας, σήµερα ολοκληρώ-
θηκε. 

Μέσα σε όλα αυτά, µέσα στο ότι η χώρα πενθεί το µεταρρυθ-
µιστικό έργο της Κυβέρνησης προχωράει κανονικά. Τα τελευταία
deals ολοκληρώνονται. Αλλά είναι στο τέλος αυτά, ξέρετε, δεν
θα προλάβουν να πάρουν σάρκα και οστά. 

Η χώρα πενθεί, η ελληνική κοινωνία πενθεί, αναζητά αλήθειες
η ελληνική κοινωνία, είµαστε ακόµη σε αυτό το στάδιο, διερεύ-
νηση αλήθειας, και παίρνει συγκάλυψη, αλλά και ψέµατα ή προ-
σπάθεια τουλάχιστον να πει ψέµατα, όπως το περίφηµο έργο της
Λάρισας, αν ήταν έτσι ή αλλιώς, και προσπαθεί να δηµιουργηθεί
σύγχυση εάν το έργο στη Λάρισα λειτουργούσε ή δεν λειτουρ-
γούσε -εννοώ την τηλεδιοίκηση- η οποία δεν λειτουργούσε φυ-
σικά µετά την πυρκαγιά του 2019. Αν λειτουργούσε, δεν θα είχε
συµβεί το δυστύχηµα. 

Τα έργα και οι παραλείψεις της τετραετίας αυτής της Κυβέρ-
νησης είναι µία συζήτηση από µόνη της. Και µετά είναι και µία συ-
ζήτηση τι συνέβη στη χώρα από την εποχή του Χαρίλαου
Τρικούπη µέχρι σήµερα. Μπορούµε να τα δούµε όλα. 

Και τι έκανε ο Κυριάκος Μητσοτάκης; Συνέχισε τις φιέστες
κατά συµβουλή ενδεχοµένως των επικοινωνιολόγων. Μόνο που
τα µπερδεύει λίγο και µίλησε για θυσία. Ο ανεκδιήγητος κ. Γεωρ-
γιάδης µίλησε για ευκαιρία για το δυστύχηµα, θυµώνοντας ακόµη
περισσότερο την ελληνική κοινωνία. Και έχουµε βεβαίως υποκρι-
τικές συγγνώµες, διάχυση ευθυνών, συκοφαντικά non paper του
Μαξίµου κ.λπ., αντιπολίτευση στην Αντιπολίτευση.

Έχουµε Κυβέρνηση τέσσερα χρόνια; Ποιος κυβερνά; Κυβερνά
ο κ. Μητσοτάκης; Βλέπουµε ότι δεν ήξερε τίποτα τέσσερα χρό-
νια. Δεν ήξερε για τις υποκλοπές. Δεν ήξερε για τους θανάτους
εκτός ΜΕΘ. Δεν ήξερε ότι η νοσηλεία δεν είναι το ίδιο εκτός και
εντός ΜΕΘ. Δεν ήξερε τι ώρα χιονίζει. Ούτε αυτό το ήξερε, το
θυµάστε; Δεν ήξερε αν χιονίζει το βράδυ, το µεσηµέρι κ.λπ.. Δεν
ήξερε ότι απαγορεύονται οι µετακινήσεις στην πανδηµία, όταν
όλη η κοινωνία είχε κλειστεί µέσα, και πολλά άλλα. Έχει µνήµη ο
ελληνικός λαός, δεν τα ξέχασε όλα, επειδή είναι πολλά. Ναι,
µπερδευόµαστε λίγο, αλλά δεν ξεχνάει. 

Και βεβαίως δεν ξεχνά και θυµάται πρόσφατα πια γεγονότα,
ότι η Κυβέρνηση αυτή δεν προχώρησε τα έργα τα οποία παρέ-
λαβε την περίοδο τη δική µας, τα έργα στον ΟΣΕ, ότι χάρισε 650
εκατοµµύρια περίπου στους Ιταλούς, στην «HELLENIC TRAINS»,
και βεβαίως ξήλωσε ό,τι παρέλαβε. Αυτό από µόνο του είναι µία
ενότητα καθαρή πια σε όλη την ελληνική κοινωνία. Και βέβαια για
τη Νέα Δηµοκρατία ο σταθµάρχης, είπαµε, ο Τρικούπης και ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αυτοί φταίνε. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Εν πάση περιπτώσει, ο λαός διαµαρτύρεται. Οι συγκεντρώσεις
είναι τεράστιες, µεγάλες πορείες, νέοι, πιο µεγάλοι, ειρηνικές
διαδηλώσεις, τις οποίες βεβαίως αντιµετωπίζει η Ελληνική Αστυ-
νοµία, το Υπουργείο, µε αυτά τα οποία έχουµε δει όλοι, δηλαδή,
µε ένα κρεσέντο βίας, καταστολής κατ’ εντολή της Κυβέρνησης.
Στο αίτηµα για ασφάλεια στη ζωή, ασφάλεια στις µετακινήσεις,
ασφάλεια στα τρένα η Νέα Δηµοκρατία απαντάει µε ανασφάλεια,
φόβο, χηµικά και βεβαίως καταστολή. Οι κρότου λάµψης, το είπε
πριν και ο συνάδελφος, όταν πηγαίνουν κατευθείαν πάνω στα σώ-
µατα των διαδηλωτών είναι φονικό όπλο.

Δεν είναι αθώο! Εκτός, λοιπόν, από την ταχύτητα του γερανο-
φόρου πάνω σε διαδηλωτές, µια ξέφρενη πορεία ως φονική επί-
θεση. Αυτά, δεν είναι απλά καταστολή, αυτά είναι φονικές επι-
θέσεις. Η Αστυνοµία έχει στις υποχρεώσεις της να διαφυλάττει
το δικαίωµα στη διαδήλωση των διαδηλωτών. Είναι υποχρέωσή
της. Και µιας και λέω για την Αστυνοµία, είδαµε την πρωτοφανή
καρατόµηση Αρχηγού της Ελληνικής Αστυνοµίας -µε ό,τι σηµαί-
νει για την υποτίµηση του Σώµατος- µία πρωτοφανή κίνηση, σε
έναν Αρχηγό που έχει κριθεί δύο µήνες πριν από την ίδια Κυβέρ-
νηση ως άξιος και ικανός. Δεν µας είπε γιατί δεν ήταν άξιος και
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ικανός. Έπρεπε να αιτιολογηθεί. Ένα έκτακτο ΚΥΣΕΑ, το οποίο
τον καρατόµησε σε δύο µήνες. Και τί κατήγγειλε ο Αρχηγός και
τί διαβάζουµε και στον Τύπο ως διαρροή, στον φιλοκυβερνητικό
Τύπο; Άνωθεν παρεµβάσεις για µετακινήσεις εκατόν τριάντα πέ-
ντε αστυνοµικών σε βολικότερες υπηρεσίες από τα αστυνοµικά
τµήµατα, ότι απορρίφθηκαν οι προτάσεις του να διερευνηθούν
οι συνοµιλίες στελεχών της ΕΛΑΣ µε την Greek mafia, αναξιοκρα-
τικές προαγωγές και τοποθετήσεις στις τελευταίες κρίσεις,
απόρριψη εισηγήσεων να µην υπάρχουν υπηρεσιακά οχήµατα
της ΕΛΑΣ στις τελευταίες κινητοποιήσεις, µε αποτέλεσµα τα
έκτροπα που όλοι είδαµε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Παρασύρθηκα και δεν µίλησα για το νοµοσχέδιο, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό ήθελα να σας
πω. Δεν σας έµεινε χρόνος για το νοµοσχέδιο.

ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ: Ακριβώς!
Ωστόσο, να τονίσω ότι η Νέα Δηµοκρατία αποδεικνύεται ξανά

µνηµονιακότερη των µνηµονίων. 
Θα τελειώσω µε κάτι άλλο. Ιδιωτικοποιήθηκαν οι σιδηρόδροµοι

επί ηµερών ΣΥΡΙΖΑ; Να το πούµε και αυτό άλλη µία φορά και να
κλείσω, για να µην πάρω άλλο χρόνο. Απετράπη επί των ηµερών
ΣΥΡΙΖΑ η ιδιωτικοποίηση των σιδηροδρόµων; Έγινε ιδιωτικοποί-
ηση του µεταφορικού έργου εξαιτίας των 15 δισεκατοµµυρίων,
για τα οποία µας έλεγαν ότι είναι κρατικές ενισχύσεις και τα
οποία θα ήταν υποχρεωµένη να πληρώσει η χώρα αν δεν το κά-
ναµε, ένα φορτίο που µας φόρτωσαν οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις και βεβαίως, η Νέα Δηµοκρατία έχει πλήρη συµµετοχή σε
αυτό.

Ξέρετε κύριε Σκρέκα και κύριε Αµυρά, δεν προέρχεστε από
παρθενογένεση, εκπροσωπείτε µια παράταξη, η οποία ευθύνεται
για πολλά δεινά σε αυτόν τον τόπο και γι’ αυτό δεν µπορείτε σε
καµµία των περιπτώσεων να εκφράσετε το νέο. Το παλιό το κά-
νατε αναπαραγωγή και µε έναν πάρα πολύ κακό τρόπο. Κοµµα-
τικό µοντέλο, ρουσφετολογικό, απαξίωση των δηµόσιων υποδο-
µών και πολλά άλλα, υποκλοπές και όλα αυτά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε. Τουλάχιστον, δεν µε πήγατε άλλα επτά λεπτά για το νοµοσχέ-
διο. Ορισµένοι το κάνανε.

Καλησπέρα σας και από εµένα!
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Γκόκας από το ΠΑΣΟΚ - Κί-

νηµα Αλλαγής και να ετοιµάζεται ο κ. Δρίτσας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρατηρούµε µια προσπάθεια

της Κυβέρνησης να πείσει, ότι αυτά που κάνει δεν είναι αυτά που
βλέπουµε και καταλαβαίνουµε, όπως προσπαθεί µέρες τώρα να
πείσει, επιχειρώντας συγκάλυψη ευθυνών µέσα από µια επικοι-
νωνιακή διαχείριση της τραγωδίας των Τεµπών, πρώτον, για το
δικό της πόρισµα του Πρωθυπουργού του αρµόδιου Υπουργού
και της Κυβέρνησης γενικότερα που αφορά στον ανθρώπινο πα-
ράγοντα και µόνο. 

Δεύτερον, ότι ένας πίνακας που αφορά σε δυνατότητες ενός
τοπικού κέντρου χειρισµών και ελέγχων αποτελεί ολοκληρωµένο
-τοπικό ειπώθηκε µόλις χθες- σύστηµα τηλεδιοίκησης, αντίθετα
µε όσα εµείς καταλαβαίνουµε και αναφέρουν οι εργαζόµενοι του
ΟΣΕ.

Τρίτον, ότι σε λίγους µήνες, µετά την αδικαιολόγητη καθυστέ-
ρηση τεσσεράµισι χρόνια από την προηγούµενη κυβέρνηση ΣΥ-
ΡΙΖΑ και τέσσερα χρόνια από τη σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας, θα γίνουν από την Κυβέρνηση αυτή, όσα δεν έγιναν
µε τη δική της ευθύνη στα τέσσερα χρόνια της θητείας της. 

Και τι να πούµε για την άγνοια της πολιτικής ηγεσίας του Υ-
πουργείου Μεταφορών, για το έγγραφο καταπέλτη της Εθνικής
Αρχής Διαφάνειας από 4 Οκτωβρίου του 2021 για τα εν εξελίξει
θέµατα στους σιδηροδρόµους, αλλά και την επικαλούµενη συνε-
χώς άγνοια του ίδιου του Πρωθυπουργού, ο οποίος για ό,τι σο-
βαρό συµβαίνει είτε είναι το τραγικό σιδηροδροµικό δυστύχηµα
είτε είναι υποκλοπές, είτε είναι φωτιές, δεν γνωρίζει τίποτε, για

να έχει το δικό του κέλυφος προστασίας.
Με τον ίδιο τρόπο επιχειρείται από την πλευρά της Κυβέρνη-

σης να πείσει ότι δεν µπορεί να έχει καµµία σχέση µε ιδιωτικο-
ποίηση της διαχείρισης του νερού, η µεταφορά της εποπτείας
και της τιµολόγησης ή και κοστολόγησης του νερού, στη νέα Ρυ-
θµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέργειας και Υδάτων, όπως µετονο-
µάζεται η ΡΑΕ. 

Έρχονται προς νοµοθέτηση βιαστικά, και στη διαβούλευση και
στο Κοινοβούλιο, διατάξεις που αφορούν στο νερό -ένα δηµόσιο
αγαθό, το υπέρτατο δηµόσιο αγαθό- και που θα έχουν αποτελέ-
σµατα, όπως αυτά που είχαµε στο κόστος ενέργειας, που η αύ-
ξησή του έφερε σε αδιέξοδο τους Έλληνες πολίτες, κατανα-
λωτές, παραγωγούς και επιχειρήσεις.

Για µας, για το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής, η θέση µας είναι συ-
γκεκριµένη και σταθερή. Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και ανθρώ-
πινο δικαίωµα. Δεν πωλείται και η διαχείρισή του ανήκει στον
δηµόσιο τοµέα. Και ήταν η ίδια η Κυβέρνηση, που στο πρόσφατο
παρελθόν αγνόησε και προσπάθησε να προσπεράσει τις γνωστές
σε όλους µας υπ’ αριθµόν 190 και 191 αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας, οι οποίες έκριναν αντισυνταγµατική τη µε-
ταβίβαση της πλειοψηφίας του µετοχικού κεφαλαίου των ΕΥΔΑΠ
και ΕΘΑΘ στην ελληνική εταιρεία συµµετοχών και περιουσίας,
την ΕΕΣΥΠ. Με τον νόµο 4389/16 –παρ’ ότι υπήρχε και προηγού-
µενη απόφαση του Σ.τ.Ε. από το 2014- η προηγούµενη κυβέρ-
νηση του ΣΥΡΙΖΑ είχε εκχωρήσει τις µετοχές της ΕΥΔΑΠ στο
Υπερταµείο.

Το Συµβούλιο της Επικρατείας, πέραν του νόµου 4389/16 για
τις µετοχές, έκρινε αντισυνταγµατική και τη µεταβίβαση της πε-
ριουσίας της ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ στο Υπερταµείο, που έγινε το
2018. Εδώ θέλω να σηµειώσω ότι οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ
είχαν αρνηθεί την εκχώρηση της διαχείρισης του νερού σε οποι-
ονδήποτε, πέραν του δηµοσίου. 

Η Κυβέρνηση αυτή δε, έδωσε αρνητικά δείγµατα γραφής αντι-
συνταγµατικής και αντιδηµοκρατικής πρακτικής, όταν τον περα-
σµένο Ιούλιο νοµοθέτησε µε τον νόµο 4964, άρθρα 114 και 115,
για µεταβίβαση από το δηµόσιο στο Υπερταµείο µετοχών των
εταιρειών και ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ. Δηλαδή, παρ’ ότι είχε στα χέρια
της, τις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας, νοµοθέτησε
µια νέα, επίσης, αντισυνταγµατική διάταξη. Νοµοθέτησε, δηλαδή,
το ακριβώς αντίθετο από αυτό που έπρεπε. 

Πέρα από όλα αυτά, έχουµε τις χθεσινές αποφάσεις υπ’ αριθ-
µόν 7 και 8 του 2023 του Συµβουλίου της Επικρατείας, µετά από
προσφυγή από φορείς στην Επιτροπή Συµµόρφωσης του Συµ-
βουλίου της Επικρατείας, στις οποίες αποφάσεις αναφέρεται ότι
παραµένει η αντισυνταγµατική εκκρεµότητα για τη µεταφορά των
µετοχών της ΕΥΔΑΠ και της ΕΘΑΘ από το Υπερταµείο στο
Υπουργείο Οικονοµικών και η οποία θα πρέπει να γίνει σε έξι
µήνες.

Γιατί, λοιπόν, η Κυβέρνηση επιµένει να νοµοθετεί µονίµως αντί-
θετα από τις επιταγές του Συµβουλίου της Επικρατείας και γιατί
δεν επιστρέφουν οι µετοχές στο δηµόσιο; Είναι επίσης, γνωστή
η έκθεση της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής που επιση-
µαίνει τους έντονους προβληµατισµούς και τα ερωτήµατα κατά
πόσο οι ρυθµίσεις των άρθρων 12 και 15 συµβαδίζουν µε τη νο-
µολογία του Σ.τ.Ε., όπως αυτή είναι και η άποψη που διατυπώνει
η Συνήγορος του Πολίτη. Ενώ υπάρχει και το υπόµνηµα της Ένω-
σης Διοικητικών Δικαστών που µε παρόµοιο σκεπτικό και αναφε-
ρόµενη στις αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας ζητά
την απόσυρση των άρθρων του σηµερινού νοµοσχεδίου που
αφορούν στη διαχείριση του πόσιµου ύδατος και αναφέρει ότι
δεν είναι δυνατόν να βελτιωθούν αυτές οι διατάξεις µε φραστικές
ή άλλες τροποποιήσεις. 

Βεβαίως, αυτή είναι και η δική µας άποψη. Εξάλλου, δεν έχετε
δώσει και τα καλύτερα δείγµατα στην αντιµετώπιση των ανεξάρ-
τητων αρχών. Χρησιµοποιείτε κατά το δοκούν και όπως βολεύει
κάθε φορά αυτόν τον θεσµό, πότε επικαλούµενοι τις ανεξάρτητες
αρχές και πότε απαξιώνοντας και αγνοώντας τις απόψεις τους,
όπως έγινε µε την Αρχή Διασφάλισης του Απορρήτου Επικοινω-
νιών ή και τώρα µε την ΡΑΣ µε αφορµή την τραγωδία των Τε-
µπών. 

Όµως, σχετικά µε τις προθέσεις σας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα
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να πω το εξής: Ενώ διαγράψατε τη δυνατότητα παραχώρησης
συµβάσεων παροχής υπηρεσιών σε τρίτους στο άρθρο 11, ορί-
ζετε στο άρθρο 3 ότι µπορεί να είναι πάροχοι υπηρεσιών διαχεί-
ρισης οι εταιρείες του άρθρου 3 -το ανέφερε και ο κ. Αµυράς
πριν- του ν.4972, όπου προβλέπεται σε αυτό το άρθρο 3 του 4972
ότι υπάρχουν και ανώνυµες εταιρείες στις οποίες είναι µειοψη-
φικό το πακέτο του δηµοσίου, δηλαδή πολύ εύκολα µπαίνουν
ιδιώτες από την πίσω πόρτα, σε συνδυασµό µε την επιµονή σας
και την άρνησή σας να υιοθετήσετε αποφάσεις που αφορούν στο
νερό ως δηµόσιο αγαθό από το Συµβούλιο της Επικρατείας µε
όλα όσα ανέφερα πριν. Αυτό θα πρέπει να αλλάξει. Ο κ. Καστα-
νίδης σας το επεσήµανε, αλλά ακόµη παραµένει αυτό το πρό-
βληµα. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι µέσα από τη διασφάλιση της δη-
µόσιας διαχείρισης του νερού, αναδεικνύονται κορυφαία ζητή-
µατα και δηµοκρατίας µέσα από τον σεβασµό των αποφάσεων
ανεξάρτητων θεσµών, µε κορυφαίο αυτόν της δικαιοσύνης, αλλά
και η ανάγκη να υπάρχει ένας ανοικτός, δηµόσιος και εθνικός διά-
λογος για βασικά δηµόσια αγαθά, όπως το νερό, η υγεία, η παι-
δεία, αλλά και η ενεργειακή ασφάλεια και η εθνική ασφάλεια. 

Σε σχέση µε τις ΑΠΕ και τον θεσµό των ενεργειακών κοινοτή-
των, αντί να απλοποιηθεί, διευρύνεται χωρίς ουσιαστική χρησι-
µότητα. Τα είπε πολύ αναλυτικά ο συνάδελφός µας, ο κ. Αρβα-
νιτίδης, ο εισηγητής από την πλευρά µας. Όµως, θέλω να κλείσω
µε το εξής: Πέραν της επιτακτικής ανάγκης ενός επικαιροποι-
ηµένου χωροταξικού πλαισίου για την εγκατάσταση των ΑΠΕ, πα-
ραµένει το σοβαρότατο πρόβληµα του κορεσµού των δικτύων.
Υπάρχει ανάγκη αναβάθµισης και ενίσχυσης των δικτύων µετα-
φοράς ηλεκτρικής ενέργειας µέσης τάσης και υψηλής τάσης
αλλά και του ενεργειακού χώρου των Κέντρων Υψηλής Τάσης.
Ενδεικτικά αναφέροµαι στο κορεσµένο δίκτυο του ΚΥΤ Αράχθου
στην Άρτα, που είχε και έχει ως αποτέλεσµα τον αποκλεισµό επί
δώδεκα και πλέον χρόνια επιχειρήσεων, παραγωγών και λοιπών
δραστηριοτήτων της περιοχής, που στερούνται της δυνατότητας
επένδυσης στις ΑΠΕ και δεν έχουν την ευκαιρία να βελτιώσουν
το εισόδηµά τους µέσα από τη µείωση του κόστους παραγωγής
και επιπλέον η συνέπεια αφορά τους παραγωγούς και στις επι-
χειρήσεις που µειονεκτούν στον ανταγωνισµό έναντι άλλων πε-
ριοχών. 

Θα πρέπει να δοθεί, λοιπόν, ένα τέλος σ’ αυτόν τον άδικο απο-
κλεισµό και της περιοχής της Άρτας από τις εγκαταστάσεις ΑΠΕ
και να δοθεί η δυνατότητα εγκατάστασης κατά προτεραιότητα,
ιδιαίτερα φωτοβολταϊκών σταθµών Net-Metering σε µεταποι-
ητικές, βιοτεχνικές και αγροτοδιατροφικές µονάδες.

Κλείνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λέγοντας ότι δεν µπο-
ρούµε να συµφωνήσουµε µε αυτό το θεσµικό πλαίσιο που η Κυ-
βέρνηση επιχειρεί να εφαρµόσει και το οποίο καταψηφίζουµε επί
της αρχής, ψηφίζοντας µόνο διατάξεις στις οποίες συµφωνούµε. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. Για τροπολογίες θέλετε να µιλήσετε ή έχετε νοµοτεχνι-
κές;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε.

Θέλω να καταθέσω την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1653 και
ειδικό 142 και την τροπολογία µε γενικό αριθµό 1654 και ειδικό
143. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Στην πρώτη τροπολογία έχουµε πέντε άρθρα. Το πρώτο δίνει
τη δυνατότητα για τον υπολογισµό ενός ενδιάµεσου εσόδου του
διαχειριστή διανοµής φυσικού αερίου.

Με το δεύτερο άρθρο δίνουµε τη δυνατότητα το τέλος ασφά-

λειας εφοδιασµού, το οποίο πρέπει να πληρώσουν οι υπόχρεοι,
που µε βάση την ευρωπαϊκή οδηγία έπρεπε να υποστούν, για να
αποθηκεύσουµε φυσικό αέριο στις υπόγειες αποθήκες Ιταλίας
και αλλού, εκεί να δώσουµε µια δυνατότητα εξόφλησης σε µελ-
λοντικό χρόνο, έτσι ώστε να µην επιβαρυνθούν άπαξ, µέσα στο
έτος, επειδή ακόµη υπάρχει ενεργειακή κρίση.

Με το άρθρο 3 δίνουµε τη δυνατότητα σε δασικά ακίνητα που
ανήκουν σε ιερές µονές, όπου υπάρχουν αναµφισβήτητοι εκ του
νόµου και κατά πάγια νοµολογία του Αρείου Πάγου τίτλοι ιδιο-
κτησίας, γι’ αυτά να µην ασκούνται, να µην προβάλλονται δικαιώ-
µατα από το δηµόσιο. Το ξεκαθαρίζουµε αυτό.

Το άρθρο 4 αναφέρεται σε µία ρύθµιση, που δίνει τη δυνατό-
τητα χορήγησης όρων δόµησης κατά παρέκκλιση για εγκαταστά-
σεις συσκευασίας και µεταποίησης αγροτικών και κτηνοτροφικών
προϊόντων στην περιοχή Πηλίου. Είναι ένα δίκαιο αίτηµα των
αγροτών και των κτηνοτρόφων εκεί.

Το άρθρο 5 αφορά µία άλλη δυνατότητα. Επεκτείνουµε τις
χρήσεις γης στην περιοχή της δυτικής Μακεδονίας, στην ΖΕΠ Κο-
ζάνης, ώστε να προχωρήσει το εκεί πανεπιστήµιο σε δόµηση, σε
κατασκευή κτηριακών εγκαταστάσεων που θα χρησιµοποιηθούν
από τους φοιτητές. 

Στη δεύτερη τροπολογία, σε ό,τι αφορά το Υπουργείο µας,
έχουµε το άρθρο 1, όπου δίνουµε τη δυνατότητα και ρυθµίζουµε
–βεβαίως, αυτό έχει σχέση και µε την Πολιτική Προστασία- τη
διαδικασία υλοποίησης διενέργειας πρωτοβάθµιου και δευτερο-
βάθµιου προσεισµικού υγειονοµικού ελέγχου από το Τεχνικό Επι-
µελητήριο.

Έχουµε το άρθρο 6 που είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Είναι ένα
άρθρο µε το οποίο αναστέλλουµε τις οικοδοµικές άδειες στις
εκτός σχεδίου περιοχές στη νήσο της Μυκόνου. Εκεί για άλλη
µια φορά θα ξεκαθαρίσω ότι η απόφαση της Κυβέρνησης είναι
απόλυτη. Δεν θα επιτρέψουµε σε καµµία παρανοµία, σε καµµία
αυθαιρεσία να νοµιµοποιηθεί και οι δράστες της εγκληµατικής
και µαφιόζικης βεβαίως επίθεσης κατά του αρχαιολόγου θα τι-
µωρηθούν. Εδώ, µε το εν λόγω άρθρο, δίνουµε τη δυνατότητα οι
πολεοδοµικές άδειες να εκδίδονται από την αρµόδια διεύθυνση
πια του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, καθώς και οι
έλεγχοι των τυχόν αυθαιρεσιών αλλά και οι επιβολές κυρώσεων
και ποινών να πραγµατοποιούνται από την αρµόδια διεύθυνση
και συγκεκριµένα από τους Επιθεωρητές Περιβάλλοντος του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Ειδικότερα, στο άρθρο 7 δίδεται η δυνατότητα µε απόφαση
του Γενικού Γραµµατέα να συγκροτούνται και να λειτουργούν
µεικτά κλιµάκια ελέγχου, που θα αποτελούνται από την Οικονο-
µική Αστυνοµία, από τους Επιθεωρητές Περιβάλλοντος και από
τους ελεγκτές δόµησης. 

Επίσης, στο άρθρο 8 διορθώνουµε µια εσφαλµένη διατύπωση,
ώστε να µπορούν να επιβάλλονται πρόστιµα από τον ΕΟΑΝ στα
συστήµατα εναλλακτικής διαχείρισης τα οποία δεν συµµορφώ-
νονται.

Με το άρθρο 9 δίνουµε µια παράταση για την έναρξη λειτουρ-
γίας του συστήµατος εγγυοδοσίας, του λεγόµενου DRS, από την
1η Σεπτεµβρίου του 2023. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Υπουργέ, για να

διευκρινίσουµε, κάνετε αποδεκτές την τροπολογία µε γενικό
αριθµό 1653 και ειδικό 142 και την τροπολογία µε γενικό αριθµό
1654 και ειδικό 143;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Μάλιστα, γίνονται αποδεκτές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτές οι δύο γίνονται
αποδεκτές.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κανονικά πρέπει να µι-

λήσει ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος, κύριε Φάµελλε,
αλλά θα σας αφήσω να µιλήσετε.

Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θέλω να κάνω κάποιες ερωτήσεις

για τα άρθρα. Επειδή είναι τροπολογίες µε πολλά άρθρα η καθε-
µία και όχι ακριβώς της ίδιας στρατηγικής, θα µου επιτρέψετε να
σας ρωτήσω κάποια πράγµατα, κύριε Υπουργέ. Βέβαια, λίγο κα-
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θυστερηµένα µας τις ανακοινώσατε, κύριε Υπουργέ, αλλά τώρα
που τις φέρατε, εµείς θα σας ρωτήσουµε.

Πρώτον, θα ξεκινήσουµε από την τροπολογία 1653, αυτήν µε
τον υπολογισµό του εσόδου του διαχειριστή. Εδώ, απ’ ό,τι κατά-
λαβα, η Κυβέρνηση, αφού ξεπούλησε κατά 100% το δίκτυο φυ-
σικού αερίου σε µια ιταλική εταιρεία, η οποία προχωρά και σε
απολύσεις στελεχών και συνδικαλιστών και δεν έχετε πει τίποτα
γι’ αυτό, τώρα προβλέπει ότι παρ’ ότι τα τιµολόγια των κατανα-
λωτών θα είναι αυξηµένα τα επόµενα χρόνια, θα υπάρχει και η
δυνατότητα να διαπραγµατεύεται το σταθερό έσοδο, χωρίς να
δεσµεύεται για επενδύσεις. Πόσα χατίρια θα κάνετε στους Ιτα-
λούς, οι οποίοι ήδη προχωρούν σε απολύσεις και συνδικαλιστών
και στελεχών µε δεκαετίες στη θέση αυτή και προφανώς δεν προ-
χωράνε και τις επενδύσεις; Αυτή είναι η ιδιωτικοποίηση που θέ-
λετε να προχωρήσετε µάλλον και στο νερό και στα απορρίµµατα; 

Δεύτερον, στο άρθρο 2 αναφέρεστε στο σχέδιο προληπτικής
δράσης και σε χρηµατοοικονοµικό κόστος. Προσέξτε τώρα εδώ
τι γίνεται. Το χρηµατοοικονοµικό κόστος του ΔΕΣΦΑ, το µεταφέ-
ρετε στους καταναλωτές. Το ερώτηµα βέβαια είναι: Από ποια ει-
σήγηση προκύπτει αυτό; Έχει κάνει εισήγηση µε τη Ρυθµιστική
Αρχή Ενέργειας; Γιατί καταλαβαίνω ότι ικανοποιείται µια απαί-
τηση των ιδιωτών του ΔΕΣΦΑ. Άλλοι ιδιώτες είναι αυτοί, όχι της
«ITALGAS». Αυτό δίνετε ως βάρος στους καταναλωτές, αλλά νο-
µίζω ότι δεν έχει ποσοτικοποίηση µε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας. 

Και επειδή συνηθίζετε να παρακάµπτετε τη ΡΑΕ και να την υπο-
βαθµίζετε και µε το νοµοσχέδιο, µήπως και εδώ παίζετε ένα παι-
χνίδι; Γιατί υποσηµειώνω ότι τα θέµατα της προληπτικής δράσης,
ας το πω έτσι, όλα προκύπτουν από ποσοτικοποίηση της ΡΑΕ.
Εδώ δεν φαίνεται κάτι τέτοιο. 

Τρίτον, στο άρθρο 3 αναφερθήκατε -µάλλον το είπατε ξεκά-
θαρα- για τίτλους που διαθέτουν οι µονές ή τα µοναστήρια ή οι
εκκλησίες και δεν εφαρµόζονται από τις δασικές υπηρεσίες. Μάλ-
λον κάτι τέτοιο. Να σας πω γιατί; Γιατί έτσι είναι. Γιατί αυτό βλέπω
ότι είναι µια φωτογραφική ρύθµιση του ν.4972/22. Και το ερώ-
τηµα είναι πόσο άριστοι είστε; Το φέρατε πριν από λίγο καιρό.
Τώρα έρχεστε να το διορθώσετε; Είναι ή δεν είναι ρύθµιση του
ν.4972; Γιατί εµείς το ψάξαµε και εµείς ξέρουµε να διαβάζουµε.
Εσείς ούτε την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής δεν ξέρετε
να διαβάζετε.

Άρθρο 4, Πήλιο. Μάλιστα. Αναφερθήκατε στα θέµατα συσκευ-
ασίας και µεταποίησης αγροτικών κτηνοτροφικών προϊόντων. Για
να είµαστε λίγο ακριβείς, σε ένα προστατευόµενο περιβάλλον -
είναι προστατευόµενοι οι οικισµοί στο Πήλιο- έρχεστε να δώσετε
επιπλέον δόµηση. Αυτό κάνετε. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι για να
είµαστε ειλικρινείς, ποιες µονάδες αφορά; Γιατί αν θέλετε να πα-
ραβιάσετε το καθεστώς προστασίας του Πηλίου οριζόντια, είναι
επικίνδυνο.

Έχω υπ’ όψιν µου ένα αίτηµα συνεταιριστικής οργάνωσης στη
Ζαγορά. Το ερώτηµα, λοιπόν, είναι: Αν είστε τίµιοι και ειλικρινείς
και εσείς, γιατί εµείς το ψάξαµε, πώς εξασφαλίζετε ότι δεν θα έ-
χει οριζόντια εφαρµογή; Γιατί, κύριε Σκρέκα, δυστυχώς, έτσι
όπως το έχετε, έχει οριζόντια εφαρµογή. Άρα παραβιάζετε το κα-
θεστώς προστασίας παντού στο προστατευόµενο Πήλιο και δεν
διασφαλίζετε ούτε το οικιστικό ούτε το φυσικό περιβάλλον. Εδώ,
λοιπόν, σας βάζουµε δύσκολα. Να µας πείτε πώς θα εξασφαλί-
σετε, λοιπόν, την προστασία του Πηλίου. 

Πάµε στην επόµενη τροπολογία που µας έχετε φέρει. Λοιπόν,
πάµε µε το πρώτο, κατ’ αρχήν. Στο πρώτο φαίνεται ότι το Επιµε-
λητήριο αναλαµβάνει τα θέµατα προσεισµικού έλεγχο κτηρίων.
Και αναρωτιέµαι: Το Επιµελητήριο έχει τους ψηφιακούς χάρτες,
το Επιµελητήριο έχει τα θέµατα της οικοδοµικής άδειας, το Επι-
µελητήριο έχει τα πάντα µάλλον µε εσάς. Το ερώτηµα είναι γιατί
δεν φεύγει να το αναλάβει ο κ. Στασινός ως Υπουργός, αφού τα
δίνετε όλα στο Επιµελητήριο και δεν κάνει τίποτα το Υπουργείο;
Και αυτό είναι ένα ερώτηµα. Αναρωτιόµαστε. Το Επιµελητήριο
είναι τεχνικό σύµβολο της πολιτείας. Το υπηρέτησα χρόνια και
από θέσεις αιρετών κεντρικού επιπέδου. Δεν επιφυλάσσουµε
αυτόν τον ρόλο για το Επιµελητήριο. Εσείς τώρα θα το κάνετε
υπηρεσία του Υπουργείου. 

Συνεχίζω µε τα επόµενα άρθρα. Θα περάσω τα άρθρα 2, 3, 4

και θα πάµε σε αυτά που αφορούν το Υπουργείο µας. 
Άρθρο 6, αναστολή οικοδοµικών αδειών στη Μύκονο. Μάλιστα.

Γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, ότι υπάρχει υπό εκπόνηση το ειδικό
πολεοδοµικό; Υπάρχει και σε άλλες περιοχές ειδικό πολεοδοµικό.
Αν δεν κάνω λάθος, έχει και η Σαντορίνη και η Ελαφόνησος. Γιατί
µόνο στη Μύκονο και όχι σε άλλες περιοχές; Ένα ερώτηµα κα-
λόπιστο. Δεύτερον, γιατί τέσσερα χρόνια δεν κάνατε τίποτα µε
τα πολεοδοµικά σχέδια πουθενά στην Ελλάδα και τώρα προχω-
ράτε σε αναστολές χωρίς σχεδιασµό; Και τρίτον, εγώ βλέπω ότι
υπάρχει εξαίρεση στην εξαίρεση. Δεν υπάρχει αναστολή. Θα τα
λύνει η ΔΑΟΚΑ από τις υπηρεσίες του Υπουργείου. 

Κύριε Υπουργέ, αναρωτιέµαι: Μας κοροϊδεύετε ή όχι; Ή δεν
ξέρετε τι γίνεται στο Υπουργείο; 

Πάµε λίγο στο άρθρο 7. Το άρθρο 7, λοιπόν, λέει «κεντρικά κλι-
µάκια ελέγχου» και µας κοροϊδεύουν ότι γίνεται για τα αυθαίρετα.
Λοιπόν, κύριε Υπουργέ, εγώ θα ρωτήσω πολύ απλά: Ο ν.4495/17
νοµοθέτησε και η Ελλάδα έχει παρατηρητήρια δόµησης τα οποία
η Κυβέρνησή σας δεν στελέχωσε και δεν λειτουργούν. Για ποιον
λόγο; Γιατί δεν θέλετε να κάνετε έλεγχο αυθαιρέτων. Και για
ποιον ακόµα λόγο; Γιατί οι Βουλευτές σας προτείναν και εσείς
νοµοθετήσατε να µην κατεδαφίζονται ούτε τα τελεσίδικα αυθαί-
ρετα που είναι στον αιγιαλό και στη ζώνη ποταµών. Αυτή είναι η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας. 

Και τώρα λέτε ότι θα κάνετε κλιµάκια µε τους επιθεωρητές πε-
ριβάλλοντος που καταργήσατε την Ειδική Γραµµατεία και τους
υποβαθµίσατε, ενώ δεν λειτουργούν τα παρατηρητήρια δόµησης.
Ποιον κοροϊδεύετε; Ειλικρινά, νοµίζετε ότι δεν ξέρουµε τι µπά-
χαλο γίνεται στο Υπουργείο; Αυτό γίνεται. Και τώρα έρχεστε και
µιλάτε µε θράσος για ψηφιακό κράτος. Γιατί δεν έχουν γίνει τα
παρατηρητήρια δόµησης, ο ν.4495/17;

Και προχωράω λίγο στα υπόλοιπα. Άρθρο 8, διόρθωση νόµου
σας είναι αυτό, αν δεν κάνω λάθος, του 4819. Αριστεία. 

Πάµε παρακάτω να µην σας καθυστερώ και πάµε στο άρθρο
9. Στο άρθρο 9, κύριε Πρόεδρε, έρχεται η Κυβέρνηση να δώσει
ακόµα µία παράταση στο σύστηµα εγγυοδοσίας φιαλών. Να σας
θυµίσω ότι ήταν ο πανηγυρισµός του κ. Μητσοτάκη για τα πλα-
στικά µιας χρήσης. Τάχατες είχατε κάνει φοβερή καινοτοµία. Δί-
νεται νέα παράταση. Δεν εφαρµόζεται η νοµοθεσία για τα πλα-
στικά µιας χρήσης. Την διαφηµίσατε όπως και την ηλεκτροκί-
νηση. Είναι κολληµένα και τα δύο, και η ηλεκτροκίνηση και τα
πλαστικά µιας χρήσης. Θυµίζω τη Μέρα Περιβάλλοντος 2020 του
κ. Μητσοτάκη και τη Μέρα Περιβάλλοντος του 2021. Δύο συµβο-
λικές µεταρρυθµίσεις –τάχατες- και είναι κολληµένες, παγωµέ-
νες. Αυτή είναι η πράσινη Κυβέρνηση. Και τώρα δίνετε παράταση. 

Και µάλιστα βλέπω στη συνέχεια ότι δίνετε παράταση στην πα-
ράγραφο 2 στα πολύγωνα που έχετε δώσει ήδη άλλες τρεις πα-
ρατάσεις, δηλαδή έχετε τέσσερις παρατάσεις στον καθορισµό
πολυγώνων για τα έργα ΑΠΕ µέσα σε µια θητεία. Τι είστε; Η Κυ-
βέρνηση των παρατάσεων είστε;

Και βέβαια νοµίζω ότι αντίστοιχα δίνετε και µία ωραία παρά-
ταση προθεσµίας για τα πλωτά φωτοβολταϊκά. Δηλαδή γι’ αυτά
που µας λέγατε πριν από έξι µήνες, που φέρατε νόµο –τάχατες-
πιλοτικό, έρχεστε µέσα σε λίγους µήνες και δίνετε παράταση.
Αυτό απλά είναι µια απορία. Τόσο άριστοι πια;!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα έπρεπε να ήξερε ο συνάδελφος,
γιατί έχει διατελέσει στο Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας -αν και σε άλλο τοµέα, όχι στην ενέργεια- ότι οι διαχειριστές
είτε είναι διανοµής φυσικού αερίου είτε είναι µεταφοράς και οι
διαχειριστές είτε είναι διανοµής ηλεκτρικής ενέργειας είτε είναι
µεταφοράς, καταθέτουν πενταετή επενδυτικά προγράµµατα ανά-
πτυξης µε βάση τα οποία προσδιορίζεται και το έσοδό τους. 

Φυσικά και η εν λόγω εταιρεία και όλοι οι διαχειριστές έχουν
καταθέσει και έχουν εγκριθεί από τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας
και µε βάση αυτά υπολογίζεται φυσικά και η ανάκτηση του κό-
στους. Έπρεπε να το γνωρίζετε αυτό. 

Το δεύτερο αφορά τον ίδιο τον ΔΕΣΦΑ. Ρωτήστε τον κ. Τσα-
καλώτο αν το επιτόκιο το οποίο ορίζεται είναι χαµηλότερο και
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πόσο χαµηλότερο από το αντίστοιχο το οποίο χρεώνει το κράτος
σε ανάλογου είδους διευκολύνσεις που µπορεί να κάνει.

Να µας πείτε και αν τα ψηφίζετε κιόλας αυτά, αν τα υποστηρί-
ζετε ή θέλετε να εφαρµοστούν άπαξ ολόκληρα στους υπόχρε-
ους. Και φυσικά όλα θα µεταφερθούν στους καταναλωτές. 

Για τη µη προβολή δικαιωµάτων του δηµοσίου, µε τα διαχωρι-
στικά διατάγµατα λύνουµε ένα χρόνιο πρόβληµα. Δεν θέλουµε
να αφήνουµε εκκρεµότητες που έρχονται δεκαετίες τώρα, θέ-
λουµε να δίνουµε λύσεις, ακόµα και αν αυτές οι λύσεις αφορούν
ιερές µονές που έχουν απόλυτο δίκιο, όµως, σε ό,τι αφορά τους
τίτλους ιδιοκτησίας που κατέχουν και που τους έχουν αποδοθεί
νόµιµα από την πολιτεία και από το κράτος. 

Το άρθρο 4 για το Πήλιο είναι ξεκάθαρο. Αφορά αγροτικές ε-
γκαταστάσεις, εγκαταστάσεις που χρησιµοποιούν αγρότες και
συνεταιρισµοί στην περιοχή. Πείτε µου αν το στηρίζετε ή όχι. 

Από εκεί και πέρα δεν έχω να πω κάτι άλλο για αυτά τα οποία
είπατε, γιατί ήταν πολιτικού χαρακτήρα η κριτική και δεν είχε
σχέση µε την ουσία των ρυθµίσεων.

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ -

Προοδευτική Συµµαχία και να ετοιµάζεται ο κ. Μαραβέγιας από
τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µακάρι να µπορούσαµε να συζη-

τήσουµε µε γενναιότητα και µε πολιτική εντιµότητα. Εννοώ ότι η
σηµερινή Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε Πρωθυπουργό
τον Κυριάκο Μητσοτάκη, και ιστορικά ως παράταξη και ειδικά ως
Κυβέρνηση έχει διακηρύξει µε όλους τους τρόπους και έχει κάνει
πράξη τη λατρεία της στις ιδιωτικοποιήσεις και τη µείωση του
κράτους. Μην ξεχνάµε ότι ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης πριν
τριάντα τρία χρόνια –αν µετράω καλά- ηγήθηκε της καµπάνιας
για την ιδιωτικοποίηση του νερού. Είναι µακρά η παράδοση. 

Έρχεται, λοιπόν, η Κυβέρνηση και λέει: Δεν είναι αυτό που νο-
µίζετε. Δεν το λέει στην Αντιπολίτευση –στον ΣΥΡΙΖΑ και στα
άλλα κόµµατα- το λέει σε όλους τους φορείς όπως στον Συνή-
γορο του Πολίτη, στους διοικητικούς δικαστές, στις περιβαλλο-
ντικές οργανώσεις, στις εφηµερίδες, παντού. Εάν ισχύει αυτό,
κύριε Σκρέκα και κύριε Αµυρά, τότε αυτό σηµαίνει –πασίδηλο
είναι- ότι δεν έχετε καταφέρει να πείσετε ούτε κατ’ ελάχιστον την
ελληνική κοινωνία για τις πραγµατικές σας προθέσεις. Είναι και
αυτός ένας βασικός λόγος, για να αποσύρετε το νοµοσχέδιο.

Δεν το βλέπετε ότι είστε σε σύγκρουση µε τη συντριπτική πλει-
οψηφία και γνώµη της κοινωνίας, όπως εκφράζεται συντετα-
γµένα; Εάν όχι, κάντε δηµοψήφισµα. Διότι, δεν είναι µόνο αυτό
το πασιφανές ότι η ρυθµιστική αρχή ρυθµίζει τον ανταγωνισµό
της ελεύθερης αγοράς. Τελεία. Αυτές είναι οι αρµοδιότητες. Και
εσείς το ανοίγετε αυτό και για τα νερά, αλλά και για τα αστικά
απόβλητα και για την ΕΥΔΑΠ-ΕΥΔΑΣ, αλλά και ίσως γιατί αυτή
είναι η πρώτη σας προτεραιότητα χρονικά αυτή τη στιγµή, για τις
Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης και Αποχέτευσης που εκεί θέ-
λετε να µπείτε. 

Είναι ολοφάνερο -αν και σύµφωνα µε τις πολιτικές σας επιλο-
γές θα έπρεπε να το κάνετε- αλλά δεν µπορείτε να το πείτε ότι
είστε υπέρ της ιδιωτικοποίησης του νερού, γιατί το απαγορεύει
το Σύνταγµα και γι’ αυτό καταλαβαίνουµε τον ελιγµό σας. Δεν
µπορείτε, δεν έχετε δικαίωµα να το πείτε και γι’ αυτό βρίσκετε
τους άλλους τρόπους. 

Και εδώ είναι πολύ χαρακτηριστικό, για να δούµε τη θητεία
σας. Ο Σωκράτης Φάµελλος εχθές στην εισήγησή του παρου-
σίασε όλες τις πρωτοβουλίες, δράσεις, αποφάσεις, µία προς µία,
που έχετε προχωρήσει µε έµµεσο τρόπο προς την ιδιωτικοποί-
ηση. Γιατί η ιδιωτικοποίηση έχει και έµµεσους τρόπους. Εκεί στο-
χεύετε, λοιπόν, ακριβώς για να παρακάµψετε τη συνταγµατική
απαγόρευση, η οποία επικυρώθηκε πρόσφατα µε τις αποφάσεις
του Συµβουλίου Επικρατείας και θα πω στη συνέχεια γι’ αυτό.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, εσείς παραδώσατε προ-
φανώς µε πίεση της τρόικας, γιατί και οι δυνάµεις του νεοφιλε-
λευθερισµού ηγεµόνευαν στην Ευρώπη, αλλά και ήταν κοντά στο
δικό σας πρόγραµµα. Όπως είπε ο Ευκλείδης Τσακαλώτος λίγο
νωρίτερα και η Όλγα Γεροβασίλη εδώ από το Βήµα, παραδώσατε

την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΔΑΘ να είναι ενταγµένες στο ΤΑΙΠΕΔ. Τι
είναι το ΤΑΙΠΕΔ, για να µην ξεχνάµε; Μηχανισµός και Οργανισµός
ιδιωτικοποίησης-πώλησης των επιχειρήσεων. 

Όταν αποκλειστικά και εµείς –ο Αλέξης Τσίπρας, ο Ευκλείδης
Τσακαλώτος- στην κρίσιµη κορύφωση της διαπραγµάτευσης το
2015, φτάσαµε οι αντιστάσεις να έχουν φέρει κάποια αποτελέ-
σµατα -αλλά όχι όλα όσα θέλαµε- η τρόικα επέµενε στις ιδιωτι-
κοποιήσεις ως το πρώτο απ’ όλα, που δήθεν θα κάλυπτε το χρέ-
ος. Σιγά που οι ιδιωτικοποιήσεις θα µείωναν το χρέος. Δεν ήταν
αυτό. Ήταν ακριβώς, για να µπει η αγορά σε όλα αυτά τα οποία
πιστεύετε απολύτως, και γι’ αυτό δεν θέσατε θέµα να είναι ή να
µην είναι στο ΤΑΙΠΕΔ η ΕΥΔΑΠ και η ΕΥΔΑΘ. Εµείς τι κάναµε;
Κάναµε αυτό που ήταν µια διέξοδος, για να διατηρηθεί ο βασικός
στόχος της εξόδου από τα µνηµόνια και η ρύθµιση του χρέους
και ταυτόχρονα ήταν και ένας ελιγµός. Προτείναµε και διεκδική-
σαµε το Υπερταµείο, όπου δεν έχει αποκλειστικά ρόλο ιδιωτικο-
ποίησης και πώλησης, αλλά πραγµατικής αξιοποίησης. Αυτό είναι
όντως µια «λεπτή» ισορροπία. Αλλά, ποτέ µέχρι και σήµερα και
µε τη δική σας Κυβέρνηση δεν έχει ιδιωτικοποιηθεί τίποτα που
να ανήκε στο Υπερταµείο εκτός από αυτά που ήταν στο ΤΑΙΠΕΔ.

Και τι κάνετε; Εµείς ακριβώς γιατί δεν λέµε λόγια εκ των υστέ-
ρων -το ανέφερε και ο Ευκλείδης Τσακαλώτος πριν- στον ν.4425/
2016 -ακούστε και µην κάνετε πως δεν ξέρετε- συµπεριλάβαµε
διάταξη για τη µεταφορά της ΕΥΔΑΠ και της ΕΥΔΑΘ στο Υπερ-
ταµείο, βγάζοντάς το από το ΤΑΙΠΕΔ που είναι αποκλειστική πώ-
ληση. Η διάταξη που συµπεριλάβαµε λέει κατά λέξη: «Με την
επιφύλαξη των περιορισµών του Συντάγµατος και της υποχρέω-
σης συµµόρφωσης στις δικαστικές αποφάσεις», βλέπε Συµβού-
λιο της Επικρατείας. Αµέσως, το 2016, πολίτες πολλών προελεύ-
σεων και δικηγορικοί σύλλογοι, αλλά και πολίτες που ανήκουν
πολιτικά στον ΣΥΡΙΖΑ, προσέφυγαν στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας και προσέβαλαν τη διοικητική πράξη της Διυπουργικής Επι-
τροπής Αναδιαρθρώσεων και Αποκρατικοποιήσεων ως συνέπεια
του ν.4389/2016, όπως αντικαταστάθηκε µε τον ν.4425/2016, δη-
λαδή, του Υπερταµείου. Και εκεί η αίτηση από το 2016, αφού πέ-
ρασαν µε διάφορες διαδοχικές αποφάσεις που εκδόθηκαν από
την επταµελή σύνθεση του Συµβουλίου Επικρατείας, παραπέµ-
φθηκε στην ολοµέλεια και φτάσαµε στο 2022 µε τις αποφάσεις
190 και 191 του Συµβουλίου της Επικρατείας που αποφάσισε ότι
είναι αντισυνταγµατική η µεταβίβαση στο Υπερταµείο. Εµείς δεν
έχουµε κανένα πρόβληµα σε αυτό, το είχαµε προσδιορίσει και
ίσως και αυτό έπαιξε τον ρόλο του. 

Τι έκανε, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία; Με τον ν.4964/2002, τα
άρθρα 114 και 115, θεσµοθέτησε -παρ’ όλα αυτά- την παραµονή
των µετοχών στο Υπερταµείο. Προσεβλήθη η πράξη αυτή από
τους ίδιους τους πολίτες και στις 21 Σεπτεµβρίου του 2022, προ-
σεβλήθη στην Επιτροπή Συµµόρφωσης του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας και προχθές, 7 και 8 Μαρτίου βγήκαν οι δύο αποφάσεις
όπου η Επιτροπή Συµµόρφωσης υποχρεώνει την Κυβέρνηση να
υλοποιήσει την προηγούµενη απόφαση του Σ.τ.Ε. και να φέρει
τις µετοχές της ΕΥΔΑΘ και της ΕΥΔΑΠ από το Υπερταµείο στο
Υπουργείο Οικονοµικών µε έναν µέτοχο. Και σας δίνει έξι µήνες
δυνατότητα µόνο και µόνο…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Ποιος τις πήγε εκεί;

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν το έχετε µάθει; Ποιος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): «Ποιος πήγε τις µετο-

χές;» ρωτάει.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τις µετοχές; Μα, σας εξήγησα. Τα πε-

ριέγραψα όλα µε πλήρη καθαρότητα. Μιλάω στον ελληνικό λαό.
Δεν κρύβουµε εµείς κάτι. Εσείς επιτέλους να έχετε γενναιότητα. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν το εξήγησε; Κοιµόσασταν,
κύριε Υπουργέ;

Όλη η οµιλία ήταν γι’ αυτό που ρωτάει. Τι ειρωνεύεστε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίστε, κύριε Δρί-

τσα. Παρακαλώ, κύριε Τσακαλώτο..
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μα, γιατί ειρωνεύεται για όλα

αυτά που ρωτάει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Δρίτσα, παρα-

καλώ συνεχίστε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Να συνεχίσω, αλλά µε διακόπτει ο κύ-
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ριος Υπουργός και µάλιστα αναίσχυντα. Χωρίς γενναιότητα. 
Και τι γίνεται τώρα; Έρχεται εν συνεχεία ο κ. Σταϊκούρας και

λέει µε νόµο: Κάθε µελλοντική ανάγκη στο µετοχικό κεφάλαιο
ΕΥΔΑΠ-ΕΥΔΑΘ δεν µπορεί να οδηγήσει σε µείωση του ποσοστού
συµµετοχής του Υπερταµείου και απώλεια της απόλυτης πλει-
οψηφίας 50 +1 επί του µετοχικού κεφαλαίου. 

Αυτός ο νόµος είναι άκυρος διότι έχει προηγηθεί η σαφής και
αµετάκλητη απόφαση του Σ.τ.Ε. που λέει να φύγουν οι µετοχές
από το Υπερταµείο και να πάνε στο Υπουργείο Οικονοµικών.
Αυτός, λοιπόν, ο σηµερινός νόµος σας, τουλάχιστον σε ό,τι αφο-
ρά την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΔΑΘ, δεν έχει καµµία νοµική υπόσταση.
Όχι συνταγµατική αλλά ούτε καµµία πραγµατική νοµική υπό-
σταση. Εάν δεν κάνετε εντός έξι µηνών αυτά που σας επιτάσσει
η Επιτροπή Συµµόρφωσης του Συµβουλίου Επικρατείας, η πα-
ρέµβαση του Σ.τ.Ε. µε κρατικά όργανα είναι άµεση σύλληψη των
Υπουργών ή των δηµάρχων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τα ξέρετε αυτά; Λέω κάτι που πρώτη

φορά ακούτε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κλείστε, κύριε Δρίτσα. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πώς τον φέρνετε αυτόν τον νόµο, λοι-

πόν; Σε σύγκρουση µε όλη την ελληνική κοινωνία, µε όλο τον πο-
λιτικό κόσµο και σε σύγκρουση µε τη νοµιµότητα. Όχι απλά
πρέπει να το πάρετε πίσω για όλους τους άλλους λόγους αλλά
για να προστατεύσετε και τους εαυτούς σας να µην πάτε φυλακή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µε όλον τον σεβασµό που έχω στον
αξιότιµο συνάδελφο δεν µπορώ να καταλάβω πως συνδέει το
Υπερταµείο που µας κληρονόµησε η δεκαεφτάωρη και γενναία
διαπραγµάτευση του Τσίπρα µε το τρίτο µνηµόνιο το οποίο έφε-
ρε στην Ελλάδα, µε τον σηµερινό νόµο. 

Ο σηµερινός νόµος, κύριε συνάδελφε, ξέρετε µε τι έχει να κά-
νει; Έχει να κάνει µε το να βελτιώσουµε την παροχή ύδατος στη
χώρα µας. Στη χώρα µας αυτήν τη στιγµή υπάρχουν διακόσιοι
ενενήντα πέντε φορείς-οργανισµοί που παρέχουν πόσιµο νερό
και περίπου τριακόσιοι που παρέχουν αρδευτικό νερό. Αυτοί οι
διακόσιοι ενενήντα πέντε φορείς που παρέχουν πόσιµο νερό δη-
λώνουν σύµφωνα µε τα στοιχεία που το 40% αναρτά στην επί-
σηµη ιστοσελίδα, στην πλατφόρµα του Υπουργείου, ότι έχουν
απώλειες που φτάνουν το 60%. Δηλώνουν ότι χρεώνουν το νερό
δύο φορές πιο ακριβά απ’ ό,τι πρέπει κάποιοι. Κάποιοι δηλώνουν
ότι χρεώνουν το ένα τρίτο, το 30% από αυτό που πρέπει ανάλογα
µε το τι θέλει ο δήµαρχος. Και ρωτάω. Είναι δυνατόν να αφή-
σουµε αυτό που γίνεται είκοσι χρόνια να συνεχίζεται; Τι σχέση
έχει µε το Υπερταµείο που δηµιουργήσατε εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, ο κ.
Τσίπρας, η θαρραλέα, η γενναία αυτή διαπραγµάτευση που
έκανε τότε η δεκαεφτάωρη -θυµάστε µε το 3ο µνηµόνιο- µε αυτό
που πάµε να βελτιώσουµε εµείς; Εµείς πάµε να βελτιώσουµε
αυτά τα οποία χρειάζονται βελτίωση. 

Είπε ένας Αρχηγός από ένα κόµµα της Αντιπολίτευσης ότι ο
Κοµφούκιος είπε ότι η µεγαλύτερη δειλία είναι να γνωρίζεις ότι
πρέπει να αλλάξεις κάτι, να διορθώσεις κάτι και να µην το κάνεις.
Λοιπόν, και εσείς γνωρίζετε, αλλά και όλοι εδώ µέσα γνωρίζουν,
ότι χρήζει βελτίωσης αυτή τη στιγµή ο κλάδος των παρόχων υπη-
ρεσιών ύδατος. Δεν έχει καµµία σχέση µε την ιδιωτικοποίηση.
Σας το λέµε εµείς ως Κυβέρνηση. Δεν ξέρω εσείς αύριο µεθαύ-
ριο. Φέρατε το Υπερταµείο για ενενήντα εννέα χρόνια και όλη τη
δηµόσια περιουσία την τοποθετήσατε εκεί. Εµείς σαν Κυβέρνηση
πάντως σας λέµε -εσείς µπορείτε να το κάνετε αυτό είναι ίσως
το τέλος- ότι δεν θέλουµε να ιδιωτικοποιήσουµε το νερό. Εµείς
θέλουµε το νερό να παραµείνει δηµόσιο αγαθό αλλά να είναι
ασφαλές και να είναι επαρκές για τις επόµενες γενιές. Αυτό θέ-
λουµε εµείς.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Και το ρεύµα το λέτε δηµόσιο αγαθό.
Είναι; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μη φωνάζετε, κύριε
Δρίτσα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Αυτά του Υπερταµείου που µας κληρονοµήσατε και

αυτά περί των αλλαγών και των µεταρρυθµίσεων, µε όλη την ει-
λικρίνεια σας λέω να δείτε, να διαβάστε και να έρθετε µαζί να
συµφωνήσουµε για αυτά τα οποία πρέπει να αλλάξουµε στη
χώρα µας.

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Δεν είµαι αµερικανάκι. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Αν δεν αλλάξουµε πάντως κάτι είναι σίγουρο ότι θα
ερχόµαστε εδώ κάθε λίγο και λιγάκι και θα λέµε τι κράτος έχουµε
και γιατί το κράτος µας είναι έτσι; Αν δεν αλλάξουµε κάτι. Αλλά
µπορούµε να το αλλάξουµε, πιστεύω. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, έχετε τον
λόγο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα έπαιρνα
τον λόγο αν δεν άκουγα την ειρωνεία του Υπουργού που διακό-
πτει τον κ. Δρίτσα και του λέει «ποιος πήγε το νερό στο Υπερτα-
µείο;». Μπορούµε να έχουµε τον σεβασµό σας να ακούτε τους
οµιλητές; Για επτά λεπτά έλεγε ακριβώς αυτό. Και συνεχίσατε
την ειρωνεία αφού δεν είχατε ακούσει την οµιλία. Και λέτε πάλι
«γιατί το πήγαµε εκεί;» και «η περήφανη διαπραγµάτευση». 

Πού ήταν το νερό, κύριε Σκρέκα; Ήταν µια δηµόσια επιχείρηση
που την αγαπάγατε και είχατε να την αναπτύξετε και να την ελέγ-
ξετε ή το είχατε βάλει στο ΤΑΙΠΕΔ; Το επαναλαµβάνω γιατί προ-
φανώς δεν ακούσατε τον κ. Δρίτσα. Το είχατε βάλει στο ΤΑΙΠΕΔ;
Τι ήταν το ΤΑΙΠΕΔ; Μόνο ιδιωτικοποίηση. Άρα, όταν είναι να ει-
ρωνεύεστε καλύτερα είναι να ακούσετε τα επιχειρήµατα και -ένας
θεός ξέρει- κάποτε µπορεί να µιλάτε µε σεβασµό στον αντίπαλό
σας. Στον αντίπαλό σας που έχει επιχειρήµατα, ακούει και απα-
ντάει στα επιχειρήµατα. Δεν κάθεται για να πει αυτό που έχει πει
από την αρχή. 

Και τέλος πάντων κυρίως Σκρέκα, δεν είναι µόνο ο κ. Οικονό-
µου και ο κ. Πορτοσάλτε που έχουν πάρει εµβόλιο εναντίον των
fake news και όλοι οι άλλοι λένε τα fake news. Μάλλον εσείς δεν
έχετε πάρει το εµβόλιο, µάλλον εσείς έχετε ενσωµατώσει τα fake
news και θεωρείτε, όπως πολύ σωστά είπε ο καλός συνάδελφος,
Θοδωρής Δρίτσας ότι θεωρείτε ότι οι άλλοι είναι αµερικανάκια.
Δεν είµαστε αµερικανάκια. Και θα σας παρακαλούσα να έχετε κά-
ποιο σεβασµό στο Κοινοβούλιο, στους οµιλητές και πριν ειρω-
νευτείτε να ακούσετε. Γιατί αυτό το χάρισµα να ακούτε, το έχετε
χάσει δύο µέρες τώρα. Δεν ακούτε τι λένε όχι µόνο οι Βουλευτές
αλλά σχεδόν όλη η κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Εµείς ακούµε. Ο ΣΥΡΙΖΑ ακούει; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Σταµενίτη, αφή-

στε εµένα. Ακούστε µε. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μα, ειρωνεύεται. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για να είµαστε δίκαιοι,

ξεκινώντας την απάντηση στον κ. Δρίτσα είπε «µε όλον τον σε-
βασµό». 

Κύριε Σκρέκα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Τσακαλώτε, πραγµατικά δεν σας αναγνωρίζω.
Λυπάµαι για την τοποθέτησή σας. Μπορείτε να δείτε από τα Πρα-
κτικά πώς απευθύνθηκα στον συνάδελφό µου. Εγώ δεν µίλησα
ούτε για αµερικανάκια ούτε για εµβόλια, ούτε µε αυτούς τους
απρεπείς χαρακτηρισµούς για ένα δηµοσιογράφο και για τον Κυ-
βερνητικό Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας. Θα έλεγα, λοιπόν,
να συγκρατηθείτε και αν θέλετε πραγµατικά να συζητάτε µε επι-
χειρήµατα, να έρχεστε να µιλάτε µε επιχειρήµατα και όχι µε ψεύ-
τικα επιχειρήµατα. 

Το άκουσα πολλές φορές αυτό που είπατε µε τη Ρυθµιστική
Αρχή της Βρετανίας. Το ξέρουµε. Πήγατε εκεί, σπουδάσατε εκεί,
σε ξένα πανεπιστήµια, ακριβά πανεπιστήµια. Αυτό δεν σηµαίνει
όµως ότι αυτά τα οποία είδατε εκεί στη Βρετανία θέλουµε να τα
κάνουµε εµείς εδώ στην Ελλάδα. Σας το είπαµε, σας το ξανα-
λέµε, εσείς επιµένετε να λέτε τα ίδια και τα ίδια ανυπόστατα. Δεν
έχουν σχέση µε αυτά που κάνουµε εµείς. Και σας παρακαλώ
πολύ. Το ποιος µιλά εδώ µέσα µε ευπρέπεια και ποιος όχι νοµίζω
ότι το αναγνωρίζουν όλοι, το καταλαβαίνουν όλοι και αυτοί που
µας βλέπουν εκτός της Αίθουσας.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Κωνσταντίνος Μαραβέγιας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Να ετοιµάζεται ο κ. Ζαχαριάδης. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε κατά

τη γνώµη µου σήµερα ένα πολυνοµοσχέδιο µε πέντε πολύ σηµα-
ντικά µέρη: τη συµπερίληψη στις αρµοδιότητες της Ρυθµιστικής
Αρχής Ενέργειας θεµάτων υδάτων και αποβλήτων, την προστα-
σία του φυσικού περιβάλλοντος, την απλούστευση της δασικής
νοµοθεσίας, την αξιοποίηση των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
και κάποιες ειδικές ρυθµίσεις για το δοµηµένο περιβάλλον. Από
όλα αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ, δυστυχώς, επέλεξε να ασχοληθεί µε τη δή-
θεν ιδιωτικοποίηση του νερού που υποτίθεται εισάγει το παρόν
νοµοσχέδιο. Και αυτό παρά το γεγονός ότι βραχνιάσατε επανει-
ληµµένα, κύριε Υπουργέ, για να δηλώνετε ότι δεν προβλέπεται
καµµία ιδιωτικοποίηση ούτε θα µπορούσε να γίνει, αφού δεν
υπάρχει καµµία τέτοια διάταξη µέσα στο νοµοσχέδιο. 

Δυστυχώς εικάζω ότι ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το γνωρίζει γιατί δεν πρό-
λαβε να διαβάσει το νοµοσχέδιο. Μάλλον, σε κάθε περίπτωση το
να µην γνωρίζει τι νοµοθετούµε από εδώ και µπρος ο ΣΥΡΙΖΑ
είναι αναµενόµενο. Οι κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης µε-
λετούν λίγο τα νοµοσχέδια αφού δεν συµµετέχουν στις ψηφοφο-
ρίες. Εξάλλου και ο ίδιος ο κ. Τσίπρας –τον οποίον βέβαια συλλυ-
πούµαστε για το προσωπικό του πένθος- βρήκε δυστυχώς άλλη
ασχολία. Πήγε χθες στη Λάρισα. 

Κύριε Τσακαλώτε, επειδή αναφερθήκατε σε αφελείς -µάλλον
ο ΣΥΡΙΖΑ θεωρεί αφελείς, αµερικανάκια µε την έννοια των αφε-
λών- αφελής, λοιπόν, θεωρείται ο ελληνικός λαός από τον Αρ-
χηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. 

Πήγε, λοιπόν, για να εκµεταλλευτεί την τραγωδία των Τεµπών
–δυστυχώς- και έκανε δηλώσεις µπροστά από κάποια καλώδια
που κρέµονταν, µας είπε ότι εν έτει 2023 δεν υπάρχει τοπική τη-
λεδιοίκηση του ΟΣΕ στη Λάρισα. Ένα ακόµα ψέµα του κ. Τσίπρα,
όπως εκείνο για το 70% υλοποίησης του έργου επί ΣΥΡΙΖΑ, που
στην πραγµατικότητα ήταν µόλις 30%. 

Είχαµε, λοιπόν, για άλλη µια φορά, απόλυτη αντιστροφή της
αλήθειας, την οποία ο κ. Τσίπρας παραµορφώνει χωρίς να ντρέ-
πεται. Έτσι και χθες επιχείρησε να µπερδέψει το πανελλαδικό πε-
ριφερειακό σύστηµα -που όντως θα ολοκληρωθεί το Σεπτέµβριο-
µε το τοπικό σύστηµα τηλεδιοίκησης που λειτουργεί εδώ και
µήνες κανονικότατα στον σταθµό της Λάρισας. Και λειτουργεί κα-
νονικότατα από τον Νοέµβριο του 2022 γιατί τότε το έφτιαξε η
Νέα Δηµοκρατία. Και έπρεπε να το φτιάξει γιατί δεν είχε προλά-
βει να το κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν ήταν κυβέρνηση. 

Άλλο τι ισχυρίζονται σήµερα ο κ. Σπίρτζης και όλα τα υπόλοιπα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Λένε τόσα πολλά ψέµατα που δυστυχώς και
οι ίδιοι έχουν πλέον µπερδευτεί. Θυµίζω τι δήλωνε εδώ στη
Βουλή η διορισµένη από τον ΣΥΡΙΖΑ Πρόεδρος της Ρυθµιστικής
Αρχής Σιδηροδρόµων, η κ.Τσιαπαρίκου, τον Νοέµβριο του 2018.
Διευκρίνιζε, λοιπόν, ότι στο σιδηροδροµικό σταθµό Λάρισας δεν
υπήρχε τότε κανενός είδους σύστηµα τηλεδιοίκησης. Είναι αυτό,
όµως, που έφτιαξε πέρυσι η Νέα Δηµοκρατία και εκείνο που, δυ-
στυχώς, ένα µοιραίο πρόσωπο, ο σταθµάρχης, επέλεξε να παρα-
κάµψει. 

Κατά τα άλλα, ο ΣΥΡΙΖΑ κατηγορεί τον κ. Γεραπετρίτη για ψέ-
µατα και τη Νέα Δηµοκρατία για νεποτισµό για να κάνει, δυστυ-
χώς, πάνω σε ανθρώπινα θύµατα προεκλογική εκστρατεία,
δείχνοντας απίστευτο πολιτικό θράσος και ασέβεια προς αυτές
τις οικογένειες. 

Και είναι τέτοιο το θράσος, που φτάνουν να εγκαλούν, χωρίς
κανένα στοιχείο, τη Νέα Δηµοκρατία για πολιτικούς διορισµούς
στους σιδηροδρόµους, όταν ήταν εκείνοι που έβαλαν το 2016 την
κ. Τσιαπαρίκου Πρόεδρο της ΡΑΣ, παρ’ ότι δεν είχε καµµία σχέση
µε τους σιδηροδρόµους και θυµίζω ότι η συγκεκριµένη κυρία
ήταν υπάλληλος του ΙΚΑ και συνδικαλίστρια, φυσικά, του ΣΥΡΙΖΑ. 

Και στην ίδια ρυθµιστική αρχή ο κ. Σπίρτζης έβαλε Αντιπρό-
εδρο τον κ. Γεωργόπουλο -έναν φυσικό, στο επάγγελµα- ο ο-
ποίος στη Βουλή το µόνο που είχε να παρουσιάσει ήταν συστά-
σεις από τον κ. Καµµένο και την κ. Τζούλη. Και, προφανώς, η
σχέση του µε τους σιδηροδρόµους ήταν ανύπαρκτη, όπως και

της κ. Τσιαπαρίκου.
Εν πάση περιπτώσει, κύριε Υπουργέ, δεν έχει νόηµα ο διάλο-

γος µε το ΣΥΡΙΖΑ γιατί πραγµατικά δεν έχει λογική. Kαι χαρακτη-
ριστικό παράδειγµα είναι οι διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας, τις οποίες ένα οικολογικό –υποτίθεται- κόµµα όπως ο
ΣΥΡΙΖΑ, κανονικά, θα έπρεπε να χειροκροτάει. 

Κι όµως συνεχίζουν στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση να αρνού-
νται ρυθµίσεις, όπως το άρθρο 121, για τις τιµές αποζηµίωσης
σταθµών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, όπως από κατ’ επάγ-
γελµα αγρότες που είχαµε κάνει και το 2020. Και µιλάµε εδώ για
µία διάταξη που δίνει επιπλέον οικονοµικά κίνητρα στους αγρό-
τες για τη λειτουργία φωτοβολταϊκών σταθµών και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν
θέλει να υπάρχει αυτό το πρόσθετο έσοδο για τους αγρότες µας. 

Το ίδιο συµβαίνει και µε το άρθρο 164 για την προώθηση των
υπεράκτιων αιολικών πάρκων, µια προσπάθεια στην οποία πρω-
ταγωνιστεί στη χώρα µας η Μαγνησία µε τη βιοµηχανική παρα-
γωγή των αναγκαίων βάσεων εγκατάστασης για θαλάσσιες ανε-
µογεννήτριες. Όµως ο ΣΥΡΙΖΑ ούτε αυτές τις θέλει, καθώς αντι-
τίθεται σθεναρά και σε κάθε τεχνολογική πρόοδο. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε µια αναφορά στο άρθρο 215 και
στην εξαίρεση υποχρέωσης επισύναψης δασικού πιστοποιητικού
σε συµβολαιογραφικές πράξεις αποδοχής κληρονοµιάς. Πρόκει-
ται για µία δίκαιη και αναγκαία ρύθµιση που θα απελευθερώσει
ακίνητα τα οποία σήµερα είναι µπλοκαρισµένα επειδή τα δασαρ-
χεία δεν δίνουν τις απαραίτητες βεβαιώσεις. Δεδοµένου, επίσης,
ότι ένα µεγάλο µέρος της δουλειάς των επιτροπών εξέτασης
αντιρρήσεων έχει ολοκληρωθεί, είναι πλέον δυνατό σε πολλές
περιπτώσεις να λαµβάνονται υπ’ όψιν οι αποφάσεις των ΕΠΕΑ,
προκειµένου να διευκρινίζεται ο δασικός ή µη χαρακτήρας των
εκτάσεων που µεταβιβάζονται. Έτσι θα µπορέσουν, επιτέλους,
να προχωρήσουν πολλές συµβολαιογραφικές πράξεις χωρίς πε-
ριττά εµπόδια και γραφειοκρατικές επιβαρύνσεις των πολιτών. 

Στόχος της Νέας Δηµοκρατίας και για την επόµενη τετραετία
παραµένει η περαιτέρω απλούστευση νοµικών και διοικητικών
διαδικασιών προς όφελος της κοινωνίας και της οικονοµίας.
Όπως αποδείξαµε µε διαδοχικές µεγάλες µεταρρυθµίσεις, όπως
αυτή του gov.gr, µπορούµε να µειώνουµε τη γραφειοκρατία εκεί
που δεν χρειάζεται και εκεί που δεν χωράει.

Για µας, σε αντίθεση µε το ΣΥΡΙΖΑ, η κρατική παρέµβαση πα-
ντού δεν µπορεί να είναι αυτοσκοπός. Δεν θέλουµε ένα φουσκω-
µένο υπερτροφικό κράτος που έτσι κι αλλιώς δεν χωρά, δεν έχει
θέση σε συναλλαγές µεταξύ ιδιωτών. 

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη εργάστηκε και θα συ-
νεχίσει να αγωνίζεται για ένα δηµόσιο ρυθµιστικό βοηθό και στον
πολίτη και στις επιχειρήσεις. Όχι για ένα κράτος συνεταίρο που
θα παρεµβαίνει παντού και θα υπερφορολογεί τους πάντες. 

Αυτή είναι η καθαρή επιλογή που θα κληθούν να κάνουν σε λί-
γους µήνες οι Ελληνίδες και οι Έλληνες. Θα πάµε µπροστά, µαζί
µε τη Νέα Δηµοκρατία, µε λιγότερους φόρους και λιγότερες επι-
βαρύνσεις ή θα γυρίσουµε πίσω στην υπερφορολόγηση του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και αυτά τα απίθανα «µαξιλάρια» των 37 δισεκατοµµυρίων
ευρώ που συσσώρευσε ο κ. Τσίπρας από το εισόδηµα της µε-
σαίας τάξης. 

Οι εκλογές του 2023 θα απαντήσουν σε αυτό το ερώτηµα και
γι’ αυτή, αλλά και για την επόµενη γενιά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε,
κύριε Μαραβέγια.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Ζαχαριάδης από το ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, κύριε Πρόεδρε, κύριε Μαραβέγια, µου χαλάσατε την οµιλία.
Δηλαδή, µε το τελευταίο σας λεπτό, πάει η οµιλία. Είχα ετοιµάσει
µια οµιλία εδώ να µιλήσω για το νοµοσχέδιο, αλλά θα προσπα-
θήσω τώρα να τα συµπεριλάβω.

Αυτά για τα 37 δισεκατοµµύρια, στον κ. Σταϊκούρα τα έχετε
πει;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Τα ξέρει από µόνος του.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Εµείς παραλάβαµε 1,5 µε 2
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δισεκατοµµύρια από την κυβέρνηση Σαµαρά. Δεν υπήρχαν µισθοί
και συντάξεις να πληρωθούν. Αν θεωρείτε ότι είναι ένα υπερφου-
σκωµένο µαξιλάρι, ορίστε, δώστε το πίσω στον ελληνικό λαό.
Έχουµε σε δύο µήνες εκλογές. Δώστε αυτά τα χρήµατα πίσω. 

Ο µόνος λόγος για τον οποίο η ελληνική οικονοµία άντεξε σε
όλες τις µεγάλες δυσκολίες και το 2020, που είχαµε µια διεθνή
πίεση και σε αυτά τα οποία έχουµε τώρα µε την αλυσιδωτή κα-
τάρρευση των τραπεζών και τα χρηµατοπιστωτικά δεδοµένα,
είναι ότι βρέθηκε µία κυβέρνηση, επιτέλους, στην Ελλάδα που
παρέδωσε, µε τους αγώνες, µε τις θυσίες, µε την πίεση και µε το
αίµα του ελληνικού λαού κοµπόδεµα µεγαλύτερο από ό,τι παρέ-
λαβε. Αυτό, επιτέλους, σε αυτή τη χώρα πρέπει να αλλάξει. Οι
κυβερνήσεις πρέπει να αφήνουν η µία στην επόµενη κάτι. Δεν
µπορεί να διαλύονται τα πάντα, να παίρνει ο άλλος και τα πόµολα
σπίτι του και το έπιπλο από το ταµείο σπίτι του. 

Τώρα, µιλάτε για κράτος φουσκωµένο και υπερτροφικό. Ποιοι;
Εσείς; Εσείς που διπλασιάσατε τους µετακλητούς υπαλλήλους;
Εσείς που επαναφέρατε τις κοµµατικές επιλογές στις αποκε-
ντρωµένες διοικήσεις; Εσείς που διορίσατε τις διοικήσεις στα νο-
σοκοµεία µε κοµµατικά κριτήρια; Εσείς χρησιµοποιείτε τη
σύγκρουση µε το βαθύ κράτος ως δικαιολογία και ως ιδεοληψία,
προκειµένου να εκφύγετε των πραγµατικών σας ευθυνών από
αυτά τα οποία έχουν συµβεί στη χώρα σε µια σειρά τοµείς. 

Αν θέλετε να συγκρουστείτε µε το βαθύ κράτος -πρέπει να συ-
γκρουστούµε µε το βαθύ κράτος- κοιταχτείτε στον καθρέφτη και
συγκρουστείτε µε τον εαυτό σας. Εσείς είστε το βαθύ κράτος, ο
πυρήνας του βαθέως κράτους. Και το βαθύ κράτος δεν είναι
δοµή η οποία υπάρχει µόνο στο δηµόσιο τοµέα, υπάρχει σε όλες
τις εκφάνσεις της κοινωνικής και πολιτικής ζωής της χώρας. Και
στον ιδιωτικό τοµέα υπάρχει βαθύ κράτος και στα ΣΔΙΤ υπάρχει
βαθύ κράτος, µα και στις απευθείας αναθέσεις υπάρχει βαθύτατο
κράτος. Και ρωτήστε την κ. Νικολάου να σας πει ποιο είναι αυτό
το βαθύ κράτος. 

Και βλέπω αρκετούς συναδέλφους της Νέας Δηµοκρατίας να
κάνουν απαρίθµηση ευθυνών και µε βάση τη χθεσινή συζήτηση
για τις ευθύνες για το συγκλονιστικό δυστύχηµα. Μέχρι στιγµής
έχουµε συµφωνήσει σε ένα πράγµα: Ότι ο σταθµάρχης έχει ευ-
θύνη. Εσείς έχετε σταµατήσει εκεί. Πάτε λίγο και µέχρι το Σπίρ-
τζη. Για κανέναν άλλον θα µας πείτε; 

Ο δηµόσιος λόγος σας δείχνει ότι φταίνε όλοι εκτός από εσάς.
Και είναι σε όλα αυτό. Σε ό,τι κρίση και αν έχετε έρθει να διαχει-
ριστείτε και τα πήγατε κάκιστα, δεν φταίγατε εσείς, δεν ξέρατε
εσείς, έφταιγε πάντα κάποιος άλλος ή ήξερε κάποιος άλλος ή
δεν σας ενηµέρωσε κάποιος άλλος. Αν αυτό δεν είναι ο ορισµός
της ανεύθυνης και ευθυνοφοβικής κυβέρνησης, τότε ποιος είναι,
κύριοι συνάδελφοι; 

Τώρα για το ζήτηµα που συζητάµε σήµερα, χαίροµαι -αν είναι
ειλικρινές-, που στη χώρα µας δεν υπάρχει καµία πολιτική δύναµη
που να υποστηρίζει την ιδιωτικοποίηση βασικών αγαθών, όπως
είναι το νερό. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν το υποστηρίζει, το ΚΙΝΑΛ δεν το υπο-
στηρίζει, το ΚΚΕ δεν το υποστηρίζει, εσείς δεν το υποστηρίζετε.
Άρα το νερό έχουµε µια κοινοβουλευτική εγγύηση ότι για πάντα,
όσο υπάρχει ορίζοντας αυτής της πολιτικής διάταξης, θα µείνει
για πάντα δηµόσιο. Έχουµε όµως εµείς εύλογη ανησυχία ή εύ-
λογη δυσπιστία απέναντι σε εσάς, µε βάση τα πεπραγµένα της
τελευταίας τετραετίας; Εγώ λέω ναι, και από αυτά τα οποία ει-
πώθηκαν προηγουµένως για το τι έχει γίνει σε άλλες ευρωπαϊκές
χώρες πριν από είκοσι, τριάντα χρόνια που απέτυχε και τώρα
επανέρχονται όλες οι ευρωπαϊκές χώρες σε άλλο µοντέλο και βε-
βαίως, για το τι έχετε κάνει σε µία σειρά άλλους τοµείς της ασ-
κούµενης πολιτικής, που έχει να κάνει µε βασικά αγαθά και εµπο-
ρεύµατα, τα οποία έχουν να κάνουν µε την καθηµερινότητα του
πολίτη. 

Ας πούµε λοιπόν ότι είναι παρεξήγηση αυτό για το νερό. Θα
εξηγήσω µετά γιατί δεν είναι. Εσείς δεν δώσατε το πλειοψηφικό
πακέτο της ΔΕΗ σε ιδιώτες, χωρίς να το συζητήσετε µε κανέναν,
χωρίς να ενηµερώσετε κανέναν ούτε καν στη Διεθνή Έκθεση της
Θεσσαλονίκης σε ένα απόγευµα; Εσείς δεν το κάνατε; Και οδη-
γηθήκαµε για ενάµιση χρόνο µε τις στρεβλές σας επιλογές στη
συνέχεια στη µεσοσταθµικά ακριβότερη ή στις ακριβότερες τιµές
ενέργειας και τον καταναλωτή σε χονδρεµπορική τιµή; Εσείς δεν

είστε αυτοί; Εσείς δεν δώσατε τα πλειοψηφικά πακέτα των µετο-
χών, των δικτύων µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας σε ιδιώτες,
ενώ θα µπορούσε να κάνει επενδύσεις το κράτος οι οποίες είναι
σίγουρες, οι οποίες θα ήταν κερδοφόρες, οι οποίες θα έδιναν µέ-
ρισµα σε άλλους τοµείς του δηµοσίου τοµέα; Εσείς δεν είστε
αυτοί οι οποίοι από τις πρώτες ώρες εκχωρήσατε το δηµόσιο µά-
νατζµεντ και το διευθυντικό δικαίωµα στα «ΕΛΠΕ» σε επιχειρη-
µατικά συµφέροντα;

Είναι παράλογο λοιπόν η Αριστερά, οι προοδευτικές δυνάµεις,
ο ΣΥΡΙΖΑ Προοδευτική Συµµαχία να έχουµε ανησυχία για το
νερό; 

Εσείς δεν είστε αυτοί που αδιαφορείτε εδώ και δύο χρόνια µε
την ενεργειακή κρίση για τα οικονοµικά αποτελέσµατα των δήµων
και των ΔΕΥΑ; Τι θα γίνει αν χρεοκοπήσουν όλες οι ΔΕΥΑ; Δεν θα
ιδιωτικοποιηθούν; Αυτό δεν είναι το διεθνές µοντέλο ιδιωτικοποί-
ησης; Απαξίωση, λιγότερο προσωπικό στο όνοµα του λιγότερου
υπερτροφικού κράτους, χρεοκοπία, σύµπραξη ιδιωτικού - δηµό-
σιου τοµέα, ιδιωτικοποίηση. Φτιάξτε το θεσµικό πλαίσιο για την
ενέργεια και τις ενεργειακές κοινότητες, προκειµένου να κάνουν
πράσινες επενδύσεις οι δήµοι για να χρηµατοδοτήσουν την ενέρ-
γεια των ΔΕΥΑ, αφού δεν είστε µε την ιδιωτικοποίηση του νερού.
Βοηθήστε τους δήµους να στήσουν τα οικονοµικά τους και να
παράγουν φθηνή πράσινη ενέργεια κατά προτεραιότητα και όχι
στους ιδιώτες, µεγάλους και πολύ µεγάλους, οι οποίοι παίζουν
ένα συγκεκριµένο ρόλο στην αγορά. 

Και εφόσον έχει ανοίξει όλη η συζήτηση και πάµε σε εκλογές,
εµείς δεν θεωρούµε τυχαίο το γεγονός ότι ο προκάτοχός σας,
κύριε Σκρέκα, ο κ. Χατζηδάκης ήταν σε παρακολούθηση από την
ΕΥΠ, έξι συναπτόµενες φορές, όπως αποκαλύφθηκε από την
ΑΔΑΕ, µιας και µιλάµε και για ανεξάρτητες αρχές. Γιατί παρακο-
λουθούσαν τον κ. Χατζηδάκη εκείνη την περίοδο, αφού εσείς
είστε ένα κόµµα υπέρ των δηµοσίων αγαθών; Γιατί; Δεν πιστεύω
ότι ο άνθρωπος ήταν επιζήµιος για τη χώρα. Δεν πιστεύω ότι ο
άνθρωπος αποτελούσε κάποιον κίνδυνο, όπως ακουγόταν τις
πρώτες µέρες για τον Ανδρουλάκη ότι τον ψάχνουν οι Αρµένιοι,
ότι τον ψάχνουν οι Κινέζοι και οι Ουκρανοί. 

Αν δεν απαντήσετε σε αυτά υπάρχουν πολύ σοβαρές ανησυ-
χίες. Υπάρχει όµως ένα καλό, ότι έχουµε µπει στην τελική ευθεία,
ότι φεύγετε, ότι θα έρθει µια προοδευτική κυβέρνηση µε Πρωθυ-
πουργό τον Αλέξη Τσίπρα, η οποία θα στηρίξει τα δηµόσια
αγαθά, θα στηρίξει το νερό, θα στηρίξει την ηλεκτρική ενέργεια,
θα στηρίξει την καθηµερινότητα του πολίτη. Και όλες αυτές τις
ρυθµίσεις τις οποίες εσείς φέρνετε σήµερα, εµείς θα µπορέ-
σουµε να τις αντικαταστήσουµε µε ένα σύγχρονο πλαίσιο το ο-
ποίο θα εγγυάται την κοινωνική βιωσιµότητα, την οικολογική ανά-
πτυξη της χώρας µας και ένα δίκαιο κοινωνικό µοντέλο. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε για την ανοχή. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Να είστε καλά. 
Την αυλαία των οµιλητών θα ρίξει ο κ. Αθανάσιος Παπαδόπου-

λος από τον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία.
Και σιγά σιγά να ετοιµάζονται οι εισηγητές, αγορητές. Οι Κοι-

νοβουλευτικές Οµάδες να ειδοποιήσουν τους εισηγητές. Ο
Υπουργός θα µιλήσει µετά από τους εισηγητές. 

Ελάτε, κύριε Παπαδόπουλε.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Αποσύρετε αυτό το βέβηλο

πολυνοµοσχέδιο το οποίο δεν πείθει κανέναν πέραν της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Δεν είναι αυτό που νοµίζετε. Είναι κάτι άλλο, λέτε διαρκώς,
κύριε Σκρέκα. Κατανοούµε ότι ειδικά αυτή τη δύσκολη περίοδο
δεν θέλετε να αναγνωρίσετε ότι αυτό το σχέδιο νόµου προετοι-
µάζει ή µπορεί να οδηγήσει στη µετατροπή του νερού σε εµπό-
ρευµα. Λέτε λοιπόν διαρκώς ότι δεν κάνετε ιδιωτικοποίηση του
νερού και αναφέρετε τους παρόχους τους οποίους περιλαµβά-
νουν άρθρα του νοµοσχεδίου, ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ, ΔΕΥΑ, ΤΟΕΒ.
Πάροχοι νερού µπορούν όµως να είναι και τρίτοι. Δεν θα σταθώ
στις αναλύσεις που οφείλετε να απαντήσετε, που έκαναν πιο πριν
ο Θοδωρής Δρίτσας, ο Σωκράτης Φάµελλος, ο Ευκλείδης Τσα-
καλώτος για το τι γίνεται µε τις µετοχοποιηµένες ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ,
τι µπορεί να γίνει σε εξέλιξη µε τις απαξιωµένες ΔΕΥΑΘ. Θα
σταθώ στο ότι οι επιχειρηµατικοί όµιλοι που θα επενδύσουν σε
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συµπράξεις δηµόσιου-ιδιωτικού τοµέα στα φράγµατα, τις λιµνο-
δεξαµενές, τους ταµιευτήρες, τα αρδευτικά έργα. Σίγουρα µπο-
ρούν να είναι ιδιώτες πάροχοι. 

Το σχέδιο διαχείρισης υδάτινου δυναµικού Θεσσαλίας που πα-
ρέδωσε ο ΣΥΡΙΖΑ προέβλεπε και τη δηµιουργία των φραγµάτων
Πύλης, Τιτάνου, Νεοχωρίτη στο Νοµό Τρικάλων ως δηµοσίων
έργων. Ειδικά το φράγµα Πύλης είναι ένα πολύτιµο έργο ύδρευ-
σης της πόλης των Τρικάλων, της Πύλης, των περιχώρων, µε κα-
θαρό πόσιµο νερό δέκα εκατοµµυρίων κυβικών ετησίως και
άρδευσης εβδοµήντα πέντε χιλιάδων και οκτακοσίων στρεµµά-
των καλλιεργήσιµης γης, µε σαράντα εκατοµµύρια κυβικού νε-
ρού. 

Η Κυβέρνησή σας δηλώνει καθαρά ότι θα το κάνει µε ΣΔΙΤ. Δεν
προκύπτουν λοιπόν, ιδιώτες πάροχοι νερού. Τι θα ελέγχει η Ρυθ-
µιστική Αρχή Ενέργειας, που είναι ήδη αποδυναµωµένη και απο-
ξηλωµένη από προσωπικό αν διευρυνθούν οι αρµοδιότητες της
και στα ζητήµατα του νερού και των αποβλήτων; 

Θα διευθύνει τον ανταγωνισµό συµφερόντων των ιδιωτών πα-
ρόχων µε τις ΔΕΥΑΗ, τους ΓΟΕΒ, του ΤΟΕΒ; Τι θα κάνει που δεν
µπορούσε να κάνει η Γενική Γραµµατεία του ΥΠΕΝ, την οποία κα-
ταργήσατε;

Η ιδιωτικοποίηση του νερού κατέρρευσε παγκόσµια µε δρά-
µατα και πολέµους συµφερόντων. Οι εισηγητές µάς έκαναν
εκτενή αναφορά για τις εξελίξεις στο Παρίσι, το Βερολίνο, τη
Βρετανία, την Αυστραλία, τη νότια Αµερική, την Αφρική. 

Αποσύρετε, λοιπόν, ένα πολυνοµοσχέδιο το οποίο βάζει σε
σκέψεις όλη την κοινωνία, ότι θέλετε να εµπορευµατοποιήσετε
και το νερό, όταν οι εκατοντάδες χιλιάδες διαδηλωτών που µετά

το έγκληµα των Τεµπών βροντοφωνάζουν στους δρόµους ότι οι
ανθρώπινες ζωές είναι πάνω από τα κέρδη των επενδυτών κεφα-
λαίου στο νερό, τους σιδηρόδροµους, τις µεταφορές, στα δάση,
στην υγεία, στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, στα τρόφιµα, στο
ρεύµα. Ούτως ή άλλως µια συµµαχική, προοδευτική κυβέρνηση
που θα συγκροτηθεί µετεκλογικά στη βάση κοινού προγράµµα-
τος, όπου τα ανθρώπινα δικαιώµατα, τα δηµόσια αγαθά, η ασφά-
λεια, η πρόληψη θα είναι απόλυτη προτεραιότητα, θα κάνει αυτό
που είναι το δικό µας καθήκον.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Για τις νοµοτεχνικές ή
έχετε να απαντήσετε κάτι;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Για τις νοµοτεχνικές και µια µικρή τοποθέτηση, µια
παρατήρηση στα λεγόµενα του αξιότιµου συναδέλφου, συντο-
πίτη Βουλευτή ΣΥΡΙΖΑ κ. Παπαδόπουλο.

Κατ’ αρχάς, καταθέτω νοµοτεχνικές, το τρίτο σετ, για ενηµέ-
ρωση των Βουλευτών.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:



9382 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9383



9384 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9385



9386 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9387



ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Τι περιέχουν;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τώρα θα σας πει.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα τα δείτε.
Κύριε συνάδελφε, κύριε Παπαδόπουλε, τα ΣΔΙΤ τα οποία έ-

χουµε ανακοινώσει που έχουν να κάνουν µε την ανασυγκρότηση
αγροπεριβαλλοντικών υποδοµών, δεν αφορούν την παροχή νε-
ρού. Την παροχή νερού θα συνεχίσουν να την έχουν αυτοί οι ο-
ποίοι θα αναλάβουν τη διαχείριση του νερού που είναι οι ΤΟΕΒ,
οι συνεταιριστικές οργανώσεις αγροτών οι οποίες εκείνες θα τι-
µολογούν το νερό στους αγρότες, όπως συνεχίζουν και κάνουν
τώρα.

Επίσης, γνωρίζετε ότι τα τελευταία είκοσι, τριάντα χρόνια από
την περιοχή µας, όπως για παράδειγµα το ΤΟΕΒ Ταυρωπού στην
Καρδίτσα που καταστράφηκε, µια κατασκευή της δεκαετίας του
1960, εκατόν δέκα χιλιάδες στρέµµατα, έχουµε απώλειες νερού
που ξεπερνάνε τα δέκα, δεκαπέντε εκατοµµύρια κυβικά µέτρα
τον χρόνο. Προχωρούµε µε ένα ΣΔΙΤ να το αντικαταστήσουµε και
να κατασκευάσουµε ένα κλειστό, έξυπνο αρδευτικό δίκτυο µε τη-
λεµετρίες, µε τεράστια εξοικονόµηση στο νερό, όπου αυτό θα
δώσει τη δυνατότητα αν πολλά τέτοια έργα κατασκευαστούν
στον θεσσαλικό κάµπο, να εκµηδενίσουµε το υδατικό έλλειµµα
που υπάρχει. Ξέρετε ότι ο θεσσαλικός κάµπος κινδυνεύει µε απε-
ρήµωση, δύο εκατοµµύρια στρέµµατα σχεδόν κινδυνεύουν µε
ερηµοποίηση.

Αυτά τα ΣΔΙΤ δεν έχουν να κάνουν µε παροχή νερού από
ιδιώτη. Τι θέλω να πω µε αυτό; Είναι συµπράξεις δηµοσίου και
ιδιωτικού τοµέα, είναι συµβάσεις κατασκευής µεγάλων αρδευτι-
κών έργων, φραγµάτων που θα κατασκευάσουµε, που θα συλλέ-
γουµε το επιφανειακό και το βρόχινο νερό και που θα το οδη-
γούµε µέσα από κλειστά αρδευτικά δίκτυα στους αγρότες και η
αποπληρωµή των έργων αυτών θα γίνει µε πληρωµές διαθεσιµό-
τητας από τον κρατικό προϋπολογισµό. Είναι δηµόσια έργα,
απλά είναι µε τη µορφή συµπράξεως δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα ώστε να γίνονται γρήγορα, ώστε τη λειτουργία και τη συ-
ντήρηση των έργων, των φραγµάτων να την έχει ο κατασκευα-
στής, ο οποίος στη συνέχεια θα είναι και ο υπεύθυνος. Έχει
τελικά αποδειχθεί ότι κατασκευάζονται καλύτερα τα έργα, αυτή
είναι η πραγµατικότητα, γιατί µετά πρέπει να τα συντηρήσουν
κιόλας. Άρα για να έχουν χαµηλότερο κόστος συντήρησης, έχουν
πολύ καλύτερη κατασκευή, σε αντίθεση µε άλλα δηµόσια έργα
που δεν συµπεριλαµβάνουν τη διαχείριση, τη συντήρηση από τον
εργολάβο. Έχουµε δει κατά το παρελθόν να κατασκευάζονται
δρόµοι και σε έναν χρόνο, δύο χρόνια να µην µπορούµε να τους
περπατήσουµε. Τα γνωρίζετε όλα αυτά.

Τελικά το κόστος έχει αποδειχθεί ότι είναι πολύ χαµηλότερο.
Έχει αποδειχθεί ότι τα να κατασκευάζουµε έναν δρόµο και µετά
να πληρώνουµε, να τον συντηρούµε κάθε χρόνο είναι πολύ πιο
ακριβό από το να τα κατασκευάσουµε µια και καλή. Το ίδιο, λοι-
πόν, θέλουµε να κάνουµε, γιατί δεν υπάρχουν χρήµατα. Θέλουµε
να διαθέσουµε πολλές εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ. Ξεπερ-
νάνε το 1 δισεκατοµµύριο ευρώ τα έργα που κατ’ αρχάς έχουµε
δώσει προτεραιότητα και θα κατασκευαστούν µέσω των συµπρά-
ξεων δηµοσίου και ιδιωτικού τοµέα.

Όσον αφορά τους παρόχους, να το ξεκαθαρίσουµε, επειδή
ξέρω πόσο σοβαρός και πόσο συνεπής είστε και πόσο ειλικρινής,
εδώ έχουµε ένα νοµοσχέδιο, άρθρο 1 αιτιολογικής έκθεσης,
άρθρο 1 νοµοσχεδίου και άρθρο 3 νοµοσχεδίου. Για πρώτη φορά
θωρακίζουµε τον δηµόσιο χαρακτήρα της παροχής ύδατος στη
χώρα. Ορίζουµε στο άρθρο 3, στους ορισµούς, δηλαδή στα δε-
δοµένα, ότι οι πάροχοι ύδατος είναι µόνο οι δηµόσιοι και δηµοτι-
κοί οργανισµοί ύδρευσης. Τελεία και παύλα. 

Δεν χρειάζεται, λοιπόν, να έρχεστε -όχι εσείς, άλλοι συνάδελ-
φοι- εδώ και να λέτε: «Μήπως πρέπει»; Σας το λέµε και το λέµε
τώρα προεκλογικά, το λέµε ενώ είµαστε στην Κυβέρνηση, έχουµε
τη διακυβέρνηση του τόπου, ότι εµείς θέλουµε το νερό να παρα-
µείνει και θα παραµείνει υπό δηµόσιο έλεγχο. Τι άλλο θέλετε;
Γιατί δεν ακούτε αυτό που σας λέµε και αυτό που γράφουµε στον
νόµο; Το λέει ο νόµος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Σύµφωνα µε αυτόν τον νόµο που η δική µας η Κυβέρνηση
έφερε -θα τα πω σε λίγο, κύριε Πρόεδρε και τελειώνω- είναι πα-
ράνοµο ιδιώτης να παρέχει νερό στη χώρα. Μέχρι τώρα δεν ήταν,
γιατί µέχρι τώρα δεν οριζόταν από κανέναν νόµο ποιοι είναι ξε-
κάθαρα οι πάροχοι νερού στη χώρα µας. Κάποιος θα µπορούσε
να έχει άλλες ιδέες, να έχει άλλες σκέψεις στο µυαλό του. Τώρα
δεν µπορεί. Το ακούω και από φορείς, το ακούω και από τον Συ-
νήγορο του Καταναλωτή. Το περιγράψαµε στον νόµο, το γρά-
ψαµε. Δεν είναι ότι το λέµε, δεν είναι ότι το ανακοινώνουµε, δεν
είναι ότι δίνουµε συνεντεύξεις, δεν είναι ότι το λέω εγώ στη Βου-
λή ως αρµόδιος Υπουργός, δεν είναι ότι το λέµε προεκλογικά -
και αυτό µας δεσµεύει φυσικά-, το γράφουµε και στον νόµο. Δεν
έχω να πω κάτι άλλο!

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε.
Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-

πος της Νέας Δηµοκρατίας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ήλπιζα, κύριε Υπουργέ, ότι το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο θα

έδινε µια καλή ευκαιρία να ακουστούν καινοτόµες ιδέες και προ-
τάσεις για τη διαχείριση των υδάτων στη χώρα µας, που είναι
πραγµατικά µείζον ζήτηµα. Γνωρίζουµε όλοι σε αυτή την Αίθουσα
ότι στη χώρα µας αξιοποιούµε µόνο το 7% των επιφανειακών
υδάτων, δηλαδή για την άρδευση των αγρών όλες τις προηγού-
µενες δεκαετίες πήγαµε στις εξορύξεις νερού σε γεωτρήσεις. Τι
αποτέλεσµα έχει αυτό, ιδιαίτερα στον θεσσαλικό κάµπο; Την
αφαλάτωση των υδάτων, την εισχώρηση του θαλάσσιου ύδατος
σε µεγάλο βάθος στη χερσαία Ελλάδα, γεγονός που οδηγεί στην
ερηµοποίηση, η υπεράντληση των υδάτων.

Αντί να δούµε εδώ πώς θα συνεννοηθούµε και πώς θα κάνουµε
τα εργαλεία εκείνα και τις αρχές που θα µας οδηγήσουν στην ορ-
θολογική διαχείριση των επιφανειακών υδάτων, στη συγκέντρω-
ση υδάτων που καταλήγουν στη θάλασσα χωρίς καµµία αξιο-
ποίηση, ώστε να πάψουµε την εξόρυξη νερού σε αυτήν τη χώρα,
η οποία οδηγεί στην ερηµοποίηση, συζητάµε αν θα βάλουµε µια
ρυθµιστική αρχή. Τι θα κοιτάζει, τι θα εποπτεύει και τι θα ελέγχει;
Αν σπαταλάµε το νερό. Είναι εποχές για σπατάλες νερού στην
Ελλάδα, που είναι η εικοστή έκτη χώρα στον κόσµο που πλήττε-
ται από λειψυδρία, συµπεριλαµβανοµένων και των χωρών της
Αφρικής; Είναι εικοστή έκτη παγκοσµίως σε λειψυδρία η χώρα
µας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. 

Αντί να συνεννοηθούµε εδώ σε αυτή την Αίθουσα πώς θα κά-
νουµε το ανάχωµα που θα οδηγήσει στον περιορισµό της σπα-
τάλης, στην καλύτερη αξιοποίηση των υδάτων, που θα οδηγεί σε
καλύτερη άρδευση, δηλαδή αρωγή στους αγρότες µας, αλλά και
σε εξασφάλιση επάρκειας και ποιότητας νερού για τους κατανα-
λωτές, για τους δηµότες όλων των δήµων όλης της χώρας, σαν
γραφειοκράτες µιας άλλης εποχής ερχόµαστε και λέµε εδώ ότι
οι ρυθµιστικές αρχές ρυθµίζουν µόνο τον ανταγωνισµό. Όχι, δεν
ρυθµίζουν µόνον τον ανταγωνισµό οι ρυθµιστικές αρχές.

Στην Ιταλία και στη Γαλλία υπάρχει Ρυθµιστική Αρχή Υδάτων
και δεν είναι στον ανταγωνισµό το νερό, είναι δηµόσιο αγαθό,
όπως είναι στην Ελλάδα. Δηλαδή, έρχονται και µας λένε οι υπο-
τιθέµενοι εκσυγχρονιστές και ανανεωτές και εκείνοι που υπηρε-
τούν το µέλλον ότι είναι καλύτερο ένας γενικός γραµµατέας
υδάτων να ορίζεται από µια κυβέρνηση και να λογοδοτεί σε έναν
Υπουργό από µια ρυθµιστική αρχή, η οποία για να οριστεί το δι-
οικητικό της συµβούλιο απαιτούνται τα τρία πέµπτα του Κοινο-
βουλίου, δηλαδή δύο, τρία ή και περισσότερα κόµµατα πρέπει να
συµφωνήσουν για να οριστεί η διοίκηση αυτής της ρυθµιστικής
αρχής. Ο νόµος περιγράφει απολύτως το πλαίσιο των αρµοδιο-
τήτων της και λέει ότι είναι εποπτικός και ελεγκτικός ο ρόλος
αυτής της ρυθµιστικής αρχής. Γράφει ο νόµος ότι η τιµολογιακή
πολιτική του νερού θα ορίζεται, πέραν των όποιων προτάσεων γί-
νονται, µε κοινή υπουργική απόφαση των Υπουργών Εσωτερικών,
Περιβάλλοντος και Οικονοµικών. 

Κατά συνέπεια έπλασαν -πουλάει αυτό το σενάριο, το νερό
στους ιδιώτες- τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης ένα προπαγανδι-
στικό µηχανισµό µε τις οµάδες τους στην αυτοδιοίκηση, στο συν-
δικαλισµό ή οπουδήποτε αλλού και κατόρθωσαν πράγµατι να
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δηµιουργήσουν ένα κλίµα. Το κλίµα αυτό, όµως, αλλάζει δραµα-
τικά από την ώρα που ο συγκεκριµένος νόµος είναι ο µόνος που
περιγράφει ποιοι είναι οι πάροχοι ύδατος στην Ελλάδα. Και είναι
τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου και ιδιωτικού δικαίου που ανήκουν
στο κράτος και στους δήµους, ΕΥΔΑΠ, Δηµοτικές Επιχειρήσεις
Ύδρευσης Αποχέτευσης, οι γνωστές ΔΕΥΑ και οι ΤΟΕΒ που είναι
συνεταιριστικά σχήµατα αγροτών και ρυθµίζουν τα της διανοµής
ύδατος για άρδευση σε ολόκληρη τη χώρα. 

Είναι η πρώτη φορά που περιγράφεται ποιοι µπορούν να πα-
ρέχουν νερό στη χώρα, η ρυθµιστική αρχή, λες και η δηµιουργία
µιας ρυθµιστικής αρχής ως άλλοι µελλοντολόγοι λέτε ότι στο
µέλλον θα λειτουργήσει αλλιώς. Μα, το πλαίσιο λειτουργίας πε-
ριγράφεται.

Σήµερα τι γινόταν; Καµµία ανάρτηση. Από την πλειονότητα των
δηµοσίων και δηµοτικών επιχειρήσεων που λειτουργούν στη χώ-
ρα τα τρία τέταρτα δεν τηρούσαν την υποχρέωσή τους να αναρ-
τούν στοιχεία στην ορισµένη πλατφόρµα για τους ελέγχους που
κάνουν για την ποιότητα νερού. Πραγµατικά σήµερα η µεγάλη
πλειοψηφία του ελληνικού λαού δεν ξέρει τι νερό πίνει ή τι νερό
χρησιµοποιεί για την οικιακή του χρήση. Είναι καµµιά σαρανταριά
δηµοτικές επιχειρήσεις από τις τριακόσιες συνολικά αυτές που
µε επιµέλεια και συνέπεια αναρτούν τα στοιχεία των ελέγχων, οι
υπόλοιπες όχι. Αυτό δεν πρέπει να αντιµετωπιστεί;

Οι δηµοτικές αρχές ορίζουν τις διοικήσεις των ΔΕΥΑ και αν
καµµιά φορά οι επιθεωρητές περιβάλλοντος έβαζαν κάποιο πρό-
στιµο, άρχισαν τα κονέ µεταξύ δηµάρχων και Υπουργών και
έσβηνε το πρόστιµο ή δεν έµπαινε καθόλου. Μια επιχείρηση, η
οποία παρέχει νερό δεν πρέπει να είναι συνεχώς ελεγχόµενη και
εποπτεύουσα από κάποια άλλη αρχή; Ένα πρόστιµο που θα θε-
σπιστεί από µια ανεξάρτητη ρυθµιστική αρχή µπορεί να το σβήσει
ένας Υπουργός, ένας δήµαρχος ή ένας διευθύνων σύµβουλος
Δηµοτικής Επιχείρησης Ύδρευσης Αποχέτευσης; Όχι, γιατί το
πρόστιµο αυτό λαµβάνει µια δηµοσιότητα και ουδείς θα το σβή-
σει. 

Αντίθετα έχουµε βάσιµη ελπίδα ότι ο ελεγχόµενος φορέας, ο
οποίος θα είναι υπότροπος και θα πληρώσει ένα µεγαλύτερο
πρόστιµο, θα διορθώσει το σφάλµα είτε αυτό αφορά την τιµολο-
γιακή πολιτική είτε αφορά την ποιότητα νερού είτε αφορά άλλα
δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών µε το σηµερινό, τα οποία µε το
υφιστάµενο νοµικό πλαίσιο δεν προστατεύονται. Δηλαδή, ο
νόµος σήµερα ουσιαστικά έρχεται να προστατεύσει τα συµφέρο-
ντα και τα δικαιώµατα των Ελλήνων πολιτών και τους λέει ότι δια-
σφαλίζουµε ότι θα υπάρχει εποπτεία και έλεγχος για το νερό που
πίνεις, για την ποιότητά του και την τιµή που το πληρώνεις. 

Έχουµε γίνει µάρτυρες το τελευταίο διήµερο ενός µυθεύµα-
τος, ενός σεναρίου, το οποίο χτίστηκε ενδεχοµένως και πριν από
κάποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις αναγκαίες, κύριε Υπουργέ, που
έγιναν. Αυτός είναι άλλωστε ο ρόλος της αρµόδιας επιτροπής
που επεξεργάζεται το νοµοσχέδιο στο τελικό του στάδιο πριν
έρθει στην Ολοµέλεια. Πέρασε από τις επιτροπές, έγιναν οι ανα-
γκαίες διορθώσεις, δόθηκαν από τους Υπουργούς οι αναγκαίες
διευκρινίσεις απολύτως, δεσµεύσεις όχι πολιτικές από το Βήµα
της Βουλής ακόµα-ακόµα αν θέλετε, δεσµεύσεις που αναγράφο-
νται στο περιεχόµενο του νοµοσχεδίου. Κάποιοι, όµως, συνεχί-
ζουν, αφού είδαν ότι δεν µπορούν να υπηρετήσουν το αφήγηµα
της ιδιωτικοποίησης των υδάτων, δεν τους εξυπηρετούσε ο συ-
σχετισµός της πραγµατικότητας και των επιδιώξεων τους, έκαναν
ένα βήµα πίσω και λένε ότι αφήνει χαραµάδες η ρυθµιστική αρχή. 

Μα, το υπάρχον σύστηµα σας εξηγούµε ότι είχε τρύπες, όχι
χαραµάδες. Κανένα πρόστιµο δεν έµπαινε, κανένας έλεγχος δεν
γινόταν, καµµία εποπτεία δεν είχε ασκηθεί για την τιµολογιακή
πολιτική, για την επάρκεια και για την ποιότητα του νερού. 

Θα έλεγα λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το να υπη-
ρετείς ιδεοληψίες µπορεί προσωρινά κοµµατικά να σε ευνοεί. Το
να υπηρετείς, όµως, την αλήθεια και την πρόοδο, τη δράση και
την καινοτοµία και να θέλεις να λύσεις φλέγοντα προβλήµατα σε
δικαιώνει σε βάθος χρόνου. Εµείς είµαστε της δεύτερης λογικής.
Εσείς λέτε αφήστε τα πράγµατα ως έχουν. Καλά είναι. 

Μα, πως είναι καλά; Ποιότητα νερού στις περισσότερες περιο-
χές της χώρας δεν παρέχουµε άριστη. Η ερηµοποίηση των εδα-
φών προχωράει. Η αξιοποίηση των επιφανειακών υδάτων είναι

σε πολύ µικρό ποσοστό σε σχέση µε άλλες ευρωπαϊκές χώρες.
Αν κάνετε µια σύγκριση, αγαπητοί συνάδελφοι που σας βλέπω
εδώ ορισµένοι από τη Θεσσαλία, πόσο είναι το κόστος του Θεσ-
σαλού αγρότη για άρδευση που αντλεί το νερό από τεράστιο
βάθος τριακόσια µε τετρακόσια µέτρα ανέρχεται µε τρέχουσες
τιµές 100 έως 120 ευρώ το στρέµµα. Αυτό είναι το ενεργειακό
κόστος για την άρδευση, για το πότισµα που λένε οι Θεσσαλοί
αγρότες. Αν πάτε στη Μακεδονία, όπου γίνεται αξιοποίηση επι-
φανειακών υδάτων, το κόστος άρδευσης πέφτει στα 10 ευρώ,
γιατί ακριβώς εκεί χρησιµοποιούν επιφανειακά ύδατα. 

Τώρα να έρθω και στα ΣΔΙΤ για τα φράγµατα. Δεν µπορώ να
καταλάβω, κυβέρνηση ήσασταν πριν λίγα χρόνια, δεν ξέρετε πώς
λειτουργεί η διυπουργική επιτροπή των ΣΔΙΤ; Εσείς µας λέτε
πάρτε χρήµατα από τον Έλληνα φορολογούµενο και κάντε αρ-
δευτικά δηµόσια έργα. 

Θέλω να σας πω µια σύντοµη ιστορία για το τι συµβαίνει µε τα
δηµόσια αρδευτικά έργα στην περιοχή µου που είναι αρκετά δι-
δακτική. Λιµνοδεξαµενή Αλοννήσου, 14 εκατοµµύρια πριν δεκα-
πέντε χρόνια. Δεν έχει δώσει ούτε σταγόνα νερό στο νησί της
Αλοννήσου, δηµόσιο έργο. Λιµνοδεξαµενή Σκοπέλου 17 εκατοµ-
µύρια ολοκληρωµένη πριν πέντε χρόνια. Τώρα έρχεται η Κυβέρ-
νηση να δώσει νέα κονδύλια της τάξεως των 2 εκατοµµυρίων,
ώστε να τοποθετηθούν νέες µεµβράνες, µπας και λειτουργήσουν
οι λιµνοδεξαµενές των δύο αυτών νησιών. 

Πάµε παρακάτω τώρα στη χερσαία Μαγνησία, δηµόσιο έργο,
Λιµνοδεξαµενή Ξεριά Αλµυρού για άρδευση επτά χιλιάδων
στρεµµάτων. Έγινε το φράγµα και δεν έγινε ακόµα ο αγωγός δια-
νοµής. Φράγµα Παναγιώτικο 20 εκατοµµύρια κόστος κατασκευής
στο Πήλιο πριν είκοσι χρόνια, τώρα είναι υπό κατάρρευση, µε ρω-
γµές, πουθενά κανένας υπεύθυνος για να πει στην τοπική κοινω-
νία τι θα κάνει. Αυτά είναι τα δηµόσια έργα. Δυστυχώς, έτσι
γινόταν στην Ελλάδα.

Τι είναι το ΣΔΙΤ; Αντί λοιπόν, αγαπητέ συνάδελφε, να πάρουµε
100 εκατοµµύρια για το φράγµα στο Ναρθάκιο Φαρσάλων από
τον Έλληνα φορολογούµενο και να κάνουµε ένα δηµόσιο έργο
µε τον κίνδυνο να αντιµετωπίζουµε αυτά που σας περιέγραψα
προηγουµένως, κάνουµε µια συνεργασία δηµοσίου και ιδιωτικού
τοµέα. 

Το φτιάχνει µε δικά του χρήµατα ο επενδυτής και σε βάθος
τριάντα, σαράντα χρόνων από τον προϋπολογισµό, όπου η διυ-
πουργική επιτροπή των ΣΔΙΤ προϋπολογίζει πόσα ΣΔΙΤ θα βάλει
κάθε χρόνο, ώστε να µην τινάζεται ο προϋπολογισµός στον αέρα
και µε ένα λογικό κέρδος του επενδυτή, από χρήµατα του προ-
ϋπολογισµού, θα αποπληρωθεί το δηµόσιο έργο. Πώς είναι κα-
λύτερα; Έτσι όπως λέτε εσείς, µε τα αποτελέσµατα που έχουµε
στα δηµόσια έργα ή έτσι όπως λέµε εµείς; Να µας πείτε πώς είναι
καλύτερα. Ποια µέθοδος είναι πιο αποδοτική; 

Έχει συµφέρον ένας επενδυτής που θα φτιάξει ένα φράγµα,
να κάνει κακοτεχνίες και να θέλει να πληρώνει περισσότερα χρή-
µατα για να το συντηρεί, εφόσον το ποσό που θα εισπράξει είναι
προκαθορισµένο και συγκεκριµένο; Δηλαδή, τι θα κάνει; Θα βάζει
λεφτά από την τσέπη του για ένα κακό έργο και θα περιορίζει το
κέρδος του από την ετήσια δόση που θα παίρνει από το κράτος; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Από πού θα προκύψει το κέρ-
δος; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Το κόστος είναι άλφα και η εξόφ-
ληση είναι άλφα συν πέντε. Από εκεί θα προκύπτει το κέρδος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Το εργολαβικό. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Η διαχείριση του νερού, όπως ο νό-
µος που περιγράφουµε σήµερα, θα παραµείνει στους ΤΟΕΒ για
την άρδευση, στις Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης Αποχέτευ-
σης για τους δηµότες όλων των δήµων µας, στην ΕΥΔΑΠ για το
Λεκανοπέδιο. 

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι τέτοια νοµοσχέδια που απαντούν
σε φλέγοντα ζητήµατα, που έχουν να κάνουν µε την κλιµατική αλ-
λαγή, που έχουν να κάνουν µε προβλήµατα πολυσύνθετα τα ο-
ποία ταλαιπωρούν το σύγχρονο άνθρωπο, θα πρέπει να είναι
πλατφόρµες δηµιουργικού διαλόγου, ρίψης προτάσεων σε αυτή
την Αίθουσα, που είναι το ελληνικό Κοινοβούλιο, όπου έχει την
ευθύνη να καταθέτει η Αντιπολίτευση και έχει την ευθύνη τελικά
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να τις υιοθετεί -στο βαθµό που και η ίδια συµφωνεί και στο πλαί-
σιο συγκλίσεων που πρέπει να δηµιουργούνται- η Κυβέρνηση και
να τις κάνει µέρος του νοµοσχεδίου. 

Εδώ έχουµε έναν καταγγελτικό λόγο, έναν ισοπεδωτικό λόγο,
µια κατηγορία του τύπου «φταίτε για όλα τα δεινά». Πάντα φταίει
η εκάστοτε κυβέρνηση για όλα τα δεινά, λες και οι κυβερνήσεις
δεν εναλλάσσονται στην εξουσία, λες και ο ελληνικός λαός είναι
ανεύθυνος, δεν κάνει επιλογές. Θέλουµε να έχουµε έναν λαό
στον οποίο λέµε συνεχώς ότι είναι ανεύθυνος. Δεν είναι έτσι. 

Πρέπει να πάµε σε κοινωνίες υπεύθυνων πολιτών και κατ’ επέ-
κταση πολιτικών και βεβαίως οι αναγκαίες συγκλίσεις για προ-
βλήµατα που έρχονται µε φόρα από το µέλλον µάς υποχρεώνουν,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτέλους να συνεννοηθούµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Μπουκώρο.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Βασίλειος Οικονόµου από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Μετά θα µιλήσουν οι εισηγητές. Θα ξεκινήσω από τον
κ. Βιλιάρδο και θα έρθει ο κ. Αρσένης αργότερα. 

Κύριε Οικονόµου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Απ’ ό,τι καταλαβαίνω, πρέπει να είµαι ο τελευταίος από τους

τελευταίους… 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο τελευταίος οµιλη-

τής.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ο τελευταίος των Μοϊκανών. Τέλος

πάντων, ακόµα και ο τελευταίος κάτι θα έχει να πει. Όταν µάλιστα
είναι πολύ ενδιαφέρον το νοµοσχέδιο και τα ζητήµατα είναι φλέ-
γοντα, ο καθένας κάτι έχει να πει. 

Αυτό το οποίο διαπίστωσα µετά από αυτό το διήµερο, το έ-
ντονο διήµερο εδώ µέσα στη Βουλή, είναι ότι καθώς πλησιάζουµε
προς το τέλος της τετραετίας, άρα του οριστικού απολογισµού
εν όψει των εκλογών που πρέπει κάθε παράταξη να κάνει -η κυ-
βερνώσα βάσει του έργου, η αντιπολιτευόµενη παράταξη βάσει
των θεωριών που έχει- φτάνουµε στο τέλος και έρχεται η ώρα
του λογαριασµού. 

Ο λογαριασµός από τη µεριά της Κυβέρνησης είναι πιο συγκε-
κριµένος πάντα, γιατί είναι τα πεπραγµένα, όταν είναι µάλιστα και
βαρύ το κλίµα µέσα από µια τραγική εξέλιξη, όπως είναι το δυ-
στύχηµα στα Τέµπη, το οποίο θα ήταν µια ευκαιρία -όχι γιατί πρέ-
πει να υπάρχουν τέτοια δυστυχήµατα- όταν γίνονται, οι έχοντες
την ευθύνη να αναλογιστούν τι έκαναν και τι δεν έκαναν. 

Μία συζήτηση η οποία έχει ανοίξει και πραγµατικά θα κορυφω-
θεί στις εκλογές -αυτό είναι σίγουρο- είναι πώς αυτό το κράτος
έρχεται να εξυπηρετήσει τον πολίτη, να διευκολύνει τη ζωή του,
να µη γίνεται εµπόδιο, να µην δηµιουργεί κενά και φυσικά να µην
αφήνει τραγωδίες να εξελίσσονται. 

Εδώ λοιπόν, κύριε Υπουργέ, βλέπω ότι προσπαθείτε µε έναν
τρόπο σαφή να δηµιουργήσετε νέα δεδοµένα στην κρατική λει-
τουργία και στη δοµή, όπως αυτή γνωρίζαµε µέχρι σήµερα. Αυτό
ήταν ένα αίτηµα αυθαίρετο; Ήταν µια δικιά σας προσωπική πα-
ραδοξότητα ή το φέρνει η ίδια η ζωή ως πρόβληµα που αντιµε-
τωπίζει η ελληνική πολιτεία; 

Εγώ θα έλεγα ότι η ανάγνωση αυτής της πορείας του κράτους
µας πρέπει να µας οδηγήσει επιτέλους σε αποφάσεις ανασυ-
γκρότησης της πολιτείας και του κράτους, του δηµόσιου τοµέα.
Και εδώ βλέπουµε µία εκδοχή η οποία έχει πολύ ενδιαφέρον. Βλέ-
πουµε πώς µπορεί ένα µονοπώλιο να γίνει πιο αποδοτικό για τον
πολίτη, ελεγχόµενο µέσα από τις διαδικασίες λειτουργίας αυτής
της δοµής, η οποία είναι κατακερµατισµένη βέβαια στην περί-
πτωση του νερού σε δεκάδες, εκατοντάδες δοµές σε όλη τη
χώρα. 

Όµως νοµίζω ότι είναι µια πολύ καλή εξέλιξη το ότι υπάρχει
ένας εποπτικός πλέον ρόλος και λόγος, ο οποίος δίνει την ευκαι-
ρία να γνωρίζει ο πολίτης ότι δεν υπάρχει µία µονοµερής αυθαι-
ρεσία από τη µεριά µιας αρχής, έστω κι αν αυτή είναι κρατική.
Αυτό είναι δύσκολο να το καταλάβει κάποιος; Όχι βέβαια. Αν κά-
τσει απλά να διαβάσει το νοµοσχέδιο -όχι εµείς οι επαΐοντες, οι
γνωρίζοντες- ακόµη και ένας που έχει µια ελαφρά πληροφόρηση,
το καταλαβαίνει. 

Εδώ η διήµερη συζήτηση που έγινε και αυτή που προηγήθηκε
περί ιδιωτικοποίησης του νερού αφορά τα πραγµατικά περιστα-
τικά, όπως λέµε εµείς οι δικηγόροι, επί του θέµατος; Όχι, βέβαια.
Πρέπει να στηθεί το πλαίσιο για τις επόµενες εκλογές που έρχο-
νται σε λίγο καιρό. Η Αντιπολίτευση βγάζει λοιπόν µια µυθοπλα-
σία επί του θέµατος. Αυτή η µυθοπλασία διανθίζεται µε διάφορα
ευφυολογήµατα πολιτικής φύσεως έως και ανύπαρκτης φύσεως. 

Νοµίζω ότι το διήµερο αυτό ξεκαθάρισαν τα θέµατα. Εδώ λέµε
ότι το νερό παραµένει δηµόσιο αγαθό, είναι υπό τον δηµόσιο
έλεγχο και υπό τη δηµόσια εποπτεία. Οτιδήποτε άλλο ήταν απλά
εφεύρηµα, το οποίο πραγµατικά κουράζει όταν υπάρχει έλλειψη
επιχειρηµάτων και πρέπει να ανακαλύψουµε ή να εφεύρουµε ή
να δηµιουργήσουµε επιχειρήµατα. Δεν πείθεται κανένας. Θα
πάµε στις εκλογές ο καθένας δίνοντας τη δική του εκδοχή ως
προς το πώς πρέπει να ανασυγκροτηθεί το κράτος, αν πρέπει να
ανασυγκροτηθεί και αν µέσα σε αυτή την ανασυγκρότηση πρέπει
να πάρουµε τολµηρές αποφάσεις.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα µπορούσα να σας κάνω µια κριτική
στο ότι δεν έχουµε κάνει τολµηρά βήµατα. Η Κυβέρνηση τέσσερα
χρόνια κράτησε ισορροπίες, πολλές φορές δεν πήρε πρωτοβου-
λίες και χάιδεψε και αυτιά ίσως, για να κρατήσει µια ηρεµία και
ισορροπία. Καλά κάνετε εσείς από τη µεριά σας και καλά κάνω
και εγώ από τη µεριά µου να λέω ότι δεν τολµήσατε όσο πρέπει.

Όµως πρέπει να τολµήσει στη δεύτερη τετραετία η Κυβέρ-
νηση. Δεν γίνεται τώρα µε ισορροπίες, να µην σπάµε αυγά. Όταν
θες να φτιάξεις οµελέτα, πρέπει να σπάσεις τα αυγά, έτσι δεν
είναι, κύριε συνάδελφε; Ο νέος µας συνάδελφος από τα Χανιά
πραγµατικά κοσµεί πλέον το Κοινοβούλιο, αλλά θα συµφωνήσει
κι αυτός ότι εδώ δεν γίνεται να φτιάξεις οµελέτα, αν δεν σπάσεις
αυγά. 

Θέλω να πω και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ. Το ξέρετε ότι σας
εκτιµώ προσωπικά. Είστε φίλος από τα πρώτα χρόνια που είµα-
στε εδώ στο Κοινοβούλιο και νοµίζω ότι έχετε κάνει πολύ ωραίο
έργο στα χρόνια που είστε και σ’ αυτό το Υπουργείο. Έχετε ένα
προτέρηµα να έχετε αυτόν τον πολύ ωραίο άνθρωπο δίπλα σας,
τον Υφυπουργό, τον κ. Αµυρά, ο οποίος σας διαβεβαιώ σας έχει
ξελασπώσει σε πολλά θέµατα. 

Επειδή εµείς εδώ στην Περιφέρεια Ανατολικής Αττικής σας βά-
ζουµε συνέχεια σειρά ζητηµάτων, ξέρω ότι είναι ένας άνθρωπος
προσηνής, ένας άνθρωπος µε ανοιχτά αυτιά και, όπως βλέπω µε
πολλή έκπληξή µου, είναι και πολύ διαβασµένος. 

Άρα, λοιπόν, χαίροµαι πάρα πολύ που στην πολιτική ηγεσία
αυτού του Υπουργείου υπάρχουν αυτά τα δύο πρόσωπα που
είναι σήµερα εδώ. Εγώ θα πω και για τον Νίκο Ταγαρά, έναν πολύ
αξιόλογο άνθρωπο και γνώστη των θεµάτων του Υπουργείου. 

Αυτό το οποίο θέλω να πω είναι ότι πολύ καλά αντιληφθήκατε
ότι πρέπει να µπουν αυτά τα θέµατα µε αυτή την ρύθµιση που
κάνατε, πέραν της µεγάλης υπόθεσης κύριε Υπουργέ, για το
Μάτι, της ανασυγκρότησης του Ματιού. Είναι τεράστιο ζήτηµα.
Δεν θα το ξεπετάξω εδώ τώρα µε δύο κουβέντες, γιατί αυτό είναι
µία ολόκληρη συνεδρίαση. 

Κύριε Μπουκώρο, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, πραγµα-
τικά είναι µία ολόκληρη συνεδρίαση αυτό. Εγώ θα σας έλεγα ότι
υπάρχουν και µία-δύο ακόµα όµορες περιοχές στην ίδια κλίµακα
και στην ίδια νοµική κατάσταση, όπως είναι τα Περιβολάκια στη
Ραφήνα, που είναι περιοχές της ανατολικής Αττικής τις οποίες
πρέπει να τις δούµε µε προσοχή. 

Αυτό το οποίο µου κάνει εντύπωση είναι γιατί δεν περάσατε
νοµοθετικά τη ρύθµιση -µιλάω πάντα για την Περιφέρειά µου, την
Περιφέρεια Ανατολικής Αττικής- για να µην επαναλειτουργήσουν
τα λατοµεία στον χώρο του Διονύσου, να διασφαλιστεί και τυ-
πικά. Ουσιαστικά ξέρω την άποψή σας, κύριε Υπουργέ. Την
έχουµε συζητήσει και µε τον κ. Αµυρά και µε τον κ. Σκρέκα. Εγώ
θα έλεγα ότι αυτό για τον «φόβο των Ιουδαίων», όπως λέµε, θα
έπρεπε να υπήρχε. 

Περιµένω και εγώ να ακούσω τον λόγο σας. Είστε πάντα πολύ
σοβαρός στα λόγια σας. Το να ξανανοίξουν τα λατοµεία είναι για
τον Διόνυσο ένα θέµα που δεν µπορεί καν να το συζητήσει κανείς.
Γιατί είναι προστατευόµενη περιοχή. Γιατί είναι µία περιοχή στην
οποία εκεί όλοι µας θα είµαστε φρουροί, όχι του δάσους γενικά
και αόριστα, του κάλλους του Πεντελικού, της υπόθεσης της ανά-
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πτυξης της περιοχής, πάντα όµως µε όρους βιωσιµότητας και πε-
ριβαλλοντικής ισορροπίας. Όχι ανοίγοντας ξανά λατοµεία τώρα.
Είναι κάτι που το ακούσαµε και αναστατώθηκε όλη η τοπική κοι-
νωνία. 

Άρα, λοιπόν, θα ήθελα πραγµατικά µια δικιά σας δέσµευση επί
του θέµατος αυτού. Την περιµένει η κοινωνία του Διονύσου, του
Δήµου Διονύσου -είναι µεγάλη η περιοχή- και η δηµοτική αρχή
και όλοι οι παράγοντες. Και νοµίζω ότι σε επόµενο νοµοθέτηµά
σας πρέπει να κάνετε µια τέτοια ρύθµιση, ώστε να δώσει την πε-
ριφρούρηση του δικαίου και του αισθήµατος δικαίου που πρέπει
να έχουµε γι’ αυτά τα θέµατα. 

Από εκεί και µετά, εγώ ψηφίζω ανεπιφύλακτα αυτό το νοµο-
σχέδιο. Θα µου πείτε: Θα µπορούσα να κάνω κάτι άλλο; Όχι, δεν
θα µπορούσα. Αλλά, έχει σηµασία όταν ψηφίζεις να έχεις πεποί-
θηση δικαίου µέσα σου ότι γίνονται σωστά πράγµατα για τη
χώρα, για το περιβάλλον, για τα δηµόσια αγαθά, όπως είναι το
νερό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο για λίγα λεπτά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Θα ήθελα να καταθέσω το τελευταίο τεύχος των νο-
µοτεχνικών βελτιώσεων. Εδώ όµως αξίζει να σηµειώσω κάτι, τη
µείωση της δυνατότητας αναγκαστικής απαλλοτρίωσης ιδιωτικών
εκτάσεων από το 20% στο 2% από επενδυτές οι οποίοι έχουν

λάβει άδεια παραγωγής για τις εν λόγω εκτάσεις. Και ακόµα πε-
ρισσότερο, πρέπει να σας πω ότι αυτό επεκτείνεται και στα ιδιω-
τικά χορτολιβαδικά γήπεδα. 

Θα θυµίσω ότι όταν αναλάβαµε το 2019 τη διακυβέρνηση του
τόπου, όταν παραλάβαµε από τον ΣΥΡΙΖΑ την κυβέρνηση, ίσχυε
το 100% στο ένας ιδιώτης επενδυτής να µπορεί να απαλλοτριώνει
αναγκαστικά εκτάσεις που ανήκαν σε άλλους ιδιώτες. Δηλαδή,
ένας ιδιώτης πήγαινε, περιέγραφε, σηµείωνε ένα γήπεδο, µία
έκταση µε µια περίµετρο, το δήλωνε στη Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας ότι ενδιαφέρεται εκεί να κατασκευάσει ένα φωτοβολταϊκό
πάρκο και η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας του έδινε την άδεια πα-
ραγωγής χωρίς να ελέγχει -γιατί έτσι έλεγε ο νόµος- αν το γή-
πεδο του ανήκει ή όχι. Και στη συνέχεια, αυτός ο επενδυτής θα
µπορούσε να απαλλοτριώσει -επαναλαµβάνω- το 100% των εκτά-
σεων που ανήκαν σε αγρότες και σε άλλους. 

Αυτό το πράγµα εµείς ήρθαµε και το αλλάξαµε και είπαµε ότι
θα πρέπει να συµφωνεί το 80%. Δηλαδή, θα πρέπει να έχει συµ-
φωνήσει και να έχει αγοράσει από το 80% των ιδιωτών κατόχων
τις εκτάσεις ή να τις έχει νοικιάσει. Και τότε θα µπορούσε να
απαλλοτριώσει αναγκαστικά το 20%. Ερχόµαστε και αυτό το 20%
το κάνουµε µόλις 2%, γιατί µπορεί να υπάρχει κάποια δουλεία,
για να γίνει ένας δρόµος, να γίνει ένας υποσταθµός. Αλλά, όχι
µόνο αυτό. Το επεκτείνουµε και στις ιδιωτικές χορτολιβαδικές
εκτάσεις, που µέχρι τώρα δεν προβλεπόταν. Αυτά κάνει η Κυβέρ-
νησή µας. Αυτές είναι οι διορθώσεις. Το καταθέτω. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά τις προανα-
φερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, λέτε ότι ένας επεν-
δυτής θα µπορεί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Μπουκώρο, δεν
σας έδωσα τον λόγο. Να τελειώσει ο Υπουργός. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Δεν πειράζει. Ας ρωτήσει. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Μπου-

κώρο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, άρα µε αυτή την

βελτίωση που κάνετε, που δεν είναι µόνο νοµοτεχνική, είναι ου-
σιαστική, ένας επενδυτής σήµερα για να προχωρήσει στην υλο-
ποίηση αυτού του ελάχιστου 2% -που καταλαβαίνουµε γιατί
συµπεριλαµβάνεται, γιατί δεν µπορεί να εµποδίζει ένα τόσο µικρό
ποσοστό την αξιοποίηση του 98%- θα πρέπει να έχει συµβόλαια
ενοικίασης ή αγοράς και κατόπιν να µπορεί να προχωρήσει στην
απαλλοτρίωση του 2% ή δεν είναι αναγκαία αυτά; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Θα πρέπει να έχει στην κατοχή του είτε µε συµβό-
λαια αγοράς είτε µε συµφωνητικά ενοικίασης των περιοχών που
αποτελούν τουλάχιστον το 98% της έκτασης που θέλει να κατα-
λάβει. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο πάνω σε αυτό που µε ρώτησε ο κύ-
ριος συνάδελφος σε ό,τι αφορά το Πεντελικό και τα λατοµεία,
για την πιθανότητα επαναλειτουργίας των λατοµείων στο Πεντε-
λικό Όρος στην περιοχή του Διονύσου. 

Κύριε συνάδελφε, γνωρίζετε ότι εµείς ως αρµόδιο Υπουργείο
φυσικά και δεν συναινούµε στην επαναλειτουργία των λατοµείων
αυτών σε έναν αστικό ιστό ο οποίος θα επιβαρυνόταν φυσικά βά-
ναυσα, αν δινόταν αυτή η δυνατότητα. Απαγορεύεται από το Ρυθ-
µιστικό Σχέδιο Αττικής. Απαγορεύεται από το προεδρικό διάταγ-
µα που διέπει την περιοχή. Ήδη προχωρούµε στην αναθεώρηση
του προεδρικού διατάγµατος και στην επικαιροποίηση, ώστε να
συνεχίσει η απαγόρευση και να µπορούν να χρησιµοποιηθούν
αυτές οι εκτάσεις µόνο για πολιτιστικούς λόγους ή για λόγους
αθλητισµού κ.λπ..

Επαναλαµβάνω ότι εµείς αυτή τη στιγµή συζητούµε και µελε-
τάµε τη δυνατότητα εισαγωγής προς ψήφιση διάταξης µεταβα-
τικής που θα διασφαλίζει ότι δεν θα επανεκκινήσουν αυτά τα
λατοµεία και δεν θα επιτρέπει ακόµα και τις άδειες που λαµβά-
νουν µερικοί για έρευνα. Μπορεί να µην επιτρέπει την επαναλει-
τουργία τους, αλλά αυτή τη στιγµή δίνεται δυνατότητα κανείς να
λάβει άδεια για έρευνα στις εν λόγω περιοχές. Δεν υπάρχει λό-
γος γι’ αυτό, αφού δεν πρόκειται ποτέ να επαναλειτουργήσουν.
Και αυτή τη στιγµή εξετάζουµε πώς µπορούµε να εισάγουµε µία
διάταξη που θα µας διασφαλίσει και από αυτή την περίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ. 
Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι παρακολουθούν τη συ-

νεδρίασή µας σπουδαστές από το ΙΕΚ ΑΚΜΗ. 
Η Βουλή σάς καλωσορίζει και σάς εύχεται καλή πρόοδο και

ό,τι επιθυµείτε. Να είστε καλά. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής της Ελληνικής Λύσης κ. Βα-
σίλης Βιλιάρδος για πέντε λεπτά. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Με ανοχή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με ανοχή τριάντα δεύ-

τερα. 
Ορίστε, κύριε Βιλιάρδο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Θα χρειαστώ κι εγώ λίγο παραπάνω

χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Επειδή δεν αναφέρθηκα στις τροπολογίες
προηγουµένως -δεν ήµουν εδώ-, θα χρειαστώ λίγο παραπάνω
χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Οικονόµου,
«ελευθερώστε» τους Υπουργούς. Μιλάει ο συνάδελφος. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Πάντως, προηγουµένως, µοίρασε κο-
µπλιµέντα και µετά ζήτησε χάρη. Πολύ ωραίος τρόπος! Πρώτα
«οµορφιές» και µετά…

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: …(Δεν ακούστηκε). 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Σωστό! Γενικότερα µιλούσα. 
Στο νοµοσχέδιο έχουµε ήδη αναφερθεί, όπως επίσης και στους

βασικούς λόγους για τους οποίους θα πρέπει να το αποσύρετε,

καθώς επίσης και στις αντισυνταγµατικότητές του. 
Θα αρκεστούµε, λοιπόν, στη δευτερολογία µας να αναφέ-

ρουµε τη θέση δικού σας Βουλευτή, της Νέας Δηµοκρατίας και
µάλιστα, πολύ καλού, η όποια θέση του ήταν επί λέξει η εξής:
«Εκφράζω ορισµένες επιφυλάξεις για τη µετατροπή της Ρυθµι-
στικής Αρχής Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων Ενέρ-
γειας και Υδάτων. Εκτιµώ ότι δεν θα µπορούσε να είναι αποτε-
λεσµατική και ενδεχοµένως ορθολογική η λειτουργία µιας ρυθ-
µιστικής αρχής µε αρµοδιότητες τόσο επί της διαχείρισης των
υδάτων όσο και της ενέργειας». Ακριβώς όπως λέµε κι εµείς.
«Αυτό οφείλεται στην ιδιαίτερη φύση αµφοτέρων των αγαθών και
στον άµεσο δεσµό που έχουν µε την παροχή υπηρεσιών κοινής
ωφελείας». 

Επιτρέψτε µου να επισηµάνω, όπως είπε ο Βουλευτής σας, ότι
πρώτον, η ΡΑΕ επιτελεί τη λειτουργία της ρύθµισης της αγοράς,
καθώς η ηλεκτρική ενέργεια είναι εµπορικό αγαθό, ενώ το νερό
κοινωνικό αγαθό, θα συµπληρώναµε εµείς, και η αποτελεσµατι-
κότερη παροχή του κρίνεται τόσο σε ευρωπαϊκό, όσο και σε
εθνικό επίπεδο, πως εξυπηρετείται καλύτερα σε συνθήκες αγο-
ράς και ελεύθερου ανταγωνισµού». Κάτι που δεν ισχύει για το
νερό, όπως θα συµπληρώναµε εµείς τον δικό σας Βουλευτή. 

Δεύτερον, η τιµολογιακή πολιτική για τις υπηρεσίες ύδατος, το
οποίο ύδωρ αποτελεί φυσικό πόρο εν ανεπάρκεια, -πολύ σωστά-
διαµορφώνεται µε γνώµονα την ανάκτηση του κόστους του, όχι
µε κέρδος, ενώ στην αγορά ενέργειας σηµαντικό ρόλο διαδρα-
µατίζει, ασφαλώς, η επίτευξη κέρδους -ορθώς- για παραγωγούς
και προµηθευτές. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ).

Επίσης, µία ρυθµιστική αρχή η οποία θα ρυθµίζει ζητήµατα
σχετικά µε το νερό και µε την ενέργεια εκτιµώ ότι είναι περισσό-
τερο ευάλωτη σε φαινόµενα «αιχµαλωσίας» -εντός εισαγωγικών
η λέξη, προφανώς- διότι η εσωτερική διάχυση πληροφορίας ε-
ντός της δυσχεραίνεται εξαιρετικά λόγω των σηµαντικά διαφο-
ρετικών ρυθµιστικών αντικειµένων της και των σαφώς διακριτών
στόχων που αυτή θα κληθεί να υπηρετήσει. 

Όπως συνεχίζει ο Βουλευτής σας, σηµαντικό ρόλο παίζει και
το ζήτηµα της σχέσης της πολιτικής αρχής, εν προκειµένω, του
Υπουργείου Περιβάλλοντος. Επειδή τα αγαθά, αυτά νερό και
ενέργεια, τέµνονται µέσα στο πεδίο των υδροηλεκτρικών έργων,
της αντλιοστάθµισης, αντλιοταµίευσης και αύριο µε το καλό της
παραγωγής υδρογόνου, µε διαφορετικές και αλληλοσυγκρουό-
µενες στοχεύσεις, το Υπουργείο Περιβάλλοντος είναι αυτό που
θα πρέπει να προβαίνει στη ρύθµιση τον επιδιωκόµενων σκοπών
και στην προώθηση της σχετικής στρατηγικής και πολιτικής ρύθ-
µισης. Πολύ σωστά. 

Μία ρυθµιστική αρχή που θα ρύθµιζε τόσο τα επί των υδάτων
όσο και τα της ενέργειας θα καλούνταν να αποφασίζει αυτοτελώς
για την καθηµερινή εύρυθµη λειτουργία της σε αυτές τις σταθµί-
σεις θέτοντας εν αµφιβόλω, εκτός των άλλων, και την ορθή εφαρ-
µογή της αρχής της αντιπροσωπευτικότητας που πρέπει να
διέπει τη δράση των ρυθµιστικών αρχών. 

Υπενθυµίζω, πάντοτε κατά τον Βουλευτή σας, ότι δεν ξεκίνη-
σαν βεβαίως όλα το 2015, όπως ακούµε πολλές φορές σε αυτή
την Αίθουσα, ούτε ολοκληρώθηκαν, βεβαίως, το 2019. Υπενθυ-
µίζω, λοιπόν, ότι προ δεκαετίας η τρόικα είχε ζητήσει τη σύσταση
Ανεξάρτητης Αρχής Υδάτων. Έχοντας την ιδιαίτερη τιµή να υπη-
ρετώ στον ενιαίο τότε Υπουργείο είχα πείσει -το λέω µε µεγάλη
ταπεινότητα- την Task Force ότι καθώς στη διαχείριση των υδά-
των εµπλέκονταν και συνεχίζουν να εµπλέκονται σχεδόν δέκα
υπουργεία, νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού και δηµοσίου δικαίου,
ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ, δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης, η ΔΕΗ και όλοι
οι οργανισµοί εγγείων βελτιώσεων ανά την επικράτεια, θα ήταν
υπερβολή να δηµιουργήσουµε ακόµη ένα νέο φορέα, µια νέα
αρχή, αντί να ενεργοποιήσουµε υφιστάµενους φορείς και να υλο-
ποιήσουµε τις σχετικές διαδικασίες. Είχα, δε, προτείνει, πάντοτε
κατ’ αυτόν, τότε τον ρόλο αυτής της αρχής να τον αναλάβει η Ει-
δική Γραµµατεία Υδάτων µε αναβαθµισµένο και συντονιστικό
ρόλο, όπως και είχε γίνει. 

Βεβαίως, στην πορεία η Ειδική Γραµµατεία Υδάτων καταργή-
θηκε και γι’ αυτό καλώ την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου να
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επανεξετάσει το θέµα. Με απλά λόγια, συµφωνεί και αυτός, ο
δικός σας Βουλευτής -και πολύ σωστά- µε την απόσυρση και την
επανεξέταση του νοµοσχεδίου. 

Κλείνοντας µε τις τροπολογίες, στην τροπολογία µε αριθµό
1654 θα ψηφίσουµε «παρών» µόνο επειδή είµαστε αντίθετοι µε
το άρθρο 9, που αφορά τα πλωτά φωτοβολταϊκά. Το έχουµε, άλ-
λωστε, συζητήσει πολλές φορές σε ανάλογες Ολοµέλειες και
στην επιτροπή.

Όσον αφορά στην τροπολογία µε αριθµό 1653, που θα κατα-
ψηφίσουµε, θα καταθέσουµε ένα άρθρο για τα Πρακτικά µε τη
φωτογραφία σας, κύριε Υπουργέ, και µε τον τίτλο «προεκλογικοί
µποναµάδες στην «ITALGAS» µε περίεργη οσµή». Αυτό ακριβώς
γράφει ο τίτλος του άρθρου, ο οποίος τα λέει όλα. 

Θα προσθέσουµε, δε, τα εξής. Ενδεχοµένως, φέτος, η ΔΕΠΑ
Υποδοµών θα βγάλει κάποια τιµολόγια για τα επόµενα τέσσερα
χρόνια και κάποιο πρόγραµµα επενδύσεων, ενώ, αυτό που χρει-
άζεται είναι να µπουν οι «έξυπνοι µετρητές» και να αναπτυχθεί το
δίκτυο εκτός Αθήνας, Θεσσαλονίκης και Θεσσαλίας που υπάρχει
ήδη, όπως για παράδειγµα, στην Πελοπόννησο. Ενδεχοµένως, τα
κέρδη αυτά, τα έσοδα από το δίκτυο µείον τις επενδύσεις, θα
προεξοφληθούν µε WACC, που έχει προεπιλεγεί µε το άρθρο 1,
δηλαδή, µε το σταθµισµένο µέσο κόστος κεφαλαίου. Εάν αυτό
είναι υψηλό, ενδεχοµένως, επειδή η «ITALGAS» έχει υψηλή από-
δοση ιδίων κεφαλαίων και υψηλό επιτόκιο δανεισµού, τότε η
επένδυση θα είναι προφανώς αρνητική. Εποµένως, σε αυτή την
περίπτωση θα ζητήσει να δανειστεί χρήµατα από τον Λογαριασµό
Ασφάλειας Εφοδιασµού της ΡΑΕ, από το γνωστό ΛΑΕ. Σωστά;
Σωστά.

Σηµειώνουµε ότι, µε βάση τα δηµοσιεύµατα το WACC είχε κα-
θοριστεί σε 8,18% για το 2019, στο 7,45% για το 2020, στο 7,03%
για το 2021 και στο 7,03% για το 2022. Αυτό θα χρηµατοδοτηθεί
δε από τα έσοδα της ΔΕΣΦΑ, δηλαδή από τη χονδρική φυσικού
αερίου LNG από την Ρεβυθούσα, από τη «FSRU» και από τους
αγωγούς, καθώς επίσης από µόχλευση. Διαφορετικά, το WACC
θα προέρχεται µε βάση τα κεφάλαια του ΛΑΕ, ενώ αυτά θα προ-
εξοφλούσαν τα έσοδα της ΔΕΠΑ Υποδοµών.

Εάν, τώρα, δεν έβγαινε η επένδυση, θα µπορούσε η ΡΑΕ να ζη-
τήσει από τη ΔΕΠΑ Υποδοµών να αυξήσει τα τιµολόγια ή να δα-
νειστεί ή να µειώσει τις επενδύσεις. Κάτι απ’ όλα. Αυτός ο περιο-
ρισµός, όµως, µπορεί και να µείωνε το κέρδος για τους µετόχους
ή να µην είναι δυνατός, επειδή µπορεί να έχει κάποιες ανειληµ-
µένες υποχρεώσεις επέκτασης του δικτύου, που θα πρέπει να
χρηµατοδοτήσει. Προφανώς, υπάρχει στη σύµβαση, αλλά δεν εί-
χαµε τον καιρό να την διαβάσουµε ακόµη. 

Πόσο θα είναι τώρα, το WACC και µε τι πρόγραµµα επενδύ-
σεων και τέλη για τους καταναλωτές; Αν µπορείτε εδώ να απα-
ντήστε το.

Τέλος, σηµειώνουµε ότι για την «εξαγορά» του 100% της ΔΕΠΑ
Υποδοµών από την «ITALGAS», που ανακοινώθηκε µε τυµπανο-
κρουσίες ως επένδυση, το τίµηµα αναφέρεται στα 900 εκατοµ-
µύρια. Ενδεχοµένως, δε, να χρηµατοδοτηθεί και αυτό από τις
ελληνικές τράπεζες, όπως συνέβη µε τη «FRAPORT», µε τη γνω-
στή σκανδαλώδη σύµβαση. Δεν είναι τίποτε απίθανο στην Ελ-
λάδα, όπως και άλλα βέβαια. 

Επίσης τα εξαγγελθέντα το 1,9 δισεκατοµµύριο επενδύσεις
της «ITALGAS», που θα δούµε αν γίνουν, όπως µε την «HELLENIC
TRAIN» που επιδοτείται µε 750 εκατοµµύρια και µειώθηκαν οι
προαναγγελθείσες επενδύσεις. Οπότε και εδώ δεν ξέρουµε αν
θα γίνουν. Ίσως θα χρηµατοδοτηθούν από τον ΛΑΕ όπως φαίνε-
ται µε το παρόν και από έσοδα του δικτύου.

Είναι δυνατόν λοιπόν να ψηφίζαµε ποτέ κάτι τέτοιο µε τόσες
ασάφειες, µε τέτοια αοριστία; Δεν είναι δυνατόν.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ για την ανοχή. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Βασίλειος Βιλιάρδος, κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει εκ µέ-
ρους του ΜέΡΑ25 ο ειδικός αγορητής κ. Κρίτων - Ηλίας Αρσέ-
νης.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Βουλεύτριες, Βουλευτές, Υπουρ-

γέ, περιµέναµε δέκα µέρες τώρα τις αλλαγές σε αυτό τον νόµο.
Είχατε υποσχεθεί στους δικούς σας δηµάρχους τις αλλαγές. Εί-
χατε πει και είχε διαρρεύσει στον Τύπο ότι θα υπάρξουν αλλαγές
και στα περιβαλλοντικά. Περιµέναµε. Είναι όµως τόση η δίψα σας
να ιδιωτικοποιήσετε το νερό, που δεν κρατιέστε µε τίποτα. 

Μας είπατε εδώ πέρα, από την πρώτη µέρα και στις επιτροπές
ότι -ξέρετε- το µεγάλο πρόβληµα µε το νερό είναι πως είναι ένα
ανεξέλεγκτο δηµόσιο µονοπώλιο και υπάρχουν ΔΕΥΑ οι οποίες
υπερκοστολογούν το νερό. Γι’ αυτό θα τις στείλουµε στη νέα
ΡΑΕ.

Και ήρθε και ο κ. Καππάτος και οι δικοί σας Βουλευτές και µας
ξεκαθάρισαν ότι δεν θα γίνει τιµολόγηση εντός της τιµολόγησης
στη νέα ΡΑΕ, παρ’ όλο -βλέπω- που το γράφει η νοµοθεσία σας.
Έχετε µπερδέψει ακόµα και τα επιχειρήµατα, τις προφάσεις µε
τις οποίες θέλετε να περάσετε πάση θυσία την ιδιωτικοποίηση
του νερού. 

Θέλετε να ιδιωτικοποιήσετε το νερό ακόµα κι αν η θυσία είναι
το Σύνταγµα. Χθες βγήκε η απόφαση του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας η οποία λέει ξεκάθαρα ότι είναι παράνοµος ο νόµος σας
µε τον οποίο επαναφέρατε την αντισυνταγµατική ρύθµιση ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που είχε πέσει από την ολοµέλεια του Συµβουλίου της Επι-
κρατείας. Και εσείς την επαναφέρατε µε τον νόµο του 2022. Και
έρχεται το Συµβούλιο της Επικρατείας σε κάτι που ποτέ σχεδόν
δεν κάνει, δηλαδή να κρίνει το δηµόσιο για µη συµµόρφωση, και
σε αυτή την περίπτωση που είναι τόσο ακραία, το κρίνει. Και σας
ζητάει να καταργήσετε τον νόµο αυτό και να επαναφέρετε ΕΥΑΘ
και ΕΥΔΑΠ στο δηµόσιο. 

Εσείς όµως δεν αντέχετε, δεν κρατιέστε. Διψάτε τόσο πολύ να
ιδιωτικοποιήσετε και αυτό το δηµόσιο αγαθό, που προχωράτε µε
περαιτέρω ιδιωτικοποίηση. 

Μας λέτε ότι δεν φέρνετε ιδιωτικοποίηση. Εννοείτε προφανώς
ότι την είχατε φέρει τον Ιούλιο. Εδώ µας φέρνετε το δεύτερο στά-
διο. Το δεύτερο στάδιο της ιδιωτικοποίησης είναι η αποποίηση
της εποπτείας του δηµοσίου. Αυτό έχει αυτό το νοµοσχέδιο. Μας
λέτε, «Μα είναι ανεξέλεγκτο το δηµόσιο µονοπώλιο». Δείχνει το
βάθος της συνταγµατικής εκτροπής να µιλάει κανείς και να νο-
µοθετεί για νερό ως δηµόσιο µονοπώλιο, όταν το Συµβούλιο της
Επικρατείας τρεις φορές απέναντι σε πράξεις και νόµους τόσο
του ΣΥΡΙΖΑ όσο και της Νέας Δηµοκρατίας όσο και του ΠΑΣΟΚ
- ΚΙΝΑΛ αποφάσισε ότι είναι δηµόσιο αγαθό και δεν ιδιωτικοποι-
είται.

Τι σηµαίνει δηµόσιο αγαθό; Δεν είναι αγορά. Δεν υπάρχει µο-
νοπώλιο, γιατί δεν υπάρχει αγορά. Τι σηµαίνει ότι εσείς το σκέ-
φτεστε ως µονοπώλιο; Σηµαίνει ότι θεωρείτε ότι πρέπει να έχει
µια τιµή η οποία να είναι ανταγωνιστική, να καλύπτει όλα τα κόστη
και δεν είναι κοινωνικό αγαθό. Άρα για σας το νερό δεν χρει-
άζεται να είναι προσβάσιµο για όλους. Εµπόρευµα είναι. Όποιος
τα έχει, το παίρνει. Όποιος δεν τα έχει, καλά να πάθει, µας λέτε.
Αυτή είναι η διαφορά του ρυθµιζόµενου µονοπωλίου που ζητάτε
εσείς και του δηµόσιου αγαθού που λέει όλη η κοινωνία και γι’
αυτό βγήκε στους δρόµους. 

Εσείς φέρνετε όχι µόνο την ιδιωτικοποίηση του νερού. Φέρνετε
τα ΣΔΙΤ του νερού που πάλι έπεσαν στο Συµβούλιο της Επικρα-
τείας. Έπεσε το ΣΔΙΤ στην ΕΥΔΑΠ - Παγίων, το εξωτερικό υδρο-
δοτικό σύστηµα της Αθήνας και εσείς θέλετε να προχωρήσετε.
Φέρνετε το ΣΔΙΤ στην Κέρκυρα. Φέρνετε το ΣΔΙΤ του Χαβρία στη
Χαλκιδική. Δεν κρατιέστε, δεν κρατιέστε! Θέλετε να ιδιωτικοποι-
ήσετε το νερό πάση θυσία και ας είναι θυσία πάλι οι πολίτες. Και
δεν έχετε κανένα επιχείρηµα. 

Και βέβαια δεν θα σταµατήσουµε να επαναλαµβάνουµε την
αντιδιαστολή. Σε αυτό το νοµοσχέδιο φέρνετε διακόσια εξήντα
άρθρα µε ιδιωτικοποιήσεις και φωτογραφικές διατάξεις δώρα
στους ολιγάρχες, τα οποία τα καταθέσετε την πρώτη µέρα του
εθνικού πένθους. Και παρ’ όλα αυτά έρχεστε να µας πείτε εδώ
ότι παρ’ όλο που ο κόσµος είναι στο δρόµο για τα Τέµπη για ένα
έγκληµα που, ναι, είναι και έγκληµα απαξίωσης για την ιδιωτικο-
ποίηση που φέρνει και άλλη απαξίωση, εσείς δεν θα κάνετε πίσω
και θα φέρετε ιδιωτικοποιήσεις και στο νερό και στα απορρίµ-
µατα, βάζοντας φωτιά στα δηµοτικά τέλη. 

Στο ίδιο νοµοσχέδιο τους πολίτες τους πετάτε στον καιάδα.
Και µιλάω για την Ακρινή η οποία για σας µπορεί να φαίνεται µα-
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κρινή, αλλά µιλάµε για ανθρώπους. Μιλάµε για ανθρώπους οι
οποίοι πεθαίνουν από καρκίνο από την τέφρα των λιγνιτωρυχείων
και έχουν χάσει τα κτήµατά τους και είναι άνεργοι. Και κέρδισαν
στο Συµβούλιο της Επικρατείας το δικαίωµα να υλοποιηθεί η µε-
τεγκατάστασή τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και εγώ µια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν µίλησα για
τις τροπολογίες.

Και εσείς ήρθατε και ακυρώνετε τώρα τον νόµο που υποχρεώ-
νει το δηµόσιο για τη µετεγκατάσταση αντισυνταγµατικά. Στον
καιάδα οι κάτοικοι της Ακρινής στην Κοζάνη! Και αυτό την ίδια
στιγµή που κάνετε όποια χάρη σας ζητήσει ο οποιοσδήποτε ολι-
γάρχης. Για τον κ. Λάτση έχετε φτιάξει ειδικό κράτος, το κράτος
του Ελληνικού. Τον έχετε εξαιρέσει νοµοσχέδιο µε νοµοσχέδιο
από κάθε νόµο, από το πώς βγαίνουν οι οικοδοµικές άδειες, από
ό,τι υπάρχει που µπορεί να τον αφορά και προφανώς από τη σύµ-
βαση που είχε υπογράψει µαζί σας. Την έχετε αλλάξει χιλιάδες
φορές. Και αφού του τα δώσετε όλα, του επιτρέπετε και σταθ-
µούς πάρκινγκ στους πεζόδροµους. Αυτά έχετε στον νόµο σας.
Όλα αυτά την ίδια στιγµή που πετάτε τους κατοίκους της Ακρινής
στον καιάδα, που θα βάλετε φωτιά στα δηµοτικά τέλη µε την ιδιω-
τικοποίηση των απορριµµάτων και µε το νερό.

Και φέρνετε ανεµογεννήτριες εικοσαετίας, για να κάνετε δω-
ράκια στους ίδιους ολιγάρχες του νερού που είναι και της ενέρ-
γειας, πάλι στα µικρά νησάκια µας χωρίς πιστοποιητικά ασφά-
λειας. Είναι scrap ανεµογεννήτριες. Θα πηγαίνουν στα scrap θα
τα παίρνουν και θα τους επιδοτούµε κιόλας, γιατί είναι οι νόµιµοι
ιδιοκτήτες του κράτους. Έτσι δεν είναι κατά τη γνώµη σας; Αυτό
καταλαβαίνουµε από τον τρόπο που νοµοθετείτε. 

Δεν είναι όµως. Οι νόµιµοι ιδιοκτήτες του κράτους είναι οι πο-
λίτες στο δρόµο και οι πολίτες στα σπίτια τους. Φέρνετε αιολικά
πάρκα που περπατούν, που βγάζουν άδεια για µια περιοχή, ένα
βουνό κι εσείς τα πηγαίνετε πέντε λόφους παρακάτω, λες και την
άδεια από την περιβαλλοντική αδειοδότηση την πήρε ο ολιγάρ-
χης όχι η εγκατάσταση. Γιατί αν την έπαιρνε η εγκατάσταση, την
παίρνει για τη συγκεκριµένη περιοχή. Αφού ισχύει η άδεια για
οποιαδήποτε περιοχή πάει, ο ολιγάρχης την πήρε. Περιβαλλο-
ντική αδειοδότηση στον ίδιο τον ολιγάρχη! Και βέβαια για να µην
αντιδρούν και οι κοινωνίες, τους επιτρέπετε να αδειοδοτούν τα
εγκλήµατα αυτά στα βουνά και στη «NATURA» κατά µέρη. Θα βά-
ζουν τώρα δέκα ανεµογεννήτριες και µετά θα τους εγκρίνετε,
αφού θα έχει αποφασίσει η τοπική κοινωνία ότι δεν παλεύεται
αυτό, µπήκανε, θα τους βάζετε και το τριπλάσιο, το υπόλοιπο
75% που λέει ο νόµος σας. 

Εµείς θα καταψηφίσουµε κάθε άρθρο και τις τροπολογίες. Κα-
ταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο στην καθ’ ολοκληρία του και
σας καλούµε να το αποσύρετε. Σας καλούµε -και είναι επιτακτικό,
στοιχειώδες- να σεβαστείτε το Σύνταγµα τώρα, µετά και την τε-
λευταία απόφαση, τη χθεσινή, του Συµβουλίου της Επικρατείας,
που βγάζει τον νόµο σας αντισυνταγµατικό γιατί δεν συµµορφώ-
νεται µε τις αποφάσεις του. Σας καλούµε να αποσύρετε αυτόν
τον νόµο, όπως και τον νόµο του 2022 για την ιδιωτικοποίηση του
νερού. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει η

ειδική αγορήτρια του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, η κ.
Διαµάντω Μανωλάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Μπορεί να αποσύρατε αυτά τα δύο άρθρα που ήταν προκλη-

τικά, το 178 και το 180 καταπάτησης και καταστροφής προστα-
τευόµενων περιοχών «NATURA», που βέβαια πρώτα τα µάθαµε
από µια πρωινή εφηµερίδα µεγάλης κυκλοφορίας και µετά από
εσάς στο παραπέντε, όµως σηµαιοφόροι περιβαλλοντικής προ-
στασίας δεν πρόκειται να γίνετε. Γιατί όλα τα θεωρείτε εµπό-
ρευµα. Εξάλλου είναι τόσα πολλά τα αντιλαϊκά άρθρα που δεν
αλλάζει ο αντιδραστικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου. 

Ακόµα και µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις βάζετε ουσιαστικά
χρονοδιαγράµµατα στην αντιλαϊκή πολιτική σας. Έχω µπροστά
µου το χθεσινό κείµενο µε τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Διαβάζω
το σηµείο 18 γ. Τι λέτε; Μέχρι τις 31 Δεκεµβρίου του 2024 η νέα

ρυθµιστική αρχή υποβάλει στους Υπουργούς Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και Εσωτερικών πρόταση ολοκληρωµένης δέσµης µέ-
τρων. Και τι είναι αυτά; Πέρα από το ΦΟΔΣΑ στο πλαίσιο αυτό
προτείνει την αναδιοργάνωση των υφιστάµενων παρόχων υπη-
ρεσιών ύδατος µε συνενώσεις προς ενίσχυση της διαχειριστικής
τους ικανότητας. Συγκέντρωση, αυτή είναι η ουσία. Βεβαίως η
όλη πολιτική φαίνεται και µέσα από τα άλλα άρθρα. Καταστρέ-
φετε δάση και δασικές εκτάσεις για την κερδοφορία της τουρι-
στικής βιοµηχανίας και του καρτέλ οµίλων ΑΠΕ. 

Όµως το χαρακτηριστικό της όλης συζήτησης είναι η προσπά-
θειά σας να συσκοτίσετε ότι το νερό ήταν και είναι εµπόρευµα
µέσα από την πολιτική όλων των ελληνικών κυβερνήσεων και της
Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έτσι είναι στον καπιταλισµό. Τα ανέλυσε
ο Κοινοβουλευτικός µας Εκπρόσωπος µε στοιχεία και ονόµατα. 

Ο κύριος Υπουργός συνεχώς ρωτάει και ξαναρωτάει πού γρά-
φεται µέσα στο νοµοσχέδιο ότι ιδιωτικοποιείται το νερό ή µας
διαβεβαιώνει ότι το νερό ήταν και παραµένει δηµόσιο αγαθό και
δεν ιδιωτικοποιείται. Αλλά και ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΠΑΣΟΚ µας µιλού-
σαν ότι είναι δηµόσιο αγαθό και δεν θέλουν να ιδιωτικοποιηθεί.
Ποιο; Το ιδιωτικοποιηµένο νερό. Τι θέλετε όλοι σας να κρύψετε;
Ότι έχετε συµβάλει στην εµπορευµατοποίησή του όλες οι κυβερ-
νήσεις µε ειδικά µέτρα, όπως κάνατε και µε τον σιδηρόδροµο. 

Με αυτό το νοµοσχέδιο προωθείτε την περαιτέρω εµπορευµα-
τοποίηση που ανεβαίνει κλίµακα µε την ένταξή του µαζί µε τα
απορρίµµατα σε ρυθµιστική αρχή. Αυτό σηµαίνει ενίσχυση του
θεσµικού και νοµικού πλαισίου της υπάρχουσας ιδιωτικοποίησης,
όπως απαιτεί το Ταµείο Ανάκαµψης, το νέο υπερµνηµόνιο. Εξάλ-
λου αυτό κάνει κάθε ρυθµιστική αρχή, γιατί συνδέεται πάντα µε
την απελευθερωµένη αγορά της δηµόσιας υπηρεσίας. Ακόµα και
για όποιον δεν ξέρει τον ορισµό της ρυθµιστικής αρχής υπάρχει
πείρα από τη ρυθµιστική αρχή µε την ιδιωτικοποίηση της ενέρ-
γειας, των λιµανιών, του σιδηροδρόµου µε το τραγικό έγκληµα
στα Τέµπη και ούτω καθεξής. 

Αλλά και τίποτε να µην ξέρει κάποιος, µήπως οι επιχειρηµατίες
του εµφιαλωµένου νερού έχουν δικές τους πηγές και εµφιαλώ-
νουν νερό ή τους παραχωρήσατε, οι κυβερνώντες, πηγές που
ανήκουν σε όλη την κοινωνία και τους εξασφαλίζετε κέρδη; Σε
ποιους; Σε µια χούφτα καπιταλιστών, αντί να καλύψετε τις ανά-
γκες του λαού µε ποιοτικό νερό σε χαµηλές τιµές. Αυτό κάνετε
όλοι σας. Σταµατήστε λοιπόν την υποκρισία και την κοροϊδία. 

Αυτό είπαν και χιλιάδες λαού µέσα από τα σωµατεία και τους
φορείς στις χθεσινές µαχητικές, αγωνιστικές κινητοποιήσεις ενά-
ντια στην περαιτέρω ιδιωτικοποίηση του νερού, που θα φορτώσει
νέους κινδύνους και περισσότερα βάρη στους εργαζόµενους. 

Πιο ειδικά θέλω να πω τη θέση µας για τις δύο υπουργικές τρο-
πολογίες. Την πρώτη την καταψηφίζουµε µαζί και όλα τα άρθρα
της εκτός από το τελευταίο. Το υπερψηφίζουµε γιατί αφορά το
ρυµοτοµικό σχέδιο για εγκατάσταση του Πανεπιστηµίου Δυτικής
Μακεδονίας. 

Σε ό,τι αφορά τη δεύτερη υπουργική την καταψηφίζουµε και
αυτή όµως θέλουµε να αναφερθούµε σε ορισµένα άρθρα. Το
πρώτο άρθρο της τροπολογίας αφορά τον προσεισµικό έλεγχο
κτηρίων. Μετά τους καταστροφικούς σεισµούς στην Τουρκία ξα-
ναβγήκε η αναγκαιότητα για πρωτοβάθµιο και δευτεροβάθµιο
προσεισµικό έλεγχο και ενισχύσεις όπου απαιτηθούν. Όµως µε
την παρούσα διάταξη τι κάνετε; Δεν προβλέπονται οι απαιτούµε-
νες προσλήψεις στο δηµόσιο επιστηµονικού δυναµικού που θα
υλοποιήσει άµεσα τον προσεισµικό έλεγχο και θα προχωρήσει
σε ελέγχους των κατασκευών, και θα συντάξει τις απαιτούµενες
µελέτες ενίσχυσης, και θα επιβλέψει τις εργασίες αυτές. Δεν προ-
βλέπεται ακόµα και ο απαιτούµενος εξοπλισµός για όλα τα πα-
ραπάνω.

Τι προβλέπεται; Να λειτουργήσει στο Τεχνικό Επιµελητήριο
ηλεκτρονική πλατφόρµα από ιδιώτες υπό την εποπτεία του ΤΕΕ
και αφού πρώτα διενεργηθούν κάποια σεµινάρια εκπαίδευσης.
Τις διαδικασίες, τον τρόπο και το ύψος πληρωµής δεν τα ξέρου-
µε. Παραπέµπονται σε κοινή υπουργική απόφαση. Δεν σας εµπι-
στευόµαστε! 

Επιλέγετε ακόµα ανάθεση σε ιδιωτικές και όχι άµεσες προσ-
λήψεις τεχνικών και µηχανικών στους φορείς του δηµοσίου που
είναι υποστελεχωµένοι. Τα κτήρια και οι υποδοµές όµως απαι-
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τούν συνεχή έλεγχο και παρακολούθηση, προκειµένου στη διάρ-
κεια χρήσης τους να αποφεύγονται προβλήµατα που θέτουν την
ασφάλεια των χρηστών σε κίνδυνο. Αλλά και η συντήρηση κτη-
ρίων και υποδοµών, όπως γέφυρες, απαιτεί µόνιµο επιστηµονικό
και τεχνικό προσωπικό. Άλλωστε µε την επιλογή να γίνουν οι
έλεγχοι από ιδιώτες επιλέγεται η υλοποίηση να γίνει από µεγάλα
γραφεία, µεγάλες επιχειρήσεις στον χώρο των µηχανικών και όχι
από επιστήµονες αυτοαπασχολούµενους. Ένα τέτοιο έργο ελέγ-
χου ενός µεγάλου κτηριακού δηµόσιου συγκροτήµατος, παρα-
δείγµατος χάριν σε σχολείο ή νοσοκοµείο, φαντάζει δύσκολο να
πραγµατοποιηθεί από έναν ιδιώτη µηχανικό µε την ίδια πληρό-
τητα όπως µια οµάδα εξειδικευµένων µηχανικών. 

Στο άρθρο 6 µιλάτε για αναστολή οικοδοµικών αδειών στις
εκτός σχεδίου περιοχές Μυκόνου. Κοροϊδεύετε, γιατί το άρθρο
αυτό έχει ένα σωρό εξαιρέσεις που αναιρούν την αναστολή. Αλλά
και στο άρθρο 9 έχουµε την παράταση σε αυτούς που συσκευά-
ζουν ποτά σε περιέκτες από αλουµίνιο, γυαλί µιας χρήσης κ.λπ.
για το σύστηµα της επιστρεφόµενης συσκευασίας, όπου ο κατα-
ναλωτής οφείλει να προπληρώσει συγκεκριµένο ποσό ως εγγυο-
δοτικό αντίτιµο, δηλαδή ο ρυπαίνων πληρώνεται –ναι, αυτός που
ρυπαίνει πληρώνεται!- και ο ρυπαινόµενος πληρώνει.

Φόροι, λοιπόν, και ιδιωτικοποιήσεις είναι η πολιτική σας, γι’
αυτό είναι αντιλαϊκή και καταδικαστέα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε µε τον ει-
δικό αγορητή του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Γεώργιο
Αρβανιτίδη. 

Ορίστε, κύριε Αρβανιτίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Παρ’ όλες τις διαβεβαιώσεις του Υπουργού και τη θέση του ότι

δεν καταλαβαίνουµε, παραµένει απορία όλων µας το εξής: Άντε,
δεν καταλαβαίνουµε εµείς, ακόµα και ο Συνήγορος του Πολίτη
δεν καταλαβαίνει; Μια άλλη ανεξάρτητη αρχή, όπου µε επιστολή
που µας έστειλε χθες, αναρωτιέται και αυτός αν η Κυβέρνηση
δεν στοχεύει στην ιδιωτικοποίηση του νερού, όπως επανειληµ-
µένα έχει τονίσει, η ανάθεση της ρύθµισης στην αγορά του νερού
σε µια ανεξάρτητη αρχή δεν φαίνεται ποιο σκοπό εξυπηρετεί.
Αυτά γράφει.

Να πείτε, λοιπόν και στον Συνήγορο του Πολίτη, κύριε Υπουρ-
γέ, ότι δεν έχει διαβάσει καλά το νοµοσχέδιό σας. Τουλάχιστον,
δεν κατανοεί τον σκοπό της νοµοθέτησής σας.

Ταυτόχρονα, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας, που ήδη έχει µε-
γάλες ανάγκες σε γραµµατειακό, αλλά και εξειδικευµένο προσω-
πικό, δεν θα καταφέρει να ανταποκριθεί στο νέο φόρτο εργασιών
και αρµοδιοτήτων και θα βραχυκυκλώσει.

Φαίνεται είναι πολύ εύκολο να κάνουµε θεσµούς, να µην τους
στελεχώνουµε, να µην τους δίνουµε δυνατότητες να εκτελέσουν
το έργο τους και µετά να θεωρούµε και να τους φορτώνουµε ότι
αυτοί φταίνε. Στον ΟΣΕ δύο χιλιάδες τριακόσιοι στο οργανό-
γραµµα που η τρόικα στις δύσκολες στιγµές είχε προβλέψει,
επτακόσια άτοµα. Μπορούσατε να πάρετε αστυνοµικούς για τα
πανεπιστήµια -επιλογή πολιτική- αλλά όχι σταθµάρχες. Αυτό είναι
κάτι που πρέπει να απαντηθεί. 

Και θέλετε να φέρετε και τροπολογία όσον αφορά τη ΡΑΕ που
να τους δίνετε και µπόνους και οικονοµικά κίνητρα σε όλες τις
ανεξάρτητες αρχές. Ήδη παίρνετε πίσω, κατά την εκτίµησή µου,
αυτό το οποίο κυκλοφορεί ως τροπολογία. Αλλάζετε αυτά που
ψηφίσαµε για την Επιτροπή Ανταγωνισµού.

Να έρθουµε στη ΔΕΠΑ εµπορίας, στο άρθρο 146. Δυναµιτίζετε
τις εργασιακές σχέσεις, υποθηκεύετε το εργασιακό µέλλον των
εργαζοµένων, δεν δηµιουργείτε συνθήκες ισονοµίας. Είναι δύ-
σκολο να καθιερώσουµε ενιαίο καθεστώς και κοινούς κανόνες σε
όλες αυτές τις επιχειρήσεις; Και βέβαια, µε σταθερούς κανόνες
στον ιδιωτικό και λειτουργικό πλαίσιο το καθεστώς των ΑΠΕ,
αλλά και πιο ευέλικτους και πιο απλοποιηµένους.

Να κάνω µερικά σχόλια στο σηµείο αυτό, όσον αφορά τις τρο-
πολογίες που έχει καταθέσει. Αναφορικά µε την τροπολογία
1654, έρχονται και εδώ διάφορες άσχετες µεταξύ τους ρυθµί-
σεις, τις οποίες δεν µπορούµε να αξιολογήσουµε και να ψηφί-
σουµε ξεχωριστά, όπως αυτό θα ήταν σωστό. 

Για τον προσεισµικό έλεγχο των κτηρίων που προβλέπεται στο
άρθρο 1 επισηµαίνουµε ότι είναι κατεπείγουσα η ανάγκη αντισει-

σµικού ελέγχου των κτηρίων της χώρας και ειδικά των σχολείων,
ιδιαίτερα µετά τον καταστροφικό σεισµό στην Τουρκία.

Η χώρα µας κατέχει την πρώτη θέση από άποψη σεισµικότητας
στην Ευρώπη και παρ’ όλα αυτά δεν έχουν πραγµατοποιηθεί κα-
θόλου προσεισµικοί έλεγχοι. Όµως, ακόµα και αυτό το απαραί-
τητο µέτρο που άπτεται άµεσα στην ασφάλεια του συνόλου του
πληθυσµού της χώρας, έρχεται η Κυβέρνησή σας να το λύσει,
ψηφίζοντας διατάξεις αδιαφάνειας, αναξιοκρατίας και πάντα µε
πελατειακή λογική. Συγκεκριµένα, προβλέπεται ότι το περιεχό-
µενο του ελέγχου, αλλά και ο ορισµός και η επιλογή των µηχανι-
κών που θα διενεργήσουν τους ελέγχους, θα γίνεται από τους
Υπουργούς της Κυβέρνησης, µέσω έκδοσης κοινής υπουργικής
απόφασης.

Για ποιον λόγο η Κυβέρνηση δεν αξιοποιεί το υφιστάµενο πλαί-
σιο της διεξαγωγής δηµόσιου διαγωνισµού και προχωρά στην
πραγµατικότητα στην απευθείας ανάθεση µέσω ΚΥΑ; Προφανώς
-και δεν έχει άλλη ανάγνωση από εµάς- εξυπηρετώντας συγκε-
κριµένες πελατειακές σχέσεις. 

Με το άρθρο 6 προχωράτε σε οριζόντια αναστολή των οικοδο-
µικών αδειών στις εκτός σχεδίου περιοχές της Μυκόνου χωρίς,
όµως, να έχετε συζητήσει µε τους τοπικούς φορείς. Ο Σύλλογος
Μελετητών Μηχανικών του Νοµού Κυκλάδων αναφέρει ότι µε τον
τρόπο αυτό οδηγούµαστε από την αδυναµία τιθάσευσης των αυ-
θαιρεσιών, στην τιµωρία της νοµιµότητας και ότι πρόκειται για
µια ρύθµιση ελλιπή, άστοχη και επικοινωνιακή, που στην πραγµα-
τικότητα δεν σταµατά την παρανοµία. 

Αν θέλατε, πράγµατι, να αντιµετωπίσετε την παρανοµία, θα
έπρεπε να ενισχύσετε τις αρµόδιες τοπικές αρχές που υπολει-
τουργούν. Να µπορούν να κάνουν τους απαραίτητους ελέγχους,
ώστε να διαπιστώνουν και να τιµωρούν τους παραβάτες. 

Με το άρθρο 9 φέρνετε µια παράταση έως 30 Ιουνίου για την
υποβολή των βεβαιώσεων καταχώρησης πολυγώνου εξαιρουµέ-
νου σταθµού, όπου η αρχική προθεσµία έληγε σε δέκα ηµέρες,
στις 31 Μαρτίου. Θετικό για µένα. Αν νοµοθετούσατε, βέβαια, ορ-
θολογικά και όχι πρόχειρα και βεβιασµένα, θα έπρεπε να προ-
ϋπήρχε αυτή η διάταξη και όχι να έρχεται σε άρθρο µιας τροπο-
λογίας µαζί µε ένα σωρό άλλες άσχετες παρατάσεις.

Επίσης, στα θετικά σας, έστω και την τελευταία στιγµή, λύσατε
µια αντίφαση που υπήρχε στο άρθρο 128 του νοµοσχεδίου και
αφορούσε τη διαπιστωτική πράξη των εξαιρουµένων σταθµών σε
οµαδικά αιτήµατα. 

Στη συνέχεια, στην άλλη τροπολογία υπάρχει ρύθµιση για το
Πανεπιστήµιο Δυτικής Μακεδονίας για την προσθήκη του κτηρίου
σίτισης στις επιτρεπόµενες χρήσεις, διάταξη που αν ψηφιζόταν
διακριτά θα ήµασταν θετικοί, καθώς η συµβολή του κόµµατός
µου στην ίδρυση, χωροθέτηση και ανάπτυξη του πανεπιστηµίου
είναι καθοριστική. Το τοπικό ρυµοτοµικό στο οποίο αναφέρεται
η τροπολογία είναι δικό µας έργο 100%. Ωστόσο, µε άλλη ρύθ-
µιση στην ίδια τροπολογία δίνεται ουσιαστικά πράσινο φως στην
«ITALGAS» να επανεξετάσει τις επενδύσεις που θα πραγµατοποι-
ήσουν το 2023 οι τρεις ΕΔΑ. 

Και αυτό θα γίνει εξαιτίας του νέου υπολογισµού της εύλογης
απόδοσης που θα κάνει η νέα Ρυθµιστική Αρχή και έτσι θα
έχουµε τον περιορισµό, δυστυχώς, των επενδυτικών σχεδίων της
«ITALGAS» για το 2023, αλλά και σε βάθος χρόνου ο στόχος της
«ITALGAS» είναι να επανεξετάσει συνολικά το εταιρικό πλάνο της
ΔΕΠΑ υποδοµών. Βλέπω, δυστυχώς, να επαναλαµβάνεται και στη
ΔΕΠΑ το επενδυτικό success story των Ιταλών της «HELLENIC
TRAIN» στον ΟΣΕ ή του fund που µπήκε στο ΔΕΔΔΗΕ. 

Τέσσερα χρόνια γεµάτα επενδυτικές επιτυχίες, κύριε Υπουργέ.
Έτσι µας είπατε στην πρώτη συνεδρίαση της επιτροπής και µέµ-
ψατε και τον ΣΥΡΙΖΑ διότι αυτονόητα πράγµατα δεν τα έχει κάνει.
Λέγατε ότι «αυτά που κάνουµε εµείς, δεν τα έχει κάνει κανείς. Εί-
χατε τη δυνατότητα να τα κάνετε πέντε χρόνια. Δεν τα σκεφτή-
κατε, δεν τα σχεδιάσατε, δεν τα κάνατε και τώρα γίνονται» και
όλα τα άλλα. 

Εµείς στο ΠΑΣΟΚ σας τα λέµε τέσσερα χρόνια τώρα. Είναι που
έπρεπε µετά από δύο χρόνια δραµατικών ενεργειακών αυξήσεων
να φτάσουµε λίγο πριν τις εκλογές, για να θυµηθεί η Κυβέρνηση
τώρα την ενίσχυση των υβριδικών έργων στα νησιά, την αυτοκα-
τανάλωση, τον εικονικό ενεργειακό συµψηφισµό, το πρόγραµµα
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φωτοβολταϊκών στις στέγες, για το οποίο όµως, φαίνεται ότι δεν
έχετε εξασφαλίσει ολόκληρο το απαιτούµενο ποσό, αλλά µόνο
τα µισά, τα 150 εκατοµµύρια ευρώ. Το ποσό αυτό δεν επαρκεί
για τετρακόσιες χιλιάδες νοικοκυριά, όπως πέρυσι το καλοκαίρι
διαφηµίζατε και φέτος το καλοκαίρι θα υλοποιηθεί απλώς η πρώ-
τη φάση του προγράµµατος, µε ό,τι κονδύλια υπάρχουν. 

Και να µην σχολιάσω, επίσης, τη δυνατότητα των επιχειρήσεων
να προχωρήσουν σε τέτοιες επενδύσεις, καθώς δεν έχουν κίνη-
τρα. Σας τα λένε οι ενεργοβόρες βιοµηχανίες που εκφράζουν
έντονες αντιρρήσεις και την απογοήτευσή τους από τις ρυθµίσεις
του παρόντος νοµοσχεδίου για το net metering. 

Οι αγρότες είναι εντελώς η τελευταία σας έγνοια για το πώς
θα µειώσουν το ενεργειακό τους κόστος και από κοντά έρχεται
και το περιθωριακό σας ενδιαφέρον για την ολοκλήρωση της
προστασίας των περιοχών «NATURA». Τεσσεράµισι χρόνια µετά
την έναρξη των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών, βλέπουµε δυ-
στυχώς, µε τις ρυθµίσεις που φέρνετε, ένα επικίνδυνο πισωγύρι-
σµα. Καµµία επιτάχυνση, ολοκλήρωση, έγκριση και έκδοση των
σχετικών προεδρικών διαταγµάτων και των σχεδίων διαχείρισης,
προκειµένου να αρχίσει η πραγµατική προστασία και διαχείριση
στις προστατευόµενες περιοχές. 

Σας έχουµε καλέσει να δεσµευτείτε για το χρονοδιάγραµµα
ολοκλήρωσης των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών. Καµµία
απάντηση. Πραγµατικά, φυλάξατε για το τέλος της θητείας σας
µε το παρόν νοµοσχέδιο την επιτοµή δυστυχώς της κακής νοµο-
θέτησης.

Κύριε Υπουργέ, το λέω ειλικρινά, αδικείτε τον εαυτό σας και
κυρίως αδικείτε τις δυνατότητες, αλλά και το δικαίωµα που έχουν
όλοι οι πολίτες της χώρας µας στην πράσινη ανάπτυξη, όπως και
το δικαίωµα να µη δουν αυξήσεις στο νερό, που είναι δηµόσιο
αγαθό και όλοι πρέπει να έχουµε πρόσβαση, διότι είναι σχεδόν
βέβαιο ότι µε τον τρόπο που αντιµετωπίζετε το θέµα, δροµολο-
γούνται αυξήσεις. 

Έτσι θα φτάσουµε δυστυχώς από την ενεργειακή φτώχεια και
στην υδατική φτώχεια και σήµερα µια που είναι η 21η Μαρτίου
και τιµώντας έτσι την Παγκόσµια Ηµέρα Ποίησης θα λέµε «διψά-
σαµε το µεσηµέρι, µα το νερό γλυφό», όπως έγραφε στην «Άρ-
νηση» ο Σεφέρης.

Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβάνοντας την άρ-
νησή µας στο παρόν νοµοσχέδιο.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτης Φά-
µελλος.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κλείνουµε µια

διαδικασία τραγική, όσον αφορά τη νοµοθετική δεοντολογία και
τους κανονισµούς. Ένα πολυνοµοσχέδιο-σκούπα, τρία νοµοσχέ-
δια διακοσίων εξήντα τριών άρθρων ήρθαν µε περιορισµένη δια-
βούλευση, κατά παράβαση του νόµου περί επιτελικού κράτους
και µάλιστα στο τέλος τους, µέχρι και την τελευταία στιγµή, κα-
τατέθηκαν εκατόν εννέα νοµοτεχνικές! Έτσι, για να καταλάβετε
πόσο άριστη είναι αυτή η Κυβέρνηση!

Οι Βουλευτές δεν ήξεραν, καθ’ όλη τη διάρκεια της συνεδρία-
σης της Ολοµέλειας, για ποιο νοµοσχέδιο τοποθετούνται, µιας
και από τις εφηµερίδες µάθαιναν ότι αλλάζει το περιεχόµενο του
νοµοσχεδίου και οι νοµοτεχνικές κατατέθηκαν πριν από ένα τέ-
ταρτο για το ζήτηµα αυτό. 

Μάλιστα, µέσα στις νοµοτεχνικές έρχεται ο Υπουργός και διορ-
θώνει πολλές από τις δικές του ρυθµίσεις, ακόµα και τις τροπο-
λογίες. Ξέρετε πόσο περίεργο είναι να καταθέτει χθες τροπολο-
γία και σήµερα µε νοµοτεχνική να την αλλάζει; 

Όµως, εγώ θα ήθελα να πω ότι αυτό το οποίο είναι ξεκάθαρα
υποτιµητικό, είναι το πώς αντιµετώπισε ο Υπουργός τους φορείς.
Δεν είναι δυνατόν να έρχονται εδώ πενήντα φορείς, η συντριπτική
πλειοψηφία να καταφέρεται κατά του νοµοσχεδίου και ο Υπουρ-
γός να διακόπτει τη διαδικασία της ακρόασης και να λέει στους
φορείς ότι δεν έχουν διαβάσει το µάθηµά τους, γιατί πολύ απλά
δεν τον συµφέρουν αυτά τα οποία λένε οι φορείς. 

Επίσης τραγική είναι και η διαδικασία των νοµοτεχνικών και η
διαδικασία των πληροφοριών από τις εφηµερίδες. Αυτό, όµως,

το οποίο είναι ξεκάθαρο είναι ότι η Νέα Δηµοκρατία σήµερα ητ-
τήθηκε. Ηττήθηκε µέσα στην Ολοµέλεια. Οι Βουλευτές της δεν
ήρθαν να στηρίξουν το νοµοσχέδιο. Μόνον δεκαεπτά Βουλευτές
µίλησαν από τη Νέα Δηµοκρατία, σε σύγκριση, παραδείγµατος
χάριν, µε τους σαράντα έξι που µίλησαν από τον ΣΥΡΙΖΑ ή και
από τα άλλα κόµµατα. Δεν ήρθαν να υπερασπιστούν το νοµοσχέ-
διο. Δεν είχαν να πουν, εξάλλου, πολλά πράγµατα. Αρκετοί Βου-
λευτές ήρθαν και στις επιτροπές και στην Ολοµέλεια και ζήτησαν
αλλαγές του νοµοσχεδίου. Και πού κατέληξε ο Υπουργός; Κατέ-
ληξε σε κάποια µικρά, αναντίστοιχα µε τη στιγµή ψεύδη, όπως,
παραδείγµατος χάριν, κύριε Παπαδόπουλε, αυτό που είπε για
τους αγρότες και το 20%. Θέλω εδώ να το ξεκαθαρίσουµε. 

Ήρθε, λοιπόν, εδώ, µε µια «πάσα» που του έκαναν αρκετοί Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας, να µας πει ότι αλλάζει το όριο του
20% των απαλλοτριώσεων των εκτάσεων για την εγκατάσταση
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Γιατί δεν λέτε την αλήθεια, κύριε
Σκρέκα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Δεν αλλάζει;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, µην δια-
κόπτετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Το 20% είναι µία ρύθµιση του κ.
Σκρέκα. Ο ίδιος το νοµοθέτησε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας): Άρα, αλλάζει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …και µάλιστα είναι πολύ αδύναµος
και γι’ αυτό διαψεύδεται… 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Από 100%...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, µην δια-

κόπτετε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Προσέξτε, λοιπόν, ποια είναι τα ψέ-

µατα. Έρχεται, λοιπόν, ο κ. Σκρέκας και αλλάζει τον ν.4951, τον
δικό του νόµο, που τότε έλεγε ότι είναι προς όφελος των αγρο-
τών και όταν µαθεύτηκε στον κάµπο, ήρθε και τα µάζεψε.

Τι ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ στο 20%; Καταψήφισε. Ένα το κρατού-
µενο. 

Δεύτερον, τι ίσχυε πριν; Με ποιον νόµο υπήρχε πρότερο καθε-
στώς; Με τον ν.2941/2001. Ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ κυβέρνηση; Όχι, βέ-
βαια! 

Πόσες περιπτώσεις εφαρµόστηκαν µέχρι το 2010 σε αυτό τον
νόµο; Δύο. Πόσες εφαρµόστηκαν µετά το 2010 και όσο ήταν κυ-
βέρνηση ο ΣΥΡΙΖΑ; Δεν βρήκαµε καµµία. Για ποιον λόγο, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές; Γιατί λέει ψέµατα ο κ. Σκρέκας; Γιατί πολύ
απλά, µέχρι την Κυβέρνηση Μητσοτάκη δεν επιτρεπόταν να
µπουν φωτοβολταϊκά στην υψηλή παραγωγικότητα και έτσι δεν
προέκυπτε ζήτηµα στους αγρότες. Αυτή είναι η αλήθεια που κρύ-
βει ο κ. Σκρέκας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και γιατί έµπλεξαν σ’ αυτόν τον κυκεώνα; Γιατί έρχεται ο κ. Χα-

τζηδάκης µε τον ν.4643/2019 –κι εδώ µιλάµε µε νούµερα- και νο-
µοθετεί τη χωροθέτηση των φωτοβολταϊκών σε γη υψηλής
παραγωγικότητας. Έτσι, αντί να έχουµε σπαρτά στον κάµπο,
σπέρνουν φωτοβολταϊκά τώρα στη Θεσσαλία. Και έρχεται µετά
µε τη διάταξη των απαλλοτριώσεων του 20%, τη διάταξη Σκρέκα
και αµφισβητείται η ιδιοκτησία αγροτών σε καλλιέργειες και
πολλά άλλα που θα σας πω στη συνέχεια. Έτσι µπλέκουν, λοιπόν,
στα αδιέξοδά τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Σκρέκας έκαναν την ζηµιά στον
κάµπο. Αλλάζει µε το 20%; Σε ένα βαθµό. Γιατί η αλήθεια είναι
ότι στην αγροτική οδοποιία και στις παράπλευρες απώλειες εξαι-
τίας της διαµέτρου του δρόµου που θα πρέπει να ανοίξει, θα
έχουν πάλι προβλήµατα οι αγρότες, όπως έχουν στο Ωραι-
όκαστρο της Θεσσαλονίκης που έχουν ξεκινήσει και κινητοποι-
ούνται, χωρίς να ισχύει ακόµα το 20% ή να έχει εφαρµοστεί. Αυτή
είναι η αλήθεια.

Όµως, ας πάµε στα θέµατα του νοµοσχεδίου. Το νοµοσχέδιο
αυτό κακώς ψηφίζεται σήµερα, εάν ψηφιστεί, και εµείς σας προ-
ειδοποιούµε. Κακώς θα το ψηφίσετε, διότι αυτό το νοµοσχέδιο
είναι οξύτατα αντισυνταγµατικό και θα πέσει. Θα πέσει και από
το Συµβούλιο της Επικρατείας, εάν προλάβει να ψηφιστεί και εάν
δεν πέσει πριν η Κυβέρνηση. Για ποιον λόγο, όµως; Ποιος είναι ο
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τίτλος του νοµοσχεδίου; Το νοµοσχέδιο έχει πληθώρα προσβλη-
τικών για το περιβάλλον αλλά και για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας ρυθµίσεις. Έχει προσβλητικές ρυθµίσεις για τον αι-
γιαλό, για τα δάση, για τις περιοχές «NATURA 2000», για τις ενερ-
γειακές κοινότητες και σαφέστατα περιλαµβάνει και την ιδιωτικο-
ποίηση νερού και απορριµµάτων. 

Πρακτικά, µε τον Κυριάκο Μητσοτάκη Πρωθυπουργό, πρώτα
απ’ όλα, το ρεύµα έγινε φαρµάκι. Στη συνέχεια, µε τον κ. Σκρέκα
και τον κ. Χατζηδάκη τα δάση γίνονται οικοπεδάκι και από σήµερα
υπάρχει και ο κίνδυνος, δυστυχώς, να πούµε το νερό νεράκι!
Αυτή είναι η πραγµατικότητα του νοµοσχεδίου. 

Τί καινούργιο έχουµε, το οποίο υποτιµά και προσβάλλει ο κ.
Σκρέκας; Έχουµε την απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας.
Η Επιτροπή Συµµόρφωσης του Συµβουλίου Επικρατείας έρχεται
και λέει ότι η Κυβέρνηση Μητσοτάκη -προσέξτε, όχι άλλη, η Κυ-
βέρνηση Μητσοτάκη- δεν συµµορφώθηκε µε τις αποφάσεις του
ΣτΕ σχετικά µε την επιστροφή των µετοχών ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ από
το Υπερταµείο πίσω στο δηµόσιο. Αυτή η απόφαση-κόλαφος δη-
µοσιεύθηκε χθες και ζητάει -και θα έπρεπε τουλάχιστον αυτό να
έρχεται σήµερα στο νοµοσχέδιο- να λυθεί το θέµα της αντισυ-
νταγµατικής τροπολογίας Σταϊκούρα, που έγινε σε νόµο του κ.
Σκρέκα το καλοκαίρι. Την δέχθηκε ο κ. Σκρέκας. Είναι και ο ίδιος
ένοχος για το ζήτηµα το οποίο κατέληξε στο Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, γιατί η Κυβέρνηση ήρθε και παρέκαµψε µία απόφαση-
σταθµό του ΣτΕ του Φεβρουαρίου του ’22, µία απόφαση που ο κ.
Τσακαλώτος είχε θέσει ως όρο τότε στη συγκρότηση του Υπερ-
ταµείου και έτσι ζητάει, λοιπόν, επανάληψη πράξεων. Προσέξτε,
η Κυβέρνηση είχε νοµοθετήσει να µην µπορούµε να προσφύ-
γουµε οι πολίτες και οι εργαζόµενοι στο ΣτΕ και ουσιαστικά το
κατέκτησαν αυτό, πείθοντας την Επιτροπή Συµµόρφωσης.

Καταθέτω δηµοσίευµα, που τα λέει όλα αυτά ο δικηγόρος της
προσφυγής. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµοσίευµα, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεύτερο ζήτηµα το οποίο συζητιέται. Είναι τελικά οι διατάξεις
αυτές διατάξεις ιδιωτικοποίησης; Το λένε όλες οι περιβαλλοντι-
κές οργανώσεις, το λένε όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης.
Όλη η Αντιπολίτευση καταψηφίζει το νοµοσχέδιο. Έχετε ηττηθεί
και γι’ αυτό, αλλά προσέξτε, τον Συνήγορο του Πολίτη δεν τον
ακούτε; Δεν είναι ανεξάρτητη αρχή; Δεν την σέβεστε; 

Λέει, λοιπόν, ο Συνήγορος του Πολίτη, πέρα από τα θέµατα
διαβούλευσης που θίγει, ότι η διαχείριση των υδάτων αποµακρύ-
νεται από τον κρατικό έλεγχο µε το παρόν νοµοσχέδιο και δια-
µορφώνει αυτό µια νέα κατάσταση µετατρέποντας το χαρακτήρα
του νερού από κοινωνικό αγαθό σε εµπορεύσιµο προϊόν. Ο Συ-
νήγορος του Πολίτη τα λέει. Δεν τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν τα λέει ο
Φάµελλος, δεν τα λέει το ΚΚΕ, δεν τα λέει ο Αρβανιτίδης. 

Επανέρχεται ο Συνήγορος του Πολίτη και στις αποφάσεις του
ΣτΕ, που παρακάµψατε και το Συµβούλιο Συµµόρφωσης ήρθε και
σας θυµίζει, και σας λέει ότι δεν εξυπηρετεί τίποτα η ανάθεση σε
ρυθµιστική αρχή και βέβαια ο Συνήγορος του Πολίτη βάζει και
άλλα θέµατα, για τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες, για τις
«NATURA 2000», για τα θέµατα των αποζηµιώσεων όσον αφορά
την περιβαλλοντική βλάβη -και εδώ έχουµε παραβίαση της ευρω-
παϊκής νοµοθεσίας- αλλά και για άλλα ζητήµατα, για τον αιγιαλό
που δεν το αλλάζετε και επιτρέπετε τα τριάντα µέτρα από τον αι-
γιαλό για τις τουριστικές εγκαταστάσεις, για τα θέµατα της διά-
νοιξης οδών και πολλά ακόµα. 

Το καταθέτω και αυτό, κύριε Πρόεδρε, στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν φτάνει ο Συνήγορος του Πολίτη; Μάλιστα. Η Ένωση Διοι-
κητικών Δικαστών, µε δύο εφέτες που υπογράφουν, τον Πρόεδρο
κ. Δανιά και τον Γενικό Γραµµατέα κ. Ρέκκα, λέει ότι µε το νοµο-
σχέδιο αυτό η διαχείριση των υδάτων και οι συναφείς αποφάσεις
των παρόχων αποµακρύνονται από το κράτος και µε τον τρόπο
αυτό χάνεται ο χαρακτήρας του πόσιµου ύδατος ως κοινωνικού

αγαθού. Ούτε η Ένωση Διοικητικών Δικαστών σας κάνει; Μάλιστα.
Καταθέτω στα Πρακτικά και αυτό το έγγραφο. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μήπως να δούµε και τους τεχνικούς συµβούλους της πολι-
τείας; Καταθέτω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, το έγγραφο του Γεω-
τεχνικού Επιµελητηρίου, το οποίο µας ήρθε και αυτό χθες. Όλα
αυτά ήρθαν χθες. Λέει, λοιπόν, ότι µε το νοµοσχέδιο δηµιουργεί-
ται σύγχυση αρµοδιοτήτων, αναιρείται η βασική αρχή της οδη-
γίας 2000/60 για την ύπαρξη µιας ελεγχόµενης από το κράτος
υπηρεσίας που εποπτεύει όλες τις δραστηριότητες, τις σχετικές
µε τα ύδατα, και θέτει σε αµφισβήτηση τη συνέχιση της παροχής
υπηρεσιών υπό όρους δηµόσιας υπηρεσίας.

Πρακτικά, το νερό πλέον δεν θα είναι δηµόσιο και κοινωνικό
αγαθό, εάν εφαρµοστεί πλήρως το νοµοσχέδιό σας -δεν θα
εφαρµοστεί, θα πέσει και από το Συµβούλιο της Επικρατείας,
αλλά και από την επόµενη κυβέρνηση- και θα δηµιουργηθεί πρό-
βληµα στην πρόσβαση των πολιτών στο αγαθό του νερού. 

Καταθέτω στα Πρακτικά το έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Έτσι, λοιπόν, µετά τον περιορισµό πρόσβασης που δηµιουρ-
γήσατε στο αγαθό της ενέργειας, µε τα υπερκέρδη που δεν φο-
ρολογήσατε και βάλατε πλάτη, θέλετε τώρα να δηµιουργήσετε
και πρόβληµα στην πρόσβαση στο νερό. Γιατί; Για τα υπερκέρδη
λίγων. Αναρωτιόµαστε: Είναι καλά τα deals που έχουν γίνει από
το Μαξίµου και για το θέµα των παρόχων ύδατος, αποχέτευσης
και απορριµµάτων; 

Διότι η ένωση των ΔΕΥΑ, δηλαδή, η ένωση όλων των φορέων
αυτοδιοίκησης για την ύδρευση αποχέτευση, λέει στις 17 Μαρ-
τίου -µετά τη συζήτηση στη Βουλή- ότι: Υπάρχει καθολική αντί-
δραση της τοπικής αυτοδιοίκησης, δεν επιλύει κανένα από τα
κρίσιµα θέµατα των ΔΕΥΑ το νοµοσχέδιο και είναι αµφίβολης συ-
νταγµατικότητας. Λέει ότι διαφωνεί και η Κοµισιόν. Θα περιµέ-
νουµε να δούµε τελικά τι γίνεται µε όλα αυτά. 

Παρακαλώ, το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βέβαια δεν ακούτε ούτε τις οκτώ περιβαλλοντικές οργανώσεις
που έστειλαν σηµερινή επιστολή προς τον Πρωθυπουργό –θα
σας την καταθέσω-, ούτε την Επιστηµονική Υπηρεσία της Βου-
λής. Για ποιον λόγο; Γιατί θέλετε να κρύψετε τη διαδικασία της
ιδιωτικοποίησης. Εµείς, λοιπόν, σας το λέµε, ό,τι φερετζέ και να
βάλετε µπροστά, όποια δικαιολογία και να βρει τώρα ο Υπουργός
να πει, η ουσία είναι ότι µε το νοµοσχέδιο αυτό παραδέχεστε την
ανεπάρκειά σας, γιατί λέτε ότι δεν µπορεί το δηµόσιο να κάνει
εποπτεία και έλεγχο, όπως λένε και οι ευρωπαϊκές οδηγίες, στη
διαχείριση του νερού και διαχείριση των απορριµµάτων. Παρα-
δέχεστε ότι έχετε χρεοκοπήσει τις ΔΕΥΑ µε το ενεργειακό κό-
στος και γιατί δεν τους δίνετε προσωπικό και το χρησιµοποιείτε
αυτό ως πρόφαση για να τις περάσετε στη Ρυθµιστική Αρχή, που
όλοι οι επιστηµονικοί φορείς, ο νοµικός κόσµος και οι δικαστές
του Συµβουλίου της Επικρατείας λένε ότι οι ρυθµιστικές αρχές
είναι µόνο για τη ρύθµιση της αγοράς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα επιστολή, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και µην τα λέτε ψέµατα όλα αυτά, διότι σας καταθέσαµε του-
λάχιστον δέκα αποδείξεις ιδιωτικοποίησης που εσείς κάνατε από
την κατάργηση ειδικής γραµµατείας υδάτων µέχρι το σχέδιο συγ-
χωνεύσεων που έχετε ήδη για τις ΔΕΥΑ. 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακόµα κι αν δεν
είχε προβεί σε αυτές τις αντιδηµοκρατικές µεθοδεύσεις η Κυβέρ-
νηση…
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(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κλείστε, κύ-
ριε Φάµελλε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: …που µας αναγκάζουν να απέχουµε
από την εισαγγελέα για τις υποκλοπές, για ένα τέτοιο νοµοσχέ-
διο, θεωρώ ότι θα έπρεπε ο ΣΥΡΙΖΑ να αποχωρήσει ειδικά γι’
αυτό. Γιατί εµείς δεν θα βάλουµε πλάτη ούτε σε αντισυνταγµατι-
κές µεθοδεύσεις ούτε στον περιορισµό της πρόσβασης στο
αγαθό του νερού, που θέλει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη να αφήσει
ως τελευταία πράξη πριν την πτώση της. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας, ο συνάδελφος κ. Διονύσιος
Σταµενίτης, µε τον αντίστοιχο χρόνο. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ολοκληρώνουµε τη συζήτηση του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας µετά από µια αναλυτική δια-
δικασία τόσο στις συνεδριάσεις της επιτροπής όσο και εδώ στην
Ολοµέλεια. Σε αντίθεση µε όσα ισχυρίζεται η Αντιπολίτευση,
έγινε µια διεξοδική συζήτηση. Απαντήθηκαν όλα τα ερωτήµατα
και δόθηκαν επεξηγήσεις όπου ήταν απαραίτητο. 

Η βασική απάντηση που χρειάστηκε να δοθεί ήταν ,δυστυχώς,
στις κατηγορίες της Αντιπολίτευσης ότι ιδιωτικοποιούµε το νερό.
Και λέω «δυστυχώς», γιατί έχουµε µπροστά µας ένα νοµοθέτηµα
που ξεκάθαρα δεν θίγει, ούτε απειλεί τον δηµόσιο χαρακτήρα
των υπηρεσιών ύδατος και αποβλήτων. Οι συνάδελφοι της Αντι-
πολίτευσης επιµένουν να παραποιούν την πραγµατικότητα µε
σκοπό -τι άλλο;- να κερδίσουν κοµµατικά οφέλη. Εµείς σίγουρα
δεν ιδιωτικοποιούµε το νερό και στην Αντιπολίτευση σίγουρα
έχουν χωρίσει οριστικά από την αλήθεια. 

Να πω, λοιπόν, ανακεφαλαιώνοντας τι κάνει το νοµοσχέδιο. Ό-
σον αφορά τον τοµέα υδάτων και αποβλήτων, προωθείται η αλ-
λαγή του τρόπου εποπτείας και ελέγχου των παρόχων, στοχεύο-
ντας στη βελτίωσή τους σε τρία επίπεδα. Επίπεδο πρώτο, ο έλεγ-
χος της ποιότητας του πόσιµου και άρδευση νερού. Το είπε και
ο Υπουργός αναλυτικά αυτές τις ηµέρες ότι δυστυχώς δεν
έχουµε το επίπεδο ελέγχων που θα θέλαµε. Υπάρχουν υπηρεσίες
που ελέγχουν, υπάρχει, όµως, και ένα µεγάλο µέρος που δεν
ελέγχει. Εµείς τι λέµε: Οριζόντιος έλεγχος από µια αρχή που έχει
την τεχνογνωσία, ώστε να διασφαλίσουµε την ποιότητα νερού. 

Δεύτερο επίπεδο: ο έλεγχος της τιµολογιακής πολιτικής. Είναι
γεγονός ότι υπάρχει ανοµοιοµορφία µεταξύ του τρόπου τιµολό-
γησης. Υπάρχουν περιπτώσεις ΔΕΥΑ που χρεώνουν δύο φορές
πάνω. 

Επίπεδο τρίτο: ο έλεγχος σπατάλης του νερού. Δυστυχώς, µε
τα στοιχεία που δηλώνουν οι ίδιες οι ΔΕΥΑ παρατηρούνται απώ-
λειες στο νερό µέχρι και 62%. Πρέπει να το αντιµετωπίσουµε
αυτό και αυτό θα το αντιµετωπίσουµε µε τον έλεγχο. 

Με λίγα λόγια ποιος είναι ο τελικός στόχος των παρεµβάσεων;
Έλεγχος και εποπτεία σε τρία επίπεδα µε τελικό στόχο τη δια-
σφάλιση του συµφέροντος των Ελλήνων καταναλωτών και την
ισχυροποίηση της θέσης τους. Επαναλαµβάνω: Το νερό ήταν και
παραµένει δηµόσιο αγαθό και δεν ιδιωτικοποιείται. Μάλιστα για
πρώτη φορά σε κείµενο του νόµου αναφέρονται ρητά οι φορείς
παροχής ύδατος, οι δηµόσιοι φορείς και οι δηµοτικοί φορείς.
Εµείς ενδυναµώνουµε τον δηµόσιο χαρακτήρα, εκσυγχρονίσουµε
τη λειτουργία τους και αναβαθµίζουµε τις υπηρεσίες που παρέ-
χουν. 

Η Κυβέρνηση προχωρά σ’ αυτή τη νοµοθετική πρωτοβουλία,
διότι, όπως είπε και ο Υπουργός ο κ. Σκρέκας χθες, ειδικά όταν
έχουµε δηµόσια µονοπώλια χρειάζεται να υπάρχει τόσο η ρύθ-
µιση τιµολογιακής πολιτικής, όσο και ο έλεγχος και η εποπτεία
για τις υπηρεσίες που αυτά παρέχουν. 

Η πολιτεία δεν εκχωρεί καµµία αρµοδιότητα σχεδιασµού υδα-
τικής πολιτικής ως προς µια ρυθµιστική αρχή. Αναφέρεται ρητά
στο νοµοσχέδιο ότι το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας
είναι ο αρµόδιος φορέας που χαράσσει την πολιτική για την προ-
στασία και τη διαχείριση των υδάτων. 

Αφήστε, κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης τις µεγαλοστο-
µίες και την υποκρισία και αναγνωρίστε ότι αυτή η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη έρχεται µε
σχέδιο να διορθώσει παθογένειες δεκαετιών στον τοµέα υδάτων
και αποβλήτων. Αναγνωρίστε ότι εσείς, όταν βρεθήκατε στην ίδια
θέση, δεν το πράξατε είτε από αδιαφορία είτε από κωλυσιεργία
είτε από έλλειψη βούλησης. Δεν το γνωρίζω. Εσείς, όµως, πρέπει
να µας απαντήσετε γιατί δεν κάνατε τίποτα τεσσεράµισι χρόνια. 

Το νοµοσχέδιο έχει κι άλλες πολύ σηµαντικές πρωτοβουλίες
για τον τοµέα της ενέργειας που έρχονται να προστεθούν στο
πλούσιο έργο που έχει παραχθεί τα τελευταία χρόνια σε επίπεδο
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Στηρίζουµε το πλαίσιο για τις
ενεργειακές κοινότητες των ΑΠΕ. Αναπτύσσουµε τις ΚΑΕ µε την
παραγωγή, κατανάλωση και αποθήκευση ενέργειας από τις ΑΠΕ.
Φέρνουµε σηµαντικές διατάξεις για τον οικιακό ενεργειακό τοµέα
κατανάλωσης και αποθήκευσης από τις ΑΠΕ. Φέρνουµε διατάξεις
για την εγκατάσταση ΑΠΕ από τους ΟΤΑ για τη στήριξη των ευά-
λωτων πολιτών που ζουν στο όριο της φτώχειας. Διατάξεις για
την ενίσχυση των οικιακών και των αγροτικών φωτοβολταϊκών. 

Ενισχύουµε, επίσης, τις ρυθµίσεις για την προστασία του πε-
ριβάλλοντος ευθυγραµµιζόµενοι µε τις πολιτικές της Ευρωπαϊκής
Ένωσης για την προστασία της φύσης για το κλίµα και τη βιοποι-
κιλότητα. Δίνουµε λύση για τα εκχερσωµένα εδάφη που χρησι-
µοποιούν οι παραγωγοί για καλλιέργειες όσο αυτές παίρνουν
κοινοτικές ενισχύσεις. 

Ούτε το µπάχαλο που προκαλέσατε µε τους δασικούς χάρτες
δεν έχετε αναγνωρίσει και αντιπολιτεύεστε σήµερα τις λύσεις
που δίνουµε για τους παραγωγούς µας, σε ισορροπία πάντοτε
µε την προστασία του χαρακτήρα των εκτάσεων. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι στο σύνολό του έχουµε
ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο που ναι, περιέχει πολλές ρυθµί-
σεις όχι, όµως, ως δείγµα κακονοµίας, όπως θέλουν να µας πεί-
σουν οι κύριοι της Αντιπολίτευσης, αλλά ως δείγµα πολιτικής
βούλησης επίλυσης των προβληµάτων. Είναι ένα νοµοσχέδιο µε
πολλές ρυθµίσεις που φέρνει πολλές λύσεις για τους Έλληνες
πολίτες. 

Σας ευχαριστώ και σας καλώ να το υπερψηφίσετε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ
για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Σκρέκας, προκειµένου µε την οµιλία του να ολο-
κληρωθεί η πολύωρη συζήτηση επί διήµερο αυτού του σηµαντι-
κού νοµοσχεδίου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Φάµελλε, θα τα πούµε

όλα. Το σίγουρο είναι ότι απ’ αυτά που είπατε φαίνεται ξεκάθαρα
ότι έχετε πάρει διαζύγιο από την ειλικρίνεια και την αλήθεια. 

Ποιο είναι εδώ το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Αυτό
το νοµοσχέδιο το οποίο έχουµε φέρει προς ψήφιση τι κάνει; Ιδιω-
τικοποιεί το νερό εµµέσως ή µε άµεσο τρόπο; Αυτό το απαντά
κάποιος, αν διαβάσει τα τρία πρώτα άρθρα του νοµοσχεδίου και
το πρώτο άρθρο της αιτιολογικής έκθεσης. Τίποτε άλλο. Δεν
χρειάζεται να φέρει εδώ ούτε δέκα ανακοινώσεις φορέων και
συλλόγων, ούτε ανακοινώσεις συνδικαλιστικών φορέων προσκεί-
µενων σε εσάς. Έπρεπε απλά να µη διαβάσετε όλα αυτά τα οποία
µας φέρατε και καταθέσατε, έπρεπε απλά να διαβάσετε το νο-
µοσχέδιο και µάλιστα δεν χρειαζόταν να το διαβάσετε και όλο.
Δεν χρειαζόταν να διαβάσετε διακόσια εξήντα τρία άρθρα. 

Πρώτο άρθρο στην αιτιολογική, σε ελληνικό νόµο για πρώτη
φορά. Τι λέει; Ποιοι είναι οι φορείς που παρέχουν νερό στην Ελ-
λάδα: Διαθέτουν το αποκλειστικό δικαίωµα παροχής υπηρεσιών
ύδατος στη γεωγραφική περιοχή τοπικής αρµοδιότητάς τους
δήµοι, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, Ο.Τ.Α, ΔΕΥΑ, Σύνδε-
σµοι Ύδατος Ο.Τ.Α, ΕΥΔΑΠ, ΕΥΔΑΠ Παγίων, ΕΥΑΘ, ΕΥΑΘ Πα-
γίων. 

Νέα Ρυθµιστική Αρχή -έτσι όπως µετασχηµατίζεται- πρώην
Ενέργειας, νυν Ενέργειας, Αποβλήτων και Υδάτων. Τι αρµοδιό-
τητες εκχωρούµε-µεταφέρουµε στη νέα ρυθµιστική αρχή; Αρµο-
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διότητες ρύθµισης; Αρµοδιότητες που ρυθµίζουν την κοστολό-
γηση του νερού; Όχι. Αναφέρεται δύο γραµµές πιο κάτω στο
πρώτο άρθρο της αιτιολογικής: Ανατίθενται στη σηµερινή Ρυθµι-
στική Αρχή Ενέργειας οι αρµοδιότητες εποπτείας και ελέγχου. 

Δεν χρειάζεται να πάτε µακριά, στο άρθρο 1 στην τέταρτη
γραµµή του νοµοσχεδίου αναφέρεται: Ανάθεση σχετικών αρµο-
διοτήτων εποπτείας και ελέγχου στη Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων
και Ενέργειας. 

Στην τέταρτη γραµµή του άρθρου 3 αναφέρεται ποιοι είναι οι
πάροχοι, ποιες είναι οι εταιρείες που θα παρέχουν νερό στη
χώρα: Δηµόσιοι και ιδιωτικοί φορείς, νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
και ιδιωτικού δικαίου και λοιποί φορείς του δηµοσίου, ιδίως οι Δη-
µοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης, Αποχέτευσης, η ΕΥΔΑΠ, η
ΕΥΑΘ, η Εταιρεία Παγίων ΕΥΑΘ, ο Οργανισµός Ανάπτυξης Κρή-
της, Οργανισµοί Εγγείων Βελτιώσεων. 

Τελειώνει εδώ, λοιπόν, η απάντηση στο εάν ιδιωτικοποιούµε το
νερό ή όχι. Το ερώτηµα είναι γιατί το κάνουµε. Το ερώτηµα είναι
γιατί µεταφέρουµε µία αρµοδιότητα εποπτείας και ελέγχου και
µόνο αυτής, όχι σχεδιασµού υδατικής πολιτικής, όχι σχεδιασµού
και στρατηγικής για το νερό, τον πολυτιµότερο πόρο που έχουµε
στη χώρα και που µάλλον θα µας λείψει τα επόµενα χρόνια, εάν
δεν κάνουµε κάτι. 

Για ποιον λόγο, λοιπόν, το µεταφέρουµε σε µία ανεξάρτητη
αρχή; Για τον λόγο, κύριε συνάδελφε που γνωρίζετε πάρα πολύ
καλά, γιατί διατελέσατε Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος
σε αυτό το Υπουργείο και είχατε αρµοδιότητα για τα νερά. 

Ποιος είναι ο λόγος αυτός; Θα σας πω ένα παράδειγµα: Έχου-
µε διακόσιους ενενήντα πέντε φορείς που παρέχουν πόσιµο νερό
στη χώρα: Δηµοτικές Επιχειρήσεις Ύδρευσης, δήµοι µικροί,
ΕΥΔΑΠ, ΕΥΑΘ. Μόλις το 42% αυτών των φορέων αναρτούν στην
ηλεκτρονική πλατφόρµα του Υπουργείου τα στοιχεία που οφεί-
λουν βάσει νόµου να αναρτούν. Ποια στοιχεία είναι αυτά; Ποια
είναι η τιµή που πωλούν το νερό στους δηµότες; Πώς προσδιο-
ρίζουν αυτή την τιµή; Κάθε πότε ελέγχουν την ποιότητα του
νερού; Την ελέγχουν συστηµατικά βάσει των ευρωπαϊκών κανο-
νισµών ή όχι; Αυτά δεν τα γνωρίζουµε για το 60% των φορέων
που παρέχουν πόσιµο νερό στη χώρα. Μπορεί να το κάνουν.
Μπορεί και να µην το κάνουν.

Ανέφερε ο Αρχηγός ενός κόµµατος της Αντιπολίτευσης ότι ο
Κοµφούκιος είπε: «Η µεγαλύτερη δειλία είναι να γνωρίζεις ότι
κάτι δεν είναι σωστό και να µη το αλλάζεις». Και ρωτάω, κύριε
συνάδελφε, εσείς, που θητεύσατε σε αυτό το Υπουργείο µερικά
χρόνια πριν στην προηγούµενη κυβέρνηση Τσίπρα-ΣΥΡΙΖΑ, δεν
γνωρίζατε ότι υπάρχουν παθογένειες στην παροχή ύδατος στη
χώρα µας; Δεν γνωρίζατε αυτά τα στοιχεία που σας είπα; Δεν
γνωρίζατε ότι υπάρχουν ΔΕΥΑ -δηµοτικές επιχειρήσεις- που χρε-
ώνουν έως και 203% -δύο φορές πιο ακριβά- το νερό στους δη-
µότες τους; Δεν γνωρίζατε ότι σύµφωνα µε τα στοιχεία που
αναρτούν οι ίδιες οι ΔΕΥΑ –οι δηµοτικές επιχειρήσεις- υπάρχουν
δηµοτικές επιχειρήσεις ύδρευσης που έχουν απώλειες έως και
63% µε τη µέση τιµή, µε τις µέσες απώλειες να φτάνουν στο 38%;
Αυτά δεν τα γνωρίζατε; Σας ρωτάω τι κάνατε γι’ αυτά; Μιλήσατε
αναρίθµητες φορές στις επιτροπές, στην Ολοµέλεια. Τι κάνατε
για να αλλάξετε αυτές τις παθογένειες; Επιβάλλατε κάποιο πρό-
στιµο; 

Είχατε την αρµοδιότητα του ελέγχου. Μας κατηγορήσατε ότι
αναγνωρίζουµε την ανεπάρκεια του ελέγχου του κράτους. Σας
απαντώ ναι, είναι πληµµελής ο έλεγχος που γίνεται. Πώς αποδει-
κνύεται αυτό; Με τον εξής απλό τρόπο: 2015-2019. Πόσα πρό-
στιµα επιβάλλατε σε ΔΕΥΑ και σε φορείς διαχείρισης απορριµ-
µάτων που ανήκουν σε δήµους ή στο ευρύτερο δηµόσιο; Πόσα
πρόστιµα; Πέντε χρόνια διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ: Ενάµισι πρό-
στιµο τον χρόνο. Εννέα πρόστιµα στο σύνολο. Πόσα πρόστιµα
επιβάλαµε εµείς; Εξήντα δύο πρόστιµα. 

Είναι για να πανηγυρίζουµε; Όχι. Δεν είµαστε ικανοποιηµένοι
µε αυτό που γίνεται. Γι’ αυτό αποφασίσαµε να κάνουµε κάτι. Απο-
φασίσαµε να αλλάξουµε την παθογένεια. Πώς; Δηµιουργώντας
έναν θεσµό. Δεν σας αρέσουν οι θεσµοί; Δεν σας αρέσουν οι ανε-
ξάρτητες αρχές, οι ανεξάρτητοι θεσµοί, που έχουν τη θεσµική
µνήµη, που είναι ανεξάρτητες από τον εκάστοτε Υπουργό; Πάει
ο επιθεωρητής περιβάλλοντος στον Υπουργό που είναι επικεφα-

λής, τον εποπτεύει, καταθέτει την εισήγηση για ένα πρόστιµο και
η εισήγηση επιστρέφει πίσω. Αναρίθµητες φορές γίνεται αυτό.
Χάνονται στους διαδρόµους των Υπουργείων και του Υπουργείου
οι εισηγήσεις των επιθεωρητών περιβάλλοντος για την επιβολή
προστίµων και κυρώσεων. Αυτό θα κάνουµε; Έτσι θα συνεχί-
σουµε; 

Γι’ αυτό εµείς ερχόµαστε και µεταφέρουµε αυτή την αρµοδιό-
τητα και µόνο, όχι της στρατηγικής, όχι το πώς θα κοστολογηθεί
το νερό, αλλά το πώς θα ελέγχονται, πώς θα λογοδοτούν και πώς
θα βελτιώνονται, τελικά. Γιατί αυτό θέλουµε, υπηρεσίες παροχής
ύδατος, σε µια νέα ρυθµιστική αρχή. 

Επεκτείνουµε τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας και δηµιουργούµε
δύο νέους κλάδους. Ο ένας αφορά τα ύδατα και ο άλλος αφορά
τα απορρίµµατα όπου και εκεί θα έχουµε πολλή δουλειά. Γιατί το
κάναµε αυτό; Γιατί επεκτείναµε την αρµοδιότητα της Ρυθµιστικής
Αρχής Ενέργειας; Μα, αυτή δεν είναι η Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας που κάθε λίγο και λιγάκι εσείς επικαλούσασταν, όταν θέ-
λατε να κριτικάρετε την Κυβέρνηση ότι δεν κάνουµε κάτι δήθεν
για την ενεργειακή κρίση και ότι δεν αλλάζουµε τα δεδοµένα στον
τοµέα της ενέργειας; Εσείς λαµβάνατε παράδειγµα και καλή πρα-
κτική από τις εισηγήσεις της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας. Αυτό
κάναµε και εµείς. Πήγαµε και επεκτείναµε σε µία ρυθµιστική αρχή
που φαίνεται ότι δουλεύει καλά, που έχει γνώση, που έχει οµοι-
ότητες σε ό,τι αφορά τα δίκτυα µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας
και φυσικού αερίου που είναι µονοπώλια και αυτά. Μάλιστα, είναι
δηµόσιο µονοπώλιο το δίκτυο µεταφοράς ηλεκτρικής ενέργειας.
Δηµόσιο µονοπώλιο είναι ο διαχειριστής µεταφοράς ο ΑΔΜΗΕ
και ελέγχεται από τη Ρυθµιστική Αρχή Ενέργειας. 

Το ίδιο, λοιπόν, θα κάνουµε και µε τις εταιρίες παροχής νερού.
Γιατί θέλουµε να βελτιώσουµε τις υπηρεσίες. Γιατί θέλουµε να
αισθάνονται οι πολίτες ασφαλείς για να καταναλώνουν το νερό
που πίνουν, να γνωρίζουν οι πολίτες αν χρεώνονται ακριβά ή όχι
το νερό το οποίο καταναλώνουν. Γιατί πρέπει να προστατεύ-
σουµε τον πολυτιµότερο πόρο. Γιατί πρέπει να σταµατήσουν οι
απώλειες. Γιατί καταναλώνουµε 11 δισεκατοµµύρια κυβικά µέτρα
νερού στη χώρα και 65%-70% αυτών προέρχεται από τους υπό-
γειους υδροφόρους ορίζοντες και καταστρέφουµε τα υπόγεια
ύδατά µας. Και κάτι πρέπει να κάνουµε γι’ αυτά, όταν στην υπό-
λοιπη Ευρώπη και στην Ισπανία και σε αντίστοιχες χώρες έχουν
65%-70% αξιοποίηση των επιφανειακών νερών και µόνο 30%
αντλούν από τα υπόγεια ύδατα. 

Εµείς κάνουµε ακριβώς το αντίθετο. Σχεδόν 70% το αντλούµε
από τα υπόγεια ύδατα, που φτάνει µέχρι 400 µέτρα βάθος σε 100
χιλιόµετρα από την ακτή, όπως για παράδειγµα στη Λάρισα, στον
Θεσσαλικό Κάµπο και σε άλλους κάµπους. Σε λίγο θα βγάζουν
πετρέλαιο αντί για νερό. Τόσο βαθιά έχουν πάει οι αγρότες, για
να χρησιµοποιήσουν νερό και να αρδεύσουν τα κτήµατά τους και
φυσικά µε τεράστιο ενεργειακό κόστος, µε τεράστιο κόστος για
την καλλιέργειά τους και βέβαια καταστρέφοντας τους υπόγει-
ους υδροφόρους ορίζοντες, αφού εισρέει θαλασσινό νερό και
υπάρχει το φαινόµενο της υφαλµύρωσης. Αυτά θα τα αφήσουµε
για τις επόµενες γενιές των Ελλήνων; Δεν πρέπει να ασχολη-
θούµε λίγο για το τι θα παραδώσουµε στα παιδιά και στα εγγόνια
µας; 

Αυτό θέλουµε να αλλάξουµε. Τόσο δύσκολο είναι να το κατα-
λάβετε; Αλλά ξέρετε κάτι; Κάθε φορά που πάει κάποιος να αλλά-
ξει κάτι, κάθε φορά που πάµε να αλλάξουµε τα κακώς κείµενα
υπάρχουν αντιδράσεις. Και οι αντιδράσεις αυτές δεν εστιάζουν
στην ουσία. Εστιάζουν σε προσχηµατικά επιχειρήµατα δήθεν
ιδιωτικοποίησης του νερού. Το νερό είναι δηµόσιο αγαθό και θα
παραµείνει δηµόσιο αγαθό κάτω από τον δηµόσιο έλεγχο µε Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και Κυριάκου Μητσοτάκη. Θέ-
λετε, δεν θέλετε, θα το ακούσετε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα πω και κάτι άλλο γιατί τολµήσατε να µιλήσετε για την ενερ-

γειακή δηµοκρατία και για τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. Το
νοµοσχέδιο στο πρώτο κοµµάτι αφορά τα νερά. Στο δεύτερο κοµ-
µάτι όµως αφορά κάτι πολύ σηµαντικό: την πράσινη µετάβαση.
Τη δυνατότητα να αξιοποιήσουµε τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας, τον ήλιο, τον άνεµο προς όφελος του πολίτη. Ήρθατε εδώ,
µιλήσατε και µας κατηγορήσατε ότι δήθεν παγώσαµε τις ενερ-
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γειακές κοινότητες.
Ακούστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. ΣΥΡΙΖΑ, 2015-2019:

πόσες ενεργειακές κοινότητες είχαν γίνει µετά τον νόµο του
2017; Μέχρι το 2019 αναφέρονται περίπου τετρακόσιες κοινότη-
τες. Ακούστε συγκεκριµένα σύµφωνα µε τα στοιχεία της Green
Peace. Δεκέµβριος 2021, χίλιες. Δεκέµβριος 2022, ξεπέρασαν τις
χίλιες τετρακόσιες. Εµείς παγώσαµε τις ενεργειακές κοινότητες;
Πόσες υπογράψαν σύµβαση µε το ΔΑΠΕΕΠ; Το 2019 είχαν υπο-
γράψει σύµβαση µε το ΔΑΠΕΕΠ δέκα έργα. Δύο χρόνια µε ΣΥ-
ΡΙΖΑ που ήθελε να προωθήσει τις ενεργειακές κοινότητες υπέ-
γραψαν σύµβαση µε το ΔΑΠΕΕΠ για να παράγουν ενέργεια δέκα
έργα, 741 µεγαβάτ. Το 2020 τριακόσια είκοσι τρία έργα, 227 µε-
γαβάτ. Το 2021 τετρακόσια δεκαεπτά έργα, 288 µεγαβάτ. Το
2022 τετρακόσια πενήντα έξι έργα, 343 µεγαβάτ εγκατεστηµένη
ισχύς. Επί Νέας Δηµοκρατίας αυτά. Δέκα έργα επί ΣΥΡΙΖΑ, πάνω
από χίλια διακόσια έργα ενεργειακών κοινοτήτων επί Νέας Δη-
µοκρατίας. Και έρχεστε εδώ και έχετε το θράσος να λέτε ότι
δήθεν εµείς έχουµε παγώσει την ίδρυση και τη δηµιουργία ενερ-
γειακών κοινοτήτων. 

Αλλά βέβαια έρχεστε επίσης εδώ και µας κατηγορείτε ότι
δήθεν δεν έχουµε προωθήσει τις ΑΠΕ. Το 2018 η εγκατεστηµένη
ισχύς στη χώρα είναι 5,4 γιγαβάτ. Το παραλάβατε το 2015 στα
4,6. Σε τέσσερα χρόνια κατασκευάσατε περίπου 800 µεγαβάτ
ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Το 2019 εµείς, 6,3 γιγαβάτ. Το
2022, 10 γιγαβάτ. Διπλασιάσαµε από τα 5,4 γιγαβάτ το 2018, στα
10 γιγαβάτ το 2022. Δηλαδή, 100% αύξηση µέσα σε τέσσερα
χρόνια. Εσείς είχατε αύξηση λιγότερο από 10% και εµείς είχαµε
αύξηση 100%. Το καταθέτω για να µοιραστεί στους Βουλευτές
και να δουν τα πεπραγµένα της κυβέρνησης Τσίπρα, ΣΥΡΙΖΑ και
βεβαίως τα πεπραγµένα της Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
και Μητσοτάκη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Πόσες ΑΠΕ εγκαθιστούνταν στη χώρα κάθε χρόνο επί ΣΥΡΙΖΑ;
Είναι αυτό το ωραίο διάγραµµα. Το βλέπετε; Υπάρχει µια τρύπα
στη µέση. Ένα κενό. Αυτό το κενό το βλέπετε, κύριε συνάδελφε;
Είναι τα πεπραγµένα τα δικά σας. Αυτά είναι τα φωτοβολταϊκά τα
οποία δεν µπήκαν. Αυτή η τρύπα είναι αυτά τα φωτοβολταϊκά και
οι ΑΠΕ που δεν κατασκευάστηκαν και δεν συνδέθηκαν στο δί-
κτυο. Επί εποχής ΣΥΡΙΖΑ κατασκευάζατε 100 έως 200 µεγαβάτ
τον χρόνο. Και κατασκευάζουµε από 1.000 έως 2.000 µεγαβάτ
τον χρόνο. Πάνω από δέκα φορές κάθε χρόνο µεγαλύτερη εγκα-
τεστηµένη ισχύς. 

Μα καλά αυτό είναι σηµαντικό; Αυτό είναι σηµαντικό για τους
καταναλωτές; Τι ενδιαφέρει τον καταναλωτή άµα έρχεται η ενέρ-
γεια από το φυσικό αέριο, από τον λιγνίτη ή από τις ανανεώσιµες
πηγές; Δυστυχώς πληρώσαµε πάνω από ενάµισι δισεκατοµµύριο
ευρώ σε εισαγωγές φυσικού αερίου για να παράξουµε ηλεκτρική
ενέργεια επειδή εσείς τότε είχατε δηµιουργήσει αυτή την τρύπα,
αυτό το κενό. Δεν είχατε εγκαταστήσει τις ΑΠΕ που έπρεπε. Και
αντίθετα γλιτώσαµε πάνω από 2 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2022
επειδή καταφέραµε να εκτοξεύσουµε την κατασκευή ανανεώσι-
µων πηγών ενέργειας στη χώρα µας τα τελευταία τρεισήµισι χρό-
νια. Το καταθέτω για να το δουν οι Έλληνες και οι Ελληνίδες
Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-

θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας: καθαρά αποτελέσµατα, 11
τεραβατώρες το 2018, 12 το 2019, 20 τεραβατώρες από τις 53
που καταναλώνουµε. Δηλαδή το 42% από ΑΠΕ παρήχθησαν. Το
καταθέτω για να µοιραστεί στους Βουλευτές. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ.
Κωνσταντίνος Σκρέκας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτά κάναµε εµείς και αυτά κάνατε εσείς. Και γι’ αυτά θα κρι-
θούµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Γιατί εµείς εδώ προχω-
ρούµε στις αλλαγές γιατί πρέπει να οδηγούµε τις εξελίξεις. Και
δυστυχώς δεν πρέπει να καθοδηγούµαστε από τις εξελίξεις. Γιατί
θέλουµε µία νέα Ελλάδα και αυτό δεν είναι εύκολο. Για να αλλά-
ξουµε τα κακώς κείµενα θέλει δουλειά, θέλει προσπάθεια και θα
υπάρχουν οι αντιδράσεις. Αλλά εµείς είµαστε αποφασισµένοι να
βάλουµε το κεφάλι κάτω και να δουλέψουµε για το δηµόσιο συµ-
φέρον για τους Έλληνες και τις Ελληνίδες, για τα παιδιά και τα
εγγόνια µας. Σας καλώ να ψηφίσετε το σηµερινό νοµοσχέδιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Υπουργέ. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής και των άρ-

θρων του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Μετονοµασία της Ρυθµιστικής Αρχής Ενέργειας σε
Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδάτων και διεύ-
ρυνση του αντικειµένου της µε αρµοδιότητες επί των υπηρεσιών
ύδατος και της διαχείρισης αστικών αποβλήτων, ενίσχυση της
υδατικής πολιτικής - Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας για τη
χρήση και παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές µέσω της ενσωµάτωσης των Οδηγιών ΕΕ 2018/2001 και
2019/944 - Ειδικότερες διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και την προστασία του περιβάλλοντος».

Προχωρούµε στην ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων, των
τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου νόµου και η ψήφισή
τους θα γίνει χωριστά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση διεξαγω-
γής ονοµαστικής ψηφοφορίας επί των άρθρων…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Αναγνώσατε τον κατάλογο; Είναι
εδώ, παρόντες; Αναγνώστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κάντε λίγο ησυχία.
Όταν θα διαβάσω. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗΣ: Αναγνώστε να ψηφίσουµε. Αλλιώς
δεν ψηφίζουµε. Πού είναι; Να εφαρµόσετε τον Κανονισµό. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ, µη διακό-

πτετε. 
Κάθε ένας παίρνει την ευθύνη του. Θα το έλεγα παρακάτω. Το

λέω προφορικά τώρα. Θα το διαβάσω. Λόγω των ειδικών συνθη-
κών που επικρατούν ακόµη στη χώρα µας από την περίοδο του
κορωνοϊού υπάρχει αυτή η διαδικασία. Αυτή είναι απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων που δεν έχει αλλάξει. 

Έχει υποβληθεί, λοιπόν, αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψη-
φοφορίας επί των άρθρων 2, 3, 11, 12 ,15 και 162 του σχεδίου
νόµου από τον Επικεφαλής και τους Βουλευτές της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής, της οποίας
το κείµενο έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Επίσης, επί της αρχής
και επί των άρθρων 1 έως και 21 και 162 του σχεδίου νόµου έχει
υποβληθεί αίτηση διεξαγωγής ονοµαστικής ψηφοφορίας από τον

Πρόεδρο και τους Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, της οποίας το κείµενο έχει
ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, δεν θα αναγνώσω τον κατάλογο των υπογραφόντων,
τις αιτήσεις Βουλευτών, διότι λόγω των ειδικών συνθηκών θεω-
ρούµε ότι υπάρχει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός
για την υποβολή τους. 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να συµπτύξουµε τις δύο ψηφοφορίες

σε µία;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεπώς διακόπτουµε

τη συνεδρίαση για δέκα (10’) λεπτά, σύµφωνα µε τον Κανονισµό.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.

Στο σηµείο αυτό θα διεξαχθεί ονοµαστική ηλεκτρονική ψηφο-
φορία επί της αρχής και επί των άρθρων 1-21 και 162 του σχεδίου
νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Θα ήθελα να σας ενη-

µερώσω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο επιστολές συναδέλφων,
σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής, µε τις
οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα κατα-
χωριστούν στα Πρακτικά και θα συνυπολογιστούν στην καταµέ-
τρηση, η οποία θα ακολουθήσει.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές µε τις ψήφους καταχωρίζο-
νται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9443



9444 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9445



9446 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9447



9448 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9449



9450 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9451



9452 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9453



9454 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9455



9456 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9457



9458 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9459



9460 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9461



9462 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9463



9464 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9465



9466 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9467



9468 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9469



9470 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9471



9472 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9473



9474 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9475



9476 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9477



9478 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9479



9480 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9481



9482 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9483



9484 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9485



9486 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9487



9488 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9489



9490 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9491



9492 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9493



9494 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9495



9496 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9497



9498 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9499



9500 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9501



9502 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9503



9504 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9505



9506 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9507



9508 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9509



9510 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9511



9512 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9513



9514 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9515



9516 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9517



9518 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9519



9520 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9521



9522 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9523



9524 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9525



9526 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9527



9528 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9529



9530 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9531



9532 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9533



9534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9535



9536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9537



9538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9539



9540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9541



9542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9543



9544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9545



9546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9547



9548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει
το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Ψήφισαν συνολικά 211 Βουλευτές.
Υπέρ της αρχής, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά της αρχής, δηλαδή «ΟΧΙ» ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς .
Συνεπώς το νοµοσχέδιο έγινε δεκτό επί της αρχής κατά πλει-

οψηφία.
Υπέρ του άρθρου 1, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 1, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 1 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 2, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 2, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 2 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 3, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 3, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 3 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 4, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 4, δηλαδή «ΟΧΙ» ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 4 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 5, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 5, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 5 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 6, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 6, δηλαδή «ΟΧΙ, ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ», ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 6 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 7, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 7, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 7 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 8, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 8, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 8 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 9, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 9, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 9 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 10, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 10, δηλαδή «ΟΧΙ» ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 10 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 11, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.

Κατά του άρθρου 11, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 11 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 12, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 12, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 12 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 13, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 13, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 13 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 14, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 14, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 14 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 15, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 15, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 15 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 16, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 16, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 16 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 17, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 17, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 17 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 18, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 18, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 18 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 19, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 19, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς. 
Συνεπώς το άρθρο 19 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 20, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 20, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 20 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 21, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 21, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 21 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Υπέρ του άρθρου 162, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 156 Βουλευτές.
Κατά του άρθρου 162, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 55 Βουλευτές.
«ΠΑΡΩΝ» ψήφισε ουδείς.
Συνεπώς το άρθρο 162 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία.
Συνεπώς το σχέδιο νόµου έγινε δεκτό επί της αρχής, επί των

άρθρων 1, 2, 3, 4, 5, 6, 7, 8, 9, 10, 11, 12, 13, 14, 15, 16, 17, 18,
19, 20, 21 καθώς και επί του άρθρου 162 κατά πλειοψηφία. 

Οι θέσεις των κοµµάτων, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-
φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9549



9550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9551



9552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9553



9554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9555



9556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9557



9558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9559



9560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9561



9562 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9563



9564 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9565



9566 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9567



9568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9569



9570 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9571



9572 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9573



9574 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9575



9576 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9577



9578 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9579



9580 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9581



9582 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9583



9584 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9585



9586 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9587



9588 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9589



9590 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9591



9592 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9593



9594 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9595



9596 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9597



9598 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9599



9600 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9601



9602 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9603



9604 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9605



9606 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9607



9608 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9609



9610 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9611



9612 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9613



9614 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9615



9616 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9617



9618 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9619



9620 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9621



9622 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9623



9624 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9625



9626 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9627



9628 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9629



9630 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9631



9632 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9633



9634 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9635



9636 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9637



9638 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9639



9640 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9641



9642 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9643



9644 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9645



9646 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9647



9648 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9649



9650 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9651



9652 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9653



9654 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9655



9656 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9657



9658 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9659



9660 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9661



9662 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9663



9664 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9665



9666 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9667



9668 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9669



9670 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9671



9672 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9673



9674 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9675



9676 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9677



9678 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9679



9680 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9681



9682 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9683



9684 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9685



9686 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9687



9688 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9689



9690 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9691



9692 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9693



9694 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9695



9696 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9697



9698 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9699



9700 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9701



9702 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9703



9704 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9705



9706 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9707



9708 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9709



9710 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9711



9712 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9713



9714 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9715



9716 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9717



9718 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9719



9720 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9721



9722 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9723



9724 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9725



9726 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9727



9728 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9729



9730 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9731



9732 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9733



9734 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9735



9736 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9737



9738 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9739



9740 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9741



9742 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9743



9744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9745



9746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9747



9748 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9749



9750 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9751



9752 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9753



9754 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9755



9756 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9757



9758 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9759



9760 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9761



9762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9763



9764 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9765



9766 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9767



9768 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9769



9770 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ονοµαστικής ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, προχωρούµε
στην ψήφιση των υπολοίπων άρθρων και του συνόλου του σχε-
δίου νόµου. 

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλούνται οι ει-

σηγητές και οι ειδικοί αγορητές να καταθέσουν στο Προεδρείο
τα έγγραφα µε τις ψήφους τους, προκειµένου να συµπεριλη-
φθούν στα επίσηµα Πρακτικά της Βουλής.

(Τα προαναφερθέντα έγγραφα µε τις ψήφους καταχωρίζονται
στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9771



9772 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9773



9774 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9775



9776 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9777



9778 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9779



9780 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9781



9782 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9783



9784 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9785



9786 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9787



9788 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9789



9790 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9791



9792 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9793



9794 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9795



9796 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9797



9798 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9799



9800 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9801



9802 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9803



9804 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9805



9806 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9807



9808 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9809



9810 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ]Β’ - 21 ΜΑΡΤΙΟΥ 2023 9811



(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μετά την ολοκλή-
ρωση της ψηφοφορίας, το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας: «Μετονοµασία της Ρυθµιστικής Αρχής
Ενέργειας σε Ρυθµιστική Αρχή Αποβλήτων, Ενέργειας και Υδά-
των και διεύρυνση του αντικειµένου της µε αρµοδιότητες επί των
υπηρεσιών ύδατος και της διαχείρισης αστικών αποβλήτων, ενί-
σχυση της υδατικής πολιτικής - Εκσυγχρονισµός της νοµοθεσίας
για τη χρήση και παραγωγή ηλεκτρικής ενέργειας από ανανεώ-
σιµες πηγές µέσω της ενσωµάτωσης των Οδηγιών ΕΕ 2018/2001
και 2019/944 - Ειδικότερες διατάξεις για τις ανανεώσιµες πηγές
ενέργειας και την προστασία του περιβάλλοντος» έγινε δεκτό
κατά πλειοψηφία, σε µόνη συζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων
και του συνόλου και έχει ως εξής:

(Το παραπάνω νοµοσχέδιο βρίσκεται σε ηλεκτρονική µορφή
στη διαδικτυακή πύλη της Βουλής λόγω µεγάλου όγκου)

https://www.hellenicparliament.gr/UserFiles/bcc26661-143b-
4f2d-8916-0e0e66ba4c50/12258970.pdf

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ το Σώµα
να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευθύνη του επικύ-
ρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο σύνολο του πα-
ραπάνω νοµοσχεδίου.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): H εξουσιοδότηση πα-

ρεσχέθη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεσθε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 20.32’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, Τετάρτη
22 Μαρτίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε τη συµπληρωµα-
τική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.

9812 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


